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Αθήνα, σήµερα στις 30 Απριλίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
11.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµεθα στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της
Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για την κυ-
βερνητική πολιτική σχετικά µε τις οικονοµικές επιπτώσεις της
υγειονοµικής κρίσης στη χώρα.

Συνεδριάζουµε σήµερα, µετά από σχετικό αίτηµα του Πρωθυ-
πουργού που απεστάλη στις 24 Απριλίου του 2020 και γνωστο-
ποιήθηκε στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της
Αντιπολιτεύσεως αµέσως, όπως ορίζει το άρθρο 142Α του Κανο-
νισµού της Βουλής.

Σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 142Α, η ανακοίνωση γί-
νεται αυτοπροσώπως από τον Πρωθυπουργό και η διάρκειά της
δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δέκα λεπτά στην πρωτολογία, πέντε
λεπτά στη δευτερολογία και πέντε λεπτά στην τριτολογία. 

Οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολιτεύ-
σεως µπορούν να αναπτύξουν αυτοπροσώπως τις απόψεις τους
για το περιεχόµενο της ανακοίνωσης για πέντε λεπτά κατά ανώ-
τατο όριο ο καθένας στην πρωτολογία και τρία λεπτά στη δευτε-
ρολογία. Ο Πρωθυπουργός, σύµφωνα µε την παράγραφο 6 του
άρθρου 142, κλείνει τη συνεδρίαση, οµιλώντας τελευταίος.

Ωστόσο, για την καλύτερη οργάνωση της συζήτησης, σύµ-
φωνα µε την από 28 Απριλίου του 2020 οµόφωνη απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων, οι χρόνοι οµιλίας του Πρωθυπουργού
και των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολί-
τευσης τριπλασιάζονται. 

Συνεπώς, διαµορφώνονται ως εξής: Για τον Πρωθυπουργό η
πρωτολογία για τριάντα λεπτά, η δευτερολογία για δεκαπέντε
λεπτά και η τριτολογία για δεκαπέντε λεπτά και για τους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολιτεύσεως, δε-
καπέντε λεπτά πρωτολογία και εννέα λεπτά δευτερολογία.

Με δεδοµένο ότι οι προβλεπόµενοι χρόνοι είναι ήδη στο τρι-
πλάσιο, παρακαλώ για την κατά το δυνατόν τήρησή τους. Είµα-
στε εντάξει ως προς αυτήν την πρόταση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ήθελα να σας πω

επίσης ότι οι χρόνοι σε αυτή την διαδικασία θα αυξηθούν, ενόψει

µιας αλλαγής του Κανονισµού της Βουλής, γιατί προφανώς κάθε
φορά τους πολλαπλασιάζουµε. Άρα, αυτό που ισχύει στον Κανο-
νισµό πρέπει να βελτιωθεί. Η πρόταση έγινε οµόφωνα δεκτή.

Κατόπιν αυτού, καλείται στο Βήµα ο Πρωθυπουργός, κ. Κυριά-
κος Μητσοτάκης.

(Όρθιοι οι Βουλευτές τη Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω, εκ-
φράζοντας τη θλίψη µου για τη συντριβή του καναδέζικου ελικο-
πτέρου στο Ιόνιο χθες το βράδυ. Θα επικοινωνήσω και µε τον
οµόλογό µου κ. Τριντό, να του µεταφέρω, και εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης, της Βουλής και του ελληνικού λαού τα θερµά µας
συλλυπητήρια.

Κύριε Πρόεδρε, βρίσκοµαι και πάλι σήµερα στη Βουλή, οµο-
λογουµένως µε διαφορετικές συγκυρίες και διαφορετικές διαδι-
κασίες, για να υποστηρίξω και µε την παρουσία µου τη σταθερή
λειτουργία του Κοινοβουλίου, ανεξάρτητα από τις έκτακτες συν-
θήκες, όπως η µάχη που συνεχίζουµε µε την πανδηµία. 

Πρώτος άλλωστε, έχω πει ότι καµµία κρίσιµη ανάγκη δεν µπο-
ρεί να αµφισβητήσει τη δηµοκρατική ευαισθησία και την υποχρέ-
ωση της Κυβέρνησης να λογοδοτεί στο Κοινοβούλιο. 

Σχολίαζα µάλιστα, µε τον κύριο Πρόεδρο προ ολίγων ηµερών
πως και το Κοινοβούλιο της Μεγάλης Βρετανίας συνεδρίαζε,
ακόµα και κάτω από τους σφοδρούς βοµβαρδισµούς στο Λον-
δίνο στις αρχές του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, έστω και αν οι Βου-
λευτές έπρεπε συνέχεια να µεταφέρονται από αίθουσα σε
αίθουσα, για να µη γίνονται στόχος και φυσικά, και η Κοινοβου-
λευτική Δηµοκρατία και τότε άντεξε. 

Έτσι και στη σηµερινή Ελλάδα, υπό το κράτος προφανώς, τε-
λείως διαφορετικών απειλών, η Βουλή συνεχίζει να λειτουργεί.
Η έκκληση την οποία κάνω, καθώς επανερχόµαστε πια σε διαδι-
κασίες κοινοβουλευτικής κανονικότητας, είναι να σταµατήσουµε
στη δηµόσια αντιπαράθεσή µας αυτή τη συζήτηση για τον τρόπο
µε τον οποίον λειτούργησε το Κοινοβούλιο τους τελευταίους δύο
µήνες. 

Θα ήθελα µε την ευκαιρία αυτή, να καταθέσω στα Πρακτικά
της Βουλής τη δήλωση την οποία έκανε ο κ. Τασούλας, ο Πρό-
εδρος της Βουλής για τον τρόπο λειτουργίας µας κατά τη διάρ-
κεια της υγειονοµικής κρίσης.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να θυµίσω στο σηµείο αυτό ότι όταν συζητήθηκαν οι
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σχετικές εναλλακτικές επιλογές και στη Διάσκεψη των Προέδρων
υπήρχε τότε και πρόταση για το κλείσιµο της Βουλής για διά-
στηµα τριάντα ηµερών. Δεν έγινε δεκτή αυτή η πρόταση και
καλώς δεν έγινε δεκτή. 

Η Βουλή λειτούργησε τους τελευταίους δύο µήνες, η Κυβέρ-
νηση χρησιµοποίησε ως όφειλε και όπως προβλέπεται από το
Σύνταγµα το εργαλείο των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου
και οι πράξεις αυτές κυρώθηκαν από το Εθνικό Κοινοβούλιο σε
χρόνο ρεκόρ, τουλάχιστον σε σχέση µε αυτά τα οποία συνέβαι-
ναν στο παρελθόν. 

Η πρακτική αυτή προφανώς και θα σταµατήσει µετά και την
έκδοση της τελευταίας πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, η
οποία θα γίνει σήµερα και αφορά διατάξεις οι οποίες υποχρεω-
τικώς πρέπει να προβλεφθούν πριν από το τέλος αυτού του µήνα
και η Βουλή µε τους νέους κανόνες, κύριε Πρόεδρε, τους οποί-
ους έχουµε θεσπίσει και πάντα ακολουθώντας τις σαφείς εντο-
λές των ειδικών για τις απαραίτητες αποστάσεις τις οποίες
πρέπει να κρατήσουµε, θα επανέλθει στην κανονική της λειτουρ-
γία, µάλιστα µε ένα εξαιρετικά πλούσιο νοµοθετικό έργο, καθώς
όπως έχω ήδη εξαγγείλει στο Υπουργικό Συµβούλιο, η κυβερνη-
τική πλειοψηφία, η Κυβέρνηση, θα προτείνει στη Βουλή σειρά νο-
µοσχεδίων µέχρι το τέλος Ιουλίου και η πρόθεση της
κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας είναι να µην διακόψει η Βουλή τις
εργασίες της, να µην πάµε σε θερινά τµήµατα φέτος το καλο-
καίρι.

Κατά συνέπεια, θα ήθελα να κάνω έκκληση, αυτό το κεφάλαιο
να το κλείσουµε, να συµφωνήσουµε όλοι µαζί στους κανόνες µε
τους οποίους θα πορευτούµε από εδώ και στο εξής και εύχοµαι,
σύντοµα να µην χρειάζεται οι οµιλητές στο Βήµα να πρέπει να
µιλούν, έχοντας µπροστά τους αυτό το απαραίτητο, πλην όµως
ελαφρώς ενοχλητικό, πλεξιγκλάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο διάστηµα των τελευταίων
δύο µηνών η Κυβέρνηση έκανε µια πολύ ξεκάθαρη επιλογή. Προ-
στάτευσε την υγεία, τη ζωή των πολιτών, υποτάσσοντας σε
αυτόν τον σκοπό -τον υπέρτατο σκοπό- τον οικονοµικό της σχε-
διασµό. Ενίσχυσε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στήριξε εργαζόµε-
νους και επιχειρήσεις. 

Με άλλα λόγια, δαπανήσαµε –και γι’ αυτό θα συζητήσουµε σή-
µερα- συνειδητά πολλούς πόρους προκειµένου κατ’ αρχάς να
υπερασπιστούµε το υπέρτατο αγαθό, που δεν είναι άλλο από την
προστασία της υγείας των Ελλήνων πολιτών. Αυτό τον στόχο τον
πετύχαµε και γι’ αυτό σήµερα είµαστε έτοιµοι -από Δευτέρα, του-
λάχιστον- να προχωρήσουµε στη σταδιακή χαλάρωση των µέ-
τρων, σύµφωνα µε τον κεντρικό κυβερνητικό σχεδιασµό, όπως
αυτός έχει εξαγγελθεί.

Θα ήθελα, πριν µπω στη συζήτηση των οικονοµικών θεµάτων,
να αναφέρω µόνο δύο στοιχεία,  που καταδεικνύουν την επιτυχία,
την οποία είχαµε στην αντιµετώπιση της πανδηµίας, µια επιτυχία,
την οποία δεν την πιστώνεται η ελληνική Κυβέρνηση� την πιστώ-
νεται συνολικά ο ελληνικός λαός, την πιστώνεται συνολικά σε
άυλη υπεραξία η χώρα. 

Στις 30 Μαρτίου είχαµε φτάσει τον µέγιστο αριθµό νοσηλευο-
µένων σε κλίνες COVID. Τα περιστατικά COVID έφτασαν τότε τα
διακόσια ενενήντα επτά, έχοντας όµως, ακόµα πολλαπλάσιες κλί-
νες COVID έτοιµες, διαθέσιµες, τις οποίες ευτυχώς δεν χρει-
άστηκε να αξιοποιήσουµε. Χθες το  βράδυ, ο αριθµός αυτός είχε
πέσει στους εκατόν δέκα οκτώ και υπάρχουν και σήµερα που µι-
λάµε χιλιάδες ακόµα κλίνες, διαθέσιµες για ασθενείς COVID. Ευ-
χόµαστε ότι δεν πρόκειται ποτέ αυτές να τις χρειαστούµε.

Επίσης, στις 4 Απριλίου φτάσαµε τον µέγιστο αριθµό των δια-
σωληνωµένων περιστατικών, για την ακρίβεια ενενήντα τρία.
Εκείνη την ηµεροµηνία είχαµε ακόµη σηµαντικό αριθµό διαθέσι-
µων κλινών στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Δεν πλησιάσαµε δηλαδή
ποτέ ούτε τον µέγιστο αριθµό της κάλυψης των εντατικών µονά-
δων θεραπείας. Ο αριθµός αυτός έχει µειωθεί και σήµερα σε
ολόκληρη τη χώρα έχουµε σαράντα έναν διασωληνωµένους συµ-
πολίτες µας. Ευχόµαστε αυτός ο αριθµός να συνεχίσει να µει-
ώνεται.

Θέλω να επισηµάνω ότι, χάρη στις εξαιρετικές προσπάθειες
των γιατρών µας, των νοσηλευτών µας και όλων όσων υποστη-
ρίζουν την εργασία των εντατικών, ένα σηµαντικό ποσοστό συµ-

πολιτών το οποίο υπέστη τη διαδικασία της διασωλήνωσης κα-
τάφερε τελικά και γλίτωσε, βγήκε από τις εντατικές και κέρδισε
αυτή την πολύ µεγάλη µάχη µε τον COVID-19.

Εµείς, λοιπόν, ως χώρα, ξοδέψαµε πολλά χρήµατα, πετύχαµε
όµως στον πρώτο υγειονοµικό στόχο, τον οποίον είχαµε θέσει.
Άλλες χώρες οι οποίες ξόδεψαν και αυτές πολλά χρήµατα δεν
είχαν την ίδια επιτυχία στην υγειονοµική αντιµετώπιση της κρί-
σης.

Οι συνέπειες αυτής της επίθεσης του κορωνοϊού, χωρίς αµφι-
βολία θα είναι δραµατικές, αλλά και πολυεπίπεδες, καθώς πρό-
κειται για µια κρίση η οποία είναι πρωτόγνωρη. Καµµία γενιά δεν
έχει ζήσει όµοιά της για σχεδόν έναν αιώνα. Είναι µια κρίση η
οποία θέτει σε κίνδυνο ταυτόχρονα όλα όσα συγκροτούν τη
φύση και την υπόσταση του ανθρώπου, την υγεία του, την ευη-
µερία του, αλλά και τη συνύπαρξή του µε άλλους, την κοινωνι-
κότητά του δηλαδή, που αποτελεί και το θεµέλιο του πολιτισµού
µας. 

Η απειλή, µάλιστα, αυτή αφορά τους πάντες, όλες τις χώρες,
δεν κάνει κανέναν κοινωνικό διαχωρισµό, ενώ και η ίδια η πηγή
της παραµένει αόρατη. Αυτό το δράµα έχει πολλά θύµατα, δεν
έχει όµως κανέναν υπεύθυνο ο οποίος θα κληθεί να λογοδοτή-
σει.

Απέναντι σε ένα φαινόµενο τέτοιων διαστάσεων, η απόφασή
µας ήταν άµεση. Η πολιτεία πρέπει να γίνει η ασπίδα του πολίτη,
το κράτος εγγυητής της νέας καθηµερινότητας και η Κυβέρνηση
οφείλει να γίνει ο θεµατοφύλακας της κοινωνικής συνοχής.

Μια σειρά από έκτακτα µέτρα, που ως τον Μάρτιο φάνταζαν
απίθανα, προστέθηκαν ευτυχώς στη φαρέτρα της χώρας:

Η απαλλαγή από τις δηµοσιονοµικές δεσµεύσεις του παρελ-
θόντος, ώστε να µπορέσουµε να επεκτείνουµε τις δαπάνες του
κράτους και να απλώσουµε ένα δίχτυ προστασίας σε όλους όσοι
πλήττονται από την κρίση, η δυνατότητα των ελληνικών τραπε-
ζών να καταθέτουν ελληνικά οµόλογα ως αξιόπιστα ενέχυρα
στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα, κάτι που κάνει φτηνότερη την πρό-
σβασή τους σε ρευστότητα, η ευχέρεια να διατεθούν χωρίς πε-
ριορισµούς περισσότεροι πόροι από τα ευρωπαϊκά κονδύλια
προς τις επιχειρήσεις, τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους αυ-
τοαπασχολούµενους και βέβαια, η αξιοποίηση αλλά και η ενί-
σχυση των αυξηµένων αποθεµατικών του δηµόσιου ταµείου.

Όλα αυτά έγιναν µε σχέδιο και µε σύνεση, µε γνώση ότι
έχουµε µπροστά µας έναν πόλεµο, που θα κρατήσει πολύ. Άρα,
πάντα πρέπει να υπάρχουν εφεδρείες και µε το βλέµµα πάντα
στραµµένο και στην ηµέρα της επανεκκίνησης. Διότι η επιτυχία
στην αντιµετώπιση της υγειονοµική κρίσης θα είναι σε έναν
βαθµό και το «διαβατήριο» για την ανάταξη, η οποία θα ακολου-
θήσει.

Αγαπητοί συνάδελφοι, προχθές η Κυβέρνηση ανακοίνωσε το
ολοκληρωµένο σχέδιό της για τη σταδιακή άρση των περιορι-
σµών στην κοινωνία. Είµαι στη διάθεση της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, εφόσον το θέλουν και οι Αρχηγοί των υπόλοιπων
κοµµάτων και τοποθετηθούν γι’ αυτό το ζήτηµα, να συζητήσουµε
και για τις υγειονοµικές πτυχές αυτού του σχεδίου και να απαν-
τήσουµε σε όποια ερωτήµατα, καλόπιστα µπορεί να τίθενται για
τις συγκεκριµένες επιλογές που έχουµε κάνει.

Σήµερα, όµως, προκάλεσα αυτή τη συζήτηση στη Βουλή για
να συζητήσουµε πρωτίστως για τις κατευθύνσεις µας για την οι-
κονοµία, γιατί από εδώ και στο εξής η υγεία των πολιτών αλλά
και η ευηµερία τους θα αποτελούν την κοινή µας πυξίδα� δύο
στόχοι, οι οποίοι θα προωθούνται παράλληλα και για δυο αξίες,
που θα υπηρετούνται ταυτόχρονα.

Μέχρι τώρα, το ελληνικό κράτος και η ελληνική πολιτεία προ-
χώρησε σε µέτρα ύψους 17,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τα οποία
αντιστοιχούν περίπου στο 10% του ΑΕΠ� ένα ποσό το οποίο µε
την περαιτέρω αξιοποίηση ευρωπαϊκών πόρων θα φτάσει τα 24
δισεκατοµµύρια προς δύο κατευθύνσεις, καθώς δύο ήταν οι προ-
τεραιότητές µας: Η ενίσχυση του εισοδήµατος και η στήριξη της
ρευστότητας των επιχειρήσεων. Όµως, το κύριο µέληµά µας,
αυτό το οποίο γεφυρώνει αυτές τις δύο προτεραιότητες, ήταν
και παραµένει ένα: Η προστασία της απασχόλησης.

Στο πρώτο µέτωπο η Ελλάδα υπήρξε, απ’ όσο γνωρίζω, η µόνη
χώρα η οποία οριζόντια απαγόρευσε τις απολύσεις και επέλεξε,
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όχι την αναλογική µε βάση τον µισθό υποστήριξη των νοικοκυ-
ριών, αλλά την ίση και οριζόντια ενίσχυσή τους, κάτι το οποίο
ανακουφίζει περισσότερο φυσικά τους πιο αδύναµους.

Έτσι, σχεδόν όλοι οι µισθωτοί, οι επαγγελµατίες και οι αυτοα-
πασχολούµενοι ήδη πριµοδοτούνται µε 800 ευρώ. Οι ασφαλιστι-
κές τους εισφορές καλύπτονται πλήρως από το κράτος, τα
ενοίκια της επαγγελµατικής στέγης, αλλά και της πρώτης κατοι-
κίας για χιλιάδες πολίτες µειώνονται κατά 40%, ενώ ισχύει και η
γενική παράταση στην καταβολή κάθε είδους υποχρεώσεων
προς το δηµόσιο.

Σε ό,τι αφορά στις επιχειρήσεις, 10 δισεκατοµµύρια ευρώ κα-
τευθύνονται προς τη ρευστότητά τους. Τα εργαλεία είναι η επι-
στρεπτέα προκαταβολή -το καινούργιο εργαλείο το οποίο
δηµιούργησε το Υπουργείο Οικονοµικών- ο µηχανισµός εγγύη-
σης στα δάνεια του κεφαλαίου κίνησης, η επιδότηση του επιτο-
κίου σε όλα τα ενήµερα δάνεια των µικροµεσαίων επιχειρήσεων.

Ήδη έχω ενηµέρωση από το Υπουργείο Ανάπτυξης, αλλά και
από τον τραπεζικό κλάδο, ότι δεκαπέντε χιλιάδες µικροµεσαίες
επιχειρήσεις έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον να υπαχθούν στην τρί-
µηνη επιδότηση των τόκων και χίλιες διακόσιες επιχειρήσεις
έχουν ήδη υποβάλει αίτηση για να αντλήσουν κεφάλαια κίνησης
συνολικού ύψους 200 εκατοµµυρίων από τα δάνεια της αναπτυ-
ξιακής τράπεζας µε 100% χρηµατοδοτούµενο επιτόκιο.

Υπάρχει ευτυχώς, µια πολύ θετική ανταπόκριση µέχρι σήµερα
από την αγορά στα εργαλεία τα οποία έχει δροµολογήσει το
Υπουργείο Ανάπτυξης για τη στήριξη της ρευστότητας των επι-
χειρήσεων. Μέσα στον Μάιο ξεκινάει και το πρόγραµµα παροχής
κρατικών εγγυήσεων έως 80% για δάνεια κεφαλαίου κίνησης, συ-
νολικό πακέτο ύψους 7 δισεκατοµµυρίων προς επιχειρήσεις κάθε
µεγέθους.

Θέλω να σηµειώσω εδώ ότι το πρώτο τετράµηνο του 2020 ο
ρυθµός απορρόφησης του ΕΣΠΑ, παρά τις αντίξοες συνθήκες,
ήταν ο καλύτερος µέχρι στιγµής, απ’ όλα τα αντίστοιχα τετρά-
µηνα στα προηγούµενα έτη της παρούσας προγραµµατικής πε-
ριόδου.

Το επόµενο βήµα αφορά την απόκριση του ΕΣΠΑ στην πανδη-
µία, ξεκινώντας τόσο από τα µέτρα για τη στήριξη στη ζωή των
επιχειρήσεων, αλλά και την επανεκκίνησή τους µέχρι και την έν-
ταξη των πεντακοσίων κινητών µονάδων του ΕΟΔΥ, για να µπο-
ρούµε να κάνουµε περισσότερα τεστ για τον κορωνοϊό.

Συνολικά, πάνω από 5 δισεκατοµµύρια αναµένεται να δαπανη-
θούν, τόσο σε απευθείας ενισχύσεις, όσο και σε χρηµατοδοτικά
εργαλεία για την ενίσχυση της αγοράς. 

Ουσιαστικά, από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι σήµερα, µέσα σε
εννέα µήνες δηλαδή, η απορρόφηση του ΕΣΠΑ στα τοµεακά και
περιφερειακά προγράµµατα, χωρίς το Ταµείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, έφτασε από το 25% στο 34%. Είναι µια αύξηση ρεκόρ και
µεταφράζεται σε 1,7 δισεκατοµµύρια στην πραγµατική οικονο-
µία. 

Πρόσθετη ανάσα, πέραν αυτών που ήδη περιέγραψα, προσφέ-
ρει η εξάµηνη αναστολή καταβολής ΦΠΑ και εργοδοτικών εισφο-
ρών, όπως και η παράταση στην εξόφληση δόσεων και
βεβαιωµένων οφειλών. 

Την ίδια ώρα, το δηµόσιο, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους,
κατέβαλε όλες τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του µέχρι 30.000
ευρώ προς επιχειρήσεις και ιδιώτες, ώστε να ενισχυθεί το ταµείο
τους. Τέλος, όσες επιχειρήσεις έκλεισαν, λόγω κορωνοϊού, απαλ-
λάχτηκαν και από τα δηµοτικά τέλη. 

Όπως γίνεται σαφές, πρόκειται για ένα συνεκτικό πρόγραµµα
πολλών παρεµβάσεων, οι οποίες από κοινού διαµορφώνουν µια
οµπρέλα προστασίας πάνω από την εργασία, αλλά και την επι-
χειρηµατικότητα. Υπηρετούν όµως ταυτόχρονα και τις ανάγκες
των πιο ευάλωτων. 

Παρατάθηκαν τα επιδόµατα ανεργίας, ενώ άρχισε και η κατα-
βολή έκτακτης ενίσχυσης σε εκατό εξήντα έξι χιλιάδες µακρο-
χρόνια ανέργους. Εντάχθηκαν, επίσης, σε προγράµµατα
απασχόλησης σαράντα πέντε χιλιάδες συµπολίτες µας. Εξήντα
τέσσερις χιλιάδες νοικοκυριά, που λαµβάνουν ήδη ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα, θα εισπράξουν επιπλέον 100 ευρώ για το
πρώτο παιδί και 50 ευρώ για το επόµενο. 

Τέλος, υπάρχει και η απρόσκοπτη χρηµατοδότηση της υγείας.

Χάρη σε αυτήν οι κλίνες ΜΕΘ έγιναν από πεντακόσιες εξήντα
πέντε που παραλάβαµε, χίλιες δεκαπέντε µέσα σε δύο µήνες. Εγ-
κρίθηκαν σχεδόν πέντε χιλιάδες προσλήψεις νέων γιατρών και
νοσηλευτών, τρεις χιλιάδες επτακόσιοι σαράντα οκτώ έχουν ήδη
ενταχθεί στο σύστηµα υγείας και εγκρίθηκαν και δροµολογούν-
ται άµεσα οι προσλήψεις τριών χιλιάδων εργαζοµένων στο εξαι-
ρετικά σηµαντικό πρόγραµµα «Βοήθεια στο σπίτι», ενώ το ΕΣΥ
απέκτησε σε χρόνο ρεκόρ σύγχρονο εξοπλισµό και επάρκεια υλι-
κών. 

Εδώ, επιτρέψτε µου να ευχαριστήσω και να συγχαρώ όσους
έκαναν µια τιτάνια προσπάθεια και συνεισέφεραν σε αυτόν τον
πολύ µεγάλο αγώνα, ώστε να µην υπάρχουν ελλείψεις προστα-
τευτικού υλικού τους τελευταίους δύο µήνες στα νοσοκοµεία
µας. 

Σας διαβεβαιώνω ότι δεν ήταν καθόλου εύκολη προσπάθεια.
Διεξήχθη ουσιαστικά ένας πόλεµος για το ποια χώρα θα µπο-
ρούσε να έχει πρώτη πρόσβαση σε προστατευτικό υλικό, χει-
ρουργικές µάσκες, µάσκες αυξηµένης προστασίας. Κερδίσαµε
αυτόν τον πόλεµο και ουσιαστικά, ουδέποτε σηµειώθηκαν ελλεί-
ψεις στα νοσοκοµεία µας στον απαραίτητο προστατευτικό εξο-
πλισµό. 

Θέλω, επίσης, να ευχαριστήσω και όλους τους ιδιώτες δωρη-
τές, οι οποίοι έσπευσαν να ανταποκριθούν στην έκκλησή µας για
περαιτέρω στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Σχεδόν
εξήντα τέσσερα εκατοµµύρια έγιναν τώρα κρεβάτια, µονάδες εν-
τατικής θεραπείας, αναπνευστήρες, φάρµακα, µάσκες, αντιδρα-
στήρια για εκατοντάδες χιλιάδες τεστ. 

Ο Υπουργός Υγείας θα έχει την ευκαιρία την επόµενη εβδο-
µάδα να παρουσιάσει αναλυτικά τον απολογισµό όλων των χο-
ρηγιών, που έχουν γίνει και να ευχαριστήσει δηµόσια όλους τους
χορηγούς, µεγάλους και µικρούς, οι οποίοι υποστήριξαν την
εθνική προσπάθεια σε αυτήν την εξαιρετικά δύσκολη συγκυρία. 

Απέναντι σε όλα τα παραπάνω ποια είναι, αλήθεια, η κριτική
την οποία δεχτήκαµε και ποιες είναι οι ρεαλιστικές -τονίζω, ρεα-
λιστικές- αντιπροτάσεις που κατατέθηκαν; 

Πλειοδοτώντας -εκ του ασφαλούς- ο ΣΥΡΙΖΑ ζητούσε να δα-
πανηθούν πότε 29 δισεκατοµµύρια, πότε 36 δισεκατοµµύρια, σε
ένα εξαιρετικά φιλόδοξο σχέδιο, τις λεπτοµέρειες του οποίου
δεν έχει αποκαλύψει ακόµη. Θα αναµένω µε ενδιαφέρον την το-
ποθέτηση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σήµερα,
µήπως τυχόν µπορέσουµε να διαφωτιστούµε παραπάνω για το
οικονοµικό αυτό σχέδιο και θα απαντήσω στη δευτερολογία µου,
αφού πρώτα έχω ακούσει την τοποθέτησή του. 

Η εικόνα την οποία έχω, όµως -δεν νοµίζω ότι είµαι µόνος σε
αυτό- είναι ότι η Αντιπολίτευση προτείνει «ξοδέψτε», χωρίς να
λέει πότε και για ποιους. Αυτό το οποίο κάνετε είναι να ποτίζετε
ένα φυτό, που δεν υπάρχει πλέον, γιατί το «λεφτόδεντρο» µαρά-
θηκε οριστικά το 2015. Και όσο λίπασµα και αν θέλετε να του
προσθέσετε, δεν πρόκειται να πετάξει πάλι βλαστάρι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δυστυχώς, αυτές οι εύκολες διατυπώσεις περί εµπροσθοβα-

ρών ενισχύσεων στερούν από τη χώρα πολύτιµα αποθέµατα στην
περίπτωση µιας νέας έξαρσης της πανδηµίας. Υπονοµεύουν ταυ-
τόχρονα και την προσπάθειά µας να έχουµε συνεχή πρόσβαση
στις αγορές µε χαµηλό επιτόκιο. Διάφοροι λαϊκισµοί περί επιτά-
ξεων, που ακούστηκαν και σε αυτή την Αίθουσα µόνο εντυπώσεις
και πρόσθετο κόστος προκαλούν. Θα φέρω ένα παράδειγµα
µόνο. 

Στην αρχή της υγειονοµικής κρίσης δεχτήκαµε µια έντονη κρι-
τική από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ζήτησε τότε να επιτάξουµε τις
ιδιωτικές κλινικές, τις οποίες τότε η Κυβέρνηση κρατούσε απλά
σε ενεργή ετοιµότητα. Είχαµε πει πρώτοι από τότε ότι αν χρει-
αστούµε τη συνδροµή του ιδιωτικού τοµέα, έχουµε όλα τα νοµο-
θετικά εργαλεία, για να µπορέσουµε να τον επιστρατεύσουµε
άµεσα. 

Ευτυχώς, όµως, αυτή η κινητοποίηση των ιδιωτικών θεραπευ-
τηρίων δεν χρειάστηκε, γιατί, όπως σας ανέφερα και πριν, δεν
πλησιάσαµε καν ευτυχώς τις µέγιστες δυνατότητες του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Αν, όµως, είχαµε ακολουθήσει τη δική σας
συνταγή, θα είχαµε πληρώσει περί τα 7 εκατοµµύρια σε αχρεί-
αστες αποζηµιώσεις. 
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Όσο τώρα για το περίφηµο µαξιλάρι, είναι καιρός να εξηγηθεί
ότι ως προς τη ρητορική του διάσταση τουλάχιστον δηµιουργή-
θηκε, µάλλον για να αποκοιµηθεί πάνω του η κοινή γνώµη. Διότι
έτσι βαφτίστηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση το δηµόσιο
ταµείο µαζί µε τα 15,7 δισεκατοµµύρια, τα οποία, όµως, πρέπει
και µένουν παγωµένα ως ενέχυρο µιας αξιοπιστίας, την οποία κά-
ποτε η χώρα, δυστυχώς, δεν διέθετε. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται και στο οποίο φαντάζοµαι ότι
θα απαντήσουν τα κόµµατα της αντιπολίτευσης είναι αν αυτοί,
που µας ζητούν να ξοδέψουµε περισσότερα, µας ζητούν στην
ουσία να ακουµπήσουµε κι αυτό το δεσµευµένο απόθεµα και τι
θα σήµαινε αυτό για την επόµενη ηµέρα και για την πιθανότητα
η χώρα µας να ξαναβρεθεί σε ένα αυστηρό πρόγραµµα επιτήρη-
σης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα γεγονότα δεν επιδέχονται αµ-
φισβήτησης. Δεχθήκαµε µια σκληρή επίθεση. Η οικονοµία δέχ-
θηκε ένα µεγάλο πλήγµα. Κατάφερε, όµως, το κράτος να
χρηµατοδοτήσει τόσο την υγεία όσο και να στηρίξει εισοδήµατα,
απασχόληση, αλλά και επιχειρήσεις. Τα στοιχεία, που έχουµε στη
διάθεση µας, από την «ΕΡΓΑΝΗ» και από το ΓΕΜΗ, ευτυχώς, δεί-
χνουν ότι τα µέτρα τα οποία πήραµε επέτρεψαν στην αγορά να
αντέξει. 

Την ίδια στιγµή, η χώρα πια κινείται χωρίς το βάρος των υπερ-
βολικών πλεονασµάτων. Η αξία των οµολόγων της αναγνωρίζεται
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα, που τα αγοράζει για πρώτη φορά
µετά την είσοδο της χώρας µας στο νέο πρόγραµµα ποσοτικής
χαλάρωσης, το οποίο δηµιουργήθηκε ειδικά για την αντιµετώ-
πιση του κορωνοϊού, και το κράτος εξακολουθεί και σήµερα, σε
αυτήν τη δύσκολη συγκυρία, να δανείζεται µε ευνοϊκούς όρους
από τις διεθνείς αγορές. Βέβαια, η Ελλάδα είναι πλέον στις πρώ-
τες σελίδες του διεθνούς Τύπου, ως ένα µοντέλο αποτελεσµατι-
κότητας στην αντιµετώπιση του κορωνοϊού. 

Όλα αυτά, αποτελούν µια ασφαλή αφετηρία για τη φάση, που
διανύουµε τώρα. Στην αρχή της πανδηµίας προτεραιότητα ήταν
η ζωή των Ελλήνων.  Τώρα, ο στόχος είναι η υγεία των συµπολι-
τών µας να µπορεί να απλωθεί και στην οικονοµία. Γιατί δεν θα
υπάρξει ανάπτυξη, χωρίς ακµαίους πολίτες που να την ανοικο-
δοµούν, ούτε όµως θα υπάρξει και δηµόσια υγεία, χωρίς κρατι-
κούς πόρους, που να τη χρηµατοδοτούν. Θα το ξαναπώ: Η
επιτυχής αντιµετώπιση της υγειονοµικής κρίσης µπορεί να γίνει
το θεµέλιο πάνω στο οποίο θα χτίσουµε την ανάταξη της οικονο-
µίας µας. Είναι κρίµα που κάποιοι -λίγοι ευτυχώς- θεωρούν την
επιτυχία αυτή επιτυχία µόνο της Κυβέρνησης και βρίσκουν κάθε
ευκαιρία να την αµφισβητήσουν. Αυτό δείχνει µόνο µικρότητα. 

Η αλήθεια είναι ότι, ακόµα κι όταν αρχίσει να γράφεται ο επί-
λογος της υγειονοµικής κρίσης, πάνω του θα αποτυπώνεται ο
πρόλογος µιας µεγάλης οικονοµικής κρίσης. Η τρικυµία και η
ύφεση θα είναι µεγάλη, θα είναι παγκόσµια. Δεν θα αφορά µόνο
την Ελλάδα, όπως η τελευταία µεγάλη οικονοµική περιπέτεια την
οποία πέρασε η χώρα το 2015, όταν η παγκόσµια οικονοµία κι-
νείτο σε ρυθµούς µεγάλης ανάπτυξης κι εµείς εγκλωβιστήκαµε
στην πατρίδα µας σε τρία χρόνια ύφεσης και καθήλωσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή τη φορά, η ύφεση θα αφορά όλους, κάτι που σηµαίνει

ότι και οι λύσεις της επόµενης µέρας θα πρέπει να είναι συµµε-
τρικές και συνολικές και µάλιστα, µε µια ξεχωριστή δυναµική για
τα κράτη, που στάθηκαν όρθια και έδρασαν αποτελεσµατικά στη
δοκιµασία που προηγήθηκε. Ανάµεσα σε αυτά τα κράτη, θα είναι
και η Ελλάδα. Γιατί τούτη τη φορά, δεν είναι µόνη, αλλά αντιθέ-
τως, πρωταγωνιστεί στην έξοδο από την κρίση. 

Η χώρα βγαίνει από την πανδηµία µε νέα όπλα, τα οποία σφυ-
ρηλατήθηκαν στον τροχό της. Στη διάρκειά της, οι ανάγκες της
στιγµής υπηρέτησαν και υπηρετούν, ταυτόχρονα, και τις ανα-
γκαιότητες του µέλλοντος. Κι έτσι, µια κρίση που αφορούσε πρω-
τίστως την υγεία, µετατράπηκε σε επιταχυντή µεταρρυθµίσεων
στο σύνολο του κράτους. 

Η νέα ψηφιακή δηµόσια διοίκηση, η ανασυγκρότηση του ΕΣΥ,
η νέα δοµή της Πολιτικής Προστασίας, µπορεί να ήταν ανέκαθεν
κυβερνητικές επιλογές, η τηλεργασία, η ηλεκτρονική εκπαί-
δευση, η σύµπραξη πολιτείας και ιδιωτών σε κοινωνικούς στό-
χους µπορεί να αποτελούσαν προγραµµατικές µας δεσµεύσεις,

όµως η µάχη κατά του κορωνοϊού τις κατέστησε επείγουσες δρά-
σεις. Διαµόρφωσαν ένα θετικό κεκτηµένο για το σήµερα, αλλά
κι ένα κεφάλαιο προόδου για το αύριο.

Υπάρχει, όµως, κι ένα µεγάλο άυλο εθνικό κέρδος, το ατοµικό
απόκτηµα, που έγινε συλλογικό κτήµα και λέγεται εµπιστοσύνη.
Είναι η εµπιστοσύνη στις δυνάµεις µας, που µεταφράζεται σε µια
καθολική αυτοπεποίθηση, αλλά και εµπιστοσύνη προς την πολι-
τεία, που γεννά η ίδια, µε τη συµπεριφορά της, συνειδητή πει-
θαρχία από τους πολίτες. Έτσι, οι δυνάµεις που µας βοήθησαν
στη δύσκολη ανάβαση, ευχόµαστε κι ελπίζουµε ότι θα µας οδη-
γήσουν τώρα και σε µια οµαλή µετάβαση.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα συνεχίσω να µιλώ τη γλώσσα της
αλήθειας. Δεν θα κρύψω ότι οι δυσκολίες που µας περιµένουν,
µπορεί µεν να είναι εξωγενείς, όπως περιέγραψα, αλλά θα είναι
σοβαρές. Οφείλουµε, λοιπόν, να µοιραστούµε δίκαια το βάρος
τους, µε τη σκέψη στον πολίτη, αλλά και στο συµφέρον της
χώρας. Δεν υπάρχει ισχυρή Ελλάδα χωρίς δυνατούς Έλληνες,
όπως δεν υπάρχει και ατοµική προκοπή χωρίς συλλογική ευηµε-
ρία. 

Σήµερα, το βρίσκω εξαιρετικά ενδιαφέρον, ενθαρρυντικό θα
έλεγα, ότι σχεδόν το σύνολο της κοινωνίας µας, παρά τις µεγά-
λες δυσκολίες, παρά την υγειονοµική κρίση, παρά την αναγνώ-
ριση από τους ίδιους τους πολίτες ότι στην οικονοµία µάς
περιµένουν ακόµα δύσκολες µέρες, οι πολίτες πιστεύουν ότι η
χώρα κινείται στη σωστή κατεύθυνση και δηλώνουν αισιόδοξοι
για το µέλλον. Θεωρώ ότι αυτό είναι µια εθνική κατάκτηση, που
δεν έχει κοµµατικό χρώµα. Την πιστώνεται όλη η χώρα. Την πι-
στωνόµαστε όλοι µαζί. 

Θα είναι µεγάλη κατάκτηση για το πολιτικό σύστηµα, καθώς
επανερχόµαστε σε κανονικούς ρυθµούς αντιπαράθεσης, να µην
επιτρέψουµε στους εαυτούς µας η τοξικότητα του παρελθόντος
να αµφισβητήσει αυτή την εθνική ενότητα. Αυτό περιµένουν οι
πολίτες από µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό περιµένουν από µας και θα µας κρίνουν όλους αυστηρά,

και την Κυβέρνηση και την Αντιπολίτευση, µείζονα και ελάσσονα.
Δεν σηµαίνει ότι δεν θα έχουµε σκληρή πολιτική αντιπαράθεση.
Δεν σηµαίνει ότι δεν θα κάνουµε έναν ουσιαστικό και τεκµηριω-
µένο διάλογο και για τα επιστηµονικά δεδοµένα, όταν η επιστήµη
δεν µπορεί να δώσει απόλυτα ξεκάθαρες απαντήσεις. 

Όλα αυτά τα επιζητώ. Η Κυβέρνηση επιζητεί τη δηµιουργική
κριτική. Αυτό το οποίο δεν πρόκειται να επιτρέψουµε, είναι να γί-
νουµε συµµέτοχοι σε ένα νέο παιχνίδι λασπολογίας, επίρριψης
ευθυνών, στοχοποίησης προσώπων και αµφισβήτησης -θα το
επαναλάβω, αµφισβήτησης- ανθρώπων οι οποίοι προσέφεραν
στο κοινό καλό, χωρίς να φοράνε κανένα κοµµατικό καπέλο,
µόνο από διάθεση να υπηρετήσουν και να βοηθήσουν τη χώρα
µας.

Καλό είναι όλα αυτά, επιτέλους, να τα αφήσουµε πίσω µας. Κι
αν θεωρούµε ότι µε την ευκαιρία της κρίσης έκλεισε ουσιαστικά
ένας κύκλος και καταφέραµε να κάνουµε ένα µεγάλο άλµα στο
µέλλον, ως προς τις συµπεριφορές µας συνολικά ως κοινωνία,
θα είναι ευχής έργον αν αυτήν την πρόοδο µπορούµε να την απο-
δείξουµε και µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. Αυτό, όµως, φυσικά,
δεν εξαρτάται µόνο από την Κυβέρνηση.

Η πατρίδα µας, εκτός από χώρα παράδειγµα αντιµετώπισης
της πανδηµίας, µπορεί να γίνει και υπόδειγµα υπέρβασης των
συνεπειών της. Η προστασία του εισοδήµατος και η ενίσχυση της
απασχόλησης, µε ανάπτυξη που θα προκύψει µέσα από νέες
επενδύσεις, παραµένουν οι στόχοι µας. 

Οι ρυθµοί, όµως, για την επίτευξη αυτών των στόχων πρέπει
να είναι ακόµα πιο γρήγοροι. Όσο πιο σκληρή προβλέπεται η
κρίση που διαγράφεται, τόσο εµφατική µπορεί να είναι και η ανα-
γέννηση που θα την ακολουθήσει, αρκεί να υπάρχει σχέδιο και
όρεξη για δουλειά. Η Κυβέρνηση απέδειξε ότι διαθέτει και τα δύο
και θα τα µετουσιώσει σε µέτρα προς εργαζόµενους κι επιχειρή-
σεις, τα οποία θα ξεδιπλώνονται στον χρόνο -όπως έγινε µέχρι
σήµερα- µε µέθοδο και συνέπεια.

Σήµερα, λοιπόν, µπορώ να ανακοινώσω τα εξής: Πρώτον,
µέχρι να αρθεί και η τελευταία αρνητική επίπτωση της πανδη-
µίας, το κράτος θα συνεχίσει να χορηγεί την αποζηµίωση ειδικού
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σκοπού σε όσους εργαζόµενους παραµένουν σε προσωρινή ανα-
στολή της σύµβασής τους ή οι δραστηριότητες, στις οποίες απα-
σχολούνται επαγγελµατικά, παραµένουν κλειστές για
υγειονοµικούς λόγους. Το ίδιο θα ισχύσει και για τα επιδόµατα
προς τους ανέργους και τους µακροχρόνια ανέργους.

Δεύτερον, όσοι επιστρέφουν στη δουλειά αλλά σε συνθήκες
µειωµένου ωραρίου και τζίρου, θα δουν τις αποδοχές τους να
στηρίζονται από την πολιτεία. Θα σταθούµε δίπλα σε όλους τους
εργαζόµενους, σε όλες τις επιχειρήσεις που καλούνται να επα-
ναλειτουργήσουν σε ένα πρωτόγνωρο περιβάλλον. 

Και για πρώτη φορά θα υπάρξει µια ευρείας κλίµακας ενί-
σχυση του εισοδήµατος και των εργαζόµενων στη χώρα µας από
το κράτος, πέρα από τη στήριξη των ανέργων. Αυτό είναι επιβε-
βληµένο, προκειµένου να στηρίξουµε την απασχόληση, ειδικά σε
αυτήν την κρίση, που µειώνει δραστικά τη ζήτηση προϊόντων και
υπηρεσιών. Για τον σκοπό αυτό, θα αξιοποιηθεί πρωτίστως το
νέο ευρωπαϊκό πρόγραµµα «SURE». Αυτός είναι ο κύριος σκοπός
του, να µπορούµε να παρέχουµε πρόσθετη ενίσχυση σε επιχει-
ρήσεις, επιχειρηµατίες, που δεν µπορούν να αξιοποιήσουν πλή-
ρως το εργατικό τους δυναµικό.

Για όλα αυτά ; θα γίνουν λεπτοµερείς ανακοινώσεις σήµερα
στις 17.00’ το απόγευµα από τον Υπουργό Οικονοµικών, τον
Υπουργό Ανάπτυξης και τον Υπουργό Εργασίας.

Τρίτον, κατά τη δοκιµασία του κορωνοϊού, κανείς Έλληνας δεν
θα δει το σπίτι του να κινδυνεύει. Η προστασία της πρώτης κα-
τοικίας θα παραταθεί για τρεις µήνες ακόµα έως το τέλος Ιου-
λίου 2020.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό, παρά τους αδιέξοδους ελιγµούς της προηγούµενης κυ-

βέρνησης. 
Θέλω να θυµίσω ότι είχε θέσει όριο στην περίοδο χάριτος τον

Δεκέµβριο του 2019. Αλλά είχε δηµιουργήσει και ένα σχήµα προ-
στασίας µόνο για δανειολήπτες, που είχαν δει τα δάνειά τους να
κοκκινίζουν, µέχρι το τέλος του 2018. Θέλω να θυµίσω, βέβαια,
ότι και σε αυτό το σχήµα προστασίας της πρώτης κατοικίας -το
οποίο ήταν δηµιούργηµα της προηγούµενης κυβέρνησης και το
στηρίξαµε και εµείς ή αν µη τι άλλο, το διευκολύναµε, απλοποι-
ώντας κι άλλο τα µεγάλα γραφειοκρατικά εµπόδια που κληρονο-
µήσαµε- έχουν υποβληθεί µέχρι σήµερα µόλις τρεις χιλιάδες
εκατόν ενενήντα οκτώ αιτήσεις στις τράπεζες. 

Αµέσως µετά τον Ιούλιο θα τεθεί σε εφαρµογή ένα νέο πρό-
γραµµα-γέφυρα, που θα µας οδηγήσει µε ασφάλεια στο 2021 και
θα προβλέπει την επιδότηση των δανειοληπτών από το κράτος.
Το πρόγραµµα αυτό, το οποίο θα εξειδικευτεί σήµερα από τον
Υπουργό Οικονοµικών, θα έχει τριπλάσια -επαναλαµβάνω: τρι-
πλάσια!- περίµετρο από το υφιστάµενο. Και πέρα από τη στήριξη
σε όλους τους υπόχρεους, θα επιβραβεύει για πρώτη φορά και
συνεπείς δανειολήπτες, που έχουν πληγεί οικονοµικά από τον κο-
ρωνοϊό. Ο στόχος µας είναι να αποτρέψουµε τη δηµιουργία µιας
νέας γενιάς κόκκινων δανείων. 

Τέταρτον, στη διάθεση των επιχειρήσεων παραµένουν όλα τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα οποία ανακοινώθηκαν εγκαίρως,
όπως επιστρεπτέα προκαταβολή, µηχανισµός εγγυήσεων για κε-
φάλαια κίνησης, επιδότηση επιτοκίου στα δάνεια των µικρών και
των µεσαίων επιχειρήσεων. Μέσα στον Απρίλιο θέλω να θυµίσω
ότι στηρίξαµε τα εισοδήµατα περίπου δύο εκατοµµυρίων εργα-
ζοµένων και επιχειρήσεων. Σχεδόν οκτακόσιες χιλιάδες µισθωτοί
του ιδιωτικού τοµέα, πεντακόσιες χιλιάδες ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες έχουν λάβει τα 800 ευρώ. Σχεδόν εκατόν πενήντα έξι χι-
λιάδες επιστήµονες έχουν λάβει την ενίσχυση των 600 ευρώ και
ενενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν κάνει αίτηση για την επι-
στρεπτέα προκαταβολή του ενός δισεκατοµµυρίου.

Πέµπτον, τις επόµενες µέρες θα ανακοινώσουµε και µια νέα
δέσµη µέτρων που θα ξεκινήσουν τον Μάιο και θα ανακουφίσουν
όσες επιχειρήσεις θα δουν τον τζίρο τους να µειώνεται.

Θα ανακοινώσουµε επίσης, µέσα στις επόµενες εβδοµάδες
και ένα σχέδιο εξπρές για την τόνωση του τουρισµού. Ο τουρι-
σµός µας είναι βέβαιο ότι φέτος θα δεχθεί µεγάλο πλήγµα. Σκο-
πός µας είναι να µειώσουµε αυτό το πλήγµα όσο γίνεται και να
προετοιµαστούµε, έτσι ώστε του χρόνου να µπορούµε να το ανα-
πληρώσουµε πλήρως.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτά τα βήµατα αφορούν το αµέ-
σως επόµενο διάστηµα και µας οδηγούν µέχρι το καλοκαίρι. Ταυ-
τόχρονα, όµως, είναι επιβεβληµένο να εξασφαλίζονται και οι όροι
για το µεγάλο αναπτυξιακό άλµα, το οποίο ακόµα περισσότερο
έχει σήµερα ανάγκη ο τόπος. Κλειδί γι’ αυτό θα αποτελέσουν τα
πολλά νοµοσχέδια, τα οποία θα κατατεθούν στην Βουλή τους
επόµενους τρεις µήνες. Στόχος τους είναι να κινητοποιηθούν
συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας και να την καταστήσουν
ακόµα ελκυστικότερο προορισµό για επενδυτές εκτός και εντός
συνόρων. 

Είναι ένα πλέγµα νοµοθετικών παρεµβάσεων, πολλές από τις
οποίες εγκρίθηκαν ήδη στο χθεσινό υπουργικό συµβούλιο µε µε-
γάλη σηµασία. Κάποιες αφορούν πρακτικά ζητήµατα, τα οποία
αντιµετωπίζει καθηµερινά το εµπόριο. Θέλω εδώ να συγχαρώ το
Υπουργείο Ανάπτυξης και όλους τους ελεγκτικούς µηχανισµούς
για το γεγονός ότι µέχρι σήµερα, µέχρι τουλάχιστον να κλείσει η
αγορά, πέτυχαν εξαιρετικές επιδόσεις στην καταπολέµηση του
παραεµπορίου. Ερχόµαστε τώρα µε νοµοθετική ρύθµιση να κά-
νουµε τον µηχανισµό ελέγχου του παραεµπορίου, ακόµα πιο
αποτελεσµατικό.

Θα φέρουµε στην Βουλή εµβληµατικά νοµοσχέδια, τα οποία
επιλύουν εκκρεµότητες δεκαετιών, όπως το νοµοσχέδιο για τη
χωροταξία και τις χρήσεις γης. Είναι απολύτως απαραίτητο, κρί-
σιµο νοµοσχέδιο, για να µπορέσουµε επιτέλους να επιτρέψουµε
σε όποιον επενδύει σε αυτήν τη χώρα να γνωρίζει τι µπορεί να
κάνει, που µπορεί να το κάνει, µε ποιους όρους µπορεί να το
κάνει, να αρθούν ασάφειες και στρεβλώσεις του παρελθόντος,
που ταλανίζουν τη χώρα εδώ και δεκαετίες.

Θα έρθουν ρυθµίσεις, που αφορούν την τροποποίηση του
ν.4412 περί προµηθειών και δηµοσίων συµβάσεων, έτσι ώστε να
µπορέσουµε να ξεµπλοκάρουµε µεγάλα έργα, τα οποία θα δώ-
σουν την αναγκαία ώθηση στην οικονοµία για την επόµενη µέρα.
Ανέφερα µόνο ενδεικτικά, κάποια από τα νοµοσχέδια, τα οποία
θα συζητήσουµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία τους επόµενους
µήνες. 

Όπως τόνισα και στο µήνυµά µου προς τους πολίτες, η επι-
στροφή τόσο της κοινωνικής όσο και της οικονοµικής ζωής θα
είναι βαθµιαία και προοδευτική. Η κεντρική µας, όµως, προτεραι-
ότητα δεν µεταβάλλεται. Είµαστε στο πλευρό της εργασίας και
στο πλευρό της υγιούς επιχειρηµατικότητος. Το ίδιο σαφές,
όµως, είναι και το µήνυµα ότι από την υποστήριξη περνάµε στη
στήριξη, από το επίδοµα περνάµε στην επίδοση. Με άλλα λόγια,
η πολιτεία από προστάτης της κοινωνίας γίνεται τώρα συµπαρα-
στάτης της, κινητοποιείται και κινητοποιεί για τη συνολική πρό-
οδο.

Το βάρος αυτής της επανεκκίνησης θα το επωµιστούµε όλοι
δίκαια, κράτος, επιχειρήσεις, µέτοχοι δηλαδή, και κοινωνία, ισό-
τιµα και µε αίσθηµα δικαίου.

Το κράτος θα ξανανάψει τις µηχανές της οικονοµικής δραστη-
ριότητας στηρίζοντας τη ρευστότητα των επιχειρήσεων. Τα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία που έχουµε, όπως σας είπα, έχουν αρχίσει
ήδη να λειτουργούν και θα πλαισιωθούν και µε άλλα. Η Κυβέρ-
νηση θα αξιοποιήσει στην κατάλληλη ώρα όλα τα πρόσθετα ευ-
ρωπαϊκά εργαλεία τα οποία θα είναι διαθέσιµα. Αναφέρθηκα
ειδικά στο πρόγραµµα «SURE» για τη στήριξη της απασχόλησης,
αλλά και στα προγράµµατα για τη χρηµατοδότηση επιχειρήσεων
µέσω της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων.

Η πιο αποφασιστική ωστόσο απάντηση της Ευρώπης στον κο-
ρωνοϊό και τουλάχιστον στην οικονοµική κρίση, που συνοδεύει
τον κορωνοϊό θα είναι, κατά τη γνώµη µου, το λεγόµενο recovery
fund. Είναι ένα καινούριο ταµείο, το οποίο µαχόµαστε να έχει
συγκεκριµένα χαρακτηριστικά. Πρώτον, να έχει µέγεθος ισάξιο
της κρίσης. Δεύτερον, να χρηµατοδοτείται από κοινό ευρωπαϊκό
δανεισµό. Και, τρίτον, να λειτουργεί µε κύριο όχηµα τις επιχορη-
γήσεις και όχι τα δάνεια. Οι θέσεις µας είναι στο τραπέζι των συ-
ζητήσεων, έχουν ήδη βρει πολλούς υποστηρικτές και προσδοκώ
ότι σε λίγο καιρό µπορεί να έχουµε καλά νέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε τις εξής παρατηρή-
σεις. Η πανδηµία εξακολουθεί να µας κοστίζει πολύ, µας κάνει,
όµως, κάθε ηµέρα και πιο δυνατούς, αρκεί να εκµεταλλευτούµε
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όλες τις δεξιότητες που επιστρατεύσαµε στη διάρκειά της και να
αντλήσουµε όλα τα διδάγµατα που αυτή µας προσφέρει. 

Η πανδηµία δεν πρέπει και δεν επιτρέπεται να οδηγήσει στην
επαναφορά χρεοκοπηµένων πρακτικών. Η πανδηµία πρέπει να
γίνει το έναυσµα για το χτίσιµο ενός νέου παραγωγικού µοντέ-
λου, χωρίς τις αδυναµίες, χωρίς τις παθογένειες του παρελθόν-
τος. Ενός µοντέλου βασισµένου σε κλάδους και σε τοµείς που
µπορούν να προσελκύσουν επενδύσεις, να δηµιουργήσουν νέες
και καλά αµειβόµενες θέσεις δουλειάς και να προσδίδουν στην
εθνική οικονοµία τη δυναµική, που χρειάζεται για να µετατρέψει
την κρίση σε έναν βατήρα ανάπτυξης.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια αναδροµή στον Θουκυδίδη και
στα λόγια του Περικλή στον Επιτάφιο. Διαβάζω: «Στο σύνολό της
η πόλη µας -η Αθήνα- είναι ένα σχολείο για την Ελλάδα και καθέ-
νας από εµάς θα µπορούσε, χωρίς δυσκολία, να ανταποκριθεί
στις πιο διαφορετικές µορφές δράσης µε τη µεγαλύτερη ευστρο-
φία και χάρη». Δυόµισι χιλιάδες χρόνια µετά, οι Έλληνες δικαιώ-
νουµε τα λόγια του µεγάλου Αθηναίου. Κάνουµε την πατρίδα µας
σχολείο, ένα υπόδειγµα για όλον τον κόσµο. Ανταποκρινόµαστε
στις πιο απαιτητικές µορφές δράσης και µετατρέπουµε το κρά-
τος µας σε αληθινή πολιτεία, µε υπεύθυνους πολίτες, που εργά-
ζονται για τη συλλογική ευηµερία. Αυτή είναι η πρόκληση, αυτή
είναι η ευκαιρία που έχουµε µπροστά µας. Είµαι σίγουρος ότι δεν
θα την αφήσουµε αναξιοποίητη.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο

Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως και Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι περά-

σαµε και περνάµε µια πρωτόγνωρη κρίση, που έχει να κάνει µε
ό,τι πιο πολύτιµο υπάρχει, µε τη ζωή και την υγεία των ανθρώ-
πων, αλλά και µε το σήµερα και µε το αύριο, θα έλεγα εγώ, όλων
µας. 

Η διαχείριση αυτής της κρίσης απαιτούσε και απαιτεί σοβαρό-
τητα, υπευθυνότητα, αλλά και µια νέα ιεράρχηση προτεραιοτή-
των από όλους µας, από τους εκπροσώπους της πολιτείας, από
τις πολιτικές δυνάµεις και τα κόµµατα, από τους δηµοσιογρά-
φους και τα µέσα ενηµέρωσης, από την εκκλησία και τους ιεράρ-
χες, από όλους µας, µα πάνω απ’ όλα από τους ίδιους τους
πολίτες, από τον καθένα και την καθεµιά ξεχωριστά.

Η αλήθεια είναι ότι οι πολίτες καθώς και όσοι έδιναν και δίνουν
τη µάχη στην πρώτη γραµµή για την προστασία της ανθρώπινης
ζωής βρέθηκαν, εγώ θα έλεγα, πολύ µπροστά και από τις πολιτι-
κές δυνάµεις σε αυτήν τη συλλογική προσπάθεια. Έθεσαν σε
προτεραιότητα την ανθρώπινη ζωή, τη ζωή του διπλανού µας, τη
δηµόσια υγεία. Άλλοι περιόρισαν τις ατοµικές τους ελευθερίες
και βρέθηκαν να ζουν κλεισµένοι για δύο και πλέον µήνες όχι σε
πολυτελείς επαύλεις µε κήπους, αλλά σε σαράντα και πενήντα
τετραγωνικά συχνά µε πολυµελείς οικογένειες και ακόµα πιο
συχνά µε δραµατικά µειωµένο εισόδηµα και δραµατικά αυξηµένη
την ανασφάλεια για το αύριο. 

Άλλοι, µε ηρωισµό και αυταπάρνηση, δεν έµειναν µέσα, αλλά
διακινδύνευσαν τις δικές τους τις ζωές, για να µπορέσουµε σή-
µερα να βρισκόµαστε σε µια καλύτερη κατάσταση. Και δεν ήταν
πλουσιοπάροχα αµειβόµενοι αυτοί, δεν ήταν golden boys, ήταν
από αυτούς που µέχρι χθες εσείς, κύριε Μητσοτάκη, που τώρα
τους αποκαλείτε ήρωες, τους θεωρούσατε περιττούς δηµόσιους
υπάλληλους, τους καταδικάζατε σε τριτοκοσµικές συνθήκες δου-
λειάς και αµοιβής και άλλες φορές υπαγορεύατε, ελέω των προ-
γραµµάτων, την απόλυσή τους ή τη µείωση του µισθού τους γιατί
θεωρούσατε ότι αµείβονταν παραπάνω από όσα προσφέρουν.

Δεν έχω κανένα πρόβληµα να παραδεχθώ -ίσα-ίσα- ότι η Κυ-
βέρνησή σας έπραξε το αυτονόητο, όπως και οι περισσότερες
κυβερνήσεις της Ευρώπης. Αυτό το «αυτονόητο» το λέω µε τη
θετική έννοια του όρου, γιατί συχνά στη χώρα µας τουλάχιστον
το αυτονόητο είναι αγαθό εν ανεπαρκεία. Μόνο που το αυτο-

νόητο δεν νοµίζω ότι αρκεί ιδιαίτερα όταν συνοδεύεται από σο-
βαρές παραλείψεις και απόπειρες επικοινωνιακής εκµετάλλευ-
σης µιας δραµατικής κατάστασης. 

Ήταν, λοιπόν, όλος αυτός ο κόσµος που έβαλε ψυχή και πλάτη
για να γλιτώσουµε τα χειρότερα και τα γλιτώσαµε, προς ώρας
τουλάχιστον, όλος αυτός ο κόσµος, κύριε Μητσοτάκη, επειδή ιε-
ράρχησε την ανθρώπινη ζωή ως προτεραιότητα, επειδή έδωσε
χώρο στην αλληλεγγύη, επειδή εµπιστεύθηκε την επιστηµονική
κοινότητα και όχι επειδή εσείς τον εµπιστευθήκατε, όπως µε
ύφος πατερναλιστικό και αλαζονικό, σχεδόν αυτοκρατορικό, µας
είπατε προχθές στο διάγγελµά σας. 

Όλος αυτός ο κόσµος, ο ανώνυµος και ταλαιπωρηµένος από
χρόνια λιτότητας και µνηµονίων, δεν µας έδωσε και δεν σας
έδωσε µε τις προσπάθειές του καµµία εξουσιοδότηση και καµµία
λευκή επιταγή, ιδίως για πολιτικά παιχνίδια στις δικές του πλάτες.
Αν µας έδωσε κάτι, είναι χρόνο. Χρόνο µας έδωσε, χρόνο για να
απαλλαγούµε από ιδεοληψίες και αγκυλώσεις που αντιµετωπί-
ζουν τον δηµόσιο χώρο και τη δηµόσια υγεία ως κοινωνικό και
οικονοµικό βάρος, χρόνο για να διορθώσουµε τις αστοχίες και
τα λάθη, χρόνο για να ενισχύσουµε ουσιαστικά το εθνικό σύ-
στηµα υγείας, χρόνο για να επενδύσουµε σε µόνιµες προσλήψεις
σε γιατρούς και νοσηλευτές, σε κρεββάτια εντατικής θεραπείας,
σε τοπικές µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας, σε επάρκεια δια-
γνωστικών τεστ. Χρόνο µας έδωσε, για να αντιµετωπίσουµε το
πολύ πιθανό, σύµφωνα µε τους επιστήµονες, δεύτερο κύµα της
πανδηµίας.

Το κρίσιµο ερώτηµα είναι τι τον κάνατε αυτόν το χρόνο, κύριε
Μητσοτάκη. Τον αξιοποιήσατε; Όχι, απαντώ, µε τη σοβαρότητα
και την ευθύνη των στιγµών και της θέσης µου. Γι’ αυτό έχετε να
λογοδοτήσετε, όχι για τις ιδέες σας, τις απόψεις σας. Θα έχουµε
χρόνο γι’ αυτά.

Μόνιµες προσλήψεις κάνατε; Είπατε, µε διάθεση αλαζονική -
θα έλεγα- ότι κάνατε µέσα σε λίγες µέρες όσα δεν έγιναν δεκαε-
τίες στο ΕΣΥ. Μόλις τριακόσιους γιατρούς προσλάβατε κι
αυτούς συµβασιούχους. 

Τα κρεβάτια ΜΕΘ έχουν αυξηθεί, αλλά ελάχιστα έχουν αυξη-
θεί, γιατί -πάλι το κάνατε σήµερα αυτό- αρχίσατε να προσθέτετε
απλώς τα κρεβάτια που έχουν δίπλα έναν αναπνευστήρα. Δεν
είναι αυτά µονάδες εντατικής θεραπείας, όπως γνωρίζετε. Όλοι
γνωρίζουν ότι οι µονάδες εντατικής θεραπείας δεν είναι µόνο ο
εξοπλισµός, αλλά κυρίως είναι το προσωπικό, οι εντατικολόγοι,
οι εξιδεικευµένοι νοσηλευτές. Προσλάβατε τέτοιους; Απ’ όσο
γνωρίζω, δεν έχετε προσλάβει κανέναν.

Αντί, µάλιστα, να κάνετε προσλήψεις -εµείς είχαµε προγραµ-
µατίσει και είχαµε κάνει προκήρυξη για τέσσερις χιλιάδες µόνι-
µους γιατρούς και νοσηλευτές- παγώσατε τη διαδικασία.
Βεβαίως, όχι µόνο παγώσατε τη διαδικασία πριν την πανδηµία,
εσείς ήσασταν εδώ που ερχόσασταν από αυτό εδώ το Βήµα και
µας λέγατε ότι θα σας κάνω να ανατριχιάσετε τώρα, διότι θα σας
προτείνω τη συνεργασία του δηµοσίου συστήµατος υγείας µε
τους ιδιώτες γιατρούς µέσα από ΣΔΙΤ, όπου θα αξιοποιούσαν τα
ιδιωτικά νοσηλευτήρια, τις δοµές και τις υποδοµές του δηµοσίου
συστήµατος υγείας. Αυτή ήταν η αντίληψή σας. Αυτή ήταν η ιδε-
ολογία σας. Δεν υπάρχει καµµιά αµφιβολία επ’ αυτού.

Εδώ, να το πούµε αυτό. Εµείς όταν σας ακούµε να λέτε για το
εθνικό σύστηµα υγείας και τι καλό που είναι το εθνικό σύστηµα
υγείας, σκεφτόµαστε ότι όταν εµείς φτιάχναµε τις µονάδες της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, τις ΤΟΜΥ, ερχόσασταν εδώ και
λέγατε ότι είναι µια σπατάλη αχρείαστη για τον δηµόσιο προϋπο-
λογισµό και ότι δεν χρειάζεται να υπάρχει πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας. Όταν, επί χρόνια µνηµονιακών ρυθµίσεων
πρωτοστατήσατε εσείς, το κόµµα σας, Υπουργοί της παράταξής
σας και εσείς ο ίδιος σε απολύσεις και κάποιοι λέγανε ότι δεν θα
µας πάρει τη δόξα η τρόικα και ο Τόµσεν, αλλά εµείς τα κάνουµε
γιατί τα πιστεύουµε -αυτή ήταν η άποψή σας, η νεοφιλελεύθερη
αντίληψη και η ιδεολογία- ξαφνικά γίνατε υπερασπιστές του εθνι-
κού συστήµατος υγείας.

Όµως, το θέµα δεν είναι µόνο ότι δεν προσλάβατε µόνιµο προ-
σωπικό, είναι ότι και αυτούς τους επικουρικούς γιατρούς, που
λήγουν οι συµβάσεις τους, τους αφήνετε να φύγουν, αυτούς
τους ήρωες που έδωσαν τη  µάχη στην πρώτη γραµµή, χωρίς να
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έχουν µονιµότητα. Είδε βεβαίως, το φως της δηµοσιότητας και
η είδηση ότι δεν πληρώνεται και υπερωρίες το προσωπικό. Δεν
θα το έλεγα, λοιπόν, ότι αξιοποιήσατε τον χρόνο για να στηρίξετε
ουσιαστικά το σύστηµα υγείας.

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα των τεστ, τι κάνατε για να προετοι-
µάσετε µια άλλη αντιµετώπιση, ώστε να βγούµε µε ασφάλεια από
την καραντίνα, για να οργανώσετε κεντρικά τη διαχείριση και να
αυξήσετε τα αντιδραστήρια; Τι κάνατε; Απλώς αγνοήσατε τις
επιστολές πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων που σας ενηµέρωσαν ότι
έχουν πιστοποιηµένα εργαστήρια και µπορούν να παρέχουν δω-
ρεάν τις υπηρεσίες τους. Γιατί;

Δεν ξέρατε, δεν σας ενηµέρωσαν οι επιστήµονες ότι αν, ενδε-
χοµένως, αρκούσε κατά τη διάρκεια της καραντίνας να γίνονται
τεστ µόνο σε συµπτωµατικούς ασθενείς, σε καµµία περίπτωση
αυτό δεν αρκεί στην επόµενη φάση, στη φάση της σταδιακής
άρσης των µέτρων;

Το αποτέλεσµα της αβλεψίας αυτής ή της σκοπιµότητας -δεν
ξέρω τι από τα δύο ισχύει- είναι να βρίσκεται σήµερα η χώρα µας
στις τελευταίες θέσεις σε αριθµό τεστ ανάµεσα σε όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η µόνη χώρα που προσπερ-
νάµε είναι η γειτονική µας Βουλγαρία.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Η συνέπεια αυτού του αποτελέσµατος είναι να πορευόµαστε
στα τυφλά, µε τα µάτια δεµένα, τώρα, σε αυτήν την δεύτερη
φάση, να βγαίνουµε από τα σπίτια µας και να βαδίζουµε στα
τυφλά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούστε, δεν θέλω ούτε δυσά-
ρεστος να γίνω ούτε να παριστάνω τον ειδικό, αλλά µιλάω και
εγώ, όπως όλοι µας, αυτές τις µέρες µε ειδικούς και µε επιστή-
µονες και οφείλω, αισθάνοµαι την υποχρέωση να µεταφέρω την
αίσθηση που κυριαρχεί τόσο στην επιστηµονική κοινότητα όσο,
όµως, και στην ελληνική κοινωνία. Αυτή είναι µια αίσθηση ανα-
σφάλειας, την οποία οι ανακοινώσεις που κάνατε προχθές, αντί
να την κατευνάσουν, την επέτειναν, ιδίως η σχεδόν ανοιχτά απει-
λητική προειδοποίησή σας πως, µέχρι τώρα, πετύχαµε ό,τι πετύ-
χαµε χάρη στη µεγαλοψυχία σας να µας εµπιστευτείτε -τους
πολίτες- αλλά από εδώ και στο εξής η ευθύνη είναι ατοµική, ανή-
κει στον καθένα ξεχωριστά και αποκλειστικά στους πολίτες.

Το ακριβώς αντίθετο µήνυµα θα έπρεπε να εκπέµψετε, ότι οι
πολίτες έκαναν  το καθήκον τους και µε το παραπάνω, εξάντλη-
σαν τη δική τους ευθύνη και εξαντλήθηκαν κιόλας από τα περιο-
ριστικά µέτρα και τώρα είναι η σειρά της πολιτείας, είναι η σειρά
της Κυβέρνησης να πράξει το δικό της καθήκον και να πορευθεί
µε σχέδιο, που θα εµπνέει εµπιστοσύνη και όχι ανασφάλεια.

Θα γίνω λίγο πιο συγκεκριµένος. Ποια, αλήθεια, είναι η εξή-
γηση για την επιλογή σας να ανοίξουν γυµνάσια και λύκεια από
τις 18 Μαΐου; Δεν µιλάω για την τρίτη λυκείου. Ποια είναι η λογική
πίσω από αυτήν την απόφαση; Και ποια είναι η λογική της σκέ-
ψης να ανοίξετε ακόµα τα δηµοτικά και τα νηπιαγωγεία, από-
φαση, την οποία ευτυχώς την τελευταία στιγµή αποσύρατε,
φαντάζοµαι χάρη στην αντίδραση που διαισθανθήκατε και εσείς
όχι µόνο της Αντιπολίτευσης, αλλά και της κοινωνίας ολόκληρης;

Ειλικρινά, δυσκολεύοµαι πάρα πολύ να καταλάβω γιατί σε ένα
θέµα που διχάζει την επιστηµονική κοινότητα σπεύδετε, εσείς
προσωπικά, να πάρετε µια απόφαση που ενέχει ρίσκο και κινδύ-
νους.

Προχθές, διάβαζα ένα δηµοσίευµα, το οποίο υπήρξε και στα
ελληνικά µέσα ενηµέρωσης, της ιταλικής εφηµερίδας «LA RE-
PUBBLICA», όπου δηµοσιεύθηκε εκεί η πρόταση της αντίστοιχης
επιτροπής λοιµωξιολόγων της Ιταλίας προς την ιταλική κυβέρ-
νηση.

Σας την παραθέτω και αυτή.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-

κών της Βουλής)
Σύµφωνα µε αυτή την έκθεση, στο άνοιγµα των σχολείων -λέει

η έκθεση- θα οφείλεται το 1/3 από τα συνολικά πιθανά νέα κρού-
σµατα που θα προέκυπταν, σε περίπτωση που επανερχόταν σε
απόλυτα κανονικούς ρυθµούς η ζωή. Επαναλαµβάνω: το 1/3. Αν
ανοίγαµε τα πάντα. Αυτό εµένα µε προβληµάτισε. Εσάς δεν σας
προβληµάτισε;

Επίσης, τα πρώτα αποτελέσµατα της Γερµανίας για αύξηση
των κρουσµάτων δεν σας προβληµάτισαν; Μάλιστα, η Γερµανία
είναι η δεύτερη στον κόσµο σε ετοιµότητα για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας. Γιατί, λοιπόν, παίρνετε αυτό το ρίσκο, είναι το
ερώτηµα. 

Θα πω γιατί παίρνετε αυτό το αχρείαστο ρίσκο, αφού τα σχο-
λεία ανοίγουν για να κλείσουν σε είκοσι µέρες. Έρχονται οι κα-
λοκαιρινές διακοπές. Τι είναι αυτό που σας οδήγησε σε αυτή την
απόφαση; Είναι ότι αλλάζουµε στρατηγική και υιοθετούµε τη θε-
ωρία ανοσίας της αγέλης, να αποκτήσει δηλαδή ο πληθυσµός
µεγαλύτερο ποσοστό ανοσίας; Δεν το πιστεύω. Δεν τολµώ να πι-
στέψω ότι είναι αυτό. Προφανώς και δεν είναι. Το πιθανότερο
είναι ,αυτό το ρίσκο να οφείλεται στην επιθυµία σας να δρέψετε
-σώνει και καλά- δάφνες νικητή -συνηθίζετε τελευταία να έχετε
αυτή την επιθυµία- και στη βιασύνη σας να προσποιηθείτε ότι
τάχα επιστρέψαµε στην κανονικότητα, ενώ πολύ καλά γνωρίζετε
-και γνωρίζουµε όλοι- ότι η κανονικότητα δεν θα υπάρχει στη ζωή
µας για πολύ καιρό ακόµη. 

Ο κόσµος που µας ακούει, όµως, πιστεύω ότι θέλει να έχει πει-
στικές απαντήσεις σε κρίσιµα ερωτήµατα, όχι µόνο ωραία λόγια,
υποκριτικές κολακείες και χειροκροτήµατα. Προχθές µιλούσατε
για δεκαπέντε λεπτά, αλλά αντί για εξηγήσεις στα κρίσιµα ερω-
τήµατα αρκεστήκατε στην ταυτολογία ότι ο Μάρτιος δεν είναι
Μάιος. Εντάξει, όλοι το γνωρίζουµε ότι ο Μάρτιος δεν είναι
Μάιος. Δεν µας είπατε, όµως, γιατί τα σχολεία τον Μάρτιο ήταν
υγειονοµικές βόµβες, αλλά τον Μάιο είναι ασφαλή για τα παιδιά
µας. Δεν µας είπατε γιατί η χρήση µασκών από τον πληθυσµό
τον Μάρτιο ήταν ανώφελη έως και επικίνδυνη, αλλά τον Μάιο
είναι επιβεβληµένη και µάλιστα, µε υψηλό πρόστιµο για όποιον
δεν φορά. Το µόνο που µας είπατε είναι ότι η ευθύνη είναι δική
µας, όλων των πολιτών. 

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι αυτή δεν είναι υπεύθυνη
στάση ηγεσίας. Εύχοµαι και ελπίζω οι ανησυχίες και οι φόβοι µου
να είναι υπερβολικοί, αλλά υπεύθυνη στάση αυτή δεν τη λες, το
λιγότερο αλλοπρόσαλλη τη λες και µε µεγάλη δόση κοινωνικής,
κοµµατικής και προσωπικής µεροληψίας. 

Εδώ, όµως, είµαι υποχρεωµένος να σταθώ σε µια σηµαντική
διαπίστωση, που προκύπτει από τα µέτρα και τις πρωτοβουλίες
σας τις εβδοµάδες της πανδηµίας. 

Κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η στάση
σας εκπορεύεται από µια συνολικότερη στρατηγική -ανοµολό-
γητη φυσικά, αλλά υπαρκτή σε κάθε σας βήµα- τη στρατηγική
να µετατρέψετε αυτή την κρίση σε ευκαιρία, ευκαιρία πρώτα-
πρώτα για να νοµοθετείτε εδώ δίχως έλεγχο, δίχως λογοδοσία.
Εδώ και µήνες, νοµοθετείτε µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, αρνείστε εξακολουθητικά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και
αξιοποιείτε την ειδική και κατά παρέκκλιση κοινοβουλευτική δια-
δικασία, που όλοι συµφωνήσαµε ότι θα αφορά αποκλειστικά τα
µέτρα για τον κορωνοϊό, αλλά εσείς αξιοποιείτε την ευκαιρία για
να περνάτε τροπολογίες εξυπηρετήσεων, ακόµα, βεβαίως και για
να περνάτε τώρα κρίσιµα νοµοσχέδια, ελπίζω µε τη Βουλή, όχι
να υπολειτουργεί, αλλά να λειτουργεί κανονικά.

Ευκαιρία, επίσης, για να περάσετε ρυθµίσεις, που ευνοούν µε-
γάλους εργοδότες και ιδιωτικά συµφέροντα στον χώρο της
υγείας, διότι αναφερθήκατε επικριτικά στην πρότασή µας να
υπάρξει µια γενική επίταξη και το κράτος, η πολιτεία, η Κυβέρ-
νηση να έχει την επιλογή να πράττει κάθε φορά ανάλογα µε τις
ανάγκες. Όµως, εσείς ήσασταν αυτοί που αυξήσατε -λέγατε ότι
αυτό που είπαµε εµείς σας στοίχιζε- το κόστος νοσηλείας από
τα 800 ευρώ στα 1.600 ευρώ µέσα σε µια µέρα. Εσείς δώσατε
30 εκατοµµύρια ευρώ για να κάνουν τεστ µονάχα οι ιδιώτες.
Στους ιδιώτες τα δώσατε και ο κόσµος δεν είχε τη δυνατότητα
να κάνει τεστ. Όλες οι celebrities, όµως, µάθαµε ότι είχαν κορω-
νοϊό. Οι άνθρωποι που πέρασαν µε ένα συνάχι ή µε µια γρίπη,
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που νόµιζαν ότι ήταν µια κανονική γρίπη και έµεναν στα σπίτια
τους, δεν µάθαµε αν είχαν κορωνοϊό γιατί δεν έκαναν τεστ. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. 

Ευκαιρία, λοιπόν, για να περάσετε ρυθµίσεις που ευνοούν εν-
δεχοµένως κάποια συµφέροντα, κάποιους µεγάλους εργοδότες
και κάποιους φίλους σας, όπως για παράδειγµα τον Πρόεδρο
του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων, τον κ. Φέσσα. Αλήθεια,
ξαφνικά ανακαλύψατε ότι οι Ταχυµεταφορές είναι ο πρώτος κλά-
δος που έχει πληγεί ανεπανόρθωτα από την κρίση; Όµως, βε-
βαίως, έχετε δίπλα σας στο Μαξίµου τον πρώην διευθυντή του
και τις υποδείξεις του εφαρµόζετε µε θρησκευτική ευλάβεια. 

Όµως, είναι ευκαιρία να εγκαταστήσετε ένα αντιδηµοκρατικό,
ανεξέλεγκτο και επικίνδυνα αλαζονικό ολοκληρωτικό σύστηµα
εξουσίας, το οποίο είναι κοινό µυστικό πια, ότι έχει όχι απλώς
κοµµατικές αναφορές, αλλά απευθείας αναφορές στο πρόσωπό
σας. 

Αυτή -πολύ φοβάµαι, κύριε Μητσοτάκη- είναι µια ελληνική εκ-
δοχή ολοκληρωτισµού, η ελληνική εκδοχή του «ορµπανισµού»
που βλέπουµε στην Ευρώπη και καταδικάζουµε. Θα µου πείτε ότι
σας αδικώ. Για πείτε µου, λοιπόν, αφού θα πείτε ότι σας αδικώ,
τι έχετε κατά νου, όταν εν µέσω πανδηµίας αποφασίζετε να δώ-
σετε ανεξέλεγκτα, χωρίς λογοδοσία, χωρίς διαφάνεια 20 εκατοµ-
µύρια ευρώ στα µέσα ενηµέρωσης -ποια µέσα ενηµέρωσης;-
παρακάµπτοντας τις διαδικασίες της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ», σε µία εται-
ρεία η οποία όλως τυχαίως συνεργαζόταν µε το κόµµα σας προ-
εκλογικά, για να δίνει τα χρήµατα κατά το δοκούν και
ανεξέλεγκτα.

Χρειάζεται ενίσχυση ο Τύπος; Βεβαίως και χρειάζεται ενίσχυση
ο Τύπος! Ελάτε εδώ να συµφωνήσουµε όλοι µαζί σε ένα ποσό,
που πρέπει να κατανεµηθεί µε όρους διαφάνειας και µε κριτήρια,
που έχουν να κάνουν µε τους εργαζόµενους που έχουν, µε κρι-
τήρια που έχουν να κάνουν µε τις πωλήσεις τους, όχι ανεξέλεγ-
κτα, όχι µε αδιαφάνεια 20 εκατοµµύρια ευρώ εν µέσω πανδηµίας!
Πού πήγαν αυτά τα λεφτά; Πού πάνε αυτά τα λεφτά; Θα µας
πείτε; Γιατί καταργείτε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Γιατί αποκλείετε τα µέσα
που δεν σας είναι αρεστά από αυτή τη χρηµατοδότηση; Δήθεν
τώρα, για να µας ενηµερώσουν για την πανδηµία και δίνετε χρή-
µατα σε site που έχουν έδρα στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής, να µε ενηµερώσουν εκεί για την πανδηµία;

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Στο «DOC-
UMENTO».

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ναι, εντάξει, αλλά αυτά δεν είναι αστεία, διότι
αν αυτό δεν είναι απόπειρα εξαγοράς -ακόµα και εκβιασµού, εγώ
θα έλεγα- επιβράβευσης των φρονίµων και τιµωρίας των «ατά-
κτων», τι είναι; 

Εκµεταλλεύεστε, λοιπόν, την πανδηµία ως ευκαιρία για να στή-
σετε ή να εµπεδώσετε σχέσεις εξάρτησης και απόλυτου ελέγχου
της πληροφόρησης των πολιτών. Αν αυτό δεν είναι ερωτοτροπία
µε τον ολοκληρωτισµό, τότε µάλλον εµείς δεν καταλαβαίνουµε
τις λέξεις.

Αν, όµως, στο εποικοδόµηµα της ενηµέρωσης ασκείτε µια πο-
λιτική που αποσκοπεί στη στήριξη ή διαφήµιση, ακόµα και απο-
θέωση του κυβερνητικού έργου, στη βάση της κοινωνίας
εξελίσσεται αντίστοιχα ένα σχέδιο µε χαρακτηριστικά τόσο εχ-
θρικά και τόσο βάρβαρα για την κοινωνική πλειοψηφία που θα
πρέπει να ανησυχεί κάθε δηµοκρατικό πολίτη. Εγώ θα έλεγα ότι
πρόκειται για µια βαθιά αντιδραστική, µονοµερή και αντιλαϊκή
αναδιάρθρωση της αγοράς εργασίας, πρώτον µε την πλήρη
απορρύθµιση των εργασιακών σχέσεων και δεύτερον, µε τον κα-
νιβαλισµό µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, προς όφελος ενδε-
χοµένως κάποιων άλλων συµφερόντων. 

Με βάση αυτό το σχέδιο -όχι µε βάση κάποιες λάθος επιλο-
γές- µετατρέψατε εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενους σε επι-
δοτούµενους ανέργους, ανασφαλείς και προβληµατισµένους για
το αύριο. Νοµοθετήσατε την εκ περιτροπής εργασία, κάνοντας
πράξη τη «µισή δουλειά, µισό µισθό». Και αφήσατε, βεβαίως, ταυ-
τόχρονα, ανεξέλεγκτες τις απολύσεις. 

Όλα αυτά δεν ήταν αναγκαίο κακό. Όλα αυτά δεν ήταν νοµο-
τέλεια εξαιτίας της πανδηµίας. Ήταν δικές σας επιλογές, µε
σαφές ιδεολογικό και κοινωνικό πρόσηµο. Πουθενά στην Ευ-

ρώπη -πείτε µου αν το βρήκατε- δεν υπήρξε αυτό το µοντέλο αν-
τιµετώπισης της κρίσης, να επιδοτείται δηλαδή η αναστολή συµ-
βάσεων εργασίας και όχι η διατήρηση των συµβάσεων εργασίας.
Αυτό είναι δική σας έµπνευση και δική σας πατέντα, είναι δικό
σας σχέδιο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Γι’
αυτό και δούλεψε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Καλά, το τι δούλεψε και τι δεν δούλεψε αφήστε
να το πει η αγορά. Βγείτε και µιλήστε µε τους επιχειρηµατίες,
τους µικρούς και τους µεσαίους, βγείτε να αναφερθείτε και να
αντικρίσετε τους χιλιάδες ανέργους, τους χιλιάδες ανθρώπους,
που σήµερα ζουν σε όρους ανασφάλειας. Αφήστε τον αυτόν τον
λογαριασµό. Θα τον δούµε. Όµως, είναι δικής σας έµπνευσης
σχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σήµερα εδώ αναφερθήκατε πάλι µε υπεροψία στις προτάσεις

της Αντιπολίτευσης. Εµείς καταθέσαµε µια ολοκληρωµένη πρό-
ταση, που στο βασικό της πυρήνα ήταν η εµπροσθοβαρής και
οριζόντια στήριξη της εργασίας, της µικρής και µεσαίας επιχεί-
ρησης, των «αόρατων» εργαζόµενων, των επιστηµόνων, των
επαγγελµατιών, των καλλιτεχνών, όλων εκείνων δηλαδή των κοι-
νωνικών οµάδων που έχετε αφήσει στην τύχη τους. 

Επιµείναµε και επιµένουµε σε µια εµπροσθοβαρή και γενναία
παρέµβαση µε στόχο να κρατηθεί ζωντανή η προσφορά και η ζή-
τηση. Και έρχεστε σήµερα εδώ και µιλάτε για «λεφτόδεντρα».
Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, στη Σύνοδο Κορυφής -που κάνατε
µε τηλεδιάσκεψη- όταν όλοι οι ηγέτες του Νότου απαιτούν να
δοθεί χρήµα στην αγορά, απαιτούν να γίνει πράξη αυτό που έχει
πει και η ίδια η Λαγκάρντ της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας,
αλλά και το Οικονοµικό Τµήµα της Κοµισιόν για την ανάγκη να
δοθεί στην αγορά 1,5 τρισεκατοµµύριο ευρώ, εσείς βγαίνετε και
λέτε ότι δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα»; Αυτή είναι η στάση σας;
Στα αιτήµατα του Νότου να δοθεί ρευστότητα στην αγορά, να
πέσει χρήµα για να κρατηθούν ζωντανές ταυτόχρονα η ζήτηση
και η προσφορά, εσείς λέτε για «λεφτόδεντρα»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα σας αναφέρω χαρακτηριστικά τα εξής: Η Γερµανία κάνει

παρεµβάσεις άνω του 50% του ΑΕΠ, η Γαλλία άνω του 25% του
ΑΕΠ, η Ιταλία 40% του ΑΕΠ και εσείς εδώ 3,5% του ΑΕΠ. Γιατί
τόσο είναι! Με µια ιδεοληπτική επιµονή αγνοείτε τις προτάσεις,
που γίνονται από το σύνολο σχεδόν των κοινωνικών φορέων.

Εµείς πιστεύουµε ότι αυτή είναι µία ολέθρια τακτική. Και είναι
µια τακτική η οποία µπορεί να έχει στο πίσω µέρος του µυαλού
την αντίληψη της µεταφοράς της θεωρίας της ανοσίας της αγέ-
λης στην οικονοµία, δηλαδή να µη στηρίξουµε τώρα τις µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις και την εργασία, να αφήσουµε να επι-
βιώσει όποιος έχει αντοχή να επιβιώσει και να έρθουµε ενδεχο-
µένως αργότερα να στηρίξουµε αυτούς που θα έχουν επιβιώσει. 

Αναφερθήκατε στο σχέδιό σας και είπατε ότι είναι ένα σχέδιο
29 δισεκατοµµυρίων, 36 δισεκατοµµυρίων. Δεν µπήκατε καν στον
κόπο να το µελετήσετε για να κάνετε µια ουσιαστική αντιπαρά-
θεση. Μάλιστα, αναφερθήκατε και µε τρόπο εξαιρετικά υποτιµη-
τικό στις θυσίες του ελληνικού λαού, που είναι το µαξιλάρι
ρευστότητας που για πρώτη φορά στα χρονικά, όσο εγώ παρα-
κολουθώ τη σύγχρονη πολιτική ιστορία του τόπου, φέρνει µια κυ-
βέρνηση, αφήνοντας στην εποµένη µια ισχυρή παρακαταθήκη
και µια ισχυρή ασφάλεια έναντι µιας πιθανής κρίσης. Το σύνηθες
σε αυτή τη χώρα ήταν να παραλαµβάνουν είτε χάος είτε καµένη
γη είτε άδεια ταµεία, όπως παραλάβαµε εµείς το 2015 που δεν
είχαµε να πληρώσουµε ούτε συντάξεις. 

Εσείς, λοιπόν, είχατε 36 δισεκατοµµύρια ευρώ, σχεδόν 37 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, από τα οποία, όπως πολύ σωστά είπατε, τα
16,7 δισεκατοµµύρια, τα 17 δισεκατοµµύρια ήταν κλειδωµένα για
την αποπληρωµή των επόµενων δανειακών υποχρεώσεων της
χώρας. Άρα, 20 δισεκατοµµύρια ευρώ από τους κόπους και τις
θυσίες του ελληνικού λαού ως µαξιλάρι ασφάλειας για µια δύ-
σκολη στιγµή, ως καύσιµο για να µπορέσει να διατηρηθεί σε κί-
νηση η ελληνική οικονοµία. Αν σε αυτό προσθέσεις και την
υπόλοιπη ρευστότητα, που µπορεί να είναι διαθέσιµη τούτη τη
στιγµή, πλησιάζεις σχεδόν τα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. 
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Θα σας πω τι προτείναµε εµείς, ακριβώς επειδή αυτό είναι ένα
πλεονέκτηµα για τη χώρα, διότι οι γειτονικές χώρες, οι υπερχρε-
ωµένες χώρες, όχι τόσο πολύ όσο η Ελλάδα, αλλά χώρες µε
πολύ υψηλό χρέος, όπως η Ιταλία, όπως η Πορτογαλία, όπως η
Ισπανία δεν έχουν αυτή τη δυνατότητα. Για να µπορέσουν να κα-
λύψουν τις άµεσες ανάγκες, πρέπει να δανειστούν και άρα να
αυξήσουν άµεσα το χρέος τους και όχι µόνο να αυξηθεί -που θα
αυξηθεί έµµεσα, όπως και το δικό µας- από τη συρρίκνωση του
ΑΕΠ. Αυτό σας είπαµε. Από αυτά τα 40 περίπου δισεκατοµµύρια
ρευστότητας εµπροσθοβαρώς µε σχέδιο να υπάρξει δηµοσιονο-
µική δαπάνη 14 δισεκατοµµυρίων. Όχι αναστολές πληρωµών,
αλλά δηµοσιονοµική δαπάνη. Τα 7 περίπου δισεκατοµµύρια για
να κρατήσουµε τους µισθούς, όπως είπαµε εµείς στο 100%.
Εσείς θα µπορούσατε να πείτε, βρε αδελφέ ας είναι στο 70%,
στο 80%. Εσείς τι κάνετε; Μισός µισθός, µισή δουλειά. Δίνετε 7
δισεκατοµµύρια ευρώ για να κρατηθούν οι µισθοί και τον Μάρτιο
και τον Μάιο. Είπαµε ότι 3 δισεκατοµµύρια ευρώ πρέπει να είναι
η µη επιστρεπτέα ενίσχυση στις επιχειρήσεις και 1,5 δισεκατοµ-
µύριο πρέπει να δοθεί ως επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης, διότι
εσείς δίνετε σε ένα µόνο µέρος των µακροχρόνια ανέργων.
Υπάρχουν χιλιάδες άνθρωποι, που είναι αόρατοι αυτή τη στιγµή,
δεν τους βλέπει κανείς και οι οποίοι δεν ξέρουν πώς θα ξηµερώ-
σει η επόµενη µέρα. 

Αυτή η λογική µας έχει ακριβώς την αντίληψη ότι, όταν βρίσκε-
σαι σε µια δυσκολία, αλλά έχεις απόθεµα να κάψεις, δεν το σπα-
ταλάς. Στοχευµένα ενισχύεις τη ζήτηση, ενισχύεις την
προσφορά, ώστε η επόµενη µέρα να µας βρει πιο δυνατούς.
Αγνοείτε την πρότασή µας. Και τι κάνετε; Σπαταλάτε, ξοδεύετε
το µαξιλάρι. Το ξοδεύετε για ανελαστικές δαπάνες όµως και θα
φτάσει ο Σεπτέµβρης και θα βρισκόµαστε µε χιλιάδες λουκέτα,
θα βρισκόµαστε µε χιλιάδες ανέργους, θα βρισκόµαστε µε µια
ύφεση, που δεν ξαναείδαµε ούτε το 2008 και δεν θα έχουµε και
µαξιλάρι. Αυτό θα είναι δικό σας έργο. 

Βγήκε ο κ. Στουρνάρας προχθές…
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ:…(δεν ακού-

στηκε)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Έχετε Αρχηγό. Θα απαντήσει µετά. Συζητάµε.
Δεν θέλετε να υπάρχει αντίλογος; Στο τέλος δεν θα συζητάµε
καθόλου και δεν θα λέµε ούτε την άποψή µας.

Βγαίνει προχθές ο κ. Στουρνάρας και µας λέει: «µην ανησυ-
χείτε, 4% θα είναι η ύφεση», όταν το ίδιο το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο µιλάει για ύφεση πάνω από 10%, όταν η ίδια η Επιτροπή
λέει ότι η ύφεση στον Νότο θα είναι 10%, αλλά όλοι λένε ότι η
Ελλάδα θα είναι πρωταθλήτρια στην ύφεση, εξαιτίας του γεγο-
νότος ότι ο τουρισµός είναι το 20% του ΑΕΠ µας. Αυτή είναι η
αρνητική συγκυρία που ζούµε.

Αν λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, η ύφεση είναι 4%, εγώ αυτό το
4% σας το χαρίζω. Όµως, οτιδήποτε παραπάνω γράψει το κον-
τέρ, θα έχει την υπογραφή σας και τη σφραγίδα σας, θα είναι η
ύφεση του Κυριάκου Μητσοτάκη, εξαιτίας της αδράνειάς του,
της ατολµίας του, αλλά και της αδυναµίας του να προβλέψει τι
ακριβώς χρειάζεται η ελληνική οικονοµία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, εντάξει, εσείς είστε µάλλον συνηθισµένοι στην ύφεση,

διότι είχατε 25% αθροιστικά από το 2010 έως το 2014 και άλλο
15% τώρα, θα φτάσετε σε ποσοστά αυτοδυναµίας, αλλά στην
ύφεση και όχι σε πραγµατικά ποσοστά! 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς θεωρούµε ότι
αυτή η κρίση πρέπει να αντιµετωπιστεί ως ευκαιρία, αλλά ως ευ-
καιρία για να αλλάξουµε τα κακώς κείµενα, ως ευκαιρία για να
ενισχύσουµε τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας, ως ευκαι-
ρία για να στηρίξουµε τους συνανθρώπους µας, ως ευκαιρία για
να εµπνευστούµε όλοι µας από την αξία της αλληλεγγύης και όχι
ως ευκαιρία για να βαθύνουν οι ανισότητες. Φυσικά -και το
άφησα τελευταίο αυτό, κύριε Μητσοτάκη- όχι ως ευκαιρία για
σκανδαλώδεις εξυπηρετήσεις, για διασπάθιση του δηµοσίου
χρήµατος µέσα στην πανδηµία. Διότι το τελευταίο διάστηµα αυτά
που βλέπουν το φως της δηµοσιότητας είναι, δυστυχώς, τόσα
πολλά που δεν µπορεί κανείς ούτε να τα σταχυολογήσει. Ευτυ-
χώς, θα έλεγα, που το πέπλο σιωπής που προσπαθείτε να εξα-

σφαλίσετε σε διάφορα µέσα ενηµέρωσης δεν είναι ικανό να τα
σκεπάσει. 

Δεν ξέρουµε από πού να αρχίσουµε στο θέµα αυτό. Εγώ δεν
µπορώ παρά να κάνω αναφορά στο µεγάλο σκάνδαλο των ηµε-
ρών, που ήταν το θέµα των κέντρων κατάρτισης. Αυτό δεν είναι
µόνο σκάνδαλο επειδή προφανώς κάποιοι ήθελαν να εξυπηρε-
τήσουν πέντε ή έξι επιχειρηµατίες που θα έκαναν όλη τη δουλειά
και θα έπαιρναν τη µερίδα του λέοντος 35 εκατοµµυρίων, αλλά
το πρόβληµα είναι στον πυρήνα της πρακτικής. Ταπεινώσατε χι-
λιάδες επιστήµονες, ελεύθερους επαγγελµατίες, όλους αυτούς
που προεκλογικά τους είχατε κάνει σηµαία, η µεσαία τάξη είναι
αυτοί, σε µια εξευτελιστική διαδικασία να παίρνουν ένα εξακο-
σάρι µέσα από µια ψευτο-τηλεκατάρτιση µαθαίνοντας πώς να
ανοίγουν τον υπολογιστή τους οι µηχανικοί και πώς να φτιάχνουν
φάκελο οι νοµικοί, ενώ την ίδια στιγµή µπορούσατε να δώσετε
αυτά τα χρήµατα απευθείας. Και το ξέρατε πάρα πολύ καλά ότι
µπορούσατε να τα δώσετε απευθείας! Διότι υπάρχει αυτή τη
στιγµή -το γνωρίζετε όλοι- η δυνατότητα αναπροσανατολισµού
των προγραµµάτων ΕΣΠΑ και γνωρίζατε πάρα πολύ καλά ότι
αυτά τα χρήµατα µπορούσαν να δοθούν απευθείας. Δεν το γνω-
ρίζατε; 

Βγήκα και δεν ήρθατε να µου απαντήσετε στην ερώτηση που
σας έκανα, επιλέγετε βεβαίως το έδαφος της αντιπαράθεσης -
δικαίωµά σας, ο λαός κρίνει όµως- αλλά µιας και ήρθατε σήµερα
και είµαστε εδώ, δώστε µου µια απάντηση. Διότι ο κ. Γεραπετρί-
της, που ήρθε ως «αντ’ αυτού» να µου απαντήσει, είπε ότι αυτό
το έγγραφο που κατέθεσα προχθές –που αποδείκνυε ότι γνωρί-
ζατε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι µπορούσατε αυτά τα χρή-
µατα να τα δώσετε απευθείας στους δικαιούχους και όχι µέσω
ψευτοπρογραµµάτων- ήταν ένα έγγραφο προγενέστερο των
δραστηριοτήτων σας. 

Εγώ σήµερα θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά την επιστολή
που έστειλε η Επίτροπος κ. Φερέιρα, στον κ. Βρούτση µε ηµε-
ροµηνία 18 Μαρτίου, που τον ενηµέρωνε ότι µπορούσε να κάνει
το πρόγραµµα κανονικότατα, όχι µέσα από κατάρτιση, αλλά
απευθείας στους δικαιούχους. Όµως, αυτός επέλεξε κάτι άλλο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Το ερώτηµα που απηύθυνα στον κ. Βρούτση ήταν εάν αυτό το
έκανε µόνος του ή σε συνεργασία µαζί σας και δεν έχει απαντή-
σει. Αυτή η σιωπή, κατά την άποψή µου, είναι µια ύποπτη σιωπή
που σας εκθέτει. Εν τοιαύτη περιπτώσει, σας είναι πάρα πολύ
απλό. Πείτε σήµερα εδώ: Είχατε γνώση εσείς επ’ αυτού ή δεν εί-
χατε; 

Εν πάση περιπτώσει, αν δεν είχατε και τα έκανε όλα µόνος του,
γιατί τον κρατάτε στη θέση του; Γιατί ο κ. Βρούτσης, µετά από
αυτή την εξευτελιστική διαδικασία, στην οποία υπέβαλε εκατον-
τάδες χιλιάδες επιστήµονες και µετά από τις αποκαλύψεις µάλι-
στα, που έχουν προφανώς µια οσµή σκανδάλου, είναι στη θέση
του; Ποιο είναι το µήνυµα που δίνετε στους άλλους Υπουργούς;
«Εντάξει, δεν τρέχει τίποτα να κάνετε και καµµιά δουλίτσα».
Οφείλετε απαντήσεις σήµερα, διότι αυτή η σκιά, όσο τον κρα-
τάτε, θα σας ακολουθεί. 

Βεβαίως, όπως έλεγα, υπάρχουν και άλλα θέµατα. Δεν ξέρει
κανείς από πού να ξεκινήσει, πού να σταθεί, πού να σταµατήσει.
Υπάρχουν απευθείας αναθέσεις από το Υπουργείο Παιδείας, από
το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής. Υπάρχουν -εντός ει-
σαγωγικών- «φιλικές» εταιρείες που ξαφνικά άλλαξαν αντικείµενο
και άρχισαν να παίρνουν αναθέσεις εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ
για απολυµάνσεις στις φυλακές, ενώ είχαν άλλο αντικείµενο
τρεις µέρες πριν. Υπάρχει κακοδιαχείριση. Υπάρχουν επιχειρή-
σεις που ξεφυτρώνουν σαν µανιτάρια και τρεις µέρες µετά παίρ-
νουν αναθέσεις. Υπάρχουν όλα αυτά.

Όµως, ακούστε κάτι. Η κοινωνία δεν είναι τυφλή και η κοινωνία
τα βλέπει αυτά και δεν σας έχει δοθεί, δεν έχει δοθεί από κανέ-
ναν -σίγουρα όχι από εµάς- λευκή επιταγή. Αντί να αξιολογήσετε
ως θετική τη στάση όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, που
βάλαµε πλάτη για να αντιµετωπιστεί η πανδηµία, βάλαµε ως προ-
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τεραιότητα την ανθρώπινη ζωή, δεν κάναµε σηµαία λάθη και πα-
ραλείψεις, έρχεστε εδώ και εµφανίζεστε ως αυτός ο οποίος δεν
έχει κανέναν λόγο να λογοδοτήσει, να µιλήσει, να δώσει απαντή-
σεις.

Για εµάς -και κλείνω µε αυτό- η κρίση είναι πράγµατι ευκαιρία,
αλλά είναι ευκαιρία όχι για να προσπαθήσουµε να δηµιουργή-
σουµε κέρδη και ζηµιές σε µία αντιπαράθεση πολιτικών σκοπι-
µοτήτων, όχι για προσωπικές και µικροκοµµατικές επιδιώξεις, όχι
όπως κάνετε εσείς, που ζείτε τον µύθο του στρατηλάτη ή του
Μωυσή, όπως σας χαρακτήρισε κάποιο φιλικό σας µέσο, ούτε
βεβαίως είναι ευκαιρία για «δουλειές», για συρρίκνωση της δη-
µοκρατίας, της λογοδοσίας, της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. 

Είναι όµως ευκαιρία πρώτα-πρώτα να σταθούµε µπροστά σε
κάθε πολίτη που δοκιµάζεται, σε κάθε οικογένεια που βλέπει µε
φόβο το µέλλον και να αντιµετωπίσουµε όλοι µαζί τη δοκιµασία
της πανδηµίας, να µην αφήσουµε κανέναν µόνο του. Είναι ευκαι-
ρία να αλλάξουµε προτεραιότητες και πρακτικές, να αλλάξουµε
αντιλήψεις, να έρθει η κοινωνική πλειοψηφία στο προσκήνιο που
έχει ανάγκες. 

Είναι ευκαιρία να γυρίσουµε την πλάτη στις πολιτικές απαξίω-
σης του δηµόσιου χώρου, στις λογικές αποθέωσης των νόµων
της αγοράς, ακόµα και σε ευαίσθητους τοµείς, όπως η υγεία, η
παιδεία, το περιβάλλον. Είναι ευκαιρία να ενισχύσουµε τους δε-
σµούς αλληλεγγύης και συµπόρευσης µεταξύ των κοινωνικών
οµάδων. 

Είναι ευκαιρία, τέλος, να προωθήσουµε και να υλοποιήσουµε
ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο. Διότι η κρίση αυτό µας διδάσκει,
ότι χρειαζόµαστε ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο στην Ευρώπη και
στην Ελλάδα για να πάµε µπροστά, ένα κοινωνικό συµβόλαιο που
στο προοίµιό του θα γράφει τα µέτρα εξόδου από τη νέα κρίση,
µε γνώµονα τη δίκαιη ανάπτυξη και τα συµφέροντα των πολλών
και από κεφάλαιο σε κεφάλαιο θα περιγράφει την πορεία της
χώρας προς ένα δίκαιο, δηµοκρατικό αύριο, µε τον άνθρωπο και
τις ανάγκες του στο επίκεντρο.

Ακριβώς γι’ αυτό, θα κάνουµε, εµείς τουλάχιστον, ό,τι περνά
από το χέρι µας, ώστε να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις αυτό
το νέο κοινωνικό συµβόλαιο να γίνει η προγραµµατική δέσµευση
µιας προοδευτικής κυβέρνησης που έχει ανάγκη ο τόπος, που
θα βασίζεται σε µία ευρεία δηµοκρατική και προοδευτική συµ-
παράταξη και που θα αναλάβει να βγάλει ξανά το καράβι από τα
βράχια, από τα ταραγµένα νερά της ύφεσης και της κοινωνικής
αδικίας που εσείς για µία ακόµη φορά, η συντηρητική παράταξη,
µε την πολιτική σας έχετε οδηγήσει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει η κ.
Φωτεινή Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Περάσαµε το πρώτο κύµα της δοκιµασίας µε τον κορωνοϊό και
γλιτώσαµε το µεγάλο κακό, όπως λέει και ο κ. Τσιόδρας. Σταθή-
καµε όλοι πειθαρχηµένοι στα δύσκολα, για να προστατεύσουµε
και την υγεία µας αλλά και τη δηµόσια υγεία. Μάθαµε όλοι στην
Ελλάδα να νοιαζόµαστε περισσότερο κι αυτό είναι σηµαντικό και
ας το κρατήσουµε. 

Ενάµιση µήνα τώρα, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες αποδει-
κνύουµε ότι, ναι, όταν είµαστε ενωµένοι, µπορούµε να τα κατα-
φέρουµε, ξέρουµε να βάζουµε µεγάλους εθνικούς στόχους. Το
έχουµε αποδείξει και στο παρελθόν. Ακολουθήσαµε τις υποδεί-
ξεις των ειδικών και στηρίξαµε ανεπιφύλακτα το «µένουµε στο
σπίτι».

Στο σηµείο αυτό αισθάνοµαι την ανάγκη να πω ένα µπράβο και
ένα ευχαριστώ σε όλους τους µαχητές της πρώτης γραµµής,
όλους αυτούς, που δεν σταµάτησαν µε αυτοθυσία να δουλεύουν,
για να παραµείνουµε όλοι οι άλλοι µε ασφάλεια στα σπίτια µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τώρα έρχεται η ώρα να ξαναπιά-
σουµε σιγά σιγά το νήµα της ζωής µας από εκεί που το αφήσαµε,
µόνο που τώρα πια πρέπει να συµβιώνουµε µε τον κορωνοϊό και
αυτό κάνει µεγάλη διαφορά. 

Ακόµα πιο µεγάλη είναι η ευθύνη της Κυβέρνησης σε αυτή τη

δεύτερη φάση, γιατί πρέπει να εξασφαλίσει εκείνες τις προϋπο-
θέσεις που θα µας διατηρήσουν ασφαλείς. Όπως είπε και ο Πρω-
θυπουργός, η δεύτερη φάση βασίζεται σε ένα καθαρά
κυβερνητικό σχέδιο. Η εφαρµογή του µε βήµατα  ασφαλώς εξαρ-
τάται από την ατοµική ευθύνη του καθενός, αλλά κυρίως από την
αποτελεσµατικότητα του κρατικού µηχανισµού. Εκεί είναι το
κλειδί, όπως και στην επιστηµονική τεκµηρίωση κάθε βήµατος.
Θα επαναλάβω αυτό που είπα λίγες µέρες πριν, να µην καταρ-
γήσει στην πράξη η γραφειοκρατία της Κυβέρνησης τον κ. Τσιό-
δρα και την Επιστηµονική Επιτροπή. 

Δεν θα σταθώ στο γιατί θεωρούσαν πριν από λίγους µήνες ότι
τα παιδιά έχουν µεγάλη µεταδοτικότητα ή γιατί µας έλεγαν ότι
δεν χρειάζονται µάσκες -ίσως έκαναν και κακό- αλλά τώρα επι-
βάλλονται. Καταλαβαίνω ότι στην αντιµετώπιση αυτής της πρω-
τόγνωρης πανδηµίας προχωράµε λίγο µε το: βλέποντας και
κάνοντας και τίποτα δεν είναι γνωστό εκ των προτέρων. Να το
δεχτώ αυτό. Όµως, χωρίς επιχειρησιακό σχέδιο εφαρµογής,
χωρίς -επιτέλους!- περισσότερα τεστ, για τα οποία φωνάζουµε
εδώ και πάρα πολύ καιρό και χωρίς κινητές οµάδες πρωτοβάθ-
µιας -έχουµε εισηγηθεί εδώ και µήνες συγκεκριµένη πρόταση
που έγινε αποδεκτή, αλλά ακόµα δεν έχει υλοποιηθεί- η άρση
των µέτρων γίνεται µία επικίνδυνη άσκηση. Θεωρώ ότι είναι αδια-
νόητο να αλλάξουµε στρατηγική τώρα, στην πράξη, και να υιο-
θετήσουµε λογικές τύπου Τζόνσον περί «ανοσίας της αγέλης».
Συµφωνήσαµε όλες οι πολιτικές δυνάµεις εξαρχής ότι δεν είναι
αυτή η εθνική στρατηγική που ακολουθούµε.

Πέρα από τα όσα λέγονται, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι είναι
ρίσκο το άνοιγµα των σχολείων. Εξάλλου, τα κυβερνητικά σας
στελέχη λένε ότι είναι στην πραγµατικότητα ένα πείραµα. Του-
λάχιστον, φροντίστε να δοθούν τα χρήµατα, που χρειάζονται στις
σχολικές επιτροπές, στις οποίες µεταφέρατε το βάρος, για να
εξασφαλιστούν όλα τα προστατευτικά µέσα που είναι αναγκαία
για την υγεία και των παιδιών και των εκπαιδευτικών και των ερ-
γαζοµένων στα σχολεία.

Έρχοµαι στις µάσκες. Από τη στιγµή, κύριε Πρωθυπουργέ,
που γίνονται υποχρεωτικές, πρέπει να υπάρξει αυστηρή διατί-
µηση, γιατί αλλιώς θα έχουµε αισχροκέρδεια. Ήδη υπάρχει αυτή
την ώρα που µιλάµε µαύρη αγορά. Επίσης, θα πρέπει να παρέ-
χονται δωρεάν τουλάχιστον στις δηµόσιες υπηρεσίες, στους δη-
µόσιους χώρους και τουλάχιστον στα σούπερ µάρκετ. Πρέπει να
τους υποχρεώσετε να το κάνουν αυτό για τους πελάτες τους. Το
λιγότερο! Ξέρετε πόσο µεγάλο είναι το βάρος για µία τετραµελή
οικογένεια; Οι περισσότερες µάσκες είναι µιας χρήσης, αν εξαι-
ρέσεις αυτές που πλένονται. Πώς θα τα βγάλει πέρα µία οικογέ-
νεια που έχει τώρα και σοβαρότατη µείωση των εισοδηµάτων
της, των εσόδων της σε µηνιαία βάση;

Είναι, λοιπόν, υποχρέωση της πολιτείας να συµβάλει σε αυτό
το θέµα.

Τίποτα δεν θα είναι όπως χθες και στην οικονοµία και στην
απασχόληση. Έχουµε µπροστά µας µεγάλη ανηφόρα και, δυστυ-
χώς, δεν είναι η πρώτη για τη χώρα και τον λαό. Είναι άλλη µία
ανηφόρα. Και δεν ξεκινάµε καλά. Δεν ξεκινάµε καθόλου καλά,
όταν έρχεστε σήµερα εδώ και ζητάτε και τα ρέστα µιλώντας για
ύφεση και ανεργία στις αρχές του 2010. Πότε, επιτέλους, θα ανα-
λάβετε τις ευθύνες σας, τις ευθύνες της παράταξής σας; Τριάντα
πέντε δισεκατοµµύρια έλλειµµα παραδώσατε. Αν θέλετε να µι-
λάτε για εµπιστοσύνη, να ξέρετε ότι η εµπιστοσύνη χτίζεται πάνω
στην ειλικρίνεια και στην αλήθεια. 

Να αναλάβετε, λοιπόν, τις ευθύνες της παράταξής σας γα
αυτά που έζησε η χώρα, να ζητήσετε, επιτέλους, µία συγνώµη
από τον ελληνικό λαό και όχι να επιχειρείτε τούτη την ώρα, την
κρίσιµη ώρα, που όλοι εµείς έχουµε βάλει πλάτη, να ρίξετε τις
ευθύνες για άλλη µία φορά αλλού! Καταλαβαίνω ότι σας είναι
πολύ πιο εύκολο να κάνετε αντιπολίτευση στον λαϊκισµό, αλλά
δεν θα σας το επιτρέψουµε. Έχετε υποχρέωση, λοιπόν, να µιλή-
σετε τη γλώσσα της αλήθειας. Την οφείλετε αυτή τη συγνώµη!

Η καµπάνα χτύπησε στη χώρα µας, κύριε Μητσοτάκη. Δείτε
τα στοιχεία του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ». Τον Μάρτιο είχαµε σα-
ράντα δύο χιλιάδες περισσότερες απολύσεις από προσλήψεις,
στον µισό µήνα κρίσης. Ο τουρισµός, οι µικροµεσαίοι, οι αγρότες
βρίσκονται σε µεγάλο κίνδυνο.
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Στόχος µας στο Κίνηµα Αλλαγής είναι να κρατήσουµε όρθια
την κοινωνία και ζωντανή την οικονοµία. Αν καταρρεύσει τώρα η
παραγωγική βάση της χώρας, το κόστος της κρίσης θα είναι πολ-
λαπλάσιο και η ανόρθωση το επόµενο διάστηµα ακόµα πιο δύ-
σκολη. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να χτίσουµε πάνω σε ερείπια.
Τουλάχιστον, αυτή είναι η δική µας θέση, του Κινήµατος Αλλα-
γής. α αυτό αγωνιζόµαστε δύο µήνες µε υπευθυνότητα και µε
πολύ συγκεκριµένες προτάσεις.

Είπατε και µόνος σας προηγουµένως, ότι τώρα δανειζόµαστε
µε τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Άρα, τώρα
είναι η στιγµή να αξιοποιήσουµε αυτή 

τη δυνατότητα, για να µην καταρρεύσει η παραγωγική βάση.
Κι αν χρειαστεί, να βάλουµε και χέρι σε αυτό το περίφηµο «µαξι-
λάρι», που δεν το παρέδωσε ο κ. Τσίπρας. Το µέρος του µαξιλα-
ριού, που µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε είναι αυτό που
προήλθε από την υπερφορολογήσω των Ελλήνων πολιτών. Είναι
χρήµατα του ελληνικού λαού. Κι αν πρέπει να κρατήσουµε όρθια
την οικονοµία τώρα, τώρα είναι η στιγµή να αξιοποιηθούν, που
έχουµε τις πλάτες της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Πότε
θα το κάνουµε; Όταν δεν θα τις έχουµε; Μα, τότε βαδίζουµε µε
βεβαιότητα σε ένα νέο µνηµόνιο και θα έχετε αναλάβει και πάλι
εσείς την ευθύνη!

Χρειάζεται, λοιπόν, να παρέµβουµε τώρα. Εµείς προτείνουµε
ενδιάµεσο πρόγραµµα για να ενισχύσουµε την άµυνά µας. Ναι,
είναι µία αµυντική πολιτική το ενδιάµεσο πρόγραµµα. Είναι,
όµως, απολύτως απαραίτητη. Έτσι, θα µπορέσουµε µετά να προ-
χωρήσουµε στην αντεπίθεση µε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανόρ-
θωσης της οικονοµίας, εκτιµώντας και τις τελικές αποφάσεις των
Ευρωπαίων, για τις οποίες θα µιλήσω στη συνέχεια. Εµείς µιλάµε
για ένα πρόγραµµα «νέας αλλαγής».

Θέλω, λοιπόν, στο σηµείο αυτό να κάνω ορισµένες επισηµάν-
σεις για τις επιλογές της Κυβέρνησης, που διαµορφώνουν µία
δυσµενή πραγµατικότητα.

Πρώτον, ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση δεν έχουν παρου-
σιάσει µέχρι σήµερα ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ούτε για το
τώρα, ούτε για το µετά. Προχωρούν σε αποσπασµατικά και ανε-
παρκή µέτρα, µε αόριστες και κατά περίπτωση εξαγγελίες - τώρα
µιλούν για ένα πακέτο 24 δισεκατοµµυρίων - αθροίζοντας µέτρα,
αναβολές πληρωµών, δάνεια που θα επιστραφούν, λες και κά-
ποια στιγµή θα πατήσουµε ένα κουµπί και όλα θα αρχίσουν να
λειτουργούν φυσιολογικά και όλες οι επιχειρήσεις, που είναι όλο
αυτό το διάστηµα κλειστές, ως διά µαγείας θα µπορέσουν να αν-
ταποκριθούν σε όλα αυτά που δεν µπορούν αυτούς τους δύο
µήνες. Αυτά τα µέτρα είναι φανερό πως εξυπηρετούν -στις πε-
ρισσότερες περιπτώσεις- τους λίγους και ισχυρούς. Θα επα-
νέλθω και σε αυτό.

Τι βλέπουµε γύρω µας; Αυτό που κυριαρχεί είναι η επικοινω-
νιακή εκµετάλλευση της πανδηµίας, η µονοπώληση της ενηµέ-
ρωσης και, βέβαια, το λιβάνισµα της Κυβέρνησης µε δηµόσιο
χρήµα. Δυστυχώς, ο Πρωθυπουργός είναι δέσµιος της επικοινω-
νίας και της πελατειακής λογικής. Στήνεται µέσα στην κρίση του
κορωνοϊού ένα κράτος κοµµατικό, ένα κράτος της Δεξιάς, προ-
φανώς µε τη δική του καθοδήγηση. Αν δεν είναι έτσι, να µας
απαντήσει.

Η αδιαφάνεια καλά κρατεί. Το σκάνδαλο µε τα voucher έχει
πρώτο υπεύθυνο τον κ. Μητσοτάκη. Το αναδείξαµε αυτό. Δεν θα
µπω τώρα στις λεπτοµέρειες αυτές. Τώρα καιγόµαστε να δούµε
τι θα γίνει µπροστά. Κατανοώ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, που είναι τόσο αµή-
χανος και δεν είχε καµµία πρόταση όλο αυτό το διάστηµα, δεν
έχει τίποτα άλλο να κάνει: αυτά που αναδεικνύει το Κίνηµα Αλ-
λαγής, τα παίρνει µετά και τα κάνει παντιέρα. Ό,τι θέλει ας κάνει.

Παντού αναθέσεις εκατοµµυρίων ευρώ µε αδιαφανείς διαδι-
κασίες και «πλυντήριο» τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου.
Προγράµµατα διαφήµισης συνολικού ύψους 20 εκατοµµυρίων
ευρώ ανατίθενται σε ιδιωτικές εταιρείες. Πολύ σοβαρά προβλή-
µατα έχουν ανακύψει και στις διαδικασίες προσλήψεων του ΕΣΥ.
Επιπλέον, ανακύπτουν θέµατα δηµοκρατίας. Οι θεσµοί επιβάλ-
λεται να βγουν, επιτέλους, από την καραντίνα. Η κανονική λει-
τουργία της Βουλής, ο κοινωνικός διάλογος, η πολυφωνία στην
ενηµέρωση είναι αναγκαία συστατικά της δηµοκρατίας µας και
θα έλεγα και προϋπόθεση για την αποκατάσταση της κοινωνικής

και οικονοµικής ζωής.
Είναι αδιανόητο να έρχονται σηµαντικά νοµοσχέδια, χωρίς να

συζητηθούν διεξοδικά και να εκφραστούν όλοι οι ενδιαφερόµενοι
φορείς. Δεν χωρούν διαδικασίες fast track στο Κοινοβούλιο άλλο.
Ως εδώ!

Δεύτερον. Οι εργαζόµενοι και οι άνεργοι στην πραγµατικότητα
αφήνονται στο περιθώριο. Στον τοµέα της εργασίας δεν κάνουν
µόνο λάθη και παραλείψεις. Μην γελιόµαστε. Εδώ υπάρχει πολύ
συγκεκριµένο σχέδιο. Και η ευθύνη ανήκει πάλι σε εσάς, κύριε
Πρωθυπουργέ. Το Υπουργείο Εργασίας εκτεθειµένο ήδη από την
τηλεκατάρτιση-«µαϊµού» αδυνατεί να σχεδιάσει µέτρα για να
αποτρέψει τον κίνδυνο µαζικής ανεργίας. Το Υπουργείο Οικονο-
µικών κάτω από την πίεσή µας και την απήχηση της πρότασης
µας διέρρευσε απ’ ό,τι άκουσα -το απόγευµα θα µας πουν πε-
ρισσότερα- σχέδιο για επιδότηση εργασίας. Σχέδιο, που συνδέ-
εται όµως µε τη διεύρυνση της µερικής απασχόλησης, µε
δυσµενείς αλλαγές δηλαδή στους όρους και στις συµβάσεις των
εργαζοµένων. Καταλαβαίνετε πολύ καλά τι σηµαίνει αυτό.

Τρίτον, οι τράπεζες συνεχίζουν το βιολί τους. Εφαρµόζουν τα
κλασικά τραπεζικά κριτήρια που στερούν, κυρίως από µικροµε-
σαίους που έχουν ανάγκη, τη ρευστότητα και τα δάνεια. Το
χρήµα διοχετεύεται και πάλι στους έχοντες. Επανεκκίνηση της
µικροµεσαίας επιχείρησης µε αυτές τις κατανοµές κονδυλίων και
τα τραπεζικά κριτήρια δεν πρόκειται να γίνει. 

Ανοίγει η Κυβέρνηση τα τµήµατα των δικαστηρίων, που έχουν
σχέση µε πλειστηριασµούς και κατασχέσεις. Μόνες κερδισµένες
οι τράπεζες για άλλη µια φορά. Βέβαια, µένουν απροστάτευτοι
ακόµα οι πολίτες από τις υπερβολικές χρεώσεις των τραπεζών,
την ώρα που όλοι κατευθύνονται στις ηλεκτρονικές συναλλαγές.

Τέταρτον. Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις εµπαίζονται. Αφήνον-
ται στην τύχη τους. Οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες µαζί µε τους
αυτοαπασχολούµενους είναι πάνω από επτακόσιες χιλιάδες. Οι
διακόσιες πενήντα χιλιάδες που είναι παράλληλα και εργοδότες
απασχολούν ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες εργαζόµενους.
Είναι η ραχοκοκαλιά της πραγµατικής οικονοµίας. Στα µέτρα που
έχουν ανακοινωθεί γι’ αυτή την κατηγορία φαίνεται να έχουν εξα-
σφαλιστεί δάνεια επανεκκίνησης 500 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ
για τις µεγάλες επιχειρήσεις που απασχολούν πάνω από πενήντα
άτοµα 7 δισ. ευρώ. Η κατανοµή δεν είναι απλά ετεροβαρής. Είναι
προκλητικά άδικη. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τούς
οδηγεί στην εξαφάνιση. Κι αυτή είναι µία απόφαση που µας βρί-
σκει απόλυτα αντίθετους. Δεν έχετε το δικαίωµα, κύριε Μητσο-
τάκη, ούτε φυσικά και τη λαϊκή εντολή να οδηγήσετε σε
δραµατική συρρίκνωση τη µεσαία τάξη.

Πέµπτον. Οι αγρότες έχουν εγκαταλειφθεί στην τύχη τους. Στα
κυβερνητικά µέτρα οι αγρότες παραµένουν οι φτωχοί συγγενείς.
Και µάλιστα την ώρα που οι κτηνοτρόφοι έβλεπαν τις τιµές τους
να καταρρέουν στα αµνοερίφια, οι καταναλωτές τα αγόραζαν
τρεις φορές επάνω από την τιµή που έπαιρνε ο παραγωγός. Για
ποιους ελέγχους στην αγορά µάς µιλάτε; Υπήρχε απίστευτη κερ-
δοσκοπία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και στη νέα φάση που περνάµε,
ο πόλεµος έχει δύο µέτωπα: το υγειονοµικό και την οικονοµία.
Γι’ αυτό και καταθέτω σήµερα ορισµένες από τις προτάσεις του
ενδιάµεσου προγράµµατός µας. Είναι προτάσεις άµεσης εφαρ-
µογής, συγκεκριµένες, στοχευµένες και ρεαλιστικές. 

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την κατανόησή σας για τον χρόνο. Όλοι
οι προηγούµενοι οµιλητές µίλησαν τουλάχιστον τον διπλάσιο από
ό,τι τους είχατε δώσει.

Ξεκινάω από το υγειονοµικό µέτωπο και την αναγκαία στήριξη
του ΕΣΥ. Μ’ αρέσει αυτό. Τώρα όλοι «σφάζονται στην ποδιά» του
ΕΣΥ.  Όλοι θέλουν να πουν ότι κάτι καταπληκτικό κάνανε σε αυτό
τον τοµέα, που δεν µπόρεσε ποτέ να κάνει το ΠΑΣΟΚ, που και
το θεµελίωσε και το στέριωσε και το διέσωσε από τα χρέη, µε τα
οποία το παρέλαβε το 2009. Θα επανέλθω στη δευτερολογία
γιατί δεν έχω χρόνο να µιλήσω πολύ γι’ αυτό.

Αποδείχθηκε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας το πιο σηµαντικό
όπλο, που είχαµε στα χέρια µας σ’ αυτή τη µάχη. Είµαστε απο-
λύτως περήφανοι για αυτό γιατί έχει ανεξίτηλη τη σφραγίδα του
ΠΑΣΟΚ, της παράταξής µας, ό,τι κι αν κάνετε, ό,τι κι αν λέτε
τώρα. Δεν θα ξαναγράψετε την ιστορία, τελεία και παύλα.
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Άµεσα χρειαζόµαστε, λοιπόν, περισσότερα τεστ. Εµείς φωνά-
ζαµε για επιτάξεις των εργαστηρίων και να ενταχθούν όλοι σε
έναν κεντρικό σχεδιασµό της πολιτείας. Αφού καταφέρατε να πά-
ρετε αυτά τα περισσότερα αντιδραστήρια, γιατί µέχρι σήµερα
δεν το έχετε κάνει; Θα είχαµε περισσότερα στοιχεία για να προ-
χωράµε µε ασφάλεια. Τώρα το ζητάει και ο κ. Τσιόδρας. Τώρα
που το ζητάει ο κ. Τσιόδρας ελπίζω να τον ακούσετε και να είστε
πιο αποτελεσµατικοί, για το καλό όλων. 

Λειτουργία, λοιπόν, επιτέλους, των κινητών συνεργείων του
δικτύου πρωτοβάθµιας φροντίδας µε επισκέψεις στα σπίτια. Ου-
σιαστική αναβάθµιση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και ενί-
σχυση των νοσοκοµείων -όχι µόνο στα λόγια- και επαναφορά
τους σε πλήρη λειτουργία. Σε λίγο θα αρχίσουµε να έχουµε
άλλες απώλειες από τους ασθενείς που δεν µπορούν να πάνε
στα νοσοκοµεία. Χρόνιες παθήσεις µεν, αλλά µε σοβαρούς κιν-
δύνους για τη ζωή τους.

Οργάνωση κέντρων για τον ιό εκτός νοσοκοµείων -το λέµε από
την αρχή της κρίσης- και ενίσχυση στο «Βοήθεια στο σπίτι». 

Να γίνει ορθολογική διαχείριση των δωρεών. Με χαρά άκουσα
ότι τις επόµενες µέρες θα µας ενηµερώσει ο Υπουργός Υγείας.
Μέχρι αυτή την ώρα δεν έχουµε εικόνα. Εγώ πιστεύω ότι θα
έπρεπε µία ανεξάρτητη αρχή να χειριστεί τις δωρεές, µε απόλυτη
λογοδοσία στη Βουλή µέσω της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέ-
σεων. 

Να γίνει ειδικό σχέδιο για την παρακολούθηση και προστασία
ευπαθών οµάδων ιδιαίτερα σε ευάλωτες δοµές. Το φωνάζαµε και
δεν ακουστήκαµε. Θα είχαµε αποφύγει τα προβλήµατα και στη
Λάρισα και στο Κρανίδι και φυσικά τους θανάτους στις ιδιωτικές
κλινικές. 

Να ληφθούν µέτρα για τα νησιά το καλοκαίρι και µε προσλή-
ψεις αν χρειαστεί. Δεν έχουµε εικόνα των προσλήψεων. Πού
πήγαν όλοι αυτοί που προσλήφθηκαν στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας; Ελπίζω ότι θα µας ενηµερώσει το απόγευµα ίσως ο κύ-
ριος Υπουργός.

Βέβαια, επιτέλους ως έµπρακτη αναγνώριση της προσφοράς
τους να ενταχθούν οι υγειονοµικοί στα βαρέα και ανθυγιεινά.
Αυτά είναι επείγοντα µέτρα άµεσης ανάγκης. Φυσικά και υπάρχει
αυτή τη στιγµή, περισσότερο από ποτέ, ανάγκη αναγέννησης του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Δεν έχω τον χρόνο στην πρωτολο-
γία να αναφερθώ σ’ αυτό. Ελπίζω στη δευτερολογία κάτι περισ-
σότερο να προλάβω να πω. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο µέτωπο της οικονοµίας. Θέλω να κατα-
θέσω έξι συγκεκριµένες προτάσεις.

Πρώτον, πρόγραµµα επιδότησης εργασίας. Το πρόγραµµα
που έχουµε προτείνει είναι επεξεργασµένο, τολµηρό, κοστολο-
γηµένο. Αφορά στη διατήρηση θέσεων εργασίας για ένα εκατοµ-
µύριο εργαζόµενους σε επιχειρήσεις που επλήγησαν. Το κράτος
µε πολύ απλό και διαφανή τρόπο -έχει όλα τα στοιχεία του «ΕΡ-
ΓΑΝΗ»- καλύπτει το 40% του µισθού των εργαζοµένων για έξι
µήνες, µε δύο όρους όµως πολύ σηµαντικούς. Δεν είναι στα ψιλά
γράµµατα για να τα παρακάµψετε. Ο πρώτος όρος είναι η απα-
γόρευση απολύσεων και ο δεύτερος όρος είναι η µη δυσµενής
µετατροπή των συµβάσεων των εργαζοµένων. Από αυτά που µας
είπε ο Πρωθυπουργός εγώ καταλαβαίνω ότι εσείς θα επιδοτή-
σετε τον µισθό των εργαζοµένων που εκ των προτέρων αναγνω-
ρίζετε και νοµιµοποιείτε ότι θα µπουν σε µερική απασχόληση ενώ
δεν ήταν πριν. Καθιερώνετε, λοιπόν, τις ελαστικές µορφές εργα-
σίας κι όταν τελειώσει η επιδότησή σας, οι εργαζόµενοι θα είναι
αντιµέτωποι µε µια νέα πραγµατικότητα που θα έχει τη σφραγίδα
της Κυβέρνησή σας, την υπογραφή και την έγκρισή σας και όχι
µόνο των εργοδοτών. Αναρωτιέµαι µε ποια κριτήρια. Πώς; Πού;
Σε όλους; Αυτό δεν είναι απλώς εξυπηρέτηση. Είναι δώρο.

Το µέτρο που προτείνουµε είναι απολύτως κοστολογηµένο. Το
ύψος του είναι 2 δισεκατοµµύρια και µπορεί να καλυφθεί κατά
1,5 δισεκατοµµύριο από το «SURE», στο οποίο αναφερθήκατε
και εσείς. Ξέρουµε ότι υπάρχουν 600 εκατοµµύρια αδιάθετα στο
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο.

Δεύτερον, στήριξη των ανέργων. Κανένας άνεργος εγγεγραµ-
µένος στον ΟΑΕΔ χωρίς επίδοµα ανεργίας για έξι µήνες. Βέβαια,
επιδοτούµενα προγράµµατα κατάρτισης, σοβαρά αυτή τη φορά,
ποιοτικά και µε διαφάνεια.

Τρίτον, στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Επισηµαί-
νουµε τον καθοριστικό τους ρόλο για την ανάπτυξη και την απα-
σχόληση στη χώρα µας. Βέβαια, όλοι ξέρουµε ότι πλήττονται
βάναυσα από τα περιοριστικά µέτρα. 

Δεν µπορεί να ζητείται η προκαταβολή του φόρου µε βάση τα
εισοδήµατά του 2019, όταν για φέτος θα είναι δραµατικά µει-
ωµένα. Η κυβερνητική επιστρεπτέα προκαταβολή πολύ απλά δεν
αρκεί. Ειδικά για φέτος η προκαταβολή φόρου για όσες επιχει-
ρήσεις πλήττονται από την κρίση πρέπει να είναι µηδενική και για
τις υπόλοιπες 50%. Ο φόρος που αντιστοιχεί στα τυχόν πραγµα-
τικά έσοδα θα πληρωθεί µετά την εκκαθάριση σε δόσεις. Παράλ-
ληλα µείωση των φορολογικών συντελεστών από 24% στο 20%
εντός του 2020 και βιώσιµη λύση στο θέµα των επιταγών. Έχω
µιλήσει µε όλους, µε µικροµεσαίους, µε αγρότες. Το θέµα των
επιταγών είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Η ευθύνη πρέπει να παρα-
µείνει στον εκδότη µε χορήγηση από τις τράπεζες δανείου, ισό-
ποσο µε όσα χρειάζεται για να πληρώσει. Διαφορετικά θα
καταρρεύσει η αγορά και ειδικά η διατροφική αλυσίδα, η οποία
είναι σε κίνδυνο.

Τέταρτον, προστασία της πρώτης κατοικίας των ασθενέστε-
ρων δανειοληπτών από τους πλειστηριασµούς. Προσωπικά
θεωρώ αδιανόητο να ξεκινήσουν τα funds να πετούν οικογένειες
έξω από τα σπίτια τους. Το θεωρώ τελείως απάνθρωπο. 

Άκουσα τις προτάσεις σας. Μετά από την πολύ µεγάλη πίεση,
που έχουµε ασκήσει στο θέµα αυτό, έρχεστε να κάνετε µια
τρύπα στο νερό. Δίνετε παράταση σε αυτό το αποτυχηµένο σύ-
στηµα που το ψηφίσατε. Ο ίδιος περιγράψατε πριν από λίγο ότι
είναι αποτυχηµένο. Μάλιστα τα στοιχεία που παρουσιάσατε δεν
είναι ακριβή, διότι πριν από λίγες ηµέρες ο κ. Σταϊκούρας είχε
πει ότι από τις τρεις χιλιάδες εκατόν ενενήντα οκτώ υποθέσεις
που εγκρίθηκαν, κλείστηκαν ρυθµίσεις για µόλις οκτακόσιες
τριάντα. Ωραία, µπράβο! Παρατείνετε άλλους τρεις µήνες αυτήν
την αποτυχία για να ρυθµίσετε άλλους οκτακόσιους τριάντα, την
ώρα που το πρόβληµα είναι τεράστιο. Εµείς δεν λέµε να καλύ-
πτονται οι κακοπληρωτές, αλλά δώστε µια σοβαρή παράταση
στην προστασία της πρώτης κατοικίας, όπως την είχε κάνει το
ΠΑΣΟΚ και ελάτε εδώ στη Βουλή να συζητήσουµε στη διακοµ-
µατική επιτροπή, που σας έχω ζητήσει και έχουν δεχτεί όλα τα
κόµµατα -εκτός από τη Νέα Δηµοκρατία- µια οριστική, βιώσιµη
και δίκαιη λύση για το πρόβληµα αυτό, γιατί ξέρετε ότι θα εκτο-
ξευτούν τα κόκκινα δάνεια το επόµενο διάστηµα.

Όσο για τα κόκκινα δάνεια, τι να πω. Από το 2016 έχουµε ει-
σηγηθεί την Bad Bank και έπεσαν τότε να µε φάνε λέγοντας «η
λαϊκίστρια η Γεννηµατά, τι είναι αυτά που λέει;». Πριν από λίγες
µέρες το είπε µε τέσσερα χρόνια καθυστέρηση ο Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδας. Μόνο που έχουν χαθεί όλα αυτά τα τέσ-
σερα χρόνια, µε ευθύνη και του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Πέµπτον, ειδικά προγράµµατα για τους αγρότες. Μίλησα και
πριν για την αξία του πρωτογενή τοµέα ή µάλλον, για να το πω
καλύτερα, του αγροδιατροφικού τοµέα, γιατί είναι µέσα και η µε-
ταποίηση. Προτείνουµε, λοιπόν, άµεσα προκαταβολή του 50%
των ενισχύσεων µέσα στον Μάιο, ειδική εισοδηµατική στήριξη µε
ενεργοποίηση του Κανονισµού De minimis για τους κτηνοτρό-
φους, τους αλιείς, τους ιχθυοκαλλιεργητές, τους κτηνοτρόφους,
οι οποίοι πλήττονται βάναυσα. Επίσης, επιδότηση του µισθού και
του εργοσήµου για να εργαστούν άνεργοι εγγεγραµµένοι στον
ΟΑΕΔ ως εργάτες γης.

Έκτον, πρόγραµµα ενίσχυσης του τουρισµού. Η κρίση της
πανδηµίας πλήττει ιδιαίτερα τον τουρισµό, µε επιπτώσεις, όπως
πολύ καλά γνωρίζετε, στο σύνολο της ελληνικής οικονοµίας και
µάλιστα, σε βάθος χρόνου. Χρειάζεται ειδικό σχέδιο για να αξιο-
ποιήσουµε το brand της Ελλάδας και να αυξήσουµε την ανταγω-
νιστικότητα του. 

Κατ’ αρχάς, σε αυτό το ειδικό σχέδιο προτείνουµε να περιλη-
φθούν τα εξής: µέτρα ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας των
τουριστικών επιχειρήσεων, όπως µηδενική προκαταβολή φόρου
για το 2020 και αναστολή πληρωµής οφειλών και µείωση του
ΦΠΑ για δύο χρόνια στην εστίαση και στη διαµονή στο 6% και
στις υπόλοιπες τουριστικές υπηρεσίες στο 13%.  Σας υπενθυµίζω
ότι τα καταστήµατα εστίασης µέχρι και την 1η Ιουνίου, σύµφωνα

12062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µε το σχέδιο σας, παραµένουν κλειστά και καταστρέφονται. Κα-
τάργηση για δύο χρόνια του τέλους διανυκτέρευσης και του αυ-
ξηµένου ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου. Τόνωση της ρευστότητας
για την επανεκκίνηση µε κρατικές εγγυήσεις και δάνεια και βέ-
βαια, στοχευµένη καµπάνια προβολής σε συνεργασία µε τον ΕΟΤ
και τους αρµόδιους φορείς του τουρισµού. Ήδη έχει ξεκινήσει
αυτή η δουλειά και έχουν ξεκινήσει καλά. Χρειάζονται ενίσχυση. 

Επίσης, µεγάλο πρόγραµµα κοινωνικού τουρισµού µε κίνητρα
για την µετακίνηση των οικογενειών, το λιγότερο για έναν χρόνο.
Η Ελλάδα είναι ασφαλής χώρα και πρέπει να παραµείνει, γι’ αυτό
πρέπει να διεκδικήσουµε πρωτόκολλο και πιστοποιητικά από την
Ευρωπαϊκή Ένωση για ελεγχόµενες υγειονοµικά µετακινήσεις,
αλλιώς δεν θα ξεπαγώσει ο τουρισµός για φέτος. Με δεδοµένο
δε, ότι η συντριπτική πλειοψηφία του µισού εκατοµµυρίου των
εποχικά απασχολούµενων, κυρίως στον τουρισµό, αλλά και τον
επισιτισµό δεν θα µπορέσει να εξασφαλίσει το 2020 τις προϋπο-
θέσεις για το επίδοµα ανεργίας, πρέπει να υπάρξουν δύο αλλα-
γές: Πιο ελαστικές προϋποθέσεις και επιµήκυνση του χρόνου
επιδότησης από το ταµείο ανεργίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω µιλήσει επανειληµµένα για
αλλαγή πορείας, η οποία χρειάζεται και για την Ελλάδα, αλλά και
για την Ευρώπη. Με αυτήν την Ευρώπη δεν πάµε µπροστά και
κρίνεται πια το µέλλον της Ένωσης, ας το καταλάβουν όλοι. Είναι
ώρα για µια νέα ευρωπαϊκή συνθήκη και δικός µας στόχος είναι
να προχωρήσουµε σε µια ευρωπαϊκή οµοσπονδία. Στην Ευρώπη
δεν επαιτούµε, απαιτούµε. Χρειάζεται νέο χρήµα, καινοτόµα ερ-
γαλεία, µη συµβατικές λύσεις για τη µη συµβατική κρίση που
ζούµε και δεν είναι ευθύνη κανενός µας. Εποµένως, πρόγραµµα
1,5 τρισεκατοµµυρίων ευρώ για όλη την Ευρώπη, µε λίγα λόγια
ένα ευρωπαϊκό σχέδιο Μάρσαλ. Μεταβιβάσεις και όχι δάνεια στα
κράτη-µέλη, που σηµαίνουν νέα µνηµόνια και αναστολή του συµ-
φώνου σταθερότητας για τρία χρόνια.

Κύριε Μητσοτάκη, βγείτε µπροστά σε αυτόν τον αγώνα στην
Ευρώπη, όχι πίσω από τις πλάτες του Μακρόν ή του Πέδρο Σάν-
τσεθ. Εµείς δίνουµε καθηµερινά τη µάχη µέσα από το Ευρωπαϊκό
Σοσιαλιστικό Κόµµα, µια µάχη που δεν είναι εύκολη, γιατί µέχρι
πριν από λίγο καιρό είχαµε πολύ µεγάλες αντιθέσεις ανάµεσα
και στους σοσιαλιστές του Βορρά µε τον Νότο, αλλά χάριν τις
πιέσεις του Νότου έχουν γίνει σοβαρά βήµατα. Κάντε κι εσείς
στο Λαϊκό Κόµµα, έχετε ευθύνη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κάθε µεγάλη δοκιµασία, κάθε κρίση µε-
τράει το µπόι µας, το πραγµατικό και όχι αυτό που ως σκιά κα-
τασκευάζει η προπαγάνδα. Από την πρώτη στιγµή, εµείς
επιλέξαµε έναν δικό µας δρόµο, τον δρόµο της προοδευτικής αν-
τιπολίτευσης που έχει ανάγκη η χώρα, που στηρίζει όσα θετικά
γίνονται, που προτείνει όσα πρέπει να γίνουν και δεν γίνονται,
που ασκεί κριτική σε αδικίες και αστοχίες, που προστατεύει τα
συµφέροντα των µη προνοµιούχων, των εργαζοµένων, των αδύ-
ναµων, γιατί δεν πρέπει να πληρώσουν το µάρµαρο και αυτής
της κρίσης. Αυτό είναι το δικό µας DNA, το DNA της παράταξής
µας. 

Η επιστροφή στην καθηµερινότητά µας φέρνει αντιµέτωπους
µε µεγάλα προβλήµατα και µεγάλες αλλαγές. Το πώς θα προσ-
διοριστούµε σε έναν κόσµο που αλλάζει ριζικά είναι προφανές
ότι ο καθένας θα το κάνει µε το δικό του στίγµα, γιατί τώρα είναι
η ώρα της επιστροφής της πολιτικής. Δεν είναι όλα άχρωµα και
ισοπεδωµένα. Βιώνουµε έναν βίαιο τεχνολογικό µετασχηµατισµό,
που προφανώς έχει οφέλη, αλλά έχει και κόστη. Μεγαλώνει τις
ανισότητες ακόµα και µέσα στα αναπτυγµένα κράτη και αυτός
είναι ο µεγάλος κίνδυνος που πρέπει να δούµε και να θεραπεύ-
σουµε γρήγορα, άµεσα. Όµως, αυτή είναι η δική µας επιλογή. Η
δική σας επιλογή, προφανώς, είναι σε βάθος χρόνου να τις αφή-
σετε αυτές τις ανισότητες, γιατί δεν σας αφορούν. Για τους συν-
τηρητικούς η απάντηση φαίνεται να είναι ίδια: Επιστροφή στην
κανονικότητα της λιτότητας και στη λατρεία της αγοράς.

Οι λαϊκιστές είναι σε αµηχανία, αλλά είναι βέβαιο ότι, µέσα
στην απόγνωση, θα καλλιεργήσουν τον αποµονωτισµό και τον
εθνικισµό.

Για εµάς τους Σοσιαλιστές είναι φανερό ότι δικαιώνονται οι
αρχές µας και οι αξίες µας κι αυτό το βλέπουν όλοι, δεν το βλέ-
πουµε µονάχα εµείς, για αυτό και είναι ολοφάνερο ότι όλο αυτό

το διάστηµα, καθώς και το επόµενο, θα ζήσουµε πολλές αποµι-
µήσεις. Πολλοί στα λόγια θα προσπαθήσουν να παραστήσουν
τους σοσιαλιστές και τους σοσιαλδηµοκράτες, αλλά ας προσέξει
ο ελληνικός λαός, γιατί τις κακές αποµιµήσεις τις έχει πληρώσει
ακριβά, να προσέξει και για το µέλλον του, γιατί είναι πολλοί
αυτοί που θέλουν να κρυφτούν πίσω από λόγια σοσιαλδηµοκρα-
τικά και στην πράξη µε τις πολιτικές τους να οδηγήσουν τα πράγ-
µατα στην ενίσχυση για άλλη µια φορά της αγοράς και των
ισχυρών σε βάρος κάποιων πιο αδύναµων.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τώρα όλοι ζητούν περισσότερο
κράτος. Αναγνωρίστηκε ο ρόλος του και η σηµασία του στο να
προστατεύσει τον πολίτη γιατί αποδείχθηκε περίτρανα ότι οι αγο-
ρές από µόνες τους δεν µπορούν να το κάνουν αυτό. Τεράστιες
επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα, που δεν είχαν νιώσει την
ανάγκη της στήριξης του κράτους, σήµερα στις συνοµιλίες που
έχουµε λένε καθαρά ότι «ναι, πράγµατι, παραδεχόµαστε ότι δεν
µπορούµε τελικά από µόνοι µας να λύσουµε όλα τα προβλήµατα
ούτε στις επιχειρήσεις». Πρόκειται για κολοσσούς, που δεν ξέρω
αν του χρόνου θα είναι ανοιχτοί. 

Δεν είναι, λοιπόν, πια το κράτος, που δαιµονοποιείται για όλα
τα δεινά, αλλά αυτό που καθοδηγεί τα βήµατα των πολιτών σε
αυτήν την πολύ δύσκολη ισορροπία που έχουν να διασχίσουν σε
ένα αβέβαιο µέλλον. «Αβέβαιο», έλεγε ο Γιώργος Γεννηµατάς,
«είναι το µέλλον γι’ αυτούς που δεν προσβλέπουν». Εµείς και
προσβλέπουµε και προβλέπουµε και δουλεύουµε γι’ αυτό το µέλ-
λον.

Επιστρέφει, λοιπόν, µια Σοσιαλδηµοκρατία έξυπνη, ευέλικτη,
ανθρώπινη, αποφασισµένη να κόψει τα δεσµά µε τον νεοφιλε-
λευθερισµό, γιατί αποδείχτηκε ότι όλο το προηγούµενο διάστηµα
που το έκανε αυτό απλά τον ενίσχυε και τον τροφοδοτούσε µε
ιδέες και µε προτάσεις που καρπώνονταν τελικά τα κόµµατα της
Δεξιάς και της Κεντροδεξιάς.

Στόχος σήµερα των σοσιαλδηµοκρατών είναι να επικεντρω-
θούν επιτέλους στα µεγάλα «θέλω» των ανθρώπων, της ζωής των
πολιτών, την υγεία, την παιδεία, την εργασία, το περιβάλλον µε
ισχυρή σφραγίδα δηµοκρατίας, δικαιοσύνης και αλληλεγγύης.

Να είστε βέβαιοι, λοιπόν, ότι η παράταξη της αλλαγής, που
έχει κάνει όλες τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις σε αυτόν τον τόπο,
πάνω στις οποίες στηριζόµαστε και σήµερα, θα βγει δικαιωµένη
και πολύ πιο ισχυρή. Θα πρωταγωνιστήσουµε ξανά γιατί ο χρό-
νος είναι µπροστά, για να µην µείνει κανένας πίσω και να γρά-
ψουµε µαζί εµείς το νέο κοινωνικό συµβόλαιο µε τον ελληνικό
λαό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη διαδικασία παρακολουθεί ο

τέως συνάδελφος, βουλευτής Άρτης κ. Αθανάσιος Κονταξής, κα-
ταγόµενος εκ Πραµάντων Ιωαννίνων.

Υποθέτω, κύριε Κονταξή, ότι αυτά σας φαίνονται πρωτοφανή.
Δεν ζήσατε τέτοια στη Μεταπολίτευση, µε τόσους λίγους και µε
τέτοιες προφυλάξεις, αλλά θα το αντιµετωπίσουµε. Σας καλω-
σορίζουµε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος):
Κυρίες και κύριοι βουλευτές, το ΚΚΕ από την πρώτη στιγµή αν-
τιµετώπισε αυτή την πρωτόγνωρη υγειονοµική κρίση µε υψηλό
αίσθηµα ευθύνης. Προσαρµόσαµε τη δράση µας έτσι ώστε να
συµβάλλουµε από τη δική µας µεριά στην προστασία της δηµό-
σιας υγείας.

Το ίδιο, βέβαια, έκανε και όλος ο ελληνικός λαός, προσάρµοσε
τη ζωή του για να προστατευτεί και να προστατεύσει, τήρησε τις
οδηγίες των ειδικών επιστηµόνων µε πειθαρχία και µε αποφασι-
στικότητα. Ό,τι κερδήθηκε µέχρι σήµερα, κερδήθηκε, πρώτα από
όλα, µε τις δικές του θυσίες.

Ταυτόχρονα, όµως, είπαµε ότι η ατοµική ευθύνη πρέπει να
στηρίζεται σε ένα ολοκληρωµένο κρατικό σχέδιο προστασίας της
υγείας, προστασίας των δικαιωµάτων όλων των εργαζοµένων,
διότι αν η πρωταρχική βασική κρατική ευθύνη δεν στέκεται στο
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ύψος των µεγάλων απαιτήσεων της περιόδου, εάν -πολύ περισ-
σότερο- δεν αξιοποιηθεί ο χρόνος που κερδήθηκε µέχρι σήµερα
για τη θωράκιση του Δηµόσιου Συστήµατος Υγείας, το οποίο -
όπως εσείς οι ίδιοι έχετε παραδεχθεί και οι ίδιοι οι γιατροί και οι
νοσηλευτές µαρτυρούν- βρίσκεται σε πολύ άσχηµο επίπεδο, η
κατάσταση µπορεί να γίνει ανεξέλεγκτη, ειδικά µάλιστα ενόψει
ενός πιθανού νέου κύµατος πανδηµίας το επόµενο διάστηµα και
κυρίως από το φθινόπωρο, όπως προβλέπουν οι ειδικοί. 

Μιλάµε για τον δηµόσιο τοµέα υγείας τον οποίο όλοι σας, και
εσείς κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ πριν και εσείς
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αφήσατε αθωράκιστο στα πρόθυρα της κα-
τάρρευσης, µε τους υγειονοµικούς να δίνουν αυτή τη µάχη µε
µεγάλη αυτοθυσία. Δεν κινδυνολογούµε, αλλά σας ρωτάµε: Μπο-
ρείτε να αποκλείσετε ότι τα αυξηµένα θύµατα σε αριθµό, που
υπήρξαν σε άλλα κράτη, σε σχέση µε τον συνολικό πληθυσµό -
αυτό το τραγικό αποτέλεσµα- θα υπάρξουν και στην Ελλάδα,
απλά σε περισσότερο βάθος χρόνου; Κανείς σας δεν µπορεί να
το αποκλείσει, προφανώς. Για αυτό αποκτά επείγοντα χαρα-
κτήρα η ενίσχυση του Δηµόσιου Συστήµατος Υγείας µε µαζικές
προσλήψεις τώρα µόνιµων γιατρών, νοσηλευτών, λοιπών υγει-
ονοµικών και προµήθεια φυσικά µέσων ατοµικής προστασίας για
όλους τους εργαζόµενους στα νοσοκοµεία.

Ο τερµατισµός της καραντίνας θα αποκαλύψει, επίσης, ότι µια
σειρά κρίσιµοι χώροι και δοµές, όπως χώροι εργασίας, εκπαίδευ-
σης, τα µέσα µαζικής µεταφοράς, είναι εντελώς απροετοίµαστοι.
Δεν µπορεί, δεν επιτρέπεται τα µέτρα προστασίας της υγείας
των εργαζοµένων να σταµατούν έξω από τις πύλες των εργοστα-
σίων, των σουπερµάρκετ, των νοσοκοµείων, άλλων µεγάλων
χώρων δουλειάς, εκεί όπου υπάρχει όντως πολύ µεγάλος συνω-
στισµός.

Δεν µπορεί οι εργαζόµενοι να στριµώχνονται καθηµερινά σε
µέσα µαζικής µεταφοράς προκειµένου να µετακινηθούν για τη
δουλειά τους λόγω των µειωµένων δροµολογίων τα οποία -µην
κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας- δεν πρόκειται να αυξηθούν και
πάρα πολύ.

Δεν µπορεί τα σχολεία -ακόµα και τα λύκεια και τα γυµνάσια ή
ακόµα και τα δηµοτικά- αν ανοίξουν, να ανοίξουν χωρίς τους
απαραίτητους όρους, τους όρους προστασίας, χωρίς τα απαραί-
τητα µέτρα και µέσα τα οποία, βέβαια, οι εκπαιδευτικοί και οι µα-
θητές πρέπει να προµηθευτούν όλοι και όλες δωρεάν. 

Δικαιολογηµένα, λοιπόν, γονείς, εκπαιδευτικοί, µαθητές, φοι-
τητές έχουν ανησυχία για το άνοιγµά τους και η ανησυχία τους
αυτή δεν βρίσκεται, ξέρετε, στον αέρα. Εδώ εσείς µέσα στην
πανδηµία καταθέσατε νοµοσχέδιο που ανεβάζει -αν είναι δυνα-
τόν!- τον αριθµό των µαθητών του νηπιαγωγείου και του δηµοτι-
κού ανά σχολική αίθουσα σε είκοσι έξι άτοµα αντί να τα µειώνετε.

Σας λέµε καθαρά: Αφήστε επιτέλους στην άκρη αυτή την αν-
θυγιεινή διαχείριση της µιζέριας. Σταµατήστε να παίζετε µε τις
αγωνίες του κόσµου. Τα σχολεία πρέπει να πληρούν όλες τις
συνθήκες υγείας και ασφάλειας µε συνεχή δυνατότητα στην κα-
θαριότητα κατά τη διάρκεια του σχολικού ωραρίου, µε ιδιαίτερη
φροντίδα για όσους από τους εκπαιδευτικούς -ακόµα και µε ει-
δική άδεια- και για όσους από τους µαθητές ανήκουν σε ευπα-
θείς οµάδες. Ακόµα και µαζικά τεστ πρέπει να δείτε για να είναι
όλος ο κόσµος της εκπαίδευσης πιο σίγουρος.

Ο κόσµος της εκπαιδευτικής κοινότητας, λοιπόν, έχει συγκε-
κριµένες ανάγκες και αιτήµατα για το σήµερα και γνωρίζει από
µέσα την κατάσταση γιατί έχει βιώσει αυτό το σχολείο των κενών,
του στριµώγµατος των παιδιών σαν σαρδέλες µέσα σε µια τάξη. 

Είναι και δικό σας έργο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
και του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος µπορεί να είπε να µην ανοίξουν τα σχο-
λεία χωρίς, όµως, να προβάλλει ούτε ένα µέτρο διεκδίκησης,
γιατί έχει και τη φωλιά του λερωµένη γι’ αυτά που ζούµε σήµερα. 

Επίσης, η άρση της καραντίνας θα αποκαλύψει πολύ περισσό-
τερο ότι τα εργασιακά δικαιώµατα έχουν δεχτεί συντριπτικό
πλήγµα. Όποιο αντεργατικό µέτρο είχατε στη φαρέτρα σας εσείς
και ο ΣΕΒ το δοκιµάσατε και έχετε το θράσος να µιλάτε για δήθεν
πρωτοφανή µέτρα στήριξης των εργαζοµένων. 

Οι εργαζόµενοι από κλάδους και χώρους δουλειάς που καταγ-
γέλλουν καθηµερινά αυτές τις άθλιες συνθήκες εργασίας, τις
πάσης φύσεως εργοδοτικές πρακτικές, απειλές, εκβιασµούς, το

µόνο που βλέπουν είναι η προκλητική στήριξη της µεγάλης ερ-
γοδοσίας. 

Είστε προκλητικοί. Κάνετε πως δεν ξέρετε ότι όλο αυτό το διά-
στηµα εκατοντάδες επιχειρήσεις ξεφορτώνουν προσωπικό, βά-
ζουν χιλιάδες εργαζόµενους στον πάγο µε αναστολή
συµβάσεων. Κάνετε πως δεν ξέρετε ότι µε εργαλείο την εκ περι-
τροπής εργασία, την απασχόληση λίγων ηµερών ξεζουµίζουν ερ-
γαζόµενους µε εντατικοποίηση της εργασίας.

Αλήθεια, δεν έχετε ακούσει τίποτα για την απληρωσιά, την κα-
θυστέρηση δεδουλευµένων, τις υπερωρίες και τα ρεπό που δεν
πληρώνονται; Αλλά σε ποιον, αλήθεια, τα λέµε; Εδώ εσείς δεν
πληρώνετε τις εφηµερίες στους, κατά τα άλλα -µε δικά σας
λόγια- ήρωες νοσοκοµειακούς γιατρούς. Τι να περιµένει κανείς
από µεγαλοεργοδότες του ιδιωτικού τοµέα; 

Την ίδια στιγµή, οι εργαζόµενοι στην καθαριότητα σε νοσοκο-
µεία παραµένουν απλήρωτοι για µήνες. Οι συµβάσεις τους τε-
λειώνουν. Αυτούς που εσείς ονοµάζετε «ήρωες» στα
διαγγέλµατα, αυτούς που βρίσκονται στην πρώτη γραµµή, τους
οφείλετε δεδουλευµένα και όλα αυτά εν µέσω της πανδηµίας. 

Γι’ αυτούς, αλήθεια, λέτε ότι τους κοιτάτε στα µάτια»; Δεν ξέ-
ρετε ότι µε τα µέτρα στήριξης των επιχειρήσεων, δηλαδή τις δια-
φορές ενισχύσεις, διευκολύνσεις και τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία, λύσατε τα χέρια σε ορισµένους µεγαλοεπιχειρηµατίες
καρχαρίες; 

Χωρίς να υπολογίζεται ο Απρίλης, µε βάση τα επίσηµα στοι-
χεία, έγιναν πάνω από εκατόν σαράντα πέντε χιλιάδες απολύσεις
είτε απευθείας είτε µε συµβάσεις που λήγουν είτε µε τις λεγόµε-
νες «οικειοθελείς αποχωρήσεις», όπως βαφτίζονται βέβαια, οι
αναγκαστικές τελικά παραιτήσεις. 

Δεν έχετε ακουστά για τις εκατοντάδες απολύσεις εργαζοµέ-
νων, που δούλευαν εδώ και χρόνια στα αεροδρόµια; Ποιος µπο-
ρεί αυτή τη στιγµή να ελέγξει τι γίνεται στους χώρους δουλειάς,
αφού ακόµα και αυτόν τον ελλιπή ελεγκτικό µηχανισµό της Επι-
θεώρησης Εργασίας τον βάλατε στον πάγο;

Μη µας πείτε για τους όρους που πρέπει να τηρούν οι επιχει-
ρήσεις. Ξέρετε πολύ καλά πως οι επιχειρηµατίες υποχρεώνονται
να ξαναπάρουν πίσω στη δουλειά τους ίδιους εργαζόµενους, των
οποίων ανεστάλη η σύµβαση για όσο διάστηµα ισχύουν τα κυ-
βερνητικά µέτρα για την πανδηµία, δηλαδή για σαράντα πέντε
ηµέρες. Σε απλά ελληνικά, δηλαδή, αυτό που κάνετε είναι να
τους διευκολύνετε να απολύσουν αυτούς τους εργαζόµενους,
αφού πρώτα κάνουν χρήση των ευνοϊκών ρυθµίσεων, απαλλαγών
και χρηµατοδότησης, οι ίδιοι οι επιχειρηµατίες. Μέσα σε δύο
µήνες δώσατε τόσα αντεργατικά όπλα στην εργοδοσία όσα δεν
της δώσατε όλα µαζί τα χρόνια των µνηµονίων. 

Φυσικά, η άρση της καραντίνας θα αποκαλύψει ότι η καπιταλι-
στική οικονοµία µπαίνει σε βαθιά και αβέβαιη ως προς τον χρόνο
και τη διάρκειά της κρίση. Μάλιστα, αυτή την αλήθεια µετά από
πολύ καιρό ακούσαµε και από σας, κύριε Μητσοτάκη. Μετά από
εβδοµάδες προσπάθειας να πείσετε τον ελληνικό λαό πως η οικο-
νοµική κρίση είναι µια µικρή παρένθεση στην κανονικότητα και
στην ανάπτυξη, τώρα δεν µπορείτε παρά να παραδεχτείτε το προ-
φανές, πως η πολυαγαπηµένη σας ελευθερία της καπιταλιστικής
αγοράς και όχι, βέβαια, ο σοσιαλισµός, η κοινωνικοποιηµένη πα-
ραγωγή, το κεντρικό επιστηµονικό σχέδιο για την οικονοµία που
ξορκίζετε, είναι που έφερε αυτή την οικονοµική κρίση, που τώρα -
µε τα δικά σας πάλι λόγια- θα είναι βαθιά και παγκόσµια. 

Ο πολυαγαπηµένος σας, λοιπόν, καπιταλισµός τα φέρνει όλα
αυτά, αναδεικνύοντας τη σαπίλα του και όλη την απανθρωπιά
του. Το επιχείρηµα που προσπαθείτε να σερβίρετε είναι πως
φταίει ο κορωνοϊός που πάγωσε την οικονοµία και µας έφερε
στην κρίση. Όµως, τα γεγονότα τα ίδια είναι πιο πεισµατάρικα.
Γιατί ήδη το 2019 η παγκόσµια οικονοµία βρισκόταν σε κατά-
σταση επιβράδυνσης και η οικονοµία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
πρακτικά σε στασιµότητα, ενώ οι προβλέψεις για το 2020 µίλα-
γαν από τότε ουσιαστικά για επιδείνωση της κατάστασης και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής
και στην Κίνα. 

Το έχουµε πει σε όλους σας από αυτό εδώ το Βήµα επανειλ-
ληµένα, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται από το ένα αυτί σας έµπαιναν από
το άλλο σας έβγαιναν. 
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Ο κορωνοϊός, αγαπητοί κύριοι και αγαπητές κυρίες, απλά
έφερε στην επιφάνεια, µε έναν έντονο και πιο βίαιο, αν θέλετε,
τρόπο οπωσδήποτε τις τεράστιες αυτές αντιθέσεις του ίδιου του
καπιταλισµού, της µεγάλης κλίµακας υπερσυσσώρευσης κεφα-
λαίων που δεν µπορούν απλά να επενδυθούν. 

Στη χώρα µας η οικονοµική κρίση δεν αποκλείεται να είναι
πολύ πιο βαθιά ξανά. Ο λόγος είναι πως η ανάπτυξη της εγχώ-
ριας καπιταλιστικής οικονοµίας βασίστηκε στην περιβόητη εξω-
στρέφεια που µεθοδικά καλλιεργήσετε, τόσο εσείς όσο και η
προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ακολουθώντας, βέβαια,
πάντα πιστά τις οδηγίες του ΣΕΒ και των υπόλοιπων εργοδοτικών
οργανώσεων. 

Εµείς ως ΚΚΕ, προειδοποιούσαµε, τόσο εσάς όσο και τον κ.
Τσίπρα, πως η πορεία που έχετε χαράξει είναι αντιλαϊκή, είναι
επικίνδυνη. Σας λέγαµε µόλις µερικούς µήνες πριν, στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης, όταν τσακωνόσασταν µε τον ΣΥΡΙΖΑ για
το ποιος από τους δύο είχε τη µεγαλύτερη συµβολή σε αυτή την
εξωστρέφεια, πως η πορεία αυτή που ακολουθείτε και οι δύο
στην οικονοµία εκθέτει πολλαπλάσια την εγχώρια οικονοµία, και
µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα, στις διεθνείς διακυµάνσεις.
Και σας επισηµαίναµε πως αν εκδηλωθεί µια κρίση το επόµενο
διάστηµα θα είναι πολύ οξυµένη στην ελληνική οικονοµία, στην
οποία ο τουρισµός, οι µεταφορές έχουν πολύ σηµαντικό ρόλο.
Και επιβεβαιωθήκαµε. Ακόµα και τα νοµοσχέδια που φέρατε και
για την παιδεία -για να πάω παραπέρα- και για το περιβάλλον
είναι αποκαλυπτικά της όλης αυτής κατάστασης. Ας πούµε, το
περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο πρακτικά το έγραψαν οι ίδιοι οι βιο-
µήχανοι έναν χρόνο πριν για να µπορούν να παίρνουν περιβαλ-
λοντικές αδειοδοτήσεις από ιδιώτες. 

Χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι µικροεπιχειρηµατίες στο εµπό-
ριο, στην εστίαση, στον τουρισµό βλέπουν να συµπιέζονται, µε
αφορµή και την πανδηµία του κορωνοϊού από τις µεγάλες επι-
χειρήσεις. 

Το ηλεκτρονικό εµπόριο σαρώνει και συγκεντρώνει την εµπο-
ρική κίνηση. Όσον αφορά τα ξενοδοχεία, κλείνετε τα µικρά ξε-
νοδοχεία, τα δωµάτια, προκειµένου να καταλάβουν λιγότερο την
κρίση στον τουρισµό οι µεγάλοι ξενοδοχειακοί όµιλοι. Η εστίαση
τελικά θα λειτουργεί µε ασφυκτικούς όρους και χιλιάδες µικρές
επιχειρήσεις θα βάλουν λουκέτο.

Ακούµε τον ΣΥΡΙΖΑ να λέει πως επιβεβαιώνεται η δική του θε-
ώρηση, πως απαιτείται µεγάλος κρατικός παρεµβατισµός και
πως εσείς της Νέας Δηµοκρατίας δεν µπορείτε να τον κάνετε
γιατί είστε νεοφιλελεύθεροι. Όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ ξέρει καλά πως το
µείγµα αστικής διαχείρισης που επιλέγεται κάθε φορά δεν καθο-
ρίζεται από τις ιδιαίτερες πολιτικές απόψεις κάθε ξεχωριστής τέ-
τοιας κυβέρνησης, αλλά από τις ίδιες τις ανάγκες, από τις ίδιες
τις προτεραιότητες του κεφαλαίου σε µία δεδοµένη στιγµή. Είναι
ειρωνικό αν το σκεφτείτε, βέβαια.

Εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, καταγγέλλατε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ πως εφάρµοζε νεοφιλελεύθερες λύσεις, αλλά πως δεν πί-
στευε στο νεοφιλελευθερισµό και γι’ αυτό δεν ήταν αρκετά
αποτελεσµατικός. Κι ο ΣΥΡΙΖΑ σας απαντούσε πως επειδή δεν
τον πιστεύει, µπορεί να τον εφαρµόσει µε πιο φιλολαϊκό, τέλος
πάντων, τρόπο. Τώρα, έχουµε µια κάποια, για να µην πω πλήρη,
αντιστροφή των ρόλων. 

Εµάς, βέβαια, δεν µας εντυπωσιάζει. Αν µη τι άλλο, αυτή η ει-
ρωνεία δείχνει ένα πράγµα, τη στρατηγική σύγκλησή σας, ταγ-
µένοι στην υπηρεσία ενός καθ’ όλα σάπιου και διεφθαρµένου
συστήµατος. Ανάλογα µε την περίοδο, το µείγµα στην οικονοµία
πρέπει να είναι περισσότερο, άλλοτε λιγότερο επεκτατικό, γι’
αυτό και το χρώµα του πολιτικού διαχειριστή έχει πολύ µικρή, τε-
λικά, σηµασία. Γιατί, σε τελευταία ανάλυση, το κράτος και η πο-
λιτική του δεν µπορεί να είναι φιλολαϊκή σε αυτές και σε
οποιεσδήποτε συνθήκες, στα πλαίσια αυτού του συστήµατος.
Δεν µπορεί να κάνει καν τις παραχωρήσεις που έκανε στο πα-
ρελθόν, µε άλλο διεθνή συσχετισµό δυνάµεων, όµως και σε
άλλες συνθήκες.

Τι λέει, επίσης, ο ΣΥΡΙΖΑ; Λέει πως η λύση µπορεί να δοθεί
µέσα από τα ευρωοµόλογα, που θα φέρει µια προοδευτική Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Όµως, τα ευρωοµόλογα δεν µπορούν να αλλά-
ξουν ούτε το στρατηγικό στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που

είναι η ανταγωνιστικότητα των µονοπωλιακών οµίλων της, ούτε
να µαταιώσουν την κρίση. Η διαπάλη για τα ευρωοµόλογα, η τα
κορωνοοµόλογα, τέλος πάντων, εκφράζει απλά τις αντιθέσεις
ανάµεσα στους οµίλους των διαφορετικών κρατών για το ποιος
θα χάσει περισσότερο από την κρίση. 

Οι Γάλλοι και οι Ιταλοί φωνάζουν στους Γερµανούς να πληρώ-
σουν περισσότερο αυτοί. Ξαναθυµηθήκατε τώρα και τις κυβερ-
νήσεις των χωρών του Νότου, οι οποίες είναι γνωστό σε όλους
ότι εγκληµάτησαν σε βάρος των λαών τους όλα τα προηγούµενα
χρόνια και τώρα την περίοδο της πανδηµίας. Βλέπετε την Ισπα-
νία, βλέπετε την Ιταλία, µε διαφορετικά µείγµατα διαχείρισης,
αλλά µε το ίδιο αποτέλεσµα. Έλεος πια! 

Διαπραγµατεύεστε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τους θε-
σµούς, για µια ολιγόµηνη καθυστέρηση των πλειστηριασµών και
των κατασχέσεων, αυτά που µας είπατε σήµερα. Τσουβαλιάζετε
στους στρατηγικούς κακοπληρωτές χιλιάδες νοικοκυριά και
πολύ µικρές επιχειρήσεις, τα οποία στην πραγµατικότητα είναι
θύµατα της προηγούµενης κρίσης και της αντιλαϊκής πολιτικής
των µνηµονίων και δεν µπορούν να πληρώσουν. Συνεχίζετε στον
δρόµο της προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, που ξεκίνησε
το ξήλωµα των ελλιπών µέτρων προστασίας και προχώρησε
στους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. 

Η ρύθµιση κρατικής επιδότησης ορισµένων δανείων µεταφέρει
τα µεγάλα βάρη στους φορολογούµενους, στους µισθωτούς και
τους αυτοαπασχολούµενους. Δυστυχώς, δεν υπάρχουν µαγικές
λύσεις, που να µπορούν να εξυπηρετήσουν ταυτόχρονα και τα
συµφέροντα των δανειστών και των τραπεζών, που θέλουν να
απαλλαγούν από τα κόκκινα δάνεια από τη µία µεριά και των
υπερχρεωµένων νοικοκυριών και των φορολογουµένων εργαζο-
µένων από την άλλη.

Πραγµατική ανακούφιση των εργαζοµένων αποτελεί η πρό-
ταση νόµου που κατέθεσε έγκαιρα το ΚΚΕ και την οποία εσείς
όλοι απορρίψατε. Αυτή την πρόταση έπρεπε να ψηφίσει η Βουλή.
Η Σκύλλα της δηµοσιονοµικά σφιχτής Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν
διαφέρει για τους λαούς από τη Χάρυβδη των ευρωοµολόγων,
της Οµοσπονδίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που τη θυµήθηκε
ξανά τώρα η κ. Γεννηµατά ως εναλλακτική λύση, µε έναν ενιαίο
προϋπολογισµό και την ακόµα περισσότερο παράδοση της εθνι-
κής κυριαρχίας σε αυτήν. 

Καµµιά αλλαγή, σας λέµε, στο µείγµα δηµοσιονοµικής και νο-
µισµατικής πολιτικής, κανένα νέο σχέδιο Μάρσαλ, κανένας ψη-
φιακός εκσυγχρονισµός κρατικών υπηρεσιών, δεν αποτελούν
στην πραγµατικότητα προοδευτική µεταρρύθµιση του συστήµα-
τος, που να έχει αποτελέσµατα για τον λαό µας και να υπηρετεί
τα συµφέροντα του και βεβαίως, δεν απαλλάσσουν αυτό το σύ-
στηµα σε καµµία περίπτωση, ακόµα κι αν γίνουν όλα ή κάποια
από αυτά, από τα τεράστια αδιέξοδά του και από την επερχόµενη
κρίση. Όπως συνέβη και το 2009. 

Ο καπιταλισµός υπολογίζει τη ζωή και τις ανάγκες των ανθρώ-
πων, κυρίως µε βάση το κέρδος των µονοπωλίων, των λίγων.
Αυτό είναι στο DNA του και τίποτα άλλο. Γι’ αυτό και λέµε ότι δεν
µεταρρυθµίζεται µε µερικά µερεµετάκια. Μόνο εκ βάθρων αλλά-
ζει, εκ βάθρων ανατρέπεται. Έτσι απλά και ειλικρινά. 

Αυτό, όµως, που κυρίως θα αποκαλύψει το τέλος της καραν-
τίνας, είναι αυτό που φανέρωσε και η ίδια η πανδηµία. Το πραγ-
µατικό πολιτικό πρόβληµα της χώρας, τα τεράστια αδιέξοδα του
συστήµατος και του δρόµου ανάπτυξης που ακολουθείται. Θα
θέσει ακόµα πιο επιτακτικά το ερώτηµα: ανάπτυξη από ποιον και
για ποιον.

Σε αυτό το ερώτηµα έχετε όλοι σας απαντήσει, και οι κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. Έχετε απαντήσει µε τα
έργα σας και ως κυβέρνηση εναλλάξ και οι δύο, εξυπακούεται,
αλλά και ως αντιπολίτευση πάλι εναλλάξ. Και οι δύο κάνατε και
στην αντιπολίτευση και στην κυβέρνηση. 

Επιλογή δική σας ήταν η υποβάθµιση, η εµπορευµατοποίηση
του δηµόσιου συστήµατος υγείας, µε τα ΣΔΙΤ να οργιάζουν, τον
ιδιωτικό τοµέα να γιγαντώνεται. 

Επιλογή δική σας ήταν, η Ελλάδα να µην έχει κρατικό φορέα
φαρµακοβιοµηχανίας και να είναι έρµαια στα διεθνή παζάρια για
την προµήθεια υγειονοµικού υλικού. 

Επιλογή δική σας ήταν οι συγχωνεύσεις σχολείων, τα εικοσι-
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πεντάρια τµήµατα στα σχολεία, οι στρατιές των αναπληρωτών
εκπαιδευτικών, τα voucher µέσω των ιδιωτικών δοµών κατάρτι-
σης. 

Επιλογή δική σας είναι η ευελιξία στην αγορά εργασίας κι
όποιος αντέξει. 

Επιλογή δική σας ήταν η υπονόµευση των παραγωγικών δυ-
νατοτήτων της χώρας, βιοµηχανικών µονάδων όπως η «ΛΑΡΚΟ»,
η υπονόµευση της αγροτικής παραγωγής για να ανοίξει ο δρό-
µος, υποτίθεται, για την εξωστρέφεια της οικονοµίας, δηλαδή τη
µεγάλη εξάρτηση από τον τουρισµό και τη ναυτιλία, γενικότερα
τις µεταφορές, η οποία µεγαλώνει τους κινδύνους µπροστά στην
κρίση. 

Επιλογή δική σας ήταν τα µνηµόνια, αυτά τα χρήσιµα εργαλεία
σε καιρό κρίσης για το κεφάλαιο, ώστε να µείνουν και µετά σε
φάση µιας πιθανής ανάκαµψης, αν έρθει.  

Επιλογή δική σας είναι η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που τώρα αποδεικνύει πόσο αποµονωµένη µπορεί να είναι µία
χώρα σε τέτοιες συνθήκες, όταν µέσα στον ανταγωνισµό ψάχνει
απεγνωσµένα ακόµα και υγειονοµικό υλικό ή άλλα εφόδια. 

Επιλογή δική σας είναι ο εγκλωβισµός των προσφύγων και των
µεταναστών στη χώρα µας για να µη συγκρουστείτε µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και τους άλλους συµµάχους σας. 

Επιλογή δική σας είναι η συµµετοχή στους σχεδιασµούς του
ΝΑΤΟ και των Ηνωµένων Πολιτειών στην περιοχή, που µας κο-
στίζουν κι από πάνω 4 δισεκατοµµύρια ευρώ το χρόνο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κι όταν εµείς µιλούσαµε για τις σύγχρονες ανάγκες, που µπο-
ρεί να ικανοποιήσει ο λαός, µε βάση τις παραγωγικές δυνατότη-
τες της χώρας, λέγατε ότι όλα αυτά είναι µαξιµαλιστικά ότι δεν
είναι ρεαλιστικά ότι είναι ουτοπικά. Τα δικά σας µινιµαλιστικά και
ρεαλιστικά, όµως, τα ζήσαµε, τα ζει ο ελληνικός λαός χρόνια
τώρα. Συνεχώς σας δίνει πίστωση χρόνου, κάνει υποµονή, προ-
σπαθεί να αντέξει. 

Ως πότε όµως; Κάποτε και οι αντοχές τελειώνουν. Και κυρίως
οι ανοχές µετατρέπονται σε αγωνιστικό πείσµα αντίστασης, αλ-
λαγών και ριζικών ανατροπών.

Σας ευχαριστώ. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 
Ήµουν και στο χρόνο ο καλύτερος απ’ όλους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο πιο συνοπτικός,

κύριε Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της κοινοβουλευτικής οµάδος της

Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριάκος Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος Ελληνικής Λύσης):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, ξεκινώντας τη σηµερινή οµιλία, να εκφράσω τη

θλίψη µου για την εικόνα που παρουσιάζει το ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Το λέω αυτό µε πόνο ψυχής. Εάν δεν αντέχουµε οι άλλοι
Πρόεδροι να κάτσουµε τέσσερις ώρες να ακούσουµε τους Προ-
έδρους των κοµµάτων, δεν θεωρώ ότι ήταν απαραίτητη η σηµε-
ρινή οµιλία. 

Ήρθε ο καθένας και είπε τα δικά του -δεν ακούει τον αντίπαλο,
δεν σέβεται την παρουσία των αντιπάλων του- µόνο και µόνο για
να κάνει την κοµµατική του σπέκουλα. Το λέω για κάθε Πρόεδρο
που έρχεται µιλάει και φεύγει. Είναι ντροπή, γιατί έτσι βρίσκουν
αφορµή και οι Βουλευτές συνάδελφοι -επειδή φεύγει ο Πρό-
εδρός τους- και λακίζουν –εντός ή εκτός εισαγωγικών- όλοι. 

Μιλάµε για ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Δεν είναι η πανδηµία το
µείζον θέµα, αλλά και όλα αυτά που έρχονται για την οικονοµία.
Θα έλεγα, δηλαδή, ότι είναι πολύ σηµαντικότερο, κύριε Πρωθυ-
πουγέ, και από τον προϋπολογισµό µας. Πρέπει να πω για ακόµη
µια φορά ότι πρέπει να τον καταθέσετε από την αρχή τον προ-
ϋπολογισµό που καταθέσατε τον Δεκέµβρη. Διότι, έχει εκτροχια-
στεί. Δεν ισχύει πλέον. Έχουµε έκτακτη ανάγκη. Δυστυχώς,
όµως, καθόµαστε και συζητάµε εδώ µόνο και µόνο για να απευ-
θυνθούµε στο κοµµατικό µας ακροατήριο. Θλίβοµαι, το επανα-
λαµβάνω.

Οι Πρόεδροι των κοµµάτων πρέπει -τουλάχιστον µια φορά το
µήνα έρχονται οι περισσότεροι εδώ ή και µία φορά το δίµηνο- να
κάθονται πέντε ή έξι ώρες να ακούν τους αντιπάλους. Είναι σε-
βασµός προς τον αντίπαλο, αλλά και γνώση των όσων λέει ο αν-

τίπαλος. Θα µπορούσατε να ακούσετε κάτι διαφορετικό, κάτι που
δεν σκέφτηκε ο Πρόεδρος του κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ, του
ΠΑΣΟΚ, του ΚΙΝΑΛ, του ΚΚΕ, του ΜέΡΑ25, της Ελληνικής Λύσης,
της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν τα ξέρουµε όλοι όλα. Να πάρουµε
κάτι απ’ άλλους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής, κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Ξεκινώ έτσι και πάω στη σηµερινή µου οµιλία. Κύριε Πρωθυ-
πουργέ, χάρηκα πάρα πολύ ειλικρινά, γιατί επικαλεστήκατε σε
κάποιο σηµείο της οµιλίας σας τον Θουκιδίδη. Εξαιρετική ανα-
φορά! Πρέπει να σας υπενθυµίσω, όµως, ότι ο Θουκιδίδης στον
Επιτάφιο αναφέρεται σε κάτι τελείως διαφορετικό απ’ ότι είπατε
εσείς. Αναφέρεται στην Αθήνα και στον ίδιο που άφησε µία πόλη-
κράτος αυτάρκη για ειρήνη και για πόλεµο. 

Θα έλεγα ότι είναι άστοχη ιστορικά -γιατί είµαι αρχαιολόγος,
ιστορικός- η επιλεκτική αναφορά στον Θουκιδίδη. Γιατί εάν ανα-
φερθούµε στον Θουκιδίδη ούτε εσείς ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αφήσατε αυτάρκη και έτοιµη για ειρήνη την Ελλάδα. Δεν
είναι σηµερινό πρόβληµα. Εσείς δεν είστε ούτε ένα χρόνο Πρω-
θυπουργός. Αλλά αναφέροµαι στη διαχρονική παρουσία του
κόµµατός σας. Άρα, λέω ότι ήταν άστοχη αναφορά. Την κατα-
θέτω στα Πρακτικά, αν θέλετε. Είναι εδώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο τµήµα της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το «φυλάξαι τ’ αγαθά χαλεπώτερον του κτήσασθαι» είναι αυτό
ακριβώς που αναφέρει ο Περικλής.

Πάµε στην ουσία. Μιλήσατε, κύριε Πρωθυπουργέ, για δίκαιο
µοίρασµα του βάρους. Εγώ ρωτώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό:
Κύριε Πρωθυπουργέ, επί δέκα ολόκληρα έτη τα πληρώνει ο ελ-
ληνικός λαός, οι Έλληνες εργαζόµενοι. Γιατί, σε αυτό το δυσβά-
σταχτο νέο βάρος της πανδηµίας και των δυσάρεστων
οικονοµικών γεγονότων που θα έρθουν, δεν φταίνε οι πολίτες.
Δεν φταίνε οι πολίτες για την πανδηµία, ούτε για τα µέτρα που
δεν θα πάρει ποτέ καµία κυβέρνηση σοβαρά. 

Γιατί και προτάσεις θα καταθέσουµε εδώ. Γιατί δεν ήρθαµε να
κάνουµε µόνο κριτική. Θλίβοµαι για τους Αρχηγούς των υπολοί-
πων κοµµάτων, που τους ακούω συνεχώς να κάνουν µόνο κριτική
και προτάσεις ελάχιστες έως απειροελάχιστες. Εάν θέλουµε η δη-
µοκρατία να εµπλουτιστεί, πρέπει να εµπλουτιστεί από προτάσεις. 

Αυτό που µε προβληµάτισε ιδιαίτερα, κύριε Πρωθυπουργέ,
είναι το πλάνο για τους πλειστηριασµούς. Γιατί να είναι τρίµηνο,
κύριε Πρωθυπουργέ; Μπορείτε να µου πείτε; Γιατί δεν τους κά-
νετε ένα χρόνο, όπως κάνατε στους εκλεκτούς φίλους καναλάρ-
χες; Σε αυτούς τους είπατε ότι δεν θα πληρώσουν τίποτα και ότι
του χρόνου θα δούµε τι θα πληρώσουν. Κάντε το ίδιο για τους
πλειστηριασµούς. Να το µεταφέρετε, δηλαδή, για του χρόνου. 

Το λέω αυτό, γιατί έχουµε ολόκληρη πρόταση για τους πλει-
στηριασµούς. Δεν µιλήσαµε µόνο για την Βad Bank ως κόµµα.
Έχουµε κατατεθειµένη στο πρόγραµµά µας ολόκληρη την ανά-
λυση. Όχι. Υπάρχει και άλλος τρόπος. Εάν δεν µπορείτε, ανα-
στέλλονται όλοι οι πλειστηριασµοί για ένα χρόνο. Και του χρόνου
βλέποντας θα κάνουµε αυτό που κάνουν τα funds, η Νέα Δηµο-
κρατία, το ΚΙΝΑΛ, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ. Πόσο το αγοράζει το fund;
Το αγοράζει µε 3%,5%,10%. Χρεώστε το 15% εσείς. Εγώ µαζί
σας θα είµαι πάλι.

Έχω ένα ερώτηµα και το επαναλαµβάνω, γιατί σας άκουσα
προσεκτικά. Μιλήσατε για τον τουρισµό, κύριε Πρωθυπουργέ.
Είπατε ότι στόχος είναι να µειωθούν οι αρνητικές συνέπειες. Ο
στόχος είναι εξαιρετικός. Θα µας πείτε τον τρόπο; Γιατί κι εγώ
έχω στόχο να γίνω Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών ή µπορεί
να θέλω να γίνω κάτι άλλο. Τον τρόπο δεν µπορώ να βρω. Τον
τρόπο θέλω να ακούσω από την Κυβέρνηση, όχι τον στόχο. 

Δεν είναι προεκλογική περίοδος -εκτός κι εάν είναι και δεν το
ξέρω- όπου εσείς θα καταθέσετε στόχους. Όχι, τρόπους θέλω.
Εφαρµογή της πολιτικής σηµαίνει τρόπος. Έχω αυτόν τον στόχο
και θέλω µε αυτόν τον τρόπο να πάω στον στόχο µου. Αυτή είναι
η ορθολογιστική λογική της Ελληνικής Λύσης.

Είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, για «λεφτόδεντρα». Συµφωνώ
απόλυτα µαζί σας. Δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα». Μην κοροϊ-
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δευόµαστε. Μετά από λίγο, όµως, σας άκουσα να δίνετε πάλι
λεφτά. Πώς έγινε -γιατί είστε σοβαρός πολιτικός, σας γνωρίζω
εξάλλου επί χρόνια- να λέτε ότι δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα» και
να απευθύνεστε στον ΣΥΡΙΖΑ και µετά από λίγα λεπτά να αυτο-
διαψεύδεστε και να αυτοαναιρείστε µιλώντας για παροχές;

Στο τέλος, κύριε Πρωθυπουργέ, έτσι όπως το πάτε, δεν θα
υπάρχουν όχι «λεφτόδεντρα», αλλά ούτε λεφτά ούτε δέντρα,.
Γιατί εγώ θέλω να µου υποδείξετε τον τρόπο, όχι τον στόχο ή το
«θα κάνω». Με το «θα» δεν γίνεται δουλειά, τουλάχιστον στην πα-
ραγωγική διαδικασία.

Επίσης, υπάρχει αυτό µε την τρίµηνη παράταση. Μάλλον δεν
µε ακούσατε προηγουµένως. Όσον αφορά τους πλειστηρια-
σµούς και την τρίµηνη παράταση, τι υπονοεί ο Υπουργός σας;
Ότι µετά από τρεις µήνες ο δανειολήπτης που δεν έχει να φάει
σήµερα, θα γεµίσει η τσέπη του λεφτά; Θα έχει η τσέπη του να
πληρώσει; Πού θα τα βρει; 

Μιλάτε για ένα καθεστώς επιδοτήσεων. Το άκουσα. Μιλάτε για
ένα πρόγραµµα-γέφυρα, επιδότηση. Πάλι, όµως, δεν µας λέτε
τον τρόπο. Πείτε µας, πώς θα γίνει αυτό για να ξέρουµε κι εµείς.
Να µπορώ να πω εγώ στον Έλληνα που µένει στην Κοζάνη, στην
Κρήτη ότι ναι έχεις κόκκινο δάνειο, αλλά είπε ο Πρωθυπουργός
ότι µετά από τρεις µήνες έχει βρει τον τρόπο -και είναι αυτός-
ώστε να σε ανακουφίσει. Όχι δίδοντας µια ικµάδα ελπίδας σε κά-
ποιον, λέγοντας ότι θα κάνετε αυτό χωρίς να λέτε πώς. Είναι ση-
µαντικό για να µας πείσετε.

Επίσης, υπάρχει κάτι που µε ενόχλησε, κύριε Πρωθυπουργέ.
Ήρθατε εδώ, µας είπατε πέντε πράγµατα. Μας είπατε, όµως, ότι
το απόγευµα θα σας ενηµερώσουν οι Υπουργοί για τα µέτρα.
Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ; Τι συζητάµε τότε εδώ; Είπατε ότι το
απόγευµα ο Υπουργός Οικονοµικών και ο Υπουργός Ανάπτυξης
θα πουν κάποια πράγµατα. Δεν µπορούσε να τα πει σήµερα ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός; Και πρέπει να περιµένω εγώ το από-
γευµα για να δω τον τρόπο; Το απόγευµα θα µας πουν τις λεπτο-
µέρειες; Εγώ θέλω τις λεπτοµέρειες για να κάνω κριτική στον
Πρωθυπουργό. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πώς θα γίνει, κύριε συνάδελφε; Θα περιµένω τον Υπουργό να

µε ενηµερώσει για να βγάλω δελτίο Τύπου και να κάνω κριτική;
Λάθος διαδροµή. Η άποψή µου είναι αυτή. Μπορεί να κάνω
λάθος εγώ.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος Ελληνικής Λύσης):

Δεν µπορώ να κάνω διάλογο µε όλους. 
Ήρθατε, λοιπόν, να µας ενηµερώσετε. Τελικά, όµως, θα µας

ενηµερώσουν οι Υπουργοί σας. Ωραία, το απόγευµα γύρω στις
19.00’µε 20.00’ θα βγάλουµε ένα δελτίο Τύπου. Θα περάσει στα
ψιλά, γιατί τα µέσα τα ελέγχουν κάποιοι. Και δεν είναι ούτε η Ελ-
ληνική Λύση ούτε το ΜέΡΑ25 ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε το ΚΙΝΑΛ. Θα
βγάλουµε ένα δελτίο τύπου και δεν θα το παίξει κανένας, κύριε
Πρωθυπουργέ.

Εδώ ζητώ την επιείκεια σας και τη βοήθειά σας. Σηκώστε το
τηλέφωνο ως Πρωθυπουργός και µιλήστε στο ΕΣΡ εσείς ο ίδιος.
Δεν θα πω για τα κανάλια. Στα κανάλια βάζετε διαφηµίσεις. Καλά
κάνετε, δικαίωµά σας είναι. Έτσι έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ µε «Καλο-
γρίτσες», βοσκοτόπια κ.λπ.. Το κάνετε. 

Πάρτε ένα τηλέφωνο, όµως, και πείτε ότι δεν γίνεται όλη µέρα
να δείχνετε τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν γίνεται όλη µέρα από το
πρωί µέχρι το βράδυ να βλέπω όλους τους Υπουργούς της Νέας
Δηµοκρατίας να κάνουν παρέλαση. Εδώ η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» αγα-
νάκτησε, που ως εφηµερίδα είναι συµπολιτευόµενη. Και είπε κα-
λύτερα να µην µιλούν οι Υπουργοί, αλλά να δρουν, να
λειτουργούν. Το είπε, το έγραψε προχθές η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ».
Κάθε πρωί που θα ανοίξεις ένα κανάλι θα δεις τον Άδωνι, τον κ.
Σταϊκούρα –λιγότερο βέβαια- και όλοι οι Υπουργοί παρελαύνουν.
Δεν είναι παρέλαση τηλεοπτικών αστέρων Υπουργών η τηλεό-
ραση. Ο Υπουργός να κάνει δουλειά.

Στο κάτω, κάτω της γραφής όλοι µα όλοι έχουν µια δουλειά. Και
αυτή η δουλειά είναι είτε είσαι Βουλευτής είτε Υπουργός υπό τω
έργω του Πρωθυπουργού ή του πολίτη καλύτερα. Να δουλέψουν. 

Πάρτε, λοιπόν, ένα τηλέφωνο δείξτε τα υπόλοιπα κόµµατα.
Βλέπω δελτίο ειδήσεων και ακούω τι είπε ο Πρωθυπουργός και

τι είπε ο Υπουργός. Μετά πετάνε µία σφήνα ΣΥΡΙΖΑ, λίγο από
ΚΙΝΑΛ, ελάχιστα ΚΚΕ –έφυγε και ο Γραµµατέας του ΚΚΕ- και
απειροελάχιστα για το ΜέΡΑ25 κι εµάς. Είµαστε ανύπαρκτοι. 

Δεν είναι τυχαίο αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ. Είναι και άδικο.
Επειδή ξέρω ότι µε το δίκαιο τα πάτε καλά, βρείτε έναν τρόπο

να καλέσουµε εδώ τον Πρόεδρο του ΕΣΡ, εν πάση περιπτώσει.
Δεν µπορεί να λειτουργεί η δηµοκρατία έτσι. Πώς θα ακουστεί η
φωνή της Ελληνικής Λύσης, του Μέρα25, του ΚΚΕ και των υπο-
λοίπων κοµµάτων; Για όλους λέω. 

Πρέπει κάποια στιγµή να καταλάβουµε το σηµαντικό. Άκουσα
τους καλούς Προέδρους, οι οποίοι δεν µας κάνουν τη χάρη να
είναι εδώ, ήρθαν, µίλησαν και έφυγαν, να οµιλούν για προσλή-
ψεις. Εγώ µπορώ να πω:προσλάβετε διακόσιες χιλιάδες Έλληνες
αύριο το πρωί. Να προσληφθούν όλοι οι Έλληνες». Μα, δεν µου
είπαν πού θα βρουν τα λεφτά γι’ αυτό. Το ζητούµενο δεν είναι να
πλειοδοτείς στον λαϊκισµό λέγοντας «να κάνω προσλήψεις». Το
ζητούµενο είναι να έχω τον τρόπο, ώστε αυτές οι προσλήψεις να
µην γίνουν νέο βαρίδιο στην ήδη επιβαρυµένη ελληνική οικονο-
µία, η οποία είναι σε πτώχευση και να µην κοροϊδευόµαστε. Δεν
άκουσα τρόπο, δεν άκουσα προτάσεις. Αυτό είναι που µε ενοχλεί
περισσότερο.

Πάµε τώρα στα αλλοπρόσαλλα, κύριε Πρωθυπουργέ, που δυ-
στυχώς τα επιτρέψατε και εσείς. Λέω «δυστυχώς�, γιατί είστε σο-
βαρός πολιτικός και τα επιτρέψατε. Ακούστε: «Δεν µπορείς να
βγεις από το σπίτι για κανέναν λόγο», µας έλεγαν οι ειδικοί,
«αλλά εάν πρέπει να βγεις, τότε µπορείς να βγεις κάνοντας ένα
χαρτί». «Όλα τα καταστήµατα», κύριε Πρωθυπουργέ, µας λέ-
γατε, «κλειστά µερικά, όµως, θα είναι ανοικτά». «Τα γάντια δεν
θα σας βοηθήσουν», λέγατε όλοι µαζί και φωνάζατε, «αλλά µπο-
ρεί και να βοηθούν». Είναι όλα αυτά τα αλλοπρόσαλλα που µπέρ-
δεψαν τον κόσµο. Τους µπερδέψανε παιδιά. 

«Αυτός ο ιός θα εξαφανιστεί το καλοκαίρι». Το έλεγαν πολλοί
λοιµωξιολόγοι και επιδηµιολόγοι, «αλλά ίσως και να παραµείνει
για πάντα ή ίσως να έρθει και τον Σεπτέµβριο». «Θα παραµεί-
νουµε κλειδαµπαρωµένοι έως ότου φτάσουµε στην ανοσία αγέ-
λης». Μάλιστα, που σηµαίνει ότι πρέπει να µολυνθούν όλοι, αλλά
παραµένοντας κλειδωµένοι στο σπίτι µας. Είναι αντιφατικά όλα
αυτά, είναι αλλοπρόσαλλα. 

Ξέρετε τι έχει κάνει στον κόσµο; Πέρα από την τροµοκρατία
που έχει υποστεί ο Έλληνας, κύριε Πρωθυπουργέ, από τα µέσα
ενηµέρωσης –και ζητώ να µε ακούτε- υπέστη και µία, ειλικρινά
θα το πω ευθέως, αλλοπρόσαλλη ενηµέρωση από διάφορους τύ-
πους. 

Ακούστε: «ο ιός δεν επηρεάζει τα παιδιά, εκτός από αυτά που
αρρωσταίνουν». Το άκουσα από καθηγητή πανεπιστηµίου σε ελ-
ληνικό κανάλι. Το ακούει ο θείος µου στο χωριό και λέει: τι λέει
ο άνθρωπος αυτός; «Τον ιό τον πήραµε από τα ζώα, αλλά τα ζώα
δεν µπορούν να µολυνθούν». Αυτό λέγανε. Είναι πράγµατα που
λέχθηκαν. 

Ακούστε, επειδή κάποιοι δυσφορείτε, όλα αυτά ξέρετε τι κά-
νουν; Απονευρώνουν τη λογική του πολίτου. Θέλετε, λοιπόν, έτσι
να οδηγήσετε τον πολίτη εσείς; Δηλαδή λέµε το εξής: Για να µην
αρρωστήσεις πρέπει να φοράς µάσκα. Πριν από µερικούς µήνες
δεν έπρεπε να φοράµε µάσκα. Τώρα πρέπει να φοράµε µάσκα.
Συµπωµατικά τώρα έχουµε µάσκες. Πριν, που δεν είχαµε, δεν
έπρεπε να φοράµε µάσκες. Όλα αυτά, λοιπόν, δεν απευθύνονται
σε έλλογα όντα, δυστυχώς, κύριε Πρωθυπουργέ.

Πάµε και στα υπόλοιπα. 
Κοιτάξτε, κύριε Πρωθυπουργέ, το θεωρώ λίγο ύποπτο όλο το

πολιτικό σύστηµα να έχει πέσει πάνω στην Ελληνική Ορθόδοξη
Εκκλησία επί δέκα-δεκαπέντε ηµέρες και όλοι ήθελαν να κλεί-
σουν οι εκκλησίες, να µην ακούγονται οι καµπάνες, να µην ακού-
γονται τα µεγάφωνα, να µην ακούγεται ο παπάς, να µην γίνει η
θεία λειτουργία, να µην γίνεται τίποτα.

Αν είναι να προστατεύσω εγώ την Ελλάδα και τους πολίτες, το
αντιλαµβάνοµαι, το ακούω και αυτό µε πολύ σεβασµό. Την ίδια
ώρα, ταυτοχρόνως τις προηγούµενες ηµέρες, όµως, κανονικά
λειτουργούσαν τα τζαµιά. Και τα µεγάφωνα λειτουργούσαν και
οι ιµάµηδες ήταν επάνω. Όλα ήταν πραγµατικότητες. Όποιοι δεν
το πιστεύουν τους προσκοµίζω τα βίντεο, αλλά και τα ρεπορτάζ
από τη Θράκη µας. Σας λέω είναι από τη Θράκη µας.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12067



Έρχεστε, κύριε Πρωθυπουργέ, περιέργως, ξαφνικά, επειδή το
Ραµαζάνι ξεκίνησε πριν από πέντε-έξι ηµέρες, και λέτε να ανοί-
ξουν τώρα οι εκκλησίες. Αυτή σύµπτωση είναι µία, θα έλεγα, πε-
ρίεργη σύµπτωση στο δικό µου το µυαλό. Δεν µπορώ να την
ερµηνεύσω. Κατά πάσα πιθανότητα, δεν µπορούσε η Κυβέρνηση
να κλείσει τα τζαµιά, δεν µπορούσε η Κυβέρνηση να απαγορεύ-
σει στους ισλαµιστές να άδουν πάνω από τον µιναρέ και επέ-
τρεψε τις ελληνικές εκκλησίες. 

Εγώ ρωτώ: Με ποιο δικαίωµα και ποιος επιστήµονας µου είπε
ότι το µεγάφωνο µεταφέρει τον κορωνοϊό; Ποιος επιστήµονας
µου είπε, θα το πω απλά, ότι ο επιτάφιος δεν µπορούσε να κάνει
µια διαδροµή; Μεταφέρει τον κορωνοϊό; Ή για τη θεία λειτουργία
κατά µόνας; Ποιος επιστήµονας µού το είπε αυτό; Διότι θέλω να
τον ακούσω προσεκτικά τον επιστήµονα αυτόν. Διότι ούτε µε µε-
γάφωνα ούτε µε καµπάνες ούτε µε λειτουργίες µεταφέρεται ο
κορωνοϊός. 

Αυτή, λοιπόν, η επιλεκτική αναφορά, κυρίως από ένα κόµµα
συντηρητικό -κεντροδεξιό θέλετε εσείς, φιλελεύθερο θέλετε;-
που τηρεί χριστά ήθη, έθιµα και παραδόσεις, µου φάνηκε πολύ
περίεργη.

Άρα, λοιπόν, το ξαναλέω, κύριε Πρωθυπουργέ, φοβηθήκατε
ότι δεν µπορείτε να κλείσετε τα τζαµιά γι’ αυτό και ανοίξατε τις
εκκλησίες. Αυτό δείχνει ότι είστε και άδικοι.

Να πω κάτι και θέλω να µε ακούσετε. Μεγάλος πολιτικός, κύριε
Πρωθυπουργέ, και µεγάλες κυβερνήσεις είναι αυτές που τα µε-
γάλα και δυσεπίλυτα προβλήµατα, που υπάρχουν καθηµερινά,
τα κάνουν να φαίνονται µικρά, να γίνονται µικρά και να επιλύονται
εύκολα. Αυτός είναι ο µεγάλος πολιτικός, κύριε Πρωθυπουργέ.
Όχι να υπερδιογκώνουµε ένα πρόβληµα και να ερχόµαστε µετά
και να λέµε «το παραλάβαµε από τους προηγούµενους». Και δεν
αναφέροµαι σε εσάς, όλοι το έκαναν αυτό, οι προηγούµενοι, οι
προηγούµενοι, οι προηγούµενοι. Πάντα έφταιγαν οι προηγούµε-
νοι. Επειδή ζούµε στο 2020 πρέπει να σταµατήσει αυτό. 

Επειδή αρχή άνδρα δείκνυσι, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µπορεί
τη µια µέρα -θα σας το δείξω τώρα γιατί δικός σας Υπουργός
είναι αυτός- ο Χαρδαλιάς να κυκλοφορεί µε µάσκα και την άλλη
χωρίς µάσκα. Το παράδειγµα είναι. Εδώ τα έχω και µε ηµεροµη-
νίες. Τη µία ηµέρα να µου βγαίνει ο κ. Τσιόδρας έτσι, χωρίς
µάσκα και την άλλη να µου βγαίνει µε µάσκα. Τη µία µέρα ο Χαρ-
δαλιάς να µου βγαίνει φωτογραφία µε τη Γενική Γραµµατεία του
Υπουργείου µε µάσκα και χωρίς µάσκα. 

Αυτά δεν τα λέω για εσάς, δεν είστε υπαίτιος εσείς, προς
Θεού. Αλλά κάποιοι έχουν µια επίσηµη θέση και έχω πάρα πολ-
λές φωτογραφίες. 

Δεν θα πω για το τριαξονικό της Πρωτοψάλτη. Γιατί µε τον
ψάλτη µεταφέρεται ο κορωνοϊός, αλλά µε την Πρωτοψάλτη όχι,
για να καταλάβετε τις αντιφάσεις σας! Και δεν θα πω ότι φταίτε
εσείς γι’ αυτά που έγιναν έξω από το Μέγαρο Μαξίµου. Οι δηµο-
σιογράφοι ήταν ο ένας πάνω στον άλλο. Αλλά είναι εικόνες που
δεν δίνουν, αν θέλετε, το κύρος που θα έπρεπε να έχει η χώρα
µας σε µία πανδηµία ούτε και σε εσάς τη δυνατότητα να λέτε
µετά «πολίτη κάτσε σπίτι σου, µαντρώσου». Δεν γίνεται. Δεν µπο-
ρεί από τη µία να λέτε στον πολίτη «κάτσε σπίτι σου, µαντρώσου»
και από την άλλη να κάνω παλαµάκια στο τριαξονικό της Πρωτο-
ψάλτη, η οποία σαν γυρολόγος, σαν το µπουλούκι έτρεχε στην
Αθήνα και µας έλεγε «είµαστε ακόµα ζωντανοί». Εντάξει, το ξέ-
ρουµε, είµαστε ακόµα ζωντανοί. Είναι όλα αυτά τα πράγµατα που
ειλικρινά, κύριε Πρωθυπουργέ, ενοχλούν.

Επικαλεστήκατε εδώ πριν από λίγο τις δηµοσκοπήσεις. Έχετε
απόλυτο δίκιο. Είναι µια πολύ σηµαντική στιγµή που βλέπω ότι η
Νέα Δηµοκρατία και εσείς προσωπικά καταγράφετε 83% απο-
δοχή και θετικά σχόλια. 

Ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι η ιστορία, δυστυχώς αναπα-
ράγεται σε σπιράλ; Το ίδιο ακριβώς και καλύτερα ποσοστά είχε
ο κ. Τσίπρας το 2015, 87%. Και ξέρετε δυστυχώς, από το
«ωσαννά» µέχρι το «σταύρωσον, σταύρωσον Αυτόν» είναι ένα
βήµα σε αυτήν την Ελλάδα. Έτσι είναι πάντοτε, διαχρονικά, η
ιστορία το έχει δείξει. Εύχοµαι να µην το υποστείτε, ξεκάθαρα
πράγµατα. Γιατί; Για το καλό της πατρίδος µας. Να πάνε όλα
καλά, να τα καταφέρετε και να σας χειροκροτήσουµε, αν επιτύ-
χετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το «σταύρωσον»
στην πολιτική έχει και άλλη έννοια. Έχουµε σταυρό προτιµή-
σεως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, ψήφο. Είναι και βόλι, κύριε Πρόεδρε, αλλά µπορεί
να είναι και άλλο. Ξέρετε, υπάρχει βόλι, ο βόλος που έριχναν, και
υπάρχει και το βόλι το άλλο.

Πάµε παρακάτω, στην ουσία. 
Λέω, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι µερικά πράγµατα, δυ-

στυχώς, ειδικά µε αυτά που συµβαίνουν στα µέσα ενηµέρωσης
είναι ενοχλητικά και θα το πω. Ακούω βοµβαρδιζόµαστε από µία
διαφήµιση, που κόστισε πολλά εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Πρω-
θυπουργέ. Είναι το «µένουµε σπίτι». Εντάξει, ήταν µια ιδέα, την
υλοποιήσατε. 

Γιατί δεν κάνετε µια καλύτερη ιδέα; Για να µείνει ο Έλληνας
σπίτι πρέπει να υπάρχει Ελλάδα. Για να µείνει η Ελλάδα, κύριε
Πρωθυπουργέ όρθια και να µείνει Ελλάδα πραγµατικά, κάντε ένα
διαφηµιστικό σποτ και πείτε «πάρτε ελληνικά προϊόντα, στηρίξετε
τα ελληνικά προϊόντα, µόνο ελληνικά προϊόντα οι Έλληνες». Το
κάνει ήδη η Ιταλία από χθες, το κάνει και η Τουρκία δυστυχώς,
για εµένα δεν είναι παράδειγµα η Τουρκία, αλλά το κάνει και η
Τουρκία. 

Κάντε ένα σποτ και είµαι βέβαιος για όλα τα κανάλια. Να οδη-
γήσουµε τον πολίτη να πάρει πραγµατικά ελληνικά προϊόντα και
όχι εισαγόµενα. Ελληνικό γάλα, ελληνικό τυρί, που είναι περίπου
10 δισεκατοµµύρια ευρώ, κάποιοι λένε 8 µε 7 οι εισαγωγές σε
κρέας, γάλατα και άλλα προϊόντα και θα µειώσουµε την ψαλίδα
του εµπορικού ελλείµµατος. Είναι απλά πραγµατάκια. Καλό το
«µένουµε σπίτι», αλλά για να µένουµε σπίτι ή να έχουµε σπίτι δεν
πρέπει να υπάρχουν πλειστηριασµοί. Αν δεν υπάρχουν πλειστη-
ριασµοί, για να µείνουµε στο σπίτι µας πρέπει να υπάρχει Ελ-
λάδα. Αν θέλουµε να υπάρχει Ελλάδα, υπάρχουν προτάσεις που
µπορούν να γίνουν. Κάντε σποτ, βοµβαρδίστε µε ελληνικά προ-
ϊόντα. Πιέστε τους σουπερµαρκετάδες να έχουν προθήκες µόνο
µε ελληνικά προϊόντα. Γίνεται, δεν είναι δύσκολο. Το έκαναν σε
άλλες χώρες. 

Δεν θέλω να µιλήσω για τις µάσκες ούτε να εξαπολύσω βολές,
που το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Εντάξει, παράγουµε µάσκες. Ένας φίλος
της Νέας Δηµοκρατίας, ο βιοµήχανος -πώς λέγεται, Νταβέλης;-
έκανε µια παραγωγή. Μακάρι να γίνουν άλλες δέκα παραγωγές,
άλλες είκοσι παραγωγές, άλλες είκοσι, τριάντα ντόπιες παραγω-
γές. Να παράγουµε προϊόντα. Μάσκα θέλετε, αναπνευστήρα; Να
παράγουµε εδώ. Είναι σηµαντικό. Άκουσα την κ. Γεννηµατά που
µίλησε για διατίµηση. Ξέρετε το πρόβληµα στην ελληνική πολι-
τική σκηνή, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι ότι δεν ξέρουν τα βασικά,
όχι η κ. Γεννηµατά, αλλά γενικά.

Δεν µπορείς να επιβάλλεις καθεστώς διατίµησης σε ένα προ-
ϊόν που έχει την πρώτη ύλη εισαγόµενη. Δεν εξαρτάται από
εσένα. Θέλω να το καταλάβετε. Δηλαδή, ακόµη και η µάσκα που
κατασκευάζεται στη Λάρισα στον αγροτοβιοµήχανο, οι πρώτες
ύλες είναι εισαγόµενες. Άρα, δεν µπορείς να βάλεις καθεστώς
διατίµησης, εκτός αν το επιδοτήσει η Κυβέρνηση και το κράτος.

Θέλω εδώ, όταν λέµε κάποια πράγµατα, να τα εννοούµε πραγ-
µατικά. Γι’ αυτό και πρέπει να πάµε από τη γραµµή παραγωγής,
κύριε Πρωθυπουργέ, από το άλφα µέχρι το ωµέγα, διότι δεν
αρκεί να κάνω βιοµηχανία µε εισαγοµένη πρώτη ύλη. 

Επειδή κι εγώ παράγω προϊόντα, κύριε Πρωθυπουργέ, για το
60% των προϊόντων που παράγει η εταιρεία µου, τα υλικά είναι
εισαγόµενα. Δεν µπορείς να µου επιβάλλεις καθεστώς διατίµη-
σης. Δεν γίνεται, γιατί ο Ευρωπαίος που µου πουλάει το υλικό
µπορεί να σου πει ότι το θέλει πιο ακριβά ή πιο φθηνά. Είναι, δυ-
στυχώς, χρηµατιστήριο. Το λέω για να είµαστε συνεπείς. Προτά-
σεις θα καταθέσουµε αργότερα. Το είπα από την αρχή. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε για γέφυρα ασφαλείας για τα
σχολεία σας. Ο κ. Τσιόδρας και η κ. Κεραµέως µίλησαν για «ση-
µαντική πρόκληση. Με αβεβαιότητες η επιστροφή στα σχολεία».

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Έχετε παιδιά οι περισσότεροι.
Ποιος δίνει το δικαίωµα στον οποιονδήποτε να ρισκάρει τη ζωή
των παιδιών µας;

Ακούστε: «Σηµαντική πρόκληση. Με αβεβαιότητες η επι-
στροφή στα σχολεία». Αν αυτό λέγεται δήλωση Υπουργού που
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θέλει να πείσει τον πολίτη ότι το παιδί του δεν κινδυνεύει, κάνετε
λάθος.

Γιατί ανοίξαµε τα σχολεία, κύριε Πρωθυπουργέ; Πείτε µου
εσείς έναν λόγο. Αν είστε βέβαιοι ότι  δεν υπάρχει πρόβληµα, να
τα ανοίξουµε όλα. Αν, όµως, υπάρχει αυτό που λέει «σηµαντική
πρόκληση, µε αβεβαιότητες», όταν µιλάµε για ανθρώπινες ζωές,
δεν υπάρχει ρίσκο στην αβεβαιότητα. Να ρισκάρει το παιδί του
ο «Βελόπουλος», αν θέλει. Να ρισκάρει την οικογένειά του. Δεν
µπορείς να ρισκάρεις, όµως, το παιδί του άλλου.

Βέβαια, να σας δώσω και ένα νούµερο, για να καταλάβετε και
τους εκπαιδευτικούς. Το 73% των µονίµων εκπαιδευτικών είναι
άνω των πενήντα ενός ετών. Δηλαδή, είναι σε επικίνδυνη ηλικία.
Κοντεύουν εξήντα. Πώς το κάνετε αυτό;

Αυτά είναι, λοιπόν, αγαπητέ κύριε Πρωθυπουργέ, τα λάθη σας.
Έχετε κι άλλα λάθη. Εδώ έχω,  κύριε Πρωθυπουργέ, και δικές
σας υπογραφές. Εδώ είναι απ’ όλους τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Τις καταθέτω στα Πρακτικά. Δικές σας υπογραφές
είναι αυτές, κύριοι. Κατηγορήσατε τους συριζαίους από εδώ, οι
οποίοι εξαφανίστηκαν ως συνήθως και φεύγουν -µόνο ο κ. Γιαν-
νούλης έµεινε- ότι έκαναν απευθείας αναθέσεις. Ορίστε, πάρτε
τις.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Είναι πάνω από τετρακόσιες ερωτήσεις της Νέας Δηµοκρατίας
για απευθείας αναθέσεις µε καταγγελίες µέσα απίστευτες.

Είναι δικαιολογηµένες, κύριε Πρωθυπουργέ. Είχατε απόλυτο
δίκιο -τις διάβασα µία προς µία- για τις αναθέσεις αυτές. Μύριζαν
σκάνδαλα. Έρχεστε, όµως,  σήµερα και κάνετε αι εσείς το ίδιο,
δυστυχώς, µε απευθείας αναθέσεις.

Άρα, δεν µπορεί από τη µία να κατηγορείτε ως Αντιπολίτευση
τους κυρίους του ΣΥΡΙΖΑ ότι κάνουν αναθέσεις και να έρχεστε
ως Κυβέρνηση να κάνετε το ίδιο πράγµα ακριβώς κι εσείς. Είναι
απευθείας αναθέσεις.

Είδα κάτι µάσκες δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ. Θα τα κατα-
θέσω στα Πρακτικά να τα δείτε. Είναι επί Νέας Δηµοκρατίας ανά-
θεση. Ειλικρινά το λέω αυτό. Δεν µπόρεσα να καταλάβω γιατί
πέσατε στην παγίδα. 

Από την άλλη, κάνατε ένα λάθος. Το θεωρώ λάθος, κύριε Πρω-
θυπουργέ, αυτό µε τα ΚΕΚ. Ήταν λάθος. Εγώ δεν λέω να παραι-
τηθεί ο Υπουργός και ο Πρωθυπουργός. Ποιος δεν έχει κάνει
λάθη στη ζωή του; Όλοι κάναµε λάθη. Θα µου πείτε ότι στην πο-
λιτική το λάθος το πληρώνει και ο πολίτης. Ναι, το δέχοµαι.

Μπορείτε να το διορθώσετε, κύριε Πρωθυπουργέ. Είναι εύ-
κολο. Δεν είναι δύσκολο. Δίνατε 600 ευρώ σε δικηγόρους και 470
ευρώ στα ΚΕΚ, δηλαδή 1070 ευρώ ανά κεφάλι. Αυτό ήταν το κό-
στος. Τώρα δίνετε 600 ευρώ στους επιστήµονες. Τα 470 ευρώ
πού είναι; Δεν θα τα δώσετε πουθενά;

Μια ιδέα θα σας δώσω εγώ. Δώστε 470 ευρώ σε όλους τους
επιστήµονες –αυτά που θα δίνατε έτσι και αλλιώς- σε κουπόνια
για να αγοράζουν ελληνικά προϊόντα µόνο για να στηρίξουµε τον
πρωτογενή τοµέα, την αγροτική οικονοµία, τη γεωργία, την κτη-
νοτροφία, για να έχουµε ελπίδα για το αύριο.

Μπορεί κάποιοι να χαµογελούν εδώ µέσα, επειδή δεν έχουν
δουλέψει στη ζωή τους ούτε µία µέρα, επειδή κάνουν παροχή
υπηρεσίας, αλλά η παραγωγή έτσι στηρίζεται. 

Ο  κτηνοτρόφος, κύριοι, πείνασε το Πάσχα, γιατί δεν πήρε κα-
τσικάκι ο Έλληνας να ψήσει. Πείνασε πραγµατικά και δεν είναι
λαϊκισµός. Να σοβαρευτούµε εδώ µέσα.

Η γραµµή παραγωγής στηρίζεται έτσι, µε συγκεκριµένους τρό-
πους. Ποιος είναι αυτός; Αφού δίνω τα λεφτά, µια υποχρέωση
θα έχει αυτός που δεν θα τα είχε στην τσέπη του, ο επιστήµονας,
να πάει να πάρει 200 ευρώ ελληνικά προϊόντα, όπως µέλι, βού-
τυρο, κρέας, γάλα, για να κινηθεί η οικονοµία πρωτογενώς. Τι πιο
απλό απ’ αυτό; Δεν είναι τόσο δύσκολο και µπορεί να δώσει και
παραδείγµατα έµµεσης πριµοδότησης σε άλλες χώρες. Η Ισπα-
νία το έκανε πέρσι.

Όµως, δυστυχώς, εδώ µέσα έχετε µπερδέψει τη ρεαλιστική οι-
κονοµική πολιτική και τα επιχειρήµατα µε τον λαϊκισµό. Αν αυτό

είναι λαϊκισµός, µάλλον δεν ξέρετε την έννοια του όρου.
Κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να πάρετε το απόγευµα ένα τηλέ-

φωνο σε όλα τα Υπουργεία σας και να ρωτήσετε τους Υπουρ-
γούς σας πόσοι έχουν φακέλους έτοιµους. Ο κ. Γεραπετρίτης
µπορεί να το κάνει αυτό, ο συµπαθής κατά τ’ άλλα, που µιλάει
και πολύ καλά ελληνικά. Να πάρετε τους Υπουργούς σας και να
τους ελέγξετε. Πόσοι έχουν έτοιµους ολοκληρωµένους φακέ-
λους ΕΣΠΑ στα  συρτάρια τους; Μιλάω για ΕΣΠΑ, όχι αυτά τα
ΕΣΠΑ για 200 ευρώ και 500 ευρώ. Μιλάω για κανονικές επενδύ-
σεις.

Είναι φάκελοι έτοιµοι, κύριε Πρωθυπουργέ. Μόνο σε ένα
Υπουργείο υπάρχουν είκοσι έξι επενδυτές, που περιµένουν εδώ
και τρεις-τέσσερις µήνες να ξεκινήσει η επένδυσή τους και
µπορώ να σας ενηµερώσω, αν θέλετε, κατ’ ιδίαν κι εσάς και τον
κ. Γεραπετρίτη, να σας υποδείξω ποιο Υπουργείο είναι.

Αυτές οι είκοσι έξι επενδύσεις είναι πολλών εκατοντάδων εκα-
τοµµυρίων ευρώ, κύριε Πρωθυπουργέ, που καθυστερούν τρεις-
τέσσερις µήνες και θα µπορούσαν να δώσουν θέσεις εργασίες.
Θα µπορούσαν να δώσουν δουλειές σε Έλληνες, να ξεκινήσει η
διαδικασία οικονοµικής παραγωγής. Γιατί καθυστερούν οι
Υπουργοί  Γιατί θυµάµαι που λέγατε –κι είχατε απόλυτο δίκιο, και
προεκλογικά το λέγατε, αλλά και στον προϋπολογισµό- ότι θα
επισπευστούν οι διαδικασίες.

Σας είπα ότι αν δεν ξέρετε, µπορώ να σας τα καταθέσω.
Μπορώ να έλθω στο γραφείο σας ή να τα δώσω στον κ. Γεραπε-
τρίτη και να σας πω σε ποιο Υπουργείο είναι, για να καταλάβετε
ότι στα λόγια είστε όλοι καλοί. Και δεν θέλω να εκθέσω κανέναν
Υπουργό εδώ µέσα. Δεν υπάρχει λόγος στην παρούσα φάση.
Όµως, τέσσερις µήνες στα συρτάρια ενός Υπουργού ΕΣΠΑ
έτοιµα;

Ξέρετε ποιο είναι το χειρότερο, κύριε Πρωθυπουργέ; Ότι ο
ιδιώτης  υποχρεούται να έχει σε ποσοστό 40% ως 50% ίδια κε-
φάλαια στην τράπεζα. Τα έχει καταθέσει, κύριε Πρωθυπουργέ. 

Ακούστε µε ένα λεπτό. Θέλω να καταλάβουν οι συνάδελφοι τι
λέω τώρα. Ο ιδιώτης για µια επένδυση 10 εκατοµµυρίων ευρώ
µε επιδότηση 50%, τα 5 εκατοµµύρια πρέπει να τα έχει κατατε-
θειµένα στην τράπεζα και δεσµευµένα -το 50% είναι από το
ΕΣΠΑ- και να περιµένει έξι µήνες ο ιδιώτης µε παρκαρισµένα τα
λεφτά του και αυτά δεν µπορεί να τα αγγίξει, γιατί αν τα αγγίξει
και λείπει το κεφάλαιο, µπορεί να του πάρει αυτό το έργο το
ΕΣΠΑ.

Δηλαδή, είναι απίστευτα αυτά που συµβαίνουν, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Ειλικρινά το λέω ότι είναι απίστευτα. Δείτε το προσε-
κτικά ο ίδιος. Αναλάβετε πρωτοβουλίες. Τι να κάνουµε;
Δυστυχώς, σε αυτήν τη χώρα πρέπει καµµιά φορά να παίρνουµε
και το «µαστίγιο». Το λέω για να το καταλάβετε.

Το δύσκολο, λοιπόν, δεν είναι να κλείσεις µια οικονοµία, κύριε
Πρωθυπουργέ. Την κλείσατε για καλό, για να µη συνεχιστεί η
πανδηµία. Το δύσκολο είναι να την ξεκλειδώσεις, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Τώρα αρχίζουν τα δύσκολα για εσάς.

Εύχοµαι ειλικρινά για το καλό της χώρας µου να πάει καλά το
σχέδιο, αν έχετε σχέδιο. Δεν το βλέπω το σχέδιο. Όµως, το εύ-
χοµαι για το καλό της πατρίδας µας να πάει καλά. Όποιος και αν
ήταν, και ο Τσίπρας και η Γεννηµατά, θα το ευχόµουν ολόψυχα,
για το καλό της Ελλάδος.

Όµως, θα σας πω κάτι. Απ’ όσα άκουσα, κύριε Πρωθυπουργέ
, άκουσα µόνο µέτρα µε δανεικά, λεφτά δανεικά. Δεν είδα παρα-
γωγή πλούτου. Δεν άκουσα τρόπο παραγωγής πλούτου. Και
υπάρχει. 

Ξέρετε ότι τα δανεικά αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν είναι
αγύριστα. Θα τα γυρίσουµε. Δεν θα έχουµε για να τα γυρίσουµε,
κύριε Πρωθυπουργέ, αν δεν παράγουµε οι ίδιοι, αν δεν δουλέ-
ψουµε οι ίδιοι στη  πρωτογενή παραγωγή. Τότεδεν θα µπορέ-
σουµε να τα επιστρέψουµε ποτέ τα λεφτά αυτά. 

Θα είµαστε εγκλωβισµένοι όλοι κι εδώ, θα απολογούµαστε
στον ελληνικό λαό. Το χειρότερο είναι ότι δεν θα µπορέσουµε να
βοηθήσουµε αυτούς που µας ψήφισαν και το χειρότερο απ’ όλα
θα είναι ότι δεν θα υπάρχει Έλληνας πλέον που δεν θα πεινάει.
Αν αυτό -επαναλαµβάνω- είναι λογική, εµείς έχουµε άλλη λογική. 

Ακούστε το στρεβλό, κύριε Ρουσόπουλε. Δίνουµε λεφτά στον
Έλληνα για να µην δουλεύει. Τα επιδόµατα είναι για να µη δου-
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λεύουν. Ξέρετε τι θα έκανα εγώ, κύριε Ρουσόπουλε; Θα έκανα
ένα σχέδιο, ώστε τα λεφτά που θα δώσω να πάνε να πιάσουν
τόπο, να πάει στη δουλειά, να εργαστούν οι Έλληνες, να µην
τους κάνουµε µαλθακούς.

Δουλειά θέλει ο Έλληνας. Δεν θέλει ελεηµοσύνη ο Έλληνας.
Δεν είναι πτωχοκοµείο η Ελλάδα να µοιράζει επιδόµατα σε φτω-
χούς ανθρώπους. Θέλει δουλειά ο Έλληνας.

Βρείτε έναν τρόπο. Υπάρχουν. Αν δεν ξέρετε στη Νέα Δηµο-
κρατία, διαβάστε το πρόγραµµά µας πώς µπορείτε να το κάνετε
αυτό εφαρµογή. Το έχουν κάνει και άλλες χώρες. Το λέω γιατί
εγώ θέλω τον Έλληνα να δουλεύει.

Να παράγουµε, κύριε συνάδελφε. Δεν γίνεται έτσι. Ο κ. Σταϊ-
κούρας πριν από λίγο καιρό στον ΣΚΑΪ, αν δεν κάνω λάθος -γιατί
βγαίνουν στα κανάλια συνεχώς οι Υπουργοί- είπε ότι σε τρεις
µήνες από σήµερα η Ελλάδα θα έχει ξεµείνει µε µόλις 12 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Είναι δήλωσή του. Το ταµείο της Ελλάδος
είναι 36 δισεκατοµµύρια. Τα είπε ο Υπουργός σας. Από το ΣΚΑΪ
προανήγγειλε µέτρα 24 δισεκατοµµυρίων σε εύρος τριµήνου.

Αν κάνουµε την αφαίρεση, κύριε Πρωθυπουργέ, θα δείτε ότι
δεν µένουν λεφτά. Μας λέτε ότι σε τρεις µήνες δεν θα υπάρχουν
λεφτά στην Ελλάδα. Δεν θα έχει λεφτά η Ελλάδα. Αυτό µας είπε
ο ίδιος ο Υπουργός σας.

Εσείς µας µιλάτε για 7,5% του ΑΕΠ µέτρα, 3,5% λέει ο κ. Σταϊ-
κούρας, σήµερα  µας είπατε για 17 δισεκατοµµύρια. Μας είπατε
για 7,5% µε 14 δισεκατοµµύρια και σήµερα µας είπατε 17 δισε-
κατοµµύρια, δηλαδή πάµε στο 8% και επιπλέον. Τι ισχύει απ’ όλα
αυτά; Θέλω να µάθω. Και ποια µέτρα είναι πραγµατικά κοστολο-
γηµένα; Γιατί τα 800 ευρώ δεν τα πήρανε ακόµη.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν τα έχουν πάρει τα 800 ευρώ. Αν ήµα-
σταν έξω και λέγαµε να σηκώσει το χέρι όποιος πήρε 800 ευρώ,
θα το σήκωναν αλλά µε αυτόν τον τρόπο –ζητώ συγγνώµη- γιατί
δεν τα πήραν, δεν τα έχουν πάρει. Εγώ ρωτώ τον κόσµο και µου
λένε ότι δεν τα πήραν.

Εξαγγείλατε µέτρα τον Μάρτιο, κύριε Πρωθυπουργέ. Μπαίνει
ο Μάιος τώρα κι ακόµη δεν πήραν λεφτά. Για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, δυστυχώς, θα σας πω κάτι πολύ απλό. Καλά κάνετε
και ανοίγετε την εστίαση, γιατί από εκεί µπορεί να πάρει και η
Ελλάδα χρήµατα και να κινηθεί και λίγο η αγορά.

Όµως, έχω ένα ερώτηµα, κύριε Πρωθυπουργέ. Λέτε στον
εστιάτορα «έχεις εκατό τραπέζια, θα έχεις είκοσι», δηλαδή θα
δουλεύει στο 1/4 δηλαδή. Μειώστε, λοιπόν και τα πάγια έξοδα -
ΦΠΑ, ΔΕΗ- στο 1/4. Αφού υποχρεώνετε να λειτουργεί µια επιχεί-
ρηση που χρειάζεται 10 ευρώ πάγια µε το 1/4 του χώρου που
λειτουργούσε, βρείτε έναν τρόπο, λοιπόν. 

Ξέρετε, στην επιχείρηση πρέπει να µιλάµε και λίγο επιχειρη-
µατικά. Ρωτήστε επιχειρηµατίες, φίλους σας, αν δεν έχετε, ή ρω-
τήστε εµένα. Αν µου λέτε ότι στα εκατό µέτρα βγάζω 100 ευρώ,
στα είκοσι µέτρα θα βγάλω 20 ευρώ. Δεν µπορώ να φιλοξενώ πε-
λατολόγιο. Θα είναι ανά δύο µέτρα και ανά τρία µέτρα, λέει ο
άλλος. Δεν γίνεται! Ακούστε µε λίγο, καλά είναι στα λόγια να τα
λέµε εδώ, αλλά βγείτε στην αγορά να τα εφαρµόσετε. Η αγορά
έχει δικούς της κανόνες, έχει δικούς της όρους. 

Κάνατε το εξής. Μειώνετε, λέει, το µίσθωµα για τα ενοίκια,
κύριε Πρωθυπουργέ. Δηλαδή κερδίζει ένας ιδιώτης -σωστό-
αλλά χάνει ο άλλος, αυτός που το νοικιάζει. Κι αυτός είναι ιδιώ-
της, νοικιάζει έναν χώρο και παίρνει ένα µίσθιο. Βρείτε έναν
τρόπο να το ισοσκελίσετε από τη φορολογία, αλλά όχι από τον
ΕΝΦΙΑ, γιατί αυτό είναι παραµύθι, κύριε Πρωθυπουργέ. Διότι η
έκπτωση του ΕΝΦΙΑ είναι µικρή σε σχέση µε αυτά που χάνει ο
άλλος, που έχει το ακίνητο. Σας λέω απλά πράγµατα.

Δίνετε 200 εκατοµµύρια ευρώ στα vouchers -εντάξει- και 150
εκατοµµύρια ευρώ µόνο στην αγροτική οικονοµία, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Πώς θα παράγει η Ελλάδα; Δίνετε στην αγροτική οικο-
νοµία 150 εκατοµµύρια ευρώ και 200 εκατοµµύρια ευρώ στα
vouchers. Λάθος είναι η διαχείριση. Λάθος διαχείριση κάνετε. 

Λέτε ότι θα δίνετε ηλεκτρονικά ασφαλιστική ενηµερότητα.
Αυτό το παραµύθι των troll της Νέας Δηµοκρατίας να σταµατή-
σει, κύριε Πρωθυπουργέ.

Ακούστε τώρα. Δεν έχει γίνει η εκκαθάριση του 2019! Δεν
έχουν περαστεί πληρωµές του 2018! Δεν έχουν ταυτοποιήσει µε-
γάλο µέρος των πληρωµών στον ΕΦΚΑ, λόγω αλλαγής κωδικών

πληρωµής από 1-1-2020. Εξαιρέθηκαν από καταβολή του επιδό-
µατος των 800 ευρώ -και σωστά- οι ελεύθεροι επαγγελµατίες. 

Σας λέω µερικά πράγµατα για να καταλάβετε ότι εντάξει, εσείς
έχετε συµβούλους, τους ακούτε, έρχεστε, λέτε πράγµατα. Δεν
τα εφαρµόζουν, κύριε Πρωθυπουργέ. Δεν τα εφαρµόζουν.

Eδώ δεν είναι ότι φταίει µόνο ένας, διότι η πολιτική όπως και
το ποδόσφαιρο είναι οµαδικό άθληµα, κύριοι. Αν έχω πάγκο µε
σπασµένα πόδια, ό,τι και να µου κάνει ο Πρωθυπουργός από
εκεί, ο καλύτερος παίκτης και να είναι -όχι ο Μαραντόνα, όχι ο
Μέσι, δεν ξέρω ποιος να είναι- δεν θα µπορέσει µόνος του. Γι’
αυτό πρέπει και τα κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως να βοηθή-
σουµε, γιατί είναι πανδηµία, είναι πρόβληµα, είναι σηµαντικό
πρόβληµα για την Ελλάδα και τους Έλληνες, όσο µπορούµε µε
προτάσεις, µόνο µε προτάσεις. Το να κάνεις αντιπολίτευση είναι
εύκολο.

Ακούστε τώρα άλλα λάθη. Πλατφόρµα «My Business» για το
οκτακοσάρι για τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Έβαλαν οδη-
γίες στις 28-4-2020. Το ένα σκέλος της πλατφόρµας είχε κλείσει
στις 21-4-2020, το άλλο έκλεισε στις 28-4-2020. Στις 28-4-2020
έβαλαν τις οδηγίες για την υποβολή και πληρωµή ασφαλιστικών
εισφορών µηνός Μαρτίου. Δεν γίνονται, κύριε Πρωθυπουργέ
µου, δεν γίνονται! Καλή η ψηφιακή χώρα, καλά όλα αυτά, αλλά
δεν γίνεται έτσι. Λάθη επί λαθών! Κλείνω -γιατί έχω καταναλώ-
σειπολύ χρόνο- µε τα ξενοδοχεία. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, 16 δισεκατοµµύρια ευρώ θα χαθούν,
είναι δεδοµένο. Δύσκολo να ανακτηθούν. Ας κερδίσουµε κάτι πα-
ραπάνω απ’ αυτό το πάθηµα που πάθαµε. Ας σταµατήσουν να
µιλάνε οι επιδηµιολόγοι για τα ξενοδοχεία. 

Άκουγα πρωί-πρωί στον «ANT1» δύο επιδηµιολόγους να µιλούν
για τοπώς θα λειτουργήσουν τα ξενοδοχεία κι έλεγε ο ένας ότι
το πρωινό, κύριε Αντιπρόεδρε, πρέπει να το πηγαίνει room serv-
ice. 

Έχει καταλάβει ο επιδηµιολόγος ότι ο άνθρωπος αυτός που
δουλεύει στην παροχή υπηρεσίας, ότι για να έχει room service
ένα ξενοδοχείο τριακοσίων ατόµων χρειάζεται διακόσιους υπαλ-
λήλους, χρειάζεται να πλυθούν τα πιάτα, να µεταφερθούν, να φο-
ράει στολή «αστροναύτη» καθένας που πηγαίνει στο δωµάτιο;
Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. Είναι πολύ δύσκολο. 

Θα το ξαναπώ ακόµη µία φορά. Τα ξενοδοχεία θα υποστούν
τεράστιο πλήγµα. Μην αυταπατώµεθα, κύριε Πρωθυπουργέ. Μην
τρέφουµε αυταπάτες ότι θα πάει καλά η οικονοµία µε τα ξενο-
δοχεία. Ο τζίρος που θα χαθεί το 2020, σύµφωνα µε το Επιµελη-
τήριο Τουριστικών Ερευνών, είναι περίπου 5 δισεκατοµµύρια.
Έχει χαθεί η φετινή χρονιά. 

Από εδώ, όµως, µπορεί να ξεκινήσει, κύριε Πρωθυπουργέ, κάτι
για το οποίο θα σας ευγνωµονεί η Ελλάδα για τα επόµενα δέκα
χρόνια. Ποιο είναι αυτό; Δυο-τρεις τοµές. 

Πρώτη τοµή: Καλέστε όλους τους ξενοδόχους και πείτε τους
ότι στην Κίνα, την Ινδία και την Ιαπωνία άρχισαν να χρησιµοποι-
ούν σε θέσεις εργαζοµένων κάποια ειδικά ροµπότ. Μην γελά-
σουν κάποιοι εδώ, γιατί θα τρελαθούµε τελείως. Υπάρχει. Είναι
στο Υπουργείο Τουρισµού της Ιαπωνίας. Προστρέξτε. Είναι για
κάποιες εργασίες, που µπορούν να γίνουν χωρίς άµεση επαφή.

Κατά δεύτερον, όσοι ανοίξουν τα ξενοδοχεία, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, να δεσµευθούν –µε φορολογική ατέλεια θέλετε, µείωση
του ΦΠΑ θέλετε;- να πάρουν ελληνικά προϊόντα στα ξενοδοχεία
τους. Ελληνικά προϊόντα!

Είστε από επαρχία, κύριε συνάδελφε, από τη Λαµία, έχετε
πολύ ωραία τοπικά εδέσµατα. Υποχρεώστε, λοιπόν, τα ξενοδο-
χεία σε όλη την Ελλάδα να παίρνουν ελληνικά προϊόντα, ελληνι-
κής παραγωγής, ελληνικής τυποποίησης, ελληνικό προϊόν, να
στηριχθεί ο κτηνοτρόφος, ο αγρότης, ο αλιεύς. 

Έτσι, αυτοί που θα έρθουν φέτος εδώ κι επειδή έχουµε πολύ
ωραία προϊόντα, ποιοτικά, πολύ καλύτερα από άλλες χώρες, θα
τα ζητήσουν στη χώρα τους που θα πάνε κι έτσι θα έχουµε τη
δυνατότητα να εξάγουµε και τα προϊόντα στο εξωτερικό. Είναι
µια έµµεση διαφήµιση, αλλά έτσι κερδίζουν και ο αγρότης και ο
κτηνοτρόφος, ο Έλληνας µελισσοκόµος, κερδίζουν οι Έλληνες
και κινείται η διαδικασία. 

Ξέρετε πόσος τζίρος είναι αυτός; Με τον κ. Βιλιάρδο τον οικο-
νοµολόγο τα λέγαµε, κύριε Πρωθυπουργέ. Μπορεί να είναι πε-
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ρίπου 1,5 µε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ ο τζίρος των προϊόντων. Δη-
λαδή 1,5 µε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ θα µείνουν εδώ στην Ελ-
λάδα, σε ελληνικά πορτοφόλια, σε ελληνικές τσέπες µε ελληνικά
προϊόντα, µε λογική να αυξηθούν του χρόνου. 

Εγώ ό,τι είχα να πω το είπα, γιατί σαράντα πέντε χιλιάδες θέ-
σεις θα χαθούν έτσι και αλλιώς από τον τουρισµό. Ό,τι και να κά-
νουµε εµείς, θα χαθούν. 

Επειδή µιλάω για οικονοµία, πάρτε κι αυτό εδώ τώρα, για να
δείτε γιατί λέω για παραγωγή ελληνικού πλούτου. Ζάχαρη γερ-
µανική, κύριοι συνάδελφοι! Σε ελληνικό σούπερ µάρκετ, κύριε
Πρωθυπουργέ. Κλείσαµε τη Βιοµηχανία Ζαχάρεως, διώξαµε
κόσµο, κάναµε εγκλήµατα. Οι προηγούµενες κυβερνήσεις -κι εγώ
θα συµφωνήσω απόλυτα µε όλους σας- έδιναν αφειδώς λεφτά
στον κάθε αποτυχηµένο Βουλευτή.

Ναι, είναι ζάχαρη Γερµανίας, κύριε Πρωθυπουργέ και εδώ έχει
τη διεύθυνση της Γερµανίας. Στο Μάνχαϊµ είναι. Ξέρετε τη Γερ-
µανία, την ξέρω και εγώ. Το λέω αυτό για να καταλάβετε. Η Ελ-
λάδα, που είχε αυτάρκεια και επάρκεια στη ζάχαρη, έκανε
εισαγωγή από τη Γερµανία. Άντε να πάρω «MERCEDES» -που
παίρνω «MERCEDES» εγώ- από τη Γερµανία, το καταλαβαίνω.
Δεν έχει «MERCEDES»  η Ελλάδα. Να φτάσω στο σηµείο όµως
να µην έχω ζάχαρη και µέλι; 

Κάτι δεν πάει καλά στην ελληνική οικονοµία, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Αυτά είναι τα προβλήµατα κι αυτά πρέπει να λυθούν.
Είναι παθογένειες δεκαετιών. Αν θέλει να µείνει η Νέα Δηµοκρα-
τία ως η καλύτερη Κυβέρνηση -γιατί αυτό λέτε τώρα, να το πι-
στέψω και εγώ- κάντε τα βασικά, γιατί από τα βασικά θα πας στα
σύνθετα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Μια δυσάρεστη είδηση που πρέπει να ανακοινώσω. Σήµερα,
κύριε Πρωθυπουργέ -δυστυχώς για εµάς, για τη χώρα µας- ανέ-
στειλαν τις εργασίες τους η «EXXON MOBIL», η «TOTAL» και η
«ENI» στην Κύπρο. Δυσάρεστη εξέλιξη. Λίγο να το δείτε αυτό,
Πρωθυπουργέ µου, γιατί το γεγονός ότι αναστέλλονται οι εργα-
σίες των εταιρειών που µας έδιναν ένα µαξιλάρι -όπως το λέω
ακριβώς- άµυνας στην Κύπρο µας είναι ένα έγκληµα το οποίο,
δυστυχώς, θα το βρούµε µπροστά µας. Διότι δεν υπάρχουν
φίλοι, υπάρχουν συµφέροντα.

Επίσης -καλώ τον κ. Δένδια- από χθες το απόγευµα γίνονται
επεισόδια στη Βόρεια Ήπειρο του Ράµα, κύριε Πρωθυπουργέ
µας. Μπήκαν άνθρωποι σε ελληνικά σπίτια και διώκουν τους Έλ-
ληνες Βορειοηπειρώτες. Να το δείτε.

Κάνω µια έκκληση. Είστε ο άνθρωπος που δεσµεύτηκε εδώ
µέσα για τις συντάξεις των Βορειοηπειρωτών. Περιµένουµε από
εσάς αυτή η δέσµευση να υλοποιηθεί και για τους Ελληνοπόντι-
ους. Ας το κάνουµε. Δύσκολα τα πράγµατα, το ξέρω. Ας ξεκινή-
σει η διαδικασία να υλοποιηθεί βήµα-βήµα, όµως. 

Ξέρετε, εγώ δεν κάνω στείρα αντιπολίτευση ούτε λαϊκίζω. Θα
σας πω, όµως, αγαπητέ µου κύριε Πρωθυπουργέ, τι έλεγε ο Αγά-
θωνας το 448 π.Χ., Αθηναίος τραγικός ποιητής. Τρία πράγµατα
πρέπει να θυµάται κανείς, κύριε Πρωθυπουργέ, όταν είναι στην
εξουσία, ότι κυβερνά ανθρώπους -πρέπει να το καταλάβουµε
όλοι µας αυτό-, ότι πρέπει να διαχειρίζεται τους ανθρώπους και
όλα όσα συµβαίνουν γύρω τους και πάντοτε σύµφωνα µε τον
νόµο, και τρίτον και κυριότερο, ότι δεν θα κυβερνά για πάντα. 

Αυτό να το θυµάστε, κύριε Πρωθυπουργέ. Γι’ αυτό τρέξτε γρή-
γορα και εσείς και η Κυβέρνησή σας για να αφήσετε έργο πίσω
σας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν έχουµε µόνο
ενηµέρωση, έχουµε και αρχαιογνωσία. Έχουµε Αγάθωνα, Περι-
κλή. Και ήθελα να πω για το «κτήσασθαι και φυλάξαι τα αγαθά»,
δεν ξέρω αν έγινε λάθος, αλλά είναι του Δηµοσθένη, δεν είναι
του Περικλή. Το είπε ο Δηµοσθένης στον µάταιο πρώτο Ολυν-
θιακό του Λόγο, τον σπαρακτικό εκείνο λόγο, µε τον οποίο προ-
σπαθούσε να πείσει τους Αθηναίους να πολεµήσουν τον Φίλιππο.
Αφού κάνουµε αρχαία, να τα κάνουµε σωστά. Μετά τα αρχαία,
στα σύγχρονα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γιάνης Βαρουφάκης, Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25.

Ορίστε, κύριε Βαρουφάκη, έχετε τον λόγο. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ο Πρω-
θυπουργός ξεκίνησε αναφερόµενος στην κοινοβουλευτική δια-
δικασία, αναγγέλλοντας την επιστροφή σε έναν πιο κανονικό
κοινοβουλευτισµό, θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι της Συµ-
πολίτευσης, να σας θυµίσω ότι εσείς επιλέξατε την παρέκκλιση
από την κοινοβουλευτική κανονικότητα. Και το κάνατε, απορρί-
πτοντας την πρόταση του ΜέΡΑ25 για τηλεδιάσκεψη µε πλήρη
σύνθεση της Βουλής. Ούτε κλείσιµο ούτε αυτό το οποίο είχαµε,
αυτή την ακολουθία των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου και
της ηµι-άδειας ή σχεδόν  ολοσχερώς άδειας Βουλής. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός αναφέρθηκε στο βρετανικό Κοινο-
βούλιο και χαίροµαι πάρα πολύ που το έκανε αυτό. Μόνο που
έκανε λάθος στον χρονισµό της αναφοράς του, γιατί αναφέρ-
θηκε στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Δεν αναφέρθηκε στο σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει πιο παραδοσιακό, πιο
τυπολατρικό κοινοβούλιο από τη Βουλή των Λόρδων; Η Βουλή
των Λόρδων λειτουργεί µε πλήρη τηλεδιάσκεψη. Η Βουλή των
Κοινοτήτων, µε ελάχιστη παρουσία δια ζώσης και οι υπόλοιποι
Βουλευτές µε τηλεδιάσκεψη. Εµείς το προτείναµε αυτό κι εσείς
το απορρίψατε επιλέγοντας την ακολουθία των ΠΝΠ, επιλέγον-
τας την παρέκκλιση από την κανονικότητα. Δεν είχατε κανέναν
λόγο να το κάνετε. 

Εάν εµείς, ως ΜέΡΑ25 µπορούµε να έχουµε τηλεδιάσκεψη µε
διακόσιους και τριακόσιους, δεν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι
µπορούσε και η Βουλή. Το Ευρωκοινοβούλιο, που έχει πολύ πε-
ρισσότερους Βουλευτές λειτουργεί κανονικότατα µε τηλεδιά-
σκεψη. Ήταν δική σας επιλογή. Ποτέ δεν είναι αργά, κυρίες και
κύριοι της Συµπολίτευσης, κυρίες και κύριοι του Προεδρείου, να
το κάνετε τώρα, όπως το βρετανικό Κοινοβούλιο.

Κυρίες και κύριοι, σε µια περίοδο απειλής του ελληνισµού έχει
πολύ µεγάλη σηµασία µια συζήτηση σαν τη σηµερινή. Ήταν πολύ
θετικό ότι ο Πρωθυπουργός αποφάσισε να µας ενηµερώσει για
τα ζητήµατα της οικονοµικής πανδηµίας, της οικονοµικής κατάρ-
ρευσης. 

Όµως, για να έχει ουσία αυτή η συζήτηση, πρέπει να υπάρχει
συγκεκριµένη αναφορά στην κατάσταση στην οποία βρισκόµα-
στε, αλλά και συγκεκριµένη αναφορά σε συγκεκριµένο σχέδιο
εξόδου από την κρίση ή τουλάχιστον ανάσχεσης του ωστικού κύ-
µατος αυτής της κρίσης. Δυστυχώς, ο κύριος Πρωθυπουργός
δεν έκανε καµία συγκεκριµένη αναφορά ούτε στην κατάσταση
που αντιµετωπίζουµε ούτε στο σχέδιο για την έξοδο. 

Ο λόγος σας, κύριε Πρωθυπουργέ -αν µε ακούτε- αντιπροσω-
πεύει τον θρίαµβο της προπαγάνδας επί της αλήθειας, που µόνο
ως προεκλογική παρουσία προσπαθήσατε σήµερα να περάσετε.
Κάνατε µια οµιλία, κύριε Πρωθυπουργέ, που θυµίζει ανοικτή συγ-
κέντρωση προεκλογικής περιόδου.

Είπατε στο τέλος της οµιλίας σας ότι µιλάτε µόνο τη γλώσσα
της αλήθειας. Ας δούµε πώς εννοούµε την αλήθεια, γιατί θα σας
θυµίσω ότι όταν ο Όργουελ στη νουβέλα του «1984» ήθελε να
µιλήσει για την προπαγάνδα και την πιο σκληρή επιβολή της, το
άφησε στο Υπουργείο Αλήθειας αυτό, στο Ministry of Truth.

Θα σας κάνω µια απλή ερώτηση, την οποία έχω θέσει στον κ.
Σταϊκούρα, αλλά θα ήθελα να ακούσω από τον κύριο Πρωθυ-
πουργό να απαντάει συγκεκριµένα σε αυτή στη δική του γλώσσα
της αλήθειας. Μειώθηκε ή όχι το εθνικό εισόδηµα το τελευταίο
τρίµηνο του 2019; Απλό ερώτηµα. Μειώθηκε ακόµη περισσότερο
ή όχι το εθνικό εισόδηµα τον Γενάρη και τον Φεβρουάριο που
µας πέρασε; 

Αυτό το ρωτώ, γιατί είπε ο Πρωθυπουργός -και πολύ σωστά- ότι
η κρίση είναι παγκόσµια, όπως ήταν και το 2008. Ναι, κύριε Μη-
τσοτάκη, η κρίση είναι παγκόσµια, όπως ήταν και το 2008, αλλά
αυτή η κρίση έρχεται να χτυπήσει µια Ελλάδα, που ήδη έφθινε πριν
εµφανιστεί ο ιός και που ποτέ δεν ανέκαµψε υπό τις µνηµονιακές
πολιτικές, που εσείς κληρονοµήσατε από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, µια κυβέρνηση, που προσποιείται ότι η
οικονοµία πήγαινε περίφηµα και ότι βρισκόµασταν σε ανάπτυξη,
δεν είναι µια κυβέρνηση, που µπορεί να διαχειριστεί τη µεγάλη
επιδείνωση της ύφεσης, την οποία αρνηθήκατε ότι προϋπήρχε
παρά το γεγονός ότι προϋπήρχε. 
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Όµως, ας µιλήσουµε µε νούµερα. Εµείς θέλαµε να ακούσουµε
νούµερα από εσάς. Θέλαµε να µας πείτε πού βρισκόµαστε, τι έρ-
χεται και πώς θα το αντιµετωπίσουµε.

Μιας και δεν το κάνετε εσείς, επιτρέψτε µου να σας δώσουµε
εµείς εκ µέρους του ΜέΡΑ25 τα δικά µας νούµερα, γιατί εδώ εί-
µαστε, εδώ είστε, εδώ θα είµαστε και του χρόνου και σε δύο χρό-
νια και θα πρέπει να µείνουν γραπτά και κατατεθειµένα στα
Πρακτικά της Βουλής τα νούµερα, τα οποία εµείς θεωρούµε κι
εσείς θεωρείτε ότι αποτυπώνουν την κρίση, που έρχεται και προ-
ϊδεάζουν για τα µέτρα που πρέπει να πάρουµε.

Εµείς θεωρούµε ότι στην καλύτερη των περιπτώσεων το ΑΕΠ
το 2020 θα πέσει από τα 190 δισεκατοµµύρια γύρω στα 162 δι-
σεκατοµµύρια. Στα µέσα Μαρτίου µιλούσα για ύφεση, στην κα-
λύτερη των περιπτώσεων, κατ’ ελάχιστον µείον 10% και τότε
κάποιοι µε λοιδορούσατε. Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο τρεις
βδοµάδες µετά βγήκε και το επιβεβαίωσε. Είχα πει: στην καλύ-
τερη των περιπτώσεων. 

Σήµερα, η εκτίµησή µου είναι αυτή και την καταθέτω και ελ-
πίζω να έχω άδικο. Σας λέω ότι τα στοιχεία δείχνουν ότι κατά
µέσο όρο, πρέπει να εκτιµούµε γύρω στα 162 δισεκατοµµύρια
πτώση από τα 190 δισεκατοµµύρια. Μιλάµε για µείον 14%-15%,
µε ένα έλλειµµα προϋπολογισµού αυτή τη χρονιά, κύριε Μητσο-
τάκη, κύριε Σταϊκούρα, τουλάχιστον 16 δισεκατοµµυρίων, κάτι
που σηµαίνει ότι στο τέλος της χρονιάς το χρέος θα έχει εκσφεν-
δονιστεί στο 222% του ΑΕΠ.

Για το 2021 κάντε τις δικές σας εκτιµήσεις και καταθέστε τις.
Θα σας πω τη δική µου εκτίµηση και να κάνουµε µια σύγκριση
στο τέλος του 2021 και του 2022, όταν θα µαζέψουµε τα στοι-
χεία. 

Εµείς θεωρούµε ότι χωρίς τη σκληρότατη λιτότητα, την οποία
εµείς προφανώς θεωρούµε ότι εσείς έχετε ήδη αποδεχθεί, το
2021 από τα 162 δισεκατοµµύρια εισόδηµα, που θα έχουµε
φέτος θα πάµε στα 170 δισεκατοµµύρια. Θα υπάρχει δηλαδή,
στην καλύτερη των περιπτώσεων, µια ανάκαµψη της τάξης του
5%. Αυτό θα µας αφήσει βεβαίως, µόνο µε 170 δισεκατοµµύρια
το 2021, σε σχέση µε τα 192 δισεκατοµµύρια ΑΕΠ πέρυσι. 

Σε αυτή την περίπτωση, θα έχετε του χρόνου ένα έλλειµµα
προϋπολογισµού της τάξης των 10 δισεκατοµµυρίων. Εάν, όµως,
έρθει λιτότητα -που θα σας εξηγήσω γιατί έχετε ήδη εκτεθεί σ’
αυτήν- θα µιλάµε για ένα ΑΕΠ στα τέλη του 2021 της τάξης µόνο
των 165 δισεκατοµµυρίων, δηλαδή µε αυτή τη λιτότητα θα υπάρ-
ξει το 2021 στην καλύτερη των περιπτώσεων µια ανάπτυξη-µε-
γέθυνση -ένα «rebound» στη γλώσσα του µπάσκετ- το πολύ
ύψους 1,8%-2% και ένα έλλειµµα του κρατικού προϋπολογισµού
της τάξης των 12 δισεκατοµµυρίων. 

Με άλλα λόγια, συν-πλην για τα επόµενα οκτώ µε εννέα χρό-
νια, στη βάση αυτών που έχουµε ως δεδοµένα σήµερα, αυτή η
χώρα αντιµετωπίζει ένα δηµοσιονοµικό κενό κατ’ ελάχιστον στην
καλύτερη των περιπτώσεων των 60 δισεκατοµµυρίων. Γι’ αυτό
είχε σηµασία το ευρωοµόλογο, που ζητούσατε. Διότι το ευρωο-
µόλογο είναι µια µορφή αναδιάρθρωσης χρέους, µεταφοράς
εθνικού χρέους στο ευρωπαϊκό επίπεδο, έτσι ώστε αυτά τα 60
δισεκατοµµύρια κατ’ ελάχιστο να µην βαρύνουν το ελληνικό δη-
µόσιο, το ελληνικό χρέος ούτε τον προϋπολογισµό του κράτους
και να περάσουν στην ευρωζώνη. Αυτή ήταν η ουσία του ευρωο-
µόλογου. 

Το ευρωοµόλογο κάνει δύο πράγµατα. Πρώτον, µεταφέρει
από τον κρατικό προϋπολογισµό των κρατών, που έχουν πληγεί
τα µέγιστα στο ευρωπαϊκό επίπεδο ένα κοµµάτι αυτού του δυ-
σβάσταχτου χρέους και δεύτερον, λόγω αυτής της µεταφοράς
συρρικνώνει τη διαχρονική αξία, το συνολικό ποσό του χρέους,
το «net present values» του δηµόσιου χρέους ολόκληρης της ευ-
ρωζώνης, λόγω αυτής της αναδιάρθρωσης. 

Αυτή ήταν η σηµασία του ευρωοµόλογου και χαίροµαι πάρα
πολύ -το ξέρετε, µε έχετε ακούσει να το λέω- που ενστερνιστή-
κατε κι εσείς το ευρωοµόλογο µετά από τόσα χρόνια, που κά-
ποιοι από εµάς µιλάµε για το ευρωοµόλογο κι έχει µαλλιάσει η
γλώσσα µας.

Το ευρωοµόλογο ήταν ο µόνος τρόπος, για να αποφύγετε τη
λιτότητα, που θα σας επιβάλλουν, που θα επιβάλλουν σε οποι-
αδήποτε µνηµονιακή κυβέρνηση. Ήταν ο µοναδικός τρόπος να

έχουµε µια πιθανότητα σοβαρής ανάκαµψης µετά απ’ αυτά τα
ζοφερά νούµερα στα οποία αναφέρθηκα.

Δυστυχώς, στέλνοντας τον κ. Σταϊκούρα στην τηλεδιάσκεψη
του Eurogroup την 9η Απριλίου µε ρητή εντολή και µάλιστα, µε
ανακοίνωση πριν από το Eurogroup της 9ης Απριλίου σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα ότι δεν θα γίνει «Βαρουφάκης» και ότι δεν πρό-
κειται να προβάλει βέτο σε εκείνο το Eurogroup, ουσιαστικά που-
λήσατε το ευρωοµόλογο. Τελείωσε το ευρωοµόλογο εκείνη τη
µέρα. 

Την 25η Απριλίου, όταν πήγατε εσείς στην τηλεδιάσκεψη της
ευρωπαϊκής συνόδου, πήγατε πλέον για να το θάψετε, για να
πείτε το «τετέλεσθαι» και να το αντικαταστήσετε µε το φύλλο
συκής, στο οποίο αναφερθήκατε κιόλας, το Ταµείο Ανάκαµψης,
για το οποίο θα πω δύο κουβέντες σε πολύ λίγο χρόνο.

Εκείνες τις µέρες, 9η Απριλίου και 25η Απριλίου, επειδή είχατε
απεµπολήσει το βέτο πριν µπείτε στην τηλεδιάσκεψη, κύριε Μη-
τσοτάκη, κύριε Σταϊκούρα, θυµίζατε γαλοπούλα, που συναινούσε
στα Χριστούγεννα µε ύφος εθνάρχη.

Σήµερα έρχεστε να µιλήσετε και να αναφερθείτε στο ταµείο
ανάκαµψης. Κύριε Μητσοτάκη, ελπίζω να γνωρίζετε –είµαι σίγου-
ρος ότι θα το γνωρίζετε- ότι δεν υπάρχει τέτοιο ταµείο. Αυτό το
ταµείο είναι ένα φύλλο συκής. 

Να δούµε τι έχουν ήδη ανακοινώσει. Δεν το έχουν ολοκληρώ-
σει, αλλά έχουν ανακοινώσει –και έχετε συναινέσει εσείς- κά-
ποιες βασικές αρχές αυτού του ταµείου. 

Η πρώτη αρχή είναι ότι δεν θα έχει ούτε ένα ευρώ µέσα. Δεν
θα υπάρξει καµµία απολύτως εγγυοδότηση αυτού του ταµείου
ανάκαµψης, ούτε ένα ευρώ. Αυτό που καλείστε και αυτό που
αποφασίσατε να κάνετε είναι να δώσετε 0,6% του ευρωπαϊκού
ΑΕΠ υπό µορφή εγγυήσεων στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έτσι
ώστε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να δανειστεί γύρω στα 250 –στην
καλύτερη περίπτωση- 300 δισεκατοµµύρια –το τονίζω, να δανει-
στεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή - από τις αγορές, µε δικές µας εγ-
γυήσεις, εγγυήσεις των κρατών-µελών. Αυτό κάνατε. 

Πώς έφτασαν από τα 250-300 δισεκατοµµύρια στο 1 και 1,5
τρισεκατοµµύριο, που άκουσα τον ανεκδιήγητο κ. Τζεντιλόνι να
µιλάει προχθές; Πώς πάνε εκεί; Με µόχλευση. Δηλαδή δίνετε τη
δυνατότητα και την εγγύηση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή να πάρει
ένα δάνειο, το οποίο θα το χρησιµοποιήσει για να πάρει ως εγ-
γύηση ένα δεύτερο δάνειο πάνω στο πρώτο δάνειο!

Κύριε Μητσοτάκη, γνωρίζετε ότι αυτό είναι η πολιτική και η τα-
κτική της «LEHMAN BROTHERS». Θυµάστε, έχετε ακούσει περί
CDOs squared, CDOs2, δοµηµένο οµόλογο, το οποίο µέσα του
έχει άλλα δοµηµένα οµόλογα. Αυτό αποφασίσατε ότι θα κάνετε.

Ξέρετε ποια είναι τώρα εδώ η τραγωδία; Ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση, η Σύνοδος Κορυφής, αποφασίζοντας αυτό, έβαλε τον
εαυτό της σε ένα απίστευτο δίληµµα. Από τη µια, αυτό θα µαζέ-
ψει χρήµατα, αλλά θα είναι τοξικά, καθώς θα βασίζονται σε δά-
νεια που βασίζονται σε δάνεια και θα έχει ένα µεγάλο ποσόν,
αλλά δεν το πιστεύω ότι θα το έχει, γιατί ο ιδιωτικός τοµέας δεν
πρόκειται να δανείσει δεύτερη φορά πάνω στα ήδη συναφθέντα
δάνεια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, δεδοµένης της καταστροφής
που έχει ο ιδιωτικός τοµέας. Αλλά και να το κάνει, αυτά θα έρ-
θουν µόνο υπό τη µορφή δανείων στις επιχειρήσεις και στα
κράτη. 

Με άλλα λόγια, αυτό που είπατε και σωστά -χάρηκα πάρα πολύ
όταν άκουσα δηλώσεις σας την ηµέρα εκείνη της 25ης Απριλίου-
είναι αυτό που λέµε εµείς εδώ και πάρα πολύ καιρό ότι τα δάνεια
δεν βοηθούν τον Νότο, δεν βοηθούν τους πτωχευµένους, δεν
βοηθούν τις πτωχευµένες επιχειρήσεις ούτε τις ελληνικές ούτε
τις γερµανικές ούτε τις ιταλικές ούτε τις ολλανδικές. Εσείς το εί-
πατε, µπράβο, συµφωνώ. Να ξέρετε όµως ότι ένα ταµείο, το
οποίο γεµίζει µε χρήµα στη βάση δανείων που έχουν χτιστεί σε
δάνεια πάνω σε εγγυήσεις, δεν µπορεί παρά να δίνει µόνο δά-
νεια. Άρα, µε τα δικά σας λόγια, πρόκειται για µεγάλη αποτυχία. 

Ούτε η «LEHMAN BROTHERS» –το λέω άλλη µία φορά- θα είχε
τέτοιο θράσος σαν αυτό που έχει η κυβέρνηση της Γερµανίας
και η κυβέρνηση της Ολλανδίας, που επιβάλλουν στην υπόλοιπη
Ευρωπαϊκή Ένωση ένα τέτοιο τοξικό ταµείο, το οποίο είτε θα
είναι ανύπαρκτο είτε θα είναι τοξικό. Αυτό είναι το δίληµµα στο
οποίο έχουν βάλει την Ευρωπαϊκή Ένωση, στο οποίο όµως εσείς
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συναινέσατε. Πώς συναινέσατε; Μη προβάλλοντας βέτο. 
Άκουσα τον κ. Τσίπρα να σας εγκαλεί προηγουµένως, στο

πλαίσιο του τι δεν κάνατε στη Σύνοδο Κορυφής. 
Κύριε Τσίπρα, εσείς θα προβάλλατε βέτο, σε περίπτωση που

ήσασταν Πρωθυπουργός την 25η Απριλίου; Θα λέγατε ότι δεν
φεύγουµε από εδώ µέσα χωρίς ευρωοµόλογο; Αν θα το κάνατε
την 25η Απριλίου, γιατί δεν το κάνατε προηγουµένως; Ή συνεχί-
ζετε να εµµένετε στο ότι το καλοκαίρι του 2015 σώσατε τη χώρα,
λέγοντας «ναι σε όλα» του τρίτου και αργότερα του τέταρτου
µνηµονίου; 

Άλλη µια φορά, κύριε Πρωθυπουργέ, από το 2010 –και πολύ
περισσότερο τώρα- ως χώρα αντιµετωπίζουµε µια απλή επιλογή,
δύσκολη αλλά απλή. Όταν έχεις πτωχεύσει είτε κάνεις µια βαθιά
αναδιάρθρωση του χρέους, κούρεµα του δηµόσιου χρέους -per-
petual bonds, που κάποτε λέγαµε και µας κορόιδευαν και τώρα
τα λένε εκείνοι- διασύνδεση ρυθµού αποπληρωµών µε τη µεγέ-
θυνση του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος -όλα αυτά είναι κοµ-
µάτι της αναδιάρθρωσης χρέους- είτε κάνεις λοιπόν µια τέτοια
βαθιά αναδιάρθρωση χρέους –αυτά δηλαδή που λοιδορούσατε-
είτε αποδέχεσαι σήµερα ένα απάνθρωπο πέµπτο µνηµόνιο. 

Να σηµειώσω άλλη µία φορά –δεύτερη φορά σε αυτήν την Αί-
θουσα, αλλά πρέπει να το κάνουµε, γιατί εδώ είναι εθνικό µας
καθήκον σε όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου- το εξής: Όταν
έχεις τον Υπουργό Εξωτερικών της Γερµανίας, τον κ. Χάικο
Μαας, να αναφέρεται στην τρόικα και στα εργαλεία της ως ερ-
γαλεία βασανισµού, να σας θυµίσω τι είχα πει εγώ το 2015 και
µε είχατε διασύρει κι εσείς οι µνηµονιακοί εδώ µέσα και η τρόικα
εξωτερικού. Είχα µιλήσει για την τροϊκανική διαδικασία, τη µνη-
µονιακή διαδικασία, σαν ένα εικονικό δηµοσιονοµικό πνιγµό.
Ήµουν πιο ευγενής. 

Ο Υπουργός Εξωτερικών της Γερµανίας σήµερα βγαίνει και
λέει και παραδέχεται ότι αυτό που έγινε στην Ελλάδα τότε ήταν
εφαρµογή των εργαλείων βασανιστηρίων. Αυτό δεν θα το χρη-
σιµοποιήσετε; Σας έδωσε µια τέτοια τεράστια πάσα ο Υπουργός
Εξωτερικών της Γερµανίας. Εσείς τι θα πείτε; Θα πείτε αυτά που
λέγατε το 2015, ότι καλώς έπρατταν και µας έκλειναν τη ρευστό-
τητα επειδή ζητούσαµε αναδιάρθρωση χρέους, η οποία ήταν
απαραίτητη το 2010, το 2011, το 2012, το 2015 και ιδίως σήµερα;

Κύριε Πρωθυπουργέ, χαίρεστε που δεν υπάρχουν προαπαι-
τούµενα στα νέα δάνεια που µας δίνουν από τον ESM ή, πιο έµ-
µεσα, µέσα από τις αγορές µε στήριξη των οµολόγων του
ελληνικού Δηµοσίου από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Σί-
γουρα δεν υπάρχουν προαπαιτούµενα. Μεταπαιτούµενα; 

Εσείς πιστεύετε ότι δεν θα υπάρξουν µεταπαιτούµενα του χρό-
νου τέτοιο καιρό, σε δύο χρόνια; Πιστεύετε δηλαδή ότι θα
έχουµε φτάσει στο µείον 15% το έλλειµµα του κρατικού προϋπο-
λογισµού του χρόνου και δεν θα έρθει η ενισχυµένη επιτήρηση -
µε άλλα λόγια, η τρόικα- να σας πει το εξής; «Ελάτε εδώ, κύριε
Σταϊκούρα. Εδώ έχετε συµφωνήσει 3,5% πρωτογενές πλεόνα-
σµα. Εντάξει, δεν θα το ζητήσουµε αυτό. Έχουµε µια µεγάλη κα-
ταστροφή. Όµως, έλα εδώ. Δεν θα πάµε από το µείον 15 στο
µείον 5;». 

Αυτά είναι δέκα µονάδες του ΑΕΠ µέτρα λιτότητας. Αυτά είναι
τα µεταπαιτούµενα, στα οποία καταδικάσατε τη χώρα, έχοντας
συνηγορήσει στις ανοησίες του Eurogroup της 9ης Απριλίου και
στο τοξικό ταµείο, αντί για το ευρωοµόλογο της 25ης Απριλίου. 

Πείτε µου εσείς. Μπορεί να πιστεύετε ότι η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα µπορεί να το κάνει. Είναι πολιτική απόφαση αυτό.
Μπορεί να µετακυλύει τα δάνειά µας, να αγοράζει στις δευτερο-
γενείς αγορές δεκάδες δισεκατοµµύρια ελληνικών οµολόγων,
χωρίς µεταπαιτούµενα. Υπάρχει αυτή η πιθανότητα.

Κύριε Πρωθυπουργέ, σας παρακαλώ πάρα πολύ στη δευτερο-
λογία σας σηκωθείτε εδώ, σε αυτό το Βήµα, και πείτε: «Εγώ πι-
στεύω ότι αυτό θα γίνει, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση καταλαβαίνει
τη δυσκολία, στην οποία βρισκόµαστε, θα µας δανείσει από τον
ESM, θα φτάσουµε το 220-225% χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ, θα
έχουµε τεράστιο έλλειµµα προϋπολογισµού και δεν θα έρθει να
απαιτήσει µεταπαιτούµενα, γιατί θα τα µετακυλύει αυτά τα χρέη
µας η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα». Ελάτε και πείτε το. 

Εγώ σας λέω ότι δεν θα γίνει αυτό και σας το λέω για έναν
απλό λόγο. Η κυρία Μέρκελ το ανακοίνωσε, «schwarze Null», του

χρόνου επιστροφή του γερµανικού κράτους στον µικρό αλλά
πλεονασµατικό προϋπολογισµό. Πείτε µου. Υπάρχει πιθανότητα
το γερµανικό πολιτικό σύστηµα, το οποίο ουσιαστικά θα υποβά-
λει τον δικό του λαό σε πολύ µεγάλα δεινά, για να φτάσει αυτό
το «µαύρο µηδέν», να αφήσει εσάς να είστε στο µείον 15%, στο
µείον 10%, να αφήσει την ανάπτυξη να ροκανίσει αυτό το χρέος
και αυτό το έλλειµµα; Πείτε το µου. 

Εγώ σας λέω ότι δεν υπάρχει καµµία πιθανότητα. Θα πάνε στη
Ρώµη, θα πάνε στη Μαδρίτη, θα έρθουν εδώ στην Αθήνα και θα
απαιτούν σκληρά µεταπαιτούµενα. Πρόκειται για ύψιστη ανευ-
θυνότητα το να µην απαντήσετε σε αυτό το ερώτηµα και πολύ
συγκεκριµένα «ναι ή όχι». Και αν «ναι», ποια θα είναι αυτά τα µε-
ταπαιτούµενα, ποιο θα είναι το ποσοστό του ΑΕΠ, της λιτότητας
που θα απαιτήσουν. 

Πείτε µας. Δεν θα σας κατηγορήσουµε εµείς γι’ αυτό. Κάντε
µία πρόβλεψη, ότι αυτό πρέπει να κάνουµε, ένα εθνικό σχέδιο γι’
αυτά που µας περιµένουν. Το χειρότερο που µας περιµένει, όταν
θα τελειώσουµε µε τον ιό, την ώρα την καλή, θα είναι τα µέτρα
λιτότητας και τα µεταπαιτούµενα. Πείτε µας την εκτίµησή σας
ποια θα είναι αυτά, πείτε µας ποιες θα είναι οι αντοχές σας απέ-
ναντι σε αυτή την τρόικα, που θα έρθει να σας τα απαιτήσει. 

Είναι ύψιστη ανευθυνότητα να χαίρεστε γι’ αυτό που σήµερα
µας κοµίσατε ως θετικά νέα, ότι δηλαδή η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα αποδέχεται –λέει- τα οµόλογα του ελληνικού Δηµοσίου
και ότι έτσι οι τράπεζες θα παίρνουν πιο εύκολα ρευστότητα από
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Υπό κανονικές συνθήκες αυτό
είναι πάρα πολύ καλό. Επαναλαµβάνω, υπό κανονικές συνθήκες. 

Οι συνθήκες δεν είναι κανονικές. Οι τράπεζες τελείωσαν µετά
από αυτή την κατάρρευση των εισοδηµάτων του ιδιωτικού τοµέα,
τον τριπλασιασµό, τετραπλασιασµό, πενταπλασιασµό της ροής
των κόκκινων δανείων, που παρατηρείται τώρα. Το ξέρετε ότι γί-
νεται. Οι τράπεζες έχουν χρεοκοπήσει. Ποτέ δεν είχαν ξεφύγει
από τη χρεοκοπία, αλλά τώρα είναι πλέον απολύτως ξεκάθαρο
ότι χρειάζεται νέα ανακεφαλαιοποίηση.

Εγώ θέλω να σας θέσω ένα ερώτηµα: Σε τι βοηθάει το γεγονός
ότι παίρνουν τα οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου και βρίσκουν
ρευστότητα από τη Φρανκφούρτη; Η ρευστότητα -το έχετε κα-
ταλάβει και εσείς πλέον, το λέτε κι εσείς δειλά-δειλά, το ψελλί-
ζετε, καλά κάνετε- δεν βοηθάει τον πτωχευµένο. Σε τι βοηθάει
το ελληνικό δηµόσιο, που έχει πτωχεύσει βαθιά -σας είπα ποια
είναι τα νούµερα- το να παίρνει φθηνότερα ή φθηνά δάνεια από
τον ESM;

Οπότε -θα το πω για άλλη µία φορά- ως χώρα έχουµε µία απλή
επιλογή, είτε είστε εσείς στην κυβέρνηση είτε είναι ο κ. Τσίπρας
είτε είναι ο κ. Βελόπουλος είτε το ΚΚΕ. Δεν έχει σηµασία. Η επι-
λογή είναι η εξής: Αναδιάρθρωση ή πέµπτο µνηµόνιο. Τρίτος
δρόµος δεν υπάρχει. Αναδιάρθρωση ή το «λεφτόδεντρο» του
ESM και της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, στο οποίο φαίνε-
ται να βασίζεστε. Γι’ αυτό, όταν µιλάτε για µαραµένο «λεφτόδεν-
τρο», στο σπίτι του κρεµασµένου ξέρετε για τι δεν πρέπει να
µιλάµε. Το «λεφτόδεντρο» είναι αυτό, το οποίο θα σας κρατήσει
ζωντανούς, υπό τους όρους των µεταπαιτούµενων, που έρχονται
οσονούπω.

Κύριε Πρωθυπουργέ, θα θέσω -πέραν της κοµµατικής µας αν-
τιπαράθεσης- επτά συγκεκριµένα ερωτήµατα, πολύ τεχνικά,
πάρα πολύ τεχνικά, πέραν των ιδεολογικών διαφορών. Θεωρώ
ότι, πριν καταπιαστούµε στις ιδεολογικές µας συγκρούσεις, πρέ-
πει να έχουµε πληροφόρηση. Πρέπει να έχουµε πληροφόρηση
για το ποια είναι η κατάσταση -µίλησα λίγο για το ποια είναι η κα-
τάσταση- αλλά και για το ποιες είναι οι προθέσεις της Κυβέρνη-
σης όσον αφορά νούµερα. 

Κύριε Σταϊκούρα, κύριε Μητσοτάκη, πόσο θα δανειστούµε
φέτος; Εν έτη 2020 πόσο θα δανειστούµε; Ποια είναι η πρόβλεψη
του Υπουργείου σας, κύριε Σταϊκούρα, για το πόσα θα δανει-
στούµε το 2021; Ποια θα είναι η αναλογία από τον ESM και τα
οµόλογα τα οποία εκδίδετε επειδή τα αγοράζει η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα; Θα ήθελα µία απάντηση, µία συγκροτηµένη
απάντηση -πείτε µου τόσα- γιατί θέλω να το γράψω, να το θυµά-
µαι. Μπορεί να µάθω και πράγµατα από αυτό.

Δεύτερον, τους µισθούς στο δηµόσιο σκοπεύετε να τους µει-
ώσετε; Μπορεί να υπάρχει σκεπτικό για να γίνει αυτό. Εµείς θα
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είµαστε αντίθετοι. Θα θέλαµε, όµως, να µας πείτε. Σκοπεύετε,
δεδοµένου του ελλείµµατος του κρατικού προϋπολογισµού και
της τρόικας, που µας περιµένει στη γωνία, να µειώσετε τους µι-
σθούς στο δηµόσιο; Στον ιδιωτικό τοµέα τι θα κάνετε µε τον κα-
τώτατο µισθό, µε τις συλλογικές συµβάσεις; Αυτή είναι η τρίτη
ερώτηση.

Τέταρτη ερώτηση: Συντάξεις. Τι σκοπεύετε να κάνετε; Ποιο
είναι το σκεπτικό σας; Έστω απαντήστε εξαρτώµενα. Να µας
πείτε, αν είναι τόση η µείωση του ΑΕΠ, αν είναι τόσο το έλλειµµα
του κρατικού προϋπολογισµού, θα κάνω αυτό στις συντάξεις.
Πείτε µας όµως.

Πέµπτον: Το ρώτησα ξανά, αλλά θα το βάλω στο πλαίσιο των
επτά ερωτηµάτων. Ποια πιστεύετε ότι θα είναι η λιτότητα, που
φέρνει η συνθηκολόγησή σας όσον αφορά στο ευρωοµόλογο
στη Σύνοδο Κορυφής; Θα είναι 5% του ΑΕΠ, 3% του ΑΕΠ, 10%
του ΑΕΠ, 15% του ΑΕΠ; Τι λιτότητα προσµένετε να σας επιβάλ-
λουν οι της ενισχυµένης επιτήρησης, οι της τρόικας του χρόνου; 

Έκτον: Οι τράπεζες θα ανακεφαλαιοποιηθούν. Δεν υπάρχει
άλλη λύση. Ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» τελείωσε. Η προσπάθεια εξυγίανσης
µέσα από τον «ΗΡΑΚΛΗ» τετέλεσται. Δεν χρειάζεται να το εξη-
γήσω παραπάνω. Αυτό συµβαίνει όταν βασίζεσαι σε µια αγορά,
η οποία κατέρρευσε, για την εξυγίανση των τραπεζών. Κατέρ-
ρευσε, για τον απλούστατο λόγο, ότι -όπως είπα πριν- έχουµε
πολλαπλασιασµό των κόκκινων δανείων. Οι τράπεζες θα κρατι-
κοποιηθούν, µε άλλα λόγια, όπως έγινε και το 2012-2013 επί κυ-
βέρνησης Σαµαρά-Βενιζέλου. Όταν πήραν το 60%-70% των
µετοχών µέσα από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας,
ουσιαστικά κρατικοποιήθηκαν οι τράπεζες. Συµφωνείτε;

Δεύτερο ερώτηµα πάνω στο ίδιο θέµα: Θα γίνει πάλι, όπως
έκαναν ο κ. Σαµαράς και ο κ. Βενιζέλος, δηλαδή µε µετοχές
χωρίς ψήφο; Πάλι, δηλαδή, θα ενισχύσετε τους τραπεζίτες -που
αυτή τη στιγµή δεν είναι καν Έλληνες- χωρίς το δηµόσιο να έχει
έλεγχο στις αποφάσεις των διοικητικών συµβουλίων; Είναι συγ-
κεκριµένη η απάντηση που ζητώ.

Τέλος, τι θα κάνετε µε τον «ΗΡΑΚΛΗ»; Σας το λέω και σας το
ξαναλέω. Μάλιστα, το καταγγέλλω. Ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» τελείωσε. Δεν
µπορεί να πετύχει αυτόν τον σκοπό, για τον οποίο τον νοµοθετή-
σατε. Δεν υπάρχει πιθανότητα οι τράπεζες να εξυγιανθούν, να
πάψουν να είναι πτωχευµένες και να αποφύγουν την ανακεφα-
λαιοποίηση µέσω του «ΗΡΑΚΛΗ». Φέρτε µία πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου για την οποία εµείς στο ΜέΡΑ25 -νοµίζω και άλλοι-
θα βγούµε και θα χειροκροτούµε στους δρόµους -όχι στους δρό-
µους, εδώ µέσα, µε τηλεδιάσκεψη θα χειροκροτούµε, για να κρα-
τάµε τις κοινωνικές αποστάσεις- για το «πάγωµα» του «ΗΡΑΚΛΗ». 

Απαντήστε µου συγκεκριµένα -σας έχω µπροστά µου, κύριε
Μητσοτάκη- στο εξής: Εάν δεν τον «παγώσετε», όπως λέµε, θα
ενεργοποιηθεί ή όχι αυτό το ποσό των 12 δισεκατοµµυρίων των
εγγυήσεων; Σύµφωνα µε τον νόµο -τον έχουµε διαβάσει πάρα
πολύ καλά- εάν για τρεις συναπτούς µήνες τα ταµεία που έχουν
αγοράσει τα κόκκινα δάνεια από τις τράπεζες δεν εισπράξουν
ένα µίνιµουµ ποσό από τους δανειολήπτες -που είναι σίγουρο ότι
δεν θα το εισπράξουν λόγω κορωνοϊού- τότε θα έχουν το δι-
καίωµα να έρθουν σε εσάς και να σας επιβάλουν να πάρετε 12
δισεκατοµµύρια από το «µαξιλαράκι» -από τον ESM δηλαδή- για
να τα δώσετε στα «αρπακτικά» ταµεία από το Ντελαουέρ και το
Νιού Τζέρσυ.. Δεν θα τα δώσετε ούτε στις τράπεζες ούτε στους
δανειολήπτες ούτε στο ΕΣΥ ούτε στην ελληνική κοινωνία που
αυτή τη στιγµή αντιµετωπίζει µια νέα, τεράστια κρίση. 

Ποιος είναι αυτός, που σας σταµατάει να το παγώσετε; Γιατί
αν δεν µου απαντήσετε, όπως δεν µου απαντάτε συστηµατικά
όλες αυτές τις εβδοµάδες -δύο µήνες τώρα- εµείς θα συνεχί-
σουµε να λέµε ότι η µόνη λογική εξήγηση είναι συγκεκριµένα
συµφέροντα, τα οποία σας έχουν δέσµιους και δεν σας επιτρέ-
πουν να κάνετε αυτό το οποίο είναι η απόλυτη λογική, δηλαδή
να «παγώσετε» έναν «ΗΡΑΚΛΗ», ο οποίος θα πάρει νέο χρέος να
το προσθέσει στους ώµους του ελληνικού δηµοσίου, των Ελλή-
νων πολιτών, των Ελλήνων φορολογούµενων υπέρ των «αρπα-
κτικών» ταµείων.

Ελπίζω να απαντήσετε στη δευτερολογία σας σε αυτά τα επτά
ερωτήµατα. Φοβάµαι ότι δεν θα απαντήσετε στα συγκεκριµένα
ερωτήµατα, το οποίο σηµαίνει ότι, ουσιαστικά, έχετε επιλέξει τον

δρόµο των εκλογών, για τον απλούστατο λόγο ότι είναι ο µόνος
δρόµος ο οποίος σας επιτρέπει να περάσετε το πέµπτο µνηµό-
νιο, όπως έχουν κάνει και οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Εµείς θα είµαστε έτοιµοι. Οι προτάσεις του ΜέΡΑ25 είναι πολύ
συγκεκριµένες. Έχουµε αρχίσει να τις αναπτύσσουµε και να τις
καταθέτουµε στο δηµόσιο διάλογο και εδώ µέσα από τη 10η Μαρ-
τίου. Είναι επτά συν µία και επιτρέψτε µου να σας τις αναφέρω
πολύ γρήγορα.

Πρώτον, µαζικά, βαθιά κουρέµατα. Η αναβολή φόρων, εισφο-
ρών και δόσεων ποτέ δεν βοήθησε κανέναν πτωχευµένο. Μαζικά,
βαθιά κουρέµατα. Το είπα από τη 10η Μαρτίου εδώ µέσα. Ακόµα
υπάρχει η προπληρωµή φόρου των επιχειρήσεων. Ο κ. Σταϊκού-
ρας φαντάζοµαι ότι σήµερα θα κάνει µια µείωση αυτού. Το να
µην κάνετε αυτή τη µείωση στο µηδέν, το ότι δεν το έχετε κάνει
ένα µήνα τώρα, είναι ανέκδοτο, κύριε Σταϊκούρα. Σήµερα ακόµα
µιλάτε για προπληρωµή φόρου, του φόρου του 2021 στη βάση
του υπολογισµού των εισοδηµάτων του 2019 που σήµερα δεν
υπάρχουν και δεν θα υπάρχουν ούτε το 2021; 

Δεύτερον, είχαµε ζητήσει χρεωστικές κάρτες µε 300 ευρώ η
καθεµία, αριθµηµένες, για τουλάχιστον τριακόσιες χιλιάδες οι-
κογένειες των φτωχότερων Ελλήνων που είναι αχαρτογράφητοι
και δεν θα πάρουν ούτε ένα από τα 700 ευρώ, από τα 800 ευρώ,
από τα 500 ευρώ.

Τρίτον: Θέλετε να δώσετε δάνεια; Πρέπει να δοθούν και κά-
ποια δάνεια. Το καταλαβαίνουµε αυτό. Να είναι εξαρτώµενα, να
είναι contingent loans. Δίνεις ένα δάνειο σε µια επιχείρηση και το
παίρνεις πίσω µόνο εφόσον τα κέρδη της ξεπεράσουν ένα συγ-
κεκριµένο επίπεδο και ο ρυθµός αποπληρωµής είναι ανάλογος
µε το ρυθµό αύξησης των κερδών. Εάν δεν φτάσουν ένα συγκε-
κριµένο επίπεδο χρέους, µέσα στο συµβόλαιο του δανείου που
θα έχεις δώσει στο εξαρτώµενο δάνειο ουσιαστικά διαγράφεται
το χρέος.

Τέταρτον, «πάγωµα» του «ΗΡΑΚΛΗ», δηµόσια εταιρεία διαχεί-
ρισης ιδιωτικών χρεών, σαν αυτή που έχουµε προτείνει από την
αρχή ως ΜέΡΑ25. Ήταν στο προεκλογικό µας πρόγραµµα του
Ιουλίου. Και προς Θεού, αφήστε τις ιδέες ότι θα χάσουν τα σπίτια
τους, αλλά θα µείνουν µέσα µε επιδοτούµενο ενοίκιο. Η µόνη
λύση σήµερα είναι να διατηρηθούν τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα
έστω στο ποσοστό που έχει γίνει η αποπληρωµή -ακόµα και
µικρό να είναι- των δανειοληπτών, µε ένα ενοίκιο, µε ένα µίσθωµα
προς τη δηµόσια εταιρεία διαχείρισης των ιδιωτικών χρεών, έως
ότου αρχίσουν να τα αποπληρώνουν ξανά, έτσι ώστε οι άνθρωποι
να έχουν την ελπίδα ότι κάποια στιγµή θα µπορούν να το κάνουν
δικό τους.

Κοµµάτι αυτού, βεβαίως, είναι, από τη στιγµή που ο «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» τελείωσε, η κρατικοποίηση των τραπεζών, που θα γίνει
έτσι κι αλλιώς, να γίνει κρατώντας η κυβέρνηση -η δική σας Κυ-
βέρνηση, όποια είναι η κυβέρνηση- το δικαίωµα ελέγχου των
πράξεων των τραπεζών. Με άλλα λόγια, µην τολµήσετε να κάνετε
αυτό που έκανε η κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου, να πάρετε, δη-
λαδή, µετοχές χωρίς ψήφο. Αυτό θα είναι ένα δεύτερο έγκληµα,
το οποίο θα προστεθεί σε εκείνο του 2012-2013.

Πέµπτον, διαρθρωτικές αλλαγές: Δεν είστε υπέρ των διαρθρω-
τικών αλλαγών;

Βάλτε µια σοβαρή επιτροπή ανταγωνισµού να ελέγξει την αι-
σχροκέρδεια των σούπερ µάρκετ και άλλων επιχειρήσεων, που
καταφέρνουν να συγκεντρώνουν και να αποκοµίζουν απαράδε-
κτες προσόδους, εν µέσω πανδηµίας. 

Έκτον, για τους αγρότες. Το κράτος πρέπει να γίνει ο αγορα-
στής της ύστατης στιγµής, για να κρατηθούν οι καλλιέργειες σε
ένα επίπεδο, έτσι ώστε, όταν φύγει ο κορωνοϊός, να έχει µείνει
αγροτικός κλάδος, για να µην έχουµε ακόµα µεγαλύτερη καθί-
ζηση αυτού του κλάδου. 

Έβδοµον. Δικηγόρους, επαγγελµατίες, αρχιτέκτονες, ανθρώ-
πους της τέχνης. Θα πρέπει να υπάρξει ένα σύστηµα δηµόσιων
πληρωµών, που να βασίζεται σε εµπορεύσιµες φορολογικές µο-
νάδες. Το λεγόµενο credit rating units. Δεν έχω χρόνο να το ανα-
πτύξω και δεν θα το κάνω. 

Αυτές είναι οι επτά πολιτικές, που προτείνουµε για µέσα στη
χώρα. Τίποτα απ’ αυτά όµως δεν πρόκειται να δουλέψει, δεδο-
µένου ότι βρισκόµαστε στην κατάσταση της ενισχυµένης επιτή-
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ρησης της Τρόικας, αν δεν υπάρξει ένα βέτο στον κοινοτικό προ-
ϋπολογισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης -έχετε το δικαίωµα να το
κάνετε-, αν δεν υπάρξει πρόβλεψη για κάτι, το οποίο να είναι αν-
τίστοιχο του ευρωοµόλογου. Εάν επιτρέψετε το πέµπτο µνηµόνιο
να φέρει τη χώρα σε ακόµα µεγαλύτερα βάθη της χρεοδουλο-
παροικίας της, θα είστε υπόλογος, όπως ήταν οι προηγούµενοι
πρωθυπουργοί από εσάς. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, εδώ νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε. Σε
δύσκολες στιγµές η κάθε κυβέρνηση έχει ανάγκη από έναν ώριµο
λαό. Έναν λαό µε συναίσθηση, µε συνείδηση του κοινού συµφέ-
ροντος. Έναν λαό που να εµπιστεύεται την κυβέρνησή του και
να είναι έτοιµος για προσωπικές θυσίες υπέρ του κοινού καλού.
Έχετε ανάγκη από πολίτες που, παρά τα µεγάλα προσωπικά
δεινά που αντιµετωπίζουν, προβαίνουν -όπως προβαίνουν σή-
µερα- σε πράξεις συγκινητικής γενναιοδωρίας. Σήµερα ακόµα,
τον έχετε αυτόν τον λαό ως Κυβέρνηση. Όπως τον είχαµε εµείς
το πρώτο πεντάµηνο - εξάµηνο του 2015. Για αν συνεχίσετε όµως
να τον έχετε πρέπει να δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις στα
επτά ερωτήµατα που σας έθεσα. Για να συνεχίσετε να τον έχετε
στο πλάι σας, στις δύσκολες αυτές στιγµές, όπως ακριβώς -και
καλά κάνατε- απορρίψετε την ανοσία της αγέλης, πρέπει να
απορρίψετε το σκεπτικό της αγέλης στο οποίο σας ωθεί το επι-
κοινωνιακό σας επιτελείο. 

Κρίνοντας από τη σηµερινή σας τοποθέτηση εδώ στη Βουλή,
την οποία άκουσα πάρα πολύ προσεκτικά, δεν βλέπω να µπορέ-
σετε να κρατήσετε αυτόν τον λαό κοντά σας για πολύ. Ήδη αρ-
χίσατε από σήµερα να επιδίδεστε στα ψεύτικα τα λόγια τα
µεγάλα όλων των µνηµονιακών πρωθυπουργών πριν πάρουν τα
δάνεια τα µεγάλα.

Αυτός ο σπουδαίος λαός, κύριε Πρωθυπουργέ, αυτοί οι πολί-
τες αξίζουν κάτι καλύτερο από τη συνθηκολόγηση του καλοκαι-
ριού του 2015 και της δικής σας συνθηκολόγησης, πέντε χρόνια
αργότερα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αφού προετοιµα-
στούµε καταλλήλως, θα µπούµε στις δευτερολογίες, οι οποίες
είναι στο µισό του δικαιούµενου χρόνου.  Όχι του ασκηθέντος. 

Μια και έχουµε λίγα δευτερόλεπτα, κύριε Βαρουφάκη, να σας
πω ότι εγώ δεν παρακολουθώ τη Βουλή των Λόρδων, γιατί µου
το απαγορεύει το άρθρο 4 του Συντάγµατος, όπως ξέρει ο κ. Γε-
ραπετρίτης. Παρακολουθώ όµως τη Βουλή των Κοινοτήτων.
Είναι επτακοσίων ετών Βουλή. Όπως πολύ σωστά είπατε, σή-
µερα στους εξακόσιους πενήντα σύνολο, έχουν πενήντα παρόν-
τες και εκατόν δέκα µε τηλεδιάσκεψη. Δεν έχουν τους
υπόλοιπους πεντακόσιους µε τηλεδιάσκεψη. Παρά ταύτα, σας
ακούµε και όλοι συζητάµε στη Διάσκεψη των Προέδρων, χωρίς
να κάνουµε τους έξυπνους. 

Δεν φανταζόµουν, όταν έγινα Πρόεδρος της Βουλής, ότι θα
µιλάω µε τους γιατρούς περισσότερο απ’ ότι µε τους διευθυντές
νοµοθετικού έργου και κοινοβουλευτικού ελέγχου. Μιλάω µε
τους γιατρούς περισσότερο. Είναι µια έκτακτη συνθήκη. 

Βάλαµε τηλεδιάσκεψη στο νοµοσχέδιο για το περιβάλλον.
Ακούστηκε ότι δεν έγινε διαβούλευση. Ακούστηκαν επί οκτώ
ώρες εικοσιπέντε φορείς. Ο Κανονισµός προβλέπει δέκα φορείς.
Ακούστηκαν είκοσι πέντε φορείς. Στην Ολοµέλεια, τώρα που
ανοίγει η αγορά, θα κάνουµε τις απαραίτητες προµήθειες. Η
Ολοµέλεια δεν ήταν προετοιµασµένη, όπως η Γερουσία, για συ-
νέδρια και για τέτοια τηλεπικοινωνιακή επίδοση. Σε λίγες µέρες,
θα µπορούµε καλύτερα από το Βρετανικό Κοινοβούλιο σε αριθµό
e-conference συµµετοχών, όχι ζωντανών, να συµµετέχουν περισ-
σότεροι από διακόσιοι Βουλευτές ταυτόχρονα. Άρα, το κάνουµε.
Απλώς δεν ήµασταν γεννηµένοι, για να διαχειριστούµε κάτι τέ-
τοιο. 

Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο Πρόεδρος της Νέας
Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αν
κατάλαβα καλά, κύριε Βαρουφάκη, αυτό το οποίο χρεώνετε στον
κ. Τσίπρα ήταν ότι δεν επέµεινε πλήρως στη στρατηγική της µε-
γάλης µπλόφας και έκανε µια εντυπωσιακή κωλοτούµπα, η οποία
µας φόρτωσε µε το τρίτο µνηµόνιο, χρεοκόπησε τις τράπεζες και

οδήγησε τη χώρα σε µια παρατεταµένη λιτότητα, την ώρα που η
παγκόσµια οικονοµία πήγαινε πάρα πολύ καλά. Το τι θα συνέ-
βαινε, αν δεν είχε γίνει η περιβόητη κωλοτούµπα, δεν θα το µά-
θουµε ποτέ. Σε κάθε περίπτωση, το δίδυµο Τσίπρα-Βαρουφάκη
απεδείχθη καταστροφικό και τραυµατικό για τη χώρα. Καλό είναι
να θυµόµαστε και να µας θυµίζετε και οι δυο µε την παρουσία
σας τι έγινε το πρώτο εξάµηνο του 2015.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε, η Ελληνική Κυβέρνηση στην αρχή της επιδη-

µιολογικής κρίσης χρησιµοποίησε το σύνθηµα «µένουµε σπίτι»,
για να πείσει τους Έλληνες πολίτες ότι πρέπει να αλλάξουµε τη
συµπεριφορά µας. Πιστεύω ότι είναι ένα σύνθηµα, το οποίο οι
πολίτες αγκάλιασαν, το αντελήφθησαν και το υπηρέτησαν. Ακού-
γοντας την τοποθέτηση του κ. Τσίπρα, σκέφτηκα ότι θα σας ταί-
ριαζε πάρα πολύ καλά µία διαφορετική εκδοχή του µένουµε.
«µένουµε ίδιοι». Ίδιοι και απαράλλαχτοι. Αυτός είναι ο Τσίπρας
και ο ΣΥΡΙΖΑ, τον οποίον ακούσαµε σήµερα. 

Είναι ένα κόµµα, το οποίο δεν µπορεί να κάνει καµµία ουσια-
στική αυτοκριτική. Είναι ένα κόµµα, το οποίο δεν έχει το θάρρος
να αναγνωρίσει ότι η χώρα πέτυχε κάτι το οποίο ξέφευγε από τα
συνηθισµένα. Είναι ένα κόµµα, το οποίο δεν έχει το θάρρος να
πιστώσει στον ελληνικό λαό, αλλά ναι, και στην Κυβέρνηση και
στο κράτος –γιατί το κράτος είναι ταυτισµένο µε την Κυβέρνηση-
το γεγονός ότι έγιναν πράγµατα αυτούς τους τελευταίους δυο
µήνες, τα οποία, αν µη τι άλλο, στη χώρα µας είναι ασυνήθιστα. 

Με τη συµπεριφορά αυτή δεν µικραίνετε την Κυβέρνηση, δεν
µικραίνετε εµένα προσωπικά, δεν µικραίνετε την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία. Μικραίνετε συνολικά τη χώρα. Θα περίµενα σήµερα στον
τόνο σας και στον τρόπο σας µεγαλύτερη γενναιότητα και ανα-
γνώριση αυτού του οποίου πέτυχε η χώρα στην αντιµετώπιση της
υγειονοµικής κρίσης.

Χρησιµοποιήσατε τον όρο «αυτονόητο». Όλα αυτά που έγιναν
τους τελευταίους δυο µήνες ήταν περίπου αυτονόητα. Σωστά -
θα πω εγώ και το έχω κάνει και εγώ πολλές φορές στον λόγο
µου- αποδώσατε πρωτίστως τα εύσηµα στον ελληνικό λαό, ο
οποίος συµµορφώθηκε απόλυτα µε τις υποδείξεις των ειδικών
και της πολιτικής ηγεσίας, επέδειξε πνεύµα αλληλεγγύης. Δέ-
χτηκε ο Έλληνας πολίτης µια σηµαντική έκπτωση στις ατοµικές
του ελευθερίες, για να υπηρετήσει το συνολικό καλό. Το µεγάλο
ευχαριστώ ανήκει πρωτίστως στους Έλληνες πολίτες.

Αλλά όχι, κύριε Τσίπρα. Τίποτα απ’ αυτά που έγιναν τους τε-
λευταίους δύο µήνες δεν ήταν αυτονόητα. Δεν ήταν αυτονόητο
ότι πήραµε µία απόφαση, πριν έχουµε το πρώτο κρούσµα στην
Ελλάδα. Για παράδειγµα, να ακυρώσουµε τις εκδηλώσεις του
καρναβαλιού στην Πάτρα. Δεν ήταν αυτονόητο ότι τολµήσαµε,
πολύ νωρίτερα από πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες, να κλεί-
σουµε σχολεία, να κλείσουµε καταστήµατα, να επωµιστούµε ένα
µεγάλο οικονοµικό κόστος διότι βλέπαµε αυτό το οποίο συνέ-
βαινε. Δεν ήταν αυτονόητο το γεγονός ότι καταφέραµε και οικο-
δοµήσαµε ένα ενιαίο µήνυµα, το οποίο επικοινωνήσαµε στους
πολίτες. Οι πολίτες άκουσαν αυτό το µήνυµα µε ένα τρόπο ου-
σιαστικό. Δεν ήταν αυτονόητο ότι σε σαράντα οκτώ ώρες το
Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής κατάφερε και έφτιαξε µία εφαρ-
µογή µε sms, για να µπορούν οι πολίτες να µη χρησιµοποιούν
µόνο το χαρτί, αλλά να χρησιµοποιούν και τα µηνύµατα για να
µπορούν να επικοινωνούν τους λόγους, τους οποίους επικαλούν-
ται για να βγουν από το σπίτι. Δεν ήταν αυτονόητο ότι µέσα στην
κρίση έγιναν τεράστια ψηφιακά άλµατα, όπως η άυλη ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση. Αν ήταν τόσο αυτονόητα, γιατί δεν τα εί-
χατε κάνει εσείς τόσο καιρό; Τίποτα από όλα αυτά δεν ήταν
αυτονόητα. 

Αν συγκρίνετε την απόδοση της Ελλάδος µε άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες, θα διαπιστώσετε ότι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως
η Ισπανία, στην οποία συγκυβερνά κόµµα, µε το οποίο είστε
αδερφό κόµµα, οι περιβόητοι Podemos, καθυστέρησαν πάρα
πολύ στη λήψη αυτών των αποφάσεων, για λόγους τους οποίους
ενδεχοµένως να γνωρίζετε καλύτερα, και το αποτέλεσµα είναι
αυτό το οποίο βλέπουµε σήµερα.

Θα αποδώσω πρώτος και πρώτα τα εύσηµα στον ελληνικό
λαό, αλλά δεν πρόκειται να δεχτώ ότι η αντιµετώπιση της κρίσης
από την Κυβέρνηση και τον κρατικό µηχανισµό ήταν περίπου
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προδιαγεγραµµένη, ωσάν να ήταν στον αυτόµατο πιλότο. Φαν-
τάζοµαι, κύριε Τσίπρα, ότι κι εσείς έχετε ακούσει τους ψιθύρους
στην κοινωνία, αυτό το οποίο λέγεται υπόγεια, αλλά συχνά και
φωναχτά: «Τι θα γινόταν αν…». Τι θα γινόταν αν θα ήταν έτσι τα
πράγµατα; Δεν θα το µάθουµε ποτέ. Ευτυχώς θα έλεγα εγώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρακαλώ πολύ, καταλαβαίνω ότι ο λόγος σας µερικές φορές

είναι ο καθρέφτης της πολιτικής σας αµηχανίας. Λίγη, όµως, πα-
ραπάνω αναγνώριση αυτής της µεγάλης προσπάθειας, η οποία
έγινε όχι από την Κυβέρνηση αλλά από το κράτος συνολικά, νο-
µίζω ότι θα ταίριαζε πιο πολύ µε αυτό το οποίο σήµερα αισθά-
νονται οι Έλληνες πολίτες.

Δεν θέλω να αφήσω ασχολίαστες δύο αναφορές, που µου έκα-
ναν εντύπωση. Η µία είναι η χρήση της λέξης «ολοκληρωτισµός».
Θα απευθυνθώ εδώ και στον Πρόεδρο της Βουλής, ο οποίος εν-
διαφέρεται ιδιαίτερα για την ιστορία, αλλά και σε άξια στελέχη
της Κεντροαριστεράς, που νοµίζω ότι έχουν επίγνωση της σηµα-
σίας των λέξεων. Όταν χρησιµοποιείται η λέξη «ολοκληρωτι-
σµός» στη βιβλιογραφία της πολιτικής επιστήµης, αυτή
αναφέρεται σε πολύ συγκεκριµένα καθεστώτα, όπως στη ναζι-
στική Γερµανία, σε αυτά τα οποία έκανε ο Στάλιν, στη Βόρεια
Κορέα, ενδεχοµένως. Να είµαστε λίγο προσεκτικοί σε αυτήν την
Αίθουσα, όταν χρησιµοποιούµε λέξεις µε τόσο µεγάλο φορτίο.
Δεν τιµούν ούτε τη δηµοκρατία µας ούτε τη µεγάλη προσπάθεια,
την οποία όλοι κάνουµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, για να µπο-
ρέσουµε όπου µπορούµε -άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή
όλους τους πολιτικούς αρχηγούς- να βρίσκουµε έναν κοινό τόπο
και ένα κοινό πεδίο συνεννόησης, διότι αυτό απαιτεί η κοινωνία.

Αςς επανέλθουµε σε έναν λόγο, ο οποίος -είναι προσωπική
µου εκτίµηση, ενδεχοµένως να κάνω λάθος- εκπέµπει µια αντί-
ληψη περίπου ότι «θα σας περιµένουµε στη γωνία στην πρώτη
αστοχία, όταν θα αποτύχετε, να σας πυροβολήσουµε». Αυτό κα-
τάλαβα εγώ, µπορεί να κατάλαβα λάθος, αλλά στο κάτω-κάτω
δεν είµαι εγώ ο τελικός κριτής. Όταν όµως, αντιµετωπίζουµε µια
τεράστια υγειονοµική και οικονοµική κρίση δεν υπηρετούµε αυτό
το νέο κλίµα, το οποίο θέλουµε να χτίσουµε. Σε κάθε περίπτωση,
η προσωπική µου άποψη είναι ότι η κοινωνία έχει φύγει πολύ
µπροστά απ’ αυτές τις λογικές και όποιος επιλέξει να ακολουθή-
σει έναν τέτοιο λόγο, απλά θα είναι εκτός εποχής.

Έρχοµαι τώρα σε µια σειρά από συγκεκριµένες επισηµάνσεις.
Θα ξεκινήσω µε τα υγειονοµικά και στη συνέχεια, θα πάω στα ζη-
τήµατα που αφορούν στην οικονοµία. 

Τεστ, µάσκες, σχολεία: τρία ζητήµατα τα οποία απασχόλησαν
τον δηµόσιο διάλογο και έγιναν και αντικείµενο συζήτησης. Θα
ξεκινήσω λέγοντας ότι η Κυβέρνηση αυτή,, από την πρώτη
στιγµή, υπηρέτησε µια πολιτική, η οποία λάµβανε πάρα πολύ σο-
βαρά υπόψη της τα επιστηµονικά δεδοµένα. Αυτό κάναµε από
την αρχή, αυτό εξακολουθούµε να κάνουµε και τώρα. Θα επιση-
µάνω βέβαια ότι σε αντίθεση µε τα δόγµατα και µε τους µάγους,
η επιστήµη δεν κατέχει το αλάθητο ούτε θεωρεί ότι πάντα αυτό
το οποίο λέει είναι εξ’ ορισµού ορθό. Ενδεχοµένως, κάτι το οποίο
µπορεί να λέει η επιστήµη, να έρθουν άλλα δεδοµένα στη συνέ-
χεια και να το αµφισβητήσουν. Εξ ου και για πολύ δύσκολες επι-
λογές, τις οποίες πρέπει να κάρουµε, δεν υπάρχει πάντα και
παντού απόλυτη συµφωνία, όλων των επιστηµών. Δεν αντιµετω-
πίζουµε µόνο εµείς αυτό το πρόβληµα. Το αντιµετωπίζουν όλες
οι χώρες του κόσµου, οι οποίες δροµολογούν δράσεις σταδιακής
αποκλιµάκωσης δραστικών µέτρων, τα οποία έχουµε πάρει.

Η στρατηγική µας για τα τεστ υποδείχθηκε από την Επιτροπή
Επιστηµόνων και µέχρι στιγµής τουλάχιστον, είναι µια στρατη-
γική, η οποία επί της αρχής απεδείχθη σωστή. Επιλέξαµε να τε-
στάρουµε µόνο αυτούς τους οποίους η επιτροπή µας υπέδειξε
ότι πρέπει να τεστάρουµε. Ο αριθµός των τεστ, προφανώς για
την επόµενη µέρα, πρέπει να αυξηθεί και έχουν ήδη γίνει ανακοι-
νώσεις από το αρµόδιο Υπουργείο για το πώς θα γίνει αυτό. Δεν
αναφέροµαι µόνο στα µοριακά τεστ, τα οποία µπορούν να δια-
γνώσουν τον ιό την ώρα που είναι ζωντανός και ενδεχοµένως και
πριν εκδηλωθούν συµπτώµατα, αλλά αναφέροµαι και στα σερο-
λογικά, στα ανοσολογικά τεστ, τα οποία µπορούν να µας πουν
ενδεχοµένως δύο πράγµατα, αν έχεις περάσει τον ιό και έχεις
αντισώµατα ή ενδεχοµένως αν έχεις τον ιό εκείνη τη στιγµή και

µπορούν υπό προϋποθέσεις να είναι υποκατάστατα, αλλά όχι µε
την ίδια ακρίβεια, των τεστ µοριακού ελέγχου.

Εµείς κάναµε µια επιλογή, ως προς τα τεστ αντισωµάτων, να
περιµένουµε λίγο για να µην σπεύσουµε να προµηθευτούµε τεστ
αµφίβολης αποτελεσµατικότητας και κάναµε καλά. Διότι άλλες
χώρες, οι οποίες έσπευσαν να το κάνουν, διαπίστωσαν ότι βρέ-
θηκαν µε τεστ, τα οποία δεν είχαν µεγάλη ακρίβεια, µε αποτέλε-
σµα να δηµιουργούν αµφιβολία για τα ίδια τα δεδοµένα, τα
οποία χρειάζονται οι χώρες αυτές, για να ασκήσουν πολιτική.
Τώρα που γνωρίζουµε και έχουµε τις συστάσεις της επιτροπής,
θα προµηθευτούµε τέτοια τεστ, σερολογικά, σε µεγάλο αριθµό
και µάλιστα, θα είµαστε σε θέση την επόµενη εβδοµάδα να ανα-
κοινώσουµε και λεπτοµέρειες και αυτό θα γίνει µε ιδιωτική
δωρεά. Δεν θα επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισµός για την
πρώτη µεγάλη παρτίδα τεστ αντισωµάτων, τα οποία θα χρει-
αστούµε να κάνουµε.

Εν πάση περιπτώσει, όλοι γνωρίζουµε -αυτό ισχύει σε όλες τις
χώρες του κόσµου- ότι τα κρούσµατα, τα οποία έχουν διαγνωστεί
επίσηµα είναι πολύ λιγότερα από τα πραγµατικά κρούσµατα. Το
γνωρίζουµε αυτό, ισχύει σε όλες τις χώρες του κόσµου, δεν
ισχύει µόνο στην Ελλάδα. Στην Ελλάδα τα πραγµατικά κρού-
σµατα είναι πολύ περισσότερα από τα δύο χιλιάδες τετρακόσια
κρούσµατα, τα οποία έχουµε εντοπίσει. Αν όµως, η διάδοση της
επιδηµίας ήταν πολύ πιο σιωπηλή και πολύ πιο έντονη, αυτό θα
το βλέπαµε στα νοσοκοµεία µας, στις εντατικές µας και δυστυ-
χώς, στον πιο τραγικό δείκτη από όλους, που είναι ο αριθµός των
ανθρώπων, οι οποίοι χάνουν τη ζωή τους. Αυτοί είναι οι δείκτες
τους οποίους πρέπει να παρατηρούµε, αυτούς παρατηρούµε και
ακριβώς επειδή παρατηρούµε αυτούς τους δείκτες µε µεγάλη
προσοχή, γνωρίζουµε ότι έχουµε καταφέρει να περιορίσουµε
στο ελάχιστο την επιδηµία.

Θέλω, επίσης να πω ότι η Ελλάδα ήταν και παραµένει µια από
τις πολύ λίγες χώρες, η οποία εξακολούθησε καθ’ όλη τη διάρ-
κεια αυτής της επιδηµίας να κάνει ιχνηλάτηση, το λεγόµενο «con-
tact tracing». Το έκανε η Πολιτική Προστασία και το κάνει πολύ
αποτελεσµατικά. Σε πολλές άλλες χώρες, τους ξεπέρασαν τα δε-
δοµένα και δεν µπόρεσαν να το κάνουν. Εµείς θα εξακολουθούµε
να το κάνουµε και πράγµατι στο «contact tracing» χρειάζεται να
µπορούµε να κάνουµε περισσότερα τεστ και πιστεύω ότι γρή-
γορα, ενδεχοµένως εντός του επόµενου µήνα, να µπορούµε να
έχουµε δυνατότητα να κάνουµε και rapid αξιόπιστα τεστ, κάτι το
οποίο σηµαίνει ότι δεν θα χρειάζεται να περιµένουµε κάποιες
ώρες, για να έχουµε το αποτέλεσµα, αλλά θα µπορεί ενδεχοµέ-
νως σε επίπεδο πρωτοβάθµιας φροντίδας το τεστ αυτό να γίνεται
και µέσα σε δέκα-δεκαπέντε λεπτά να έχουµε µια αξιόπιστη -το
τονίζω: αξιόπιστη- απάντηση. Αυτό λοιπόν, όσον αφορά τη στρα-
τηγική των τεστ. Το τελικό µέτρο επιτυχίας αντιµετώπισης επι-
δηµίας δεν είναι ο αριθµός των τεστ, είναι οι υπόλοιποι δείκτες,
για τους οποίους σας µίλησα. 

Από την πρώτη στιγµή, ο στόχος της Κυβέρνησης ήταν ένας:
να περιορίσουµε τον αριθµό των συµπολιτών µας, που ταυτό-
χρονα θα χρειαστούν να έλθουν στα νοσοκοµεία µας, θα χρει-
αστούν εντατικές. Διότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο θα
µπορούσαµε να περιορίσουµε και τις ανθρώπινες απώλειες.
Αυτό είναι κάτι, το οποίο πετύχαµε, είναι κάτι το οποίο αναγνω-
ρίζεται παγκοσµίως, είναι κατάκτηση για τη χώρα. Είναι κατά-
κτηση για τη χώρα, µετά από δέκα χρόνια ταλαιπωρίας να
έχουµε επιτέλους πολλά θετικά δηµοσιεύµατα για την Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)    
Δεν δείχνετε ικανοποίηση µε αυτό. Εκπέµπετε µια µιζέρια, λες

κι αυτό είναι κακό για την πατρίδα µας. Κάνετε λάθος, κύριε Τσί-
πρα! Κάνετε λάθος µε αυτήν την πολιτική. Είναι καλό για τη χώρα
να µπορεί να έχει στην αντιµετώπιση της υγειονοµικής κρίσης
αποθέµατα εµπιστοσύνης αυτήν την στιγµή. Και είναι σίγουρα
καλό για την ελληνική κοινωνία. Είναι καλό για τους Έλληνες να
αισθάνονται ικανοποίηση και υπερηφάνεια. Είχαµε καιρό να αι-
σθανθούµε αυτά τα συναισθήµατα. 

Σίγουρα, τα δύσκολα είναι µπροστά µας. Δεν θα διαφωνήσω
µε τον κ. Βαρουφάκη σε αυτό. Τα δύσκολα είναι µπροστά µας
και η µεγάλη πρόκληση είναι να κρατήσουµε τον πυρήνα αυτών
των θετικών συναισθηµάτων την ώρα, που θα µπαίνουµε µε µε-
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γαλύτερη ένταση σε µια βαθιά οικονοµική κρίση. Ξέρω ότι δεν
είναι εύκολο, αλλά αυτή είναι η πρόκληση. Είναι µια πρόκληση
που τελικά αφορά όλους µας, δεν αφορά µόνο την Κυβέρνηση.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα των µασκών. Κοιτάξτε να δείτε, µε
τις µάσκες ακολουθήσαµε απόλυτα τις υποδείξεις της Υγειονο-
µικής Επιτροπής. Όσο ήµασταν κλεισµένοι στα σπίτια, οι µάσκες
δεν ήταν απαραίτητες. Τώρα κρίνονται απαραίτητες -θα το το-
νίσω αυτό- µόνο ως συµπληρωµατικό µέτρο. Το λέει συνέχεια η
επιτροπή. Δεν είναι υποκατάστατο για την ατοµική υγιεινή, δεν
είναι υποκατάστατο για τις αποστάσεις, δεν είναι υποκατάστατο
για να µην βήχουµε και να µην φτερνιζόµαστε πάνω σε άλλους.
Είναι συµπληρωµατικό µέτρο. Και η επιτροπή έχει εξηγήσει µε
απόλυτη σαφήνεια πού η χρήση της µάσκας είναι υποχρεωτική
και πού η χρήση της µάσκας είναι προαιρετική ή εν πάση περι-
πτώσει υπάρχει µια αυστηρή σύσταση.

Εν πάση περιπτώσει, εγώ ακούω τις συζητήσεις µε προσοχή.
Άκουσα και την κ. Γεννηµατά σε όλη αυτή την επιχειρηµατολογία
για το αν πρέπει ή δεν πρέπει να πάµε σε διατίµηση. Είναι ένα
εύλογο ερώτηµα αυτό και δεν το προσπερνώ.

Θέλω, όµως, να σας πω ότι αντίστοιχη συζήτηση είχαµε -θα το
θυµάται και ο Υπουργός- όταν είχαν εντοπιστεί οι πρώτες ελλεί-
ψεις στα αντισηπτικά. Επιλέξαµε τότε να µην πάµε σε µια λογική
αυστηρής διατίµησης, παρά µόνο να κάνουµε αυστηρές συστά-
σεις για τον όγκο των αντισηπτικών, που µπορούν να πωλούνται
στα σούπερ µάρκετ. Τελικά, η ίδια η αγορά, µε δικιά µας παρό-
τρυνση και µε µεγάλη δικιά µας διευκόλυνση, έλυσε το πρό-
βληµα. Έχουµε πολύ µεγάλη και σηµαντική παραγωγή εγχώριων
αντισηπτικών στη χώρα. Υπάρχει απόλυτη δυνατότητα κάλυψης
των αναγκών της αγοράς και σε πολύ ανταγωνιστικές τιµές. 

Πιστεύω ότι το ίδιο θα γίνει και µε τις µάσκες. Οι µάσκες έχουν
το επιπρόσθετο πλεονέκτηµα ότι έχουν υποκατάστατο, το υφα-
σµάτινο κάλυµµα, για το οποίο µέσα στις επόµενες µέρες, θα δο-
θούν σαφέστατες οδηγίες και µε τηλεοπτικά σποτ για το πώς ο
κάθε Έλληνας πολίτης θα µπορεί να κατασκευάζει εύκολα ένα
υφασµάτινο κάλυµµα και κυρίως, ποιες είναι οι προϋποθέσεις, µε
τις οποίες µπορεί αυτό να το χρησιµοποιήσει µε απόλυτη ασφά-
λεια.

Εάν δούµε, µαζί µε τον Υπουργό, ότι υπάρχουν φαινόµενα
στρέβλωσης στην αγορά και φαινόµενα αισχροκέρδειας, τα
οποία σε κάθε περίπτωση το Υπουργείο τα πατάσσει, εδώ είµα-
στε για να επαναξιολογήσουµε τη στάση µας. Δεν το κρίνουµε
αυτή τη στιγµή απαραίτητο. Το γεγονός ότι, ναι, υπάρχουν ελλη-
νικές εταιρείες -και όχι µία- οι οποίες µε µεγάλη ταχύτητα ήρθαν
να καλύψουν το κενό της αγοράς και να κατασκευάσουν µάσκες,
είναι καλό. Είναι ένα υποκατάστατο. Όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση
συζητάει αυτή τη στιγµή για το πώς θα µπορεί να υποκαταστήσει
ένα κοµµάτι του προστατευτικού εξοπλισµού, το οποίο κατα-
σκευάζεται στην Κίνα. Εµείς, Έλληνες επιχειρηµατίες δηλαδή,
το έκαναν εδώ και το έκαναν πολύ γρήγορα. Εγώ θα χαιρετίσω
αυτή την προσπάθεια. Είναι µια ακόµα δυνατότητα να εµπλουτί-
σουµε την αγορά µε περισσότερο προϊόν. Όσο περισσότερο
προϊόν υπάρχει, τόσο λιγότερο κινδυνεύουµε από το να φύγουν
οι τιµές προς τα πάνω.

Βέβαια, θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Επειδή ένα µεγάλο
κοµµάτι των προϊόντων αυτών παραµένουν εισαγόµενα, η διατί-
µηση δηµιουργεί ένα πολύ µεγάλο κίνδυνο να σταµατήσουν οι
εισαγωγές µασκών και να ξεµείνουµε από µάσκες, εκεί που τις
χρειαζόµαστε.

Θέλω, επίσης, να πω ότι σε καµµία περίπτωση -το είπα και στην
πρωτολογία µου και θέλω να το επαναλάβω- δεν διαταράχθηκε
η προµήθεια των νοσοκοµείων και των κρίσιµων υποδοµών του
κράτους, που πρέπει να έχουν πρόσβαση, όχι απλά στις απλές
χειρουργικές µάσκες, αλλά και στις µάσκες αυξηµένης προστα-
σίας. Μάλιστα, πρόσφατα προµηθευτήκαµε µια µεγάλη παρτίδα
µασκών FFP3, που είναι ειδικές µάσκες µόνο για τις εντατικές.
Αυτές διατίθενται στα νοσοκοµεία.

Όπως σας είπα, την επόµενη εβδοµάδα ο Υπουργός θα πα-
ρουσιάσει πλήρως το πλαίσιο των δωρεών, τι έχουµε, πού το
έχουµε, πώς το έχουµε. Έχουµε φτιάξει µια πολύ σύγχρονη απο-
θήκη logistics, µε ένα πολύ προχωρηµένο σύστηµα µε απόλυτη
διαφάνεια και λογοδοσία, ώστε να γνωρίζουν όλοι τι έχουµε πα-

ραλάβει και πού αυτό κατευθύνεται.
Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα των σχολείων. Είναι διαφορετικό

να υπάρχει µια επιστηµονική διαφωνία για το ζήτηµα των σχο-
λείων και τελείως διαφορετικό να δηµιουργούµε συνειδητά και
µεθοδικά ένα αίσθηµα ανασφάλειας στην ελληνική κοινωνία.

Κάποιες εφηµερίδες, κάποια µέσα τα οποία είναι κοντά στην
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, κάνουν ακριβώς αυτό. Θα είναι λάθος
να το κάνουµε και θα σας πω γιατί θα είναι λάθος να το κάνουµε.
Αυτή τη στιγµή, οι περισσότερες χώρες -η Ιταλία είναι εξαίρεση-
επιλέγουν να ανοίξουν σταδιακά τα σχολεία τους και το κάνουν
γιατί γνωρίζουν ότι δεν µπορεί να υπάρχει επαναφορά στην κα-
νονικότητα, χωρίς ανοιχτά σχολεία για πολλούς λόγους, οικονο-
µικούς, κοινωνικούς και ψυχολογικούς. Δεν είναι καλό, -όσοι
έχουν παιδιά ή εφήβους το γνωρίζουν- τα παιδιά να είναι συνέ-
χεια στο σπίτι. Υπάρχουν λοιπόν, σοβαροί λόγοι, οι οποίοι συν-
τρέχουν υπέρ του ανοίγµατος των σχολείων.

Γνωρίζουµε περισσότερα σήµερα από όσα γνωρίζαµε πριν
από δυο-τρεις µήνες. Πράγµατι, υπήρχε στην αρχή της επιδηµίας
η άποψη-εκτίµηση ότι τα παιδιά µπορεί να είναι «επιδηµιολογικές
βόµβες». Αυτή η άποψη δεν υποστηρίζεται πια από την πλειοψη-
φία των επιστηµόνων. Η εκτίµηση την οποία έχουµε, δεν είναι
απολύτως αποδεδειγµένη, αλλά αυτή είναι η εκτίµηση, στην
οποία φαίνεται να συµφωνούν οι περισσότεροι ειδικοί, και αυτή
είναι ότι τα παιδιά κολλάνε πιο δύσκολα και µεταδίδουν πιο δύ-
σκολα.

Εν πάση περιπτώσει, προχωράµε στο άνοιγµα των σχολείων,
έχοντας διασφαλίσει, στο µέτρο του εφικτού, λιγότερο συγχρω-
τισµό στα κιλικία, εναλλάξ πρόσβαση στα µαθήµατα τις µονές
και τις ζυγές µέρες. Θεωρώ ότι έχουµε λάβει όλα τα απαραίτητα
µέτρα, για να µπορούµε να επιτρέψουµε αυτό το άνοιγµα µε κα-
νόνες και προϋποθέσεις.

Εξάλλου, η επιτροπή µάς το είπε και χθες και ειπώθηκε αυτό
δηµόσια. Οι εισηγήσεις, οι οποίες είχαµε δεχτεί ήταν για ακόµα
πιο γρήγορο άνοιγµα των σχολείων. Βάλαµε ένα φρένο. Κρα-
τούµε το ζήτηµα των δηµοτικών. Δεν είµαι ακόµα πεπεισµένος
ότι τα δηµοτικά πρέπει να ανοίξουν, για τον απλούστατο λόγο,
ότι στα µικρά παιδιά είναι πιο δύσκολο να επιβάλεις κανόνες υγι-
εινής και είναι πιο δύσκολο στα δηµοτικά να πάµε σε σπαστές
τάξεις από ότι είναι στα γυµνάσια και στα λύκεια. Θα δούµε και
θα εξετάσουµε το ζήτηµα και θα πάρουµε τις τελικές µας απο-
φάσεις γύρω στις 20 Μαΐου.

Κάνω µια έκκληση. Είναι ένα ζήτηµα να υπάρχει επιστηµονική
διαφωνία και είναι ένα δεύτερο ζήτηµα -το οποίο δεν θα ήθελα
να γίνεται- να δούµε µια πολιτική σπέκουλα πάνω στο θέµα αυτό.
Θα ήταν λάθος να το κάνουµε, θα δηµιουργήσουµε πρόσθετη
ανασφάλεια στα παιδιά και στους γονείς.

Εν πάση περιπτώσει, θέλω να πω και κάτι ακόµα. Τα κλειστά
σχολεία επιτείνουν τις κοινωνικές ανισότητες. Τα παιδιά, που δεν
έχουν πρόσβαση στο διαδίκτυο ή που οι υπολογιστές τους δου-
λεύουν πολύ αργά, τα παιδιά που µπορεί να έχουν προβλήµατα
και εντάσεις στο σπίτι και τα οποία δεν έχουν τη δυνατότητα ή
την υποστήριξη να µπορούν να έχουν πρόσβαση σε τηλεκπαί-
δευση, τα παιδιά τα οποία πηγαίνουν σε κάποια δηµόσια σχολεία,
τα οποία ενδεχοµένως µπορεί να µην έχουν τον απαραίτητο εξο-
πλισµό είναι σε µειονεκτική θέση, σε σχέση µε τα παιδιά, που πη-
γαίνουν σε ιδιωτικά σχολεία, τα οποία µπορεί να φεύγουν πιο
µπροστά αυτή τη στιγµή ή µε κάποια δηµόσια σχολεία, τα οποία
έχουν καταφέρει και έχουν προσαρµοστεί σε αυτές τις ταχύτη-
τες. Είναι µεγάλο λάθος πάνω στα κλειστά σχολεία να έρθουµε
και να παγιώσουµε τέτοιου είδους κοινωνικές ανισότητες.

Έχουµε πάρει µια πολιτική απόφαση. Ακούω την κριτική, αλλά
θέλω να επισηµάνω ότι ήταν οµόφωνη -και θα το ξαναπώ, κύριε
Τσίπρα, ήταν οµόφωνη- η απόφαση της επιτροπής, η οποία ει-
σηγήθηκε το κλείσιµο των σχολείων, όταν το εισηγήθηκε και το
άνοιγµα των σχολείων, έτσι όπως τα ανοίγουµε. Δεν κάνουµε
πράγµατα του κεφαλιού µας ούτε κάνουµε πειράµατα.

Έχω, επίσης, πει από την πρώτη στιγµή ότι αυτή η διαδικασία,
αυτό το σχέδιο είναι ένα καλά µελετηµένο σχέδιο. Είναι αυτό το
οποίο λέει η λέξη, είναι σχέδιο. Μπορούµε να παρακολουθούµε
τα δεδοµένα, µπορούµε να βλέπουµε επτά µε δεκατέσσερις
µέρες µπροστά και αν χρειάζεται αναπροσαρµογή του σχεδίου,
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εδώ είµαστε για να την εξετάσουµε και να την υλοποιήσουµε. 
Έχω πει, επίσης, πολλές φορές ότι το άνοιγµα και η επιστροφή

στη νέα καθηµερινότητα είναι πιο δύσκολη άσκηση από το να κά-
τσουµε όλοι στο σπίτι και, ναι, απαιτείται πρόσθετη υπευθυνό-
τητα.

Δεν πετάµε το µπαλάκι στην κοινωνία και βγάζουµε την ουρά
µας απ’ έξω. Δεν το κάναµε πριν, δεν το κάνουµε τώρα. Μαζί εί-
µαστε σ’ αυτή την προσπάθεια. Και είναι βέβαιο ότι αν δεν υπάρ-
χει ατοµική ευθύνη, δεν θα υπάρχει καλό συλλογικό αποτέλεσµα.
Δεν είναι εδώ ζήτηµα µετάθεσης ευθύνης: Φταίει το κράτος,
φταίει ο πολίτης. Όλοι µαζί είµαστε σε αυτή την µεγάλη περιπέ-
τεια αι µαζί θα επιτύχουµε ή µαζί θα αποτύχουµε. Αν αποτύ-
χουµε, θα έχουµε αποτύχει συνολικά. Η κοινωνία θα έχει
αποτύχει, η Κυβέρνηση θα έχει αποτύχει, εµείς θα έχουµε απο-
τύχει, όλοι θα έχουµε αποτύχει. Δεν θα υπάρχει κάποιος, ο
οποίος να βγει και να πανηγυρίζει εδώ πέρα πάνω στα συντρίµµια
µιας ενδεχόµενης αποτυχίας. Κανείς δεν µπορεί να το θέλει αυτό
και κανείς δεν µπορεί να το εύχεται. 

Υπάρχει ένας πολύ σκοτεινός κόσµος στο διαδίκτυο σήµερα -
πολύ σκοτεινός- ο οποίος χυδαιολογεί και επενδύει στην εθνική
αποτυχία. Μην το κάνουµε αυτό µέρος της πολιτικής αντιπαρά-
θεσης. Μην το κάνουµε! Ας τα αφήσουµε στα τάρταρα του δια-
δικτύου όλα αυτά τα άθλια troll, τα οποία έρχονται σήµερα και
σπεκουλάρουν πάνω σε µία ενδεχόµενη αποτυχία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα της οικονοµίας. Θα ξεκινήσω,

επιχειρώντας να κάνω µία γέφυρα µε αυτά τα οποία είπε ο κ. Βα-
ρουφάκης και µε τα ερωτήµατα, που µου έκανε, τα οποία δεν
µπορούν να απαντηθούν, αν δεν απαντηθεί το πρώτο ερώτηµα,
πόση θα είναι η ύφεση. Αν δεν ξέρουµε πόση θα είναι η ύφεση,
δεν µπορούν να απαντηθούν, κατά συνέπεια, και τα περισσότερα
από τα υπόλοιπα ερωτήµατα, τα οποία κάνατε. 

Όταν λέµε ότι δεν ξέρουµε πόση θα είναι η ύφεση σήµερα,
αλλά ξέρουµε σίγουρα ότι θα είναι βαριά, αυτό στηρίζεται σε ένα
πολύ απλό δεδοµένο: Δεν ξέρουµε πόσο θα κρατήσει η υγειονο-
µική κρίση. Δεν ξέρουµε σήµερα ακόµα εάν θα µπορέσουµε να
έχουµε τουρισµό το καλοκαίρι και πόσο τουρισµό θα έχουµε. Δεν
ξέρουµε αν θα υπάρχει δεύτερο κύµα του ιού τον Οκτώβριο, που
θα µας επιτρέψει και πάλι να περιορίσουµε την οικονοµική δρα-
στηριότητα. Δεν τα ξέρουµε! Μακάρι να τα ξέραµε να µπορού-
σαµε να προβλέψουµε. Γι’ αυτό και δίνεται πολύ µεγάλο εύρος
στην ενδεχόµενη ύφεση. 

Είναι έξυπνο το ευφυολόγηµα σας, κύριε Αρχηγέ της Αντιπο-
λίτευσης, ότι επειδή ο Διοικητής της Τράπεζας Ελλάδος είπε πως
τιδήποτε πάνω από το 4% είναι δική µου ύφεση, άρα υπάρχει µια
ύφεση Μητσοτάκη, η οποία έρχεται και κάθεται πάνω στην ορ-
γανική ύφεση. Είναι λίγο ακαταλαβίστικα όλα αυτά, τα οποία
λέτε. Με την ίδια λογική, θα µπορούσα να πω ότι παίρνω την πρό-
βλεψη του κ. Βαρουφάκη για ύφεση 15% και οτιδήποτε λιγότερο
από την ύφεση 15% είναι επιτυχία του Μητσοτάκη, διότι κατά-
φερε και αντέστρεψε την ύφεση. Μα, είναι σοβαρά επιχειρήµατα
αυτά;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν βλέπετε ότι όλες οι χώρες σήµερα -και χώρες, κύριε Βα-

ρουφάκη, οι οποίες δεν πήγαν σε σκληρό lockdown, όπως η
Σουηδία- έχουν πολύ µεγάλη οικονοµική επίπτωση, γιατί πολύ
απλά, είναι µία παγκόσµια ύφεση προσφοράς και ζήτησης ταυ-
τόχρονα;

Ναι, η χώρα µας είναι πιο εξαρτηµένη -όχι τόσο εξαρτηµένη
όσο ενδεχοµένως να παρουσιάζεται- από τον τουρισµό, που ξέ-
ρουµε ότι θα χτυπηθεί πιο πολύ. Για όλα αυτά, δεν φταίει ο κο-
ρωνοϊός, αλλά φταίει ο Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση. Εντάξει.
Αν το πιστεύετε εσείς, έτσι θα είναι. Τι να σας πω; 

Εν πάση περιπτώσει, η δουλειά µας εδώ  είναι να δούµε µε
ποιον τρόπο θα µπορέσουµε να µετριάσουµε την ύφεση και µε
ποιον τρόπο θα µπορέσουµε το 2021, κύριε Βαρουφάκη, όχι να
έχουµε ανάκαµψη 1%, αλλά να έχουµε µια ρωµαλέα και γενναία
ανάπτυξη, η οποία θα γεµίσει και πάλι τα δηµόσια ταµεία, θα µι-
κρύνει πολύ το έλλειµµα και θα µειώσει κατ’ ανάγκη την υποχρέ-
ωσή µας να έχουµε πρόσθετο χρέος.

Η συζήτηση για το χρέος είναι µια ουσιαστική συζήτηση και

όλη η δουλειά, που γίνεται και η πίεση, η οποία ασκείται σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο -γιατί δεν ασκείται µόνο από την Ελλάδα, ασκεί-
ται απ’ όλες τις χώρες, που έχουν µεγάλο χρέος ως ποσοστό του
ΑΕΠ, η Ελλάδα έχει κάποια ιδιαίτερα χαρακτηριστικά στο χρέος
της, τα γνωρίζετε καλύτερα από εµάς, δεν έχει έντονες και υψη-
λές χρηµατοδοτικές ανάγκες για µία δεκαετία- είναι ακριβώς να
µην προστεθεί πρόσθετο εθνικό -το τονίζω, εθνικό- χρέος πάνω
στο µεγάλο χρέος το οποίο έχουµε. 

Γι’ αυτό και η µεγάλη πίεση για το recovery fund να είναι πε-
ρισσότερο απευθείας χρηµατοδοτήσεις, επιχορηγήσεις, και λι-
γότερο δανεισµός είναι µια µάχη, η οποία δίνεται σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. Αν πιστεύετε ότι µία χώρα µπορεί από µόνη της να
δώσει απάντηση σε αυτό το ερώτηµα, τότε παραγνωρίζετε πλή-
ρως τις ευρωπαϊκές ισορροπίες. 

Πάντως, διαµορφώνεται σήµερα ένας µοχλός πίεσης, ώστε το
τελικό αποτέλεσµα να είναι σίγουρα καλύτερο απ’ αυτό, που φαι-
νόταν ότι θα ήτανε πριν από έναν µήνα. 

Εµείς έχουµε στηρίξει την κοινωνία, έχουµε στηρίξει την απα-
σχόληση. Μου έκανε εντύπωση αυτό που άκουσα, ότι απελευθε-
ρώσαµε τις απολύσεις. Μα, δεν ξέρετε ότι απαγορεύτηκαν οι
απολύσεις; Δεν το ξέρετε αυτό το πράγµα; Όταν το λέτε, δεν το
γνωρίζετε; Δηλαδή, πώς το λέτε αυτό το πράγµα; Το λέτε µε
άγνοια, το λέτε για να διαστρεβλώσετε την πραγµατικότητα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορείτε να µας κατηγορήσετε ότι αυτή η πολιτική δεν είναι

αποτελεσµατική, ότι εσείς έχετε να προτείνετε κάτι άλλο. Είναι
δικαίωµά σας. Όµως, δεν µπορείτε να κάνετε το άσπρο µαύρο.
Τέλειωσαν αυτές οι εποχές. 

Από εκεί και πέρα, εµείς προτείναµε ένα σχέδιο συγκεκριµένο
και κοστολογηµένο, µε πολλά χρήµατα, τα οποία πέφτουν στην
αγορά. Σήµερα πληρώθηκε το οκτακοσάρι και των ελεύθερων
επαγγελµατιών. 

Θα κλείσω µε το εξής, γιατί έχω ήδη κάνει κατάχρηση του χρό-
νου. Έχω εδώ πέρα το σχέδιό σας «Μένουµε όρθιοι», στο οποίο
ο ΣΥΡΙΖΑ έρχεται και λέει ότι «εµείς θέλουµε να δώσουµε στην
ουσία» -να ξοδέψουµε, για να το πω πολύ απλά- 14,3 δισεκατοµ-
µύρια και να δώσουµε εγγυοδοσία, ρευστότητα, σε επιχειρήσεις
12 δισεκατοµµύρια». 

Στη µεν ρευστότητα και την εγγυοδοσία δεν διαφωνούµε και
πολύ. Κάπου εκεί κοντά θα φτάσουν τα νούµερά µας. Όµως,
προσέξτε εδώ πέρα τι γίνεται. 14,3 δισεκατοµµύρια παρέµβαση!
Δεν µου λέτε, τα χρήµατα τα οποία θα λείπουν από τον κρατικό
προϋπολογισµό, από την υστέρηση εσόδων ως αποτέλεσµα της
κρίσης, τα οποία µπορεί να είναι 8 µε 10 δισεκατοµµύρια, τα υπο-
λογίσατε ποτέ; 

Αποκλείω ο κ. Τσακαλώτος να έχει προσυπογράψει αυτόν τον
πίνακα. Το αποκλείω! Εγώ προσωπικά, το αποκλείω. Διότι το
πραγµατικό κόστος της παρέµβασής σας δεν είναι 14 δισεκατοµ-
µύρια, είναι 25 δισεκατοµµύρια. Εννοώ της δηµοσιονοµικής πα-
ρέµβασής σας. 

Αν το πραγµατικό κόστος είναι τόσο µεγάλο, τότε γνωρίζετε
πολύ καλά ότι δεν επαρκούν τα ταµειακά διαθέσιµα, για να µπο-
ρέσετε να το υποστηρίξετε. Άρα, ή θα πρέπει να δανειστείτε επι-
θετικά µε κάποιον τρόπο από τις αγορές, µε επιτόκιο, το οποίο
δεν γνωρίζω ή θα πρέπει να σπάσετε τα δεσµευµένα χρήµατα,
τα οποία εσείς βάλατε στην άκρη για την εξυπηρέτηση του χρέ-
ους. 

Αν θέλετε να κάνετε αυτό, παρακαλώ να βγείτε και να το πείτε:
Ναι, εµείς θέλουµε να πάρουµε απ’ αυτά τα χρήµατα και να υπο-
στούµε ενδεχοµένως τις συνέπειες από µια τέτοια πολιτική.
Εµείς αυτό δεν θα το κάνουµε. Θεωρούµε απαραίτητο να κρα-
τάµε εφεδρείες για την επόµενη ηµέρα. 

Άκουσα αρκετές ενδιαφέρουσες προτάσεις και από την κ. Γεν-
νηµατά, πολλές από τις οποίες τις εξετάζουµε ως µέτρα για την
επόµενη µέρα. 

Να σας πω, βέβαια, κυρία Γεννηµατά, ότι επειδή µελέτησα µε
προσοχή τα προγράµµατά σας, αυτά τα οποία είχατε αναρτήσει
στο διαδίκτυο, δεν είχαν καµµία σχέση µε αυτά τα οποία είπατε
σήµερα. Είπατε τελείως καινούργια και διαφορετικά πράγµατα.
Σε σας διέκρινα έναν πλεονασµό παροχών και δαπανών. Πάντως,
άκουσα κάποιες ενδιαφέρουσες προτάσεις. 
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Ακούω σκέψεις για το τι θα κάνουµε µε την προκαταβολή των
επιχειρήσεων. Όλα αυτά είναι µέτρα, τα οποία εξετάζονται από
το οικονοµικό επιτελείο. Όποτε είµαστε έτοιµοι θα τα ανακοινώ-
σουµε, αλλά θα πρέπει πάντα να έχουµε µία εικόνα πόσο είναι
το συνολικό δηµοσιονοµικό αποτύπωµα των παρεµβάσεων, τις
οποίες θα κάνουµε. 

Πρέπει να γνωρίζουµε ότι η χώρα εξακολουθεί να έχει πρό-
σβαση στις αγορές. Όπως είδατε, βγήκαµε πρόσφατα στις αγο-
ρές µε αρκετά ικανοποιητικό επιτόκιο για τη συγκυρία. Άρα,
έχουµε µία υποχρέωση να ενισχύουµε τα ταµειακά διαθέσιµα και
από εκεί και πέρα, να ετοιµαζόµαστε για τη µεγάλη αντεπίθεση
την οποία πρέπει να κάνουµε το δεύτερο εξάµηνο του 2020 και,
φυσικά, το 2021, έτσι ώστε το συντοµότερο δυνατόν να µπορέ-
σουµε να αντιστρέψουµε τις αρνητικές επιπτώσεις αυτής της
πρωτοφανούς κρίσης. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνοντας ότι η Κυβέρνηση
είναι πάντα εδώ και παρούσα να δίνει τεκµηριωµένες απαντήσεις,
να αναγνωρίζει τα λάθη της όποτε αυτά γίνονται. 

Για το ζήτηµα των vouchers, εµείς ήµασταν αυτοί οι οποίοι πή-
ραµε πίσω το πρόγραµµα. Εµείς το πήραµε πίσω, διότι, πράγ-
µατι, το πρόγραµµα αυτό δεν προσέφερε ποιοτική
τηλεκατάρτιση στους ελεύθερους επαγγελµατίες, οι οποίοι µπή-
καν και αφιέρωσαν κάποιες δεκάδες ώρες για να καταρτιστούν.
Αυτός είναι ο λόγος που το πρόγραµµα το πήραµε πίσω. 

Το πρόγραµµα δεν ήταν ποτέ ένα υποκατάστατο εισοδήµατος.
Ήταν εισόδηµα και ταυτόχρονα δυνατότητα να αποκτήσουν οι
ελεύθεροι επαγγελµατίες νέες δεξιότητες. Το πήραµε πίσω. 

Εν πάση περιπτώσει, την αγορά των ΚΕΚ δεν τη δηµιουργή-
σαµε εµείς. Τη βρήκαµε την αγορά των ΚΕΚ. Αυτή είναι η αγορά
των ΚΕΚ. 

Σε αυτή κι εσείς δίνατε πολλά λεφτά. Δεν τα δώσαµε µόνο
εµείς. Κι εσείς δίνατε λεφτά σε αυτά τα ΚΕΚ. Και κατά συνέπεια,
εάν, κατά τα λεγόµενά σας, υπάρχει υποψία σκανδάλου, αυτή
βαρύνει πολύ περισσότερο εσάς απ’ ό,τι εµάς. Γιατί εµείς, στο
κάτω κάτω, δεν τα δώσαµε τα λεφτά. Εσείς τα δώσατε τα λεφτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εάν, όµως, το ζήτηµα είναι ζήτηµα ποιότητας, αυτός είναι ο

λόγος για τον οποίο πήραµε πίσω το πρόγραµµα. 
Πρέπει να σας πω, επίσης, ότι έχοντας κάνει αρκετή έρευνα

για το ζήτηµα αυτό, διαπιστώνω ότι η αγορά αυτή είναι µία προ-
βληµατική αγορά. Είναι µία προβληµατική αγορά η οποία πρέπει
να διορθωθεί, στην οποία πρέπει να µπούνε αυστηρά εχέγγυα
ποιότητας. Είναι µεγάλο σφάλµα, πηγαίνοντας προς τα µπρος,
να απαξιώσουµε συνολικά την έννοια της τηλεκατάρτισης. Όλη
η πολιτική µας, όχι µόνο η δική µας αλλά και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, στηρίζεται στη λογική της απόκτησης νέων δεξιοτήτων,
σε µεγάλο βαθµό µέσα από εξ αποστάσεως εκπαίδευση. 

Άρα, έχουµε µία υποχρέωση, ως Κυβέρνηση, να εξετάσουµε
διαρθρωτικά πώς δουλεύει αυτή η αγορά και να µη δίνεται η εν-
τύπωση, η οποία δυστυχώς δινόταν -και δινόταν όλα τα τελευταία
χρόνια, δεν ξεκίνησε επί ηµερών σας το πρόβληµα, πηγαίνει πιο
πίσω το πρόβληµα αυτό, δεν το διορθώσατε εσείς, έχουµε µία
ευκαιρία να το διορθώσουµε εµείς- ότι η κατάρτιση είναι απλά
ένας µηχανισµός µε τον οποίο µοιράζουµε ευρωπαϊκά χρήµατα,
επιδόµατα ουσιαστικά, χωρίς να υπάρχει κάποια ουσιαστική προ-
στιθέµενη αξία στον τελικό αποδέκτη αυτής της κατάρτισης. 

Θα τη φτιάξουµε την αγορά της κατάρτισης, θα την κάνουµε
να δουλεύει σωστά. Και πάντα αυτή η Κυβέρνηση θα έχει το θάρ-
ρος να έρχεται στη Βουλή κι όταν κάτι συµβαίνει λάθος να λέει
«αυτό ήταν λάθος, το διορθώνουµε». Διπλό λάθος είναι να µην
έχεις το θάρρος να διορθώσεις το λάθος σου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Αλέξης Τσίπρας, Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο κ. Μητσοτάκης δεν άντεξε σήµερα -στη δευτεροµιλία του δεν
άντεξε- κι έβγαλε τον πραγµατικό του εαυτό, έδειξε τα πραγµα-
τικά του συναισθήµατα.

Όχι µόνο δεν αναγνωρίζει τη στάση που επέδειξαν όλες αυτές
τις µέρες, πιστεύω όλα τα κόµµατα και, κυρίως, η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, σε αντίθεση µε τον τρόπο που ο ίδιος αντιπολιτευό-
ταν σε κρίσιµα ζητήµατα, εθνικής σηµασίας ζητήµατα, και σε ό,τι
αφορά την κρίση χρέους και σε ό,τι αφορά εθνικά ζητήµατα, κυ-
ρίως την επίλυση της διαφοράς µε τους βόρειους γείτονες, που
τότε, ουσιαστικά, είχε υιοθετήσει όλη την ακραία κριτική του
εθνολαϊκισµού και σήµερα εφαρµόζει αυτά που εµείς αποφασί-
σαµε, ορθώς, για τη χώρα -το 1/10 της υπευθυνότητας που δεί-
χνουµε εµείς σήµερα, να επιδεικνύατε εσείς τότε, η χώρα θα
ήταν σε καλύτερη θέση-, αλλά δεν έχει αναγνωρίσει τίποτα για
τις ευθύνες της δικής σας της παράταξης. 

Είναι ευθύνες διαχρονικές -και σωστά ακούστηκαν και από άλ-
λους πολιτικούς Αρχηγούς σήµερα εδώ- όχι µόνο για την πε-
ρίοδο της µεγάλης ύφεσης, το 25% του ΑΕΠ εχάθη την περίοδο
2010 - 2014, αλλά και για πριν, όταν αφήσατε, πράγµατι, τη χώρα
µε ένα έλλειµµα πάνω από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όχι µόνο
δεν αναγνωρίζετε, λοιπόν, τις δικές σας ευθύνες αλλά και µε
τρόπο εξόφθαλµα προκλητικό προσπαθείτε να οικειοποιηθείτε
τη στάση της συντριπτικής πλειοψηφίας των Ελλήνων πολιτών
και των κοµµάτων, που έβαλαν πλάτη για να βγούµε από την παν-
δηµία, προκειµένου να εµφανιστείτε ως τροπαιούχος, ότι χάρη
σ’ εσάς έγιναν όλα αυτά. 

Γιατί; Γιατί δεν ήταν αυτονόητο, όταν όλες οι χώρες, η µία µετά
την άλλη, σε όλη την Ευρώπη και σε όλο τον κόσµο, έπαιρναν
τα ίδια ακριβώς µέτρα, να πάρετε κι εσείς αυτά τα µέτρα. Άρα,
οφείλουµε τη ζωή µας σ’ εσάς. Να σας ανάψουµε κανένα κερί,
να κάνουµε και κανένα τάµα, να σας έχει καλά η Παναγία!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το κερί ατοµικώς,
κύριε Τσίπρα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ατοµικό, κύριε Πρόεδρε. Το υπόσχοµαι. 

Δεν είναι, όµως, σοβαρά αυτά τα πράγµατα και δεν είναι σο-
βαρή και υπεύθυνη στάση ηγέτη αυτή, να προσπαθεί µε τόσο
εξόφθαλµο, προκλητικό τρόπο να οικειοποιηθεί τις συλλογικές
θυσίες. 

Ναι, ήταν αυτονόητο ότι έπρεπε να κλείσουν. Σας θυµίζω ότι
στις 23 Μάρτη έγινε lockdown στην Ελλάδα. Το Βέλγιο, που είναι
πρώτη χώρα σε αριθµό θυµάτων σε όλη την Ευρώπη -εµείς εί-
µαστε στη θέση δέκα, στους δέκα καλύτερους δηλαδή, γεγονός
είναι αυτό-, µε ανάλογο πληθυσµό µ’ εµάς, έκλεισε στις 17 Μαρ-
τίου. Στις 13 του Μάρτη, δέκα µέρες πριν κλείσουµε εµείς τα
πάντα, η γειτονική µας Ιταλία είχε εκατόν τριάντα τρία θύµατα
και ήταν ένας συναγερµός αυτός. Αλλοίµονο, αν δεν προχωρού-
σαµε όλοι σε αυτό που έπρεπε να γίνει και έγινε, σωστά. 

Δεν θέλω, όµως, να µπω σε αυτή την ανούσια συζήτηση. Γιατί
είναι και ανούσιο και άχαρο και µακάβριο να συγκρίνει κανείς θα-
νάτους, να συγκρίνει τους πολλούς θανάτους σε άλλες χώρες
και µάλιστα να υπονοεί ότι οφείλονται, στην Ισπανία για παρά-
δειγµα, επειδή συγκυβερνά η Αριστερά. Τότε, πράγµατι, θα
έπρεπε να πούµε ότι η Αλβανία και η Βουλγαρία είναι οι καλύτε-
ρες χώρες στην Ευρώπη, που έχουν µικρότερο αριθµό θανάτων
από τους δικούς µας. Είναι µακάβρια αυτή η σύγκριση. Θα επα-
νέλθω, όµως, στο τέλος της οµιλίας µου, διότι ακούστηκε κάτι
το οποίο δεν θα το αφήσω ασχολίαστο. 

Θέλω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αξιοποιήσω τον
περισσότερο χρόνο της δευτεροµιλίας µου, κυρίως, σε ό,τι
αφορά τα ζητήµατα της επόµενης µέρας. Διότι, πλέον, η µεγάλη
πλειοψηφία των πολιτών που έβαλαν πλάτη γνωρίζουν ότι υπάρ-
χει ένα µεγάλο ερωτηµατικό για την επόµενη µέρα, ένα µεγάλο
ερωτηµατικό που αφορά τη ζωή τους, ένα µεγάλο ερωτηµατικό
που αφορά την εργασία τους, το εισόδηµά τους.

Πράγµατι, θέλω να σας πω ότι ανέµενα µε πολύ µεγάλο εν-
διαφέρον την οµιλία σας, που είχατε προαναγγείλει, τουλάχι-
στον, ότι θα κάνετε εξαγγελίες σε κρίσιµα ζητήµατα, ότι θα
περιγράφατε την επόµενη µέρα, τα µέτρα υποστήριξης της κοι-
νωνίας, της οικονοµίας, των εργαζόµενων, των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών. Δεν ακούσαµε, όµως, κάτι που να µας κάνει πιο
αισιόδοξους σήµερα φεύγοντας από τη σηµερινή συζήτηση. Τί-
ποτα συγκεκριµένο τουλάχιστον. Μας είπατε απλά ότι η ύφεση
θα είναι µεγάλη. Δεν είστε οικονοµικός σχολιαστής. Είστε ο Πρω-
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θυπουργός της χώρας, ο οποίος οφείλει να εκτιµήσει ποια θα
είναι αυτή η ύφεση και να πάρει µέτρα ώστε να µην είναι µεγάλη. 

Το µόνο που κατάλαβα απ’ όσα δηλώσατε είναι ότι έχετε στο
ίδιο επίπεδο εκτίµησης τον κ. Στουρνάρα και τον κ. Βαρουφάκη.
Ε, κάντε τον κ. Βαρουφάκη Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος
αν θέλετε. Διότι µας είπατε ότι είναι ευφυολόγηµα -λέει- όταν ο
Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας προβλέπει 4%, να θεωρώ
εγώ, ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι οτιδήποτε
παραπάνω θα οφείλεται σε εσάς. Ο Διοικητής της Τράπεζας της
Ελλάδος του οποίου θα ανανεώσετε τη θητεία. Μη γελάτε! Εσείς
θα το κάνετε αυτό. Εκτός αν δεν το κάνετε. Πείτε το. Βγείτε και
πείτε ότι αυτά που λέει είναι αερολογίες. Βγείτε και πείτε ότι όταν
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα προβλέπει πάνω από 10%, όταν
ο ΟΟΣΑ λέει ότι η χώρα που θα πληγεί περισσότερο σε όλη την
Ευρώπη είναι η Ελλάδα, έχουµε ένα Διοικητή της Τράπεζας της
Ελλάδος και λέει αερολογίες. Πείτε το!

Η ύφεση, όµως, η οποία θα µας χτυπήσει θα είναι τεράστια,
ακριβώς διότι εσείς δεν υιοθετείτε ένα πρόγραµµα εµπροσθοβα-
ρές, που θα κρατήσει ζωντανή την πραγµατική οικονοµία, που
θα κρατήσει σε λειτουργία τη µηχανή των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων, ώστε να µπορέσει να επανεκκινήσει πιο εύκολα. 

Ήρθατε εδώ και εξαγγείλατε -η µόνη ουσιαστική είδηση νο-
µίζω που βγήκε σήµερα- την επέκταση, την παράταση για τρεις
µόνο µήνες της προστασίας της πρώτης κατοικίας. Και συγκρί-
νετε µε το σήµερα, µετά δηλαδή την πρωτοφανή αυτή υγειονο-
µική κρίση που έχει δηµιουργήσει και πρωτοφανείς οικονοµικές
συνέπειες -κάποιοι µιλούν για τη συµµετρική µεν, αλλά και -η
χώρα µας πρωταθλήτρια- τη µεγαλύτερη κρίση που έχει αντιµε-
τωπίσει η παγκόσµια οικονοµία από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο
σίγουρα, ίσως και από τη δεκαετία του 1920-, έρχεστε και συγ-
κρίνετε τη συµφωνία που είχαµε εµείς µε τους θεσµούς, όταν η
οικονοµία έτρεχε µε 2,9 -τόσο την παραλάβατε- µε αυτό στο
οποίο βρισκόµαστε σήµερα, όπου είναι απολύτως προφανές ότι
θα δηµιουργηθεί µία νέα τεράστια «φούσκα» κόκκινων δανείων
δίπλα στην υπάρχουσα.

Και το κάνετε αυτό, ενώ γνωρίζετε ότι εµείς είχαµε ένα πλαίσιο
στο οποίο κι εσείς συµφωνήσατε τότε. Μπορεί να αποδειχθεί -
και να αποδείχθηκε- ότι ενδεχοµένως να χρειάζεται µεγαλύτερη
περίµετρος. Είχαµε, όµως, πάρει µία παράταση µέχρι τέλος του
χρόνου, ώστε µέχρι τον Δεκέµβρη του 2019, από 1-1-2020, να
κατατίθετο ένα επαρκές πλαίσιο προστασίας της πρώτης κατοι-
κίας. Δεν είχαµε πάρει παράταση για να καταργηθεί η προστα-
σία. Κι έρχεστε σήµερα εσείς και παίρνετε τρίµηνη παράταση.
Δεν θα σας κάνω κριτική γι’ αυτό το οποίο θα φέρετε. Θα το
δούµε όταν το φέρετε.

Γιατί τρίµηνη; Σε τρεις µήνες θα έχει σωθεί η ύφεση και τα
προβλήµατα στην αγορά θα έχουν εξαντληθεί; Υπάρχει κάποια
πίεση, υπάρχει ένα deadline; Εµείς, πράγµατι, είχαµε ένα dead-
line. Οι τράπεζες έπρεπε να προχωρήσουν σε πανευρωπαϊκό επί-
πεδο σε stress test. Και τα κόκκινα δάνεια πίεζαν τους
ισολογισµούς τους. Τώρα δεν θα γίνουν πουθενά stress test. Γιατί
εσείς, λοιπόν, υποχωρείτε σε αυτή την άτεγκτη κι απάνθρωπη
πίεση από την πλευρά θεσµικών παραγόντων -που δεν βγαίνουν
και δηµόσια να το πουν- ότι σε καιρό κορωνοϊού και ύφεσης, η
οποία θα είναι πρωτοφανής, πρέπει να άρουµε την προστασία
της πρώτης κατοικίας; 

Και βεβαίως να κάνω την παρατήρηση ότι το κρίσιµο ζήτηµα
δεν είναι µόνο η προστασία της κατοικίας αλλά και το νέο πτω-
χευτικό πλαίσιο, το νέο Πτωχευτικό Δίκαιο. Εδώ θα ήθελα να
ακούσω ένα σχόλιό σας. Αληθεύει ότι ετοιµάζετε ένα σχέδιο εξα-
έρωσης της µεσαίας τάξης; Ποιο θα είναι αυτό το πλαίσιο; 

Φέραµε επανειληµµένα τροπολογία, για να υπάρξει παράταση
µέχρι τέλος του χρόνου. Αυτή την τροπολογία δεν την κάνατε
δεκτή. Τώρα έρχεστε και παρατείνετε τρεις µήνες. Προφανώς,
την 1η Αυγούστου –εκτός εάν ετοιµάζετε σχέδια να αποδράσετε
µέχρι τότε- το πρόβληµα θα είναι εδώ και θα πρέπει σε αυτό το
πρόβληµα να απαντήσετε. Είναι ένα µείζον κοινωνικό πρόβληµα.

Έρχεστε και λέτε ότι έχετε δώσει 24 δισεκατοµµύρια. Εντάξει,
άµα δώσατε 24 δισεκατοµµύρια, µία χαρά είµαστε. Εµείς είπαµε
26 δισεκατοµµύρια, δηλαδή, 14 και 12 εγγυήσεις. Για δύο δισε-
κατοµµύρια θα τα χαλάσουµε; Μία χαρά είναι το πρόγραµµα.

Πού είναι αυτά τα λεφτά; Είναι λεφτά για να εξαγγέλλονται στις
ειδήσεις. Αλλά στις πραγµατικές επιχειρήσεις και στους δικαιού-
χους δεν έχει πάει ούτε 1 ευρώ. Είναι τα λεφτά της εξαγγελίας
αυτά! Ούτε 1 ευρώ, όµως, δεν έχει πάει!

Η πραγµατικότητα είναι αυτή η οποία δείχνει πόσοι αλήθεια
είναι αυτοί που έχουν πάρει σήµερα το επίδοµα των 800 ευρώ,
ποιοι και πόσοι είναι αυτοί που έχουν πάρει τα 600 ευρώ. 

Ετέθη το ερώτηµα -νοµίζω ο κ. Βαρουφάκης το έθεσε- για την
προκαταβολή φόρου. Είναι απολύτως λογικό να τίθεται αυτό το
ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κ. Βελόπουλος. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, δεν άκουσα
τον κ. Βελόπουλο. Δεν ήµουν στην Αίθουσα.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Τι να πω τώρα! Μας αντιγράφουν όλοι. Εµείς το
έχουµε θέσει το θέµα της προκαταβολής φόρου. Επιτέλους!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εντάξει, κι εσείς. Εν πάση περιπτώσει, θετικά
θέλω να µιλήσω, όχι αρνητικά.

Είναι κρίσιµο κι εύλογο να τίθεται το ερώτηµα αυτό. Διότι µία
τουριστική επιχείρηση θα έχει δραστική µείωση των εισοδηµά-
των της το 2020. Προφανώς και θα δυσκολευτεί να πληρώσει
ακόµη και τον φόρο που αναλογεί το 2019. Πώς θα καταφέρει
αυτή η επιχείρηση να καταβάλλει προκαταβολή µε βάση το εισό-
δηµα αυτό; Οι κλειστές επιχειρήσεις, οι επιχειρήσεις σε ανα-
στολή υποχρεούνται να καταβάλουν δηµοτικά τέλη σήµερα.
Έχουν πάγια και ανελαστικά έξοδα. Τι θα κάνετε γι’ αυτό; 

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν δοθεί 138 δισεκατοµµύρια για
την ενίσχυση και τον δανεισµό των µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων. Εσείς εδώ τι ακριβώς κάνετε; Τι θα γίνει µε τη δυνατότητα
των τραπεζών να έχουν δυνατότητα δανεισµού µέσα από το
έκτακτο πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας; Θα
δοθούν αυτά τα χρήµατα στην πραγµατική οικονοµία µέσα από
εγγυήσεις ή οι τράπεζες θα συνεχίζουν να έχουν τις κάνουλες
κλειστές και θα δανείζουν µόνο σε όποιον µπορεί να αποδείξει
ότι δεν χρειάζεται δανεισµό; Γιατί αυτό συµβαίνει σήµερα! Αυτά
είναι κρίσιµα ερωτήµατα. Περιµένει να τα ακούσει ο κόσµος της
αγοράς.

Βέβαια, ο κόσµος της αγοράς έχει δει και πολλά ευτράπελα.
Εξαγγείλατε -είναι απ’ αυτά που εξαγγέλλονται ωραία- και συγκε-
κριµένα ο κ. Σταϊκούρας στις 17 Μαρτίου «πάγωµα» της εξυπηρέ-
τησης των χρεών προς τις τράπεζες. Ουδέποτε νοµοθετήθηκε και
οι οφειλέτες συνεχίζουν να πληρώνουν κανονικά ή «κοκκινίζουν»
τα δάνειά τους. Και οι οχλήσεις των εισπρακτικών εταιρειών συ-
νεχίζονται παρά τις κυβερνητικές διαβεβαιώσεις για το αντίθετο.

Πήγατε και αναστείλατε για εβδοµήντα πέντε µέρες τις µετα-
χρονολογηµένες επιταγές, επίσης δηµιουργώντας µία ανισορρο-
πία στην αγορά. Σφίξατε τη θηλειά σε αυτούς που έχουν στα
χέρια τους τις επιταγές, χωρίς να προβλέψετε προεξόφληση από
τις τράπεζες παρά µόνο για πολύ λίγους, για τα δάνεια των ενή-
µερων εξαγωγέων. Η δε µεγάλη πλειοψηφία της µικροµεσαίας
επιχειρηµατικότητας είναι αυτή, η οποία παραµένει αποκλει-
σµένη από το τραπεζικό σύστηµα. Δώσατε, δηλαδή, παράταση
που αφορά µόνο αυτόν που εκδίδει τις επιταγές και όχι τον κοµι-
στή. Είναι τεράστια αυτά τα ζητήµατα και θέλουν απαντήσεις. 

Μας λέτε ότι δεν γίνονται απολύσεις. Μήπως σας αποκρύ-
πτουν την πραγµατικότητα; Μόνο τον Μάρτιο έγιναν σαράντα
δύο χιλιάδες λιγότερες προσλήψεις...

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Πριν τα µέτρα. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ναι, ακριβώς αυτό σας λέω. Πριν έρθει ο ου-
σιαστικός λογαριασµός.

Διότι είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρώπη που επιδοτείται
η αναστολή της εργασίας. Προφανώς δεν µπορεί να είναι και
αναστολή και παύση και ανεργία. Όταν, όµως, αυτές οι επιχει-
ρήσεις θα έρθουν να δουλέψουν, να επανεκκινήσουν, χωρίς καµ-
µία ουσιαστική στήριξη, οι απολύσεις προφανώς θα είναι
ανεξέλεγκτες. Δεν θα φταίνε οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες γι’
αυτό.
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Πείτε µου εσείς τώρα: Πώς θα µπορέσει ένας επιχειρηµατίας
που έχει ένα εστιατόριο που είναι στο χώρο της εστίασης και
είναι αναγκασµένος τώρα που ανοίγει ο καιρός να έχει ένα τρα-
πέζι έξω, ενώ είχε τέσσερα, να κρατήσει τον ίδιο αριθµό των ερ-
γαζοµένων που είχε; 

Μα είναι δυνατόν, να έρχεστε εδώ, λες και είστε από άλλη
χώρα και να µε επικρίνετε κι από πάνω, που σας λέω ότι µε την
πολιτική σας θα γιγαντωθεί ο αριθµός των απολύσεων και της
ανεργίας; Εκτός εάν θέλετε να συνεχίσουµε να ζούµε σε µία κα-
τάσταση εικονικής πραγµατικότητας, να βλέπουµε µονάχα αυτά,
τα οποία επιλέγουν να µας δείχνουν τα µέσα ενηµέρωσης και τα
site -που αφειδώς χρηµατοδοτείτε- και να σας αποθεώνουµε όλοι
και να λέµε τι καλός που είστε!

Όσο αφορά το πρόγραµµα «SURE»: Προφανώς, και τώρα θα
αλλάξετε την τακτική, διότι ούτε σε αυτό το πρόγραµµα δεν θα
µπορούσατε να µπείτε. Διότι η Ευρωπαϊκή Ένωση φτιάχνει πρό-
γραµµα επιδότησης της εργασίας κι όχι επιδότηση αναστολής
της εργασίας. Τώρα φυσικά, θα το µαγειρέψετε λίγο, θα το κου-
κουλώσετε. Θα πείτε ότι το καθεστώς, το οποίο δηµιουργήσαµε
ως ευκαιρία µέσα στην κρίση, της εκ περιτροπής εργασίας, θα
γίνει πάγιο, δηλαδή µισή δουλειά, µισός µισθός κι ένα κοµµάτι
του µισθού θα το δίνει ο εργοδότης κι ένα κοµµάτι θα το δίνει
ενδεχοµένως η Ευρωπαϊκή Ένωση. Ωραία πράγµατα!

Θα µπορούσα να µιλάω ώρες να κάνω και συγκρίσεις µε το τι
ακριβώς γίνεται στη Γαλλία, στη Σουηδία, στη Δανία. Το 100%
δίνει η Γαλλία, το 95% η Σουηδία, το 75% η Δανία. 

Αλλά υπάρχουν και ειδικές οµάδες πληθυσµού. Για παρά-
δειγµα, υπάρχει το πρόβληµα των αγροτών. Το δικό µας πρό-
γραµµα το «Μένουµε Όρθιοι», -το οποίο λοιδορείτε διαρκώς- είχε
αυτή τη λογική. Τη λογική, δηλαδή, τού ότι έχεις συγκεκριµένο
ντεπόζιτο καυσίµων το οποίο είναι γεµάτο. Και αφήστε τα τώρα
αυτά ότι δεν το υπόγραψε ο Τσακαλώτος. Και αφήστε αυτή την
υποτιµητική συµπεριφορά. Κυβερνήσαµε τεσσεράµισι χρόνια και
βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια, εκεί που εσείς αποτύχατε
τρεις φορές. Και ρυθµίσαµε το χρέος και έχουµε δηµιουργήσει
εµείς την αξιοπιστία της χώρας διεθνώς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς δηµιουργήσαµε την αξιοπιστία την οποία εξαντλήσατε

µέσα σε οκτώ µόλις µήνες, υποσχόµενος ότι µέσα από µειώσεις
φόρων σε υψηλά εισοδήµατα θα φέρετε ανάπτυξη 4%. Και τώρα
σας έσωσε ο κορωνοϊός βέβαια διότι θα λέτε «έφταιγε ο κορω-
νοϊός». Αλλά η αλήθεια είναι ότι επί τρία συνεχόµενα τρίµηνα,
από τότε που παραλάβατε µε 2,9% ανάπτυξη, είχαµε επιβρά-
δυνση. Και η αλήθεια επίσης είναι ότι πριν έρθει ο κορωνοϊός,
στις αρχές του 2020, ήσασταν 2 δισεκατοµµύρια κάτω από τον
στόχο για το πλεόνασµα.

Οι αγρότες, λοιπόν, τι θα κάνουν; Πώς θα επιβιώσουν οι αγρό-
τες; Έχετε κάποιο σχέδιο για τους αγρότες; 

Εµείς λέγαµε να υπάρξει µη επιστρεπτέα ενίσχυση σε συγκε-
κριµένους κλάδους παραγωγής, στον τουρισµό, στην αγροτική
παραγωγή, στους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες. Εσείς λέτε, επι-
στρεπτέα και αυτή η επιστρεπτέα δύο χρόνια άτοκη και µετά θα
δούµε. Κάτι ακούµε για κάτι επιτόκια, τα οποία είναι τοκογλυ-
φικά.

Η λογική µας, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, είναι ότι όταν έχεις
ένα ντεπόζιτο το οποίο έχει καύσιµα, για να µπορέσεις να βγεις
από την καταιγίδα, να σταθείς όρθιος, πρέπει να το αξιοποιήσεις
και όχι να το εξαντλήσεις κάνοντας κύκλους µέσα στην καται-
γίδα. Αυτό κάνετε εσείς τώρα.

Στον πολιτισµό υπάρχουν χιλιάδες άνθρωποι εργαζόµενοι και
επιχειρήσεις. Η θερινή περίοδος είναι ζωτικής σηµασίας για αυ-
τούς. Προαναγγείλατε ακύρωση όλων των εκδηλώσεων. Δεν
υπήρξε η παραµικρή στήριξη σε αυτούς τους ανθρώπους παρ’
ότι πολλοί σηµαντικοί άνθρωποι από τον Μίκη Θεοδωράκη µέχρι
σηµαντικοί συνθέτες και στιχουργοί έχουν βγει και έχουν µιλήσει
για ενίσχυση στον κόσµο του πολιτισµού. 

Είναι φανερό ότι η σχέση που θέλετε να έχετε εσείς µαζί τους
είναι να τους χρησιµοποιείτε ως φωτογραφικό ντεκόρ σε σκηνο-
θετηµένα στιγµιότυπα για λόγους επικοινωνιακής εκµετάλλευ-
σης. Αλλά για να στηρίξετε διακόσιες χιλιάδες ανθρώπους που
σήµερα βυθίζονται στην κρίση δεν έχετε σχέδιο. 

Κλείνω µε τον τουρισµό. Συµβάλλει 20% στο ΑΕΠ της χώρας.
Θα υπάρξει κάποιο σχέδιο συγκεκριµένο για προγράµµατα κοι-
νωνικού τουρισµού έστω, για να ενισχυθεί ο εσωτερικός τουρι-
σµός;

Αν δεν έχετε κανένα σχέδιο και είσαστε στο «βλέπουµε και κά-
νουµε» τουλάχιστον µην κατηγορείτε την Αντιπολίτευση που
κάνει αυτό που υποχρεούται, δηλαδή να σας κάνει κριτική, και
µην ενοχλείστε κιόλας από την κριτική αυτή.

Βλέπω δίπλα σας τον κ. Βρούτση, κάθεται εκεί αµίλητος. Εν-
τάξει, εδώ µιλάµε για κορυφαίο θράσος. Ήρθατε και κατηγορή-
σατε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε να υλοποιήσει προγράµµατα
κατάρτισης τα οποία είχατε δεσµεύσει εσείς γιατί το πλαίσιο
ήταν 2014 - 2020, το ξέρετε αυτό, διότι αν δεν υλοποιούσε προ-
γράµµατα κατάρτισης, δεν θα µπορούσε καν να εκταµιεύσει
αυτά τα χρήµατα, αλλά ήταν προγράµµατα κανονικά. Και δεν
έδινε απευθείας αναθέσεις σε έξι ιδιοκτήτες φίλους µας που
έχουν σχέση µε τους συνεργάτες των Υπουργών µας, αλλά έδινε
σε κοινωνικούς φορείς. 

Δεν µου απαντήσατε, όµως: αισθάνεστε άνετα που επί τρεις
εβδοµάδες ο Υπουργός σας, δίπλα σας τον έχετε, έβγαινε στις
τηλεοράσεις ενώ είχε την επιστολή που σας έδωσα από την Επί-
τροπο και έλεγε ψέµατα στον ελληνικό λαό, ότι είναι άρτια τα
προγράµµατα µε κάποια µικρά ψεγάδια -τώρα είπατε εσείς ότι
ήταν άθλια τα προγράµµατα- και ότι δεν µπορούσε να κάνει αλ-
λιώς διότι έπρεπε τα χρήµατα αυτά να τα εκταµιεύσει; Ψευδόταν
και τον κρατάτε τον ψεύτη και τον υβριστή! 

Τι να καταλάβω εγώ, λοιπόν; Να καταλάβω εγώ ότι είσαστε
τόσο καλός που παραδέχεστε τα λάθη σας; Αν τα παραδέχεστε,
θα τον είχατε διώξει. Ή να καταλάβω ότι φοβάστε να τον διώξετε
µη µιλήσει και πει πράγµατα που δεν πρέπει να πει;

Να µην ξεχάσω να πω για τις µάσκες. Ωραίο είναι αυτό το πα-
ραµυθάκι να τις ράβουµε, αλλά κοιτάξτε να δείτε, µια πολυµελής
οικογένεια εάν πρέπει να ξοδεύει 10 ευρώ την ηµέρα για να βρί-
σκει µάσκες, µε τα εισοδήµατα να έχουν φτάσει στο ναδίρ, νο-
µίζω ότι αυτό δεν είναι σοβαρή κατάσταση. Και εν πάση
περιπτώσει πρέπει να υπάρξει διατίµηση. Έκαναν 6 λεπτά και
τώρα φτάνουν 1,2 - 1,6 ευρώ η µία.

Και έρχοµαι και κλείνω µε το εξής, για να µη µακρηγορώ και
απασχολώ άλλο, κύριε Πρόεδρε. 

Είπα ότι στην αρχή της τοποθέτησής, κύριε Μητσοτάκη, δεν
µπορέσατε παρά να βγάλετε τον πραγµατικό σας εαυτό, αυτόν
του αγνώµονα, που δεν αναγνωρίζει τη στάση της Αντιπολίτευ-
σης παρά τη βλέπει ως αδυναµία. Και ήρθατε εδώ και είπατε
αυτό το οποίο προφανώς εσείς το διαδίδετε τόσον καιρό στο δια-
δίκτυο, «τι θα γινόταν σε αυτή την χώρα αν…». Αν τι; Αν ήταν ο
ΣΥΡΙΖΑ στην κυβέρνηση και δεν ήσασταν εσείς, ο σωτήρας µας;

Θα σας πω εγώ, λοιπόν, τι θα γινόταν. Πρώτα απ’ όλα δεν θα
υπήρχε Υπουργός Ανάπτυξης ο οποίος την ώρα της κρίσης θα
έβγαινε και θα έλεγε ότι είναι η φυσική ροπή της αγοράς η αι-
σχροκέρδεια και δεν χρειάζεται διατίµηση. 

Δεν θα υπήρχε Υπουργός, ο οποίος θα έβγαζε tweet να διαφη-
µίζει 5 ευρώ µαθήµατα Αρχαίων Ελληνικών, όταν όλοι µας
έπρεπε και είχαµε µπει σε ένα καθεστώς αλληλεγγύης. 

Δεν θα υπήρχε Υπουργός να βγαίνει και να υβρίζει τους Έλ-
ληνες πολίτες που κάθονται σπίτι τους και δεν έχουν εισόδηµα
ότι θα γίνουν τριακόσια κιλά. 

Δεν θα υπήρχε Υπουργός να στήνει δουλίτσες. Δεν θα ανέ-
βαινε από τα 800 ευρώ στα 1.600 ευρώ η τιµή της κλίνης στα
ιδιωτικά νοσηλευτήρια. Δεν θα πήγαιναν 30 εκατοµµύρια ευρώ
για τεστ στους ιδιώτες αλλά θα πήγαιναν στα δηµόσια ιδρύµατα. 

Δεν θα είχαµε Υπουργό, σαν τον κ. Βρούτση, να κάνει δουλειές
µε κέντρα κατάρτισης και να εξευτελίζει εκατόν πενήντα χιλιάδες
επιστήµονες ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Θα είχαµε σταθεί δίπλα σε όλους όχι µόνο στους ασθενεί,
αλλά και σε αυτούς που δεν έχουν τη δυνατότητα να ατενίσουν
µε αισιοδοξία το µέλλον γιατί δεν θα έχουν εισόδηµα. Θα εφαρ-
µόζαµε ό,τι σε όλη την Ευρώπη, θα επιδοτούσαµε την εργασία,
θα δίναµε τη δυνατότητα να στηριχθεί η οικονοµία, ναι, από το
«µαξιλάρι» που εµείς δηµιουργήσαµε από τις θυσίες του ελληνι-
κού λαού για µια ώρα ανάγκης και όχι για να τα κρατήσουµε,
προκειµένου κάποιοι άλλοι, που θα σίγουρα θα χρειαστούν στο
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µέλλον -µεγάλες επιχειρήσεις- να έχουν τη δυνατότητα να χρη-
µατοδοτηθούν, αλλά η µικρή και µεσαία επιχείρηση, η εργασία,
ο κόσµος της δουλειάς. Αυτό θα κάναµε εµείς και αυτό θα κρίνει
ο ελληνικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ))
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα η

κ. Φωτεινή Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, αναφερθήκατε και στην πρωτολογία σας
στο γεγονός ότι έχει αυξηθεί η εµπιστοσύνη των πολιτών προς
την πολιτεία. Πράγµατι. 

Όπως επίσης, ότι έχει ενισχυθεί η εθνική αυτοπεποίθηση και
ότι υπάρχει µια χαραµάδα αισιοδοξίας στον ελληνικό λαό ότι
µπορούµε να τα καταφέρουµε. 

Αναµφίβολα κάνατε το καθήκον σας -δεν µηδενίζουµε το έργο
που έχει γίνει, αλλά προφανώς υπάρχουν κενά, παραλείψεις, κα-
θυστερήσεις και λάθη- και αναµφίβολα και εµείς από τη µεριά
µας συµβάλαµε σε αυτό το κλίµα µε την υπεύθυνη στάση µας. 

Όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, αυτός ο σπόρος που φυτέψαµε
όλο αυτό το διάστηµα θέλει πότισµα για να φυτρώσει. Και αλί-
µονο, το λέω αυτό γιατί, αν τώρα δεν προσέξουµε, δεν κάνουµε
όλα όσα χρειάζεται -και γι’ αυτό καταθέτουµε διαρκώς όλες
αυτές τις προτάσεις- η κρίση που θα ακολουθήσει θα συντρίψει
την αισιοδοξία και θα επαναφέρει την οργή, την ανασφάλεια και
την αβεβαιότητα.

Για αυτό και θεωρώ ότι είναι απολύτως κυνική όλη αυτή η συ-
ζήτηση µε τον τρόπο που γίνεται για το θέµα της ύφεσης, γιατί
πίσω από κάθε µονάδα κρύβονται λουκέτα, ανεργία, περικοπές,
φτώχεια, απόγνωση. Οφείλουµε, λοιπόν, όλοι να είµαστε πολύ
πιο προσεκτικοί, γιατί αν δεν τα καταφέρουµε, αυτό σηµαίνει ότι
ανοίγουµε τον δρόµο στον λαϊκισµό, στην ακροδεξιά και σ’ έναν
νέο διχασµό. Έχουµε, λοιπόν, υποχρέωση όλοι µας εδώ µέσα,
στον βαθµό που αναλογεί στον καθένα µας, ανάλογα µε τον ρόλο
του να αποτρέψουµε αυτήν την εξέλιξη στον τόπο.

Η δίκαιη κατανοµή, λοιπόν, των βαρών στα δύσκολα που µας
περιµένουν δεν πρέπει να µείνει απλώς ένας λόγος κενός περιε-
χοµένου. Πρέπει να αποδειχτεί στην πράξη µε πολύ συγκεκρι-
µένα µέτρα και πολιτικές επιλογές, µε έναν στόχο, να µην
πληρώσουν και πάλι το µάρµαρο οι πιο αδύναµοι. Και η δική µας
ευθύνη είναι ακριβώς µε τις προτάσεις µας να φροντίσουµε να
µη συµβεί αυτό. Είµαστε, λοιπόν, προσηλωµένοι σε αυτόν τον
στόχο. 

Θέλω να πω δύο λόγια για τους πόρους. Σίγουρα δεν υπάρχει
το «λεφτόδεντρο». Όµως, υπάρχουν σηµαντικές δυνατότητες
σήµερα, πριν απ’ όλα, γιατί, όπως είπατε και εσείς, λόγω της κρί-
σης και όχι για κάποιον άλλο λόγο, συµµετέχουµε στο QE. Αυτό
µας δίνει τη δυνατότητα για ρευστότητα µε χαµηλά επιτόκια.
Πρέπει να τα αξιοποιήσουµε. Η Κυβέρνηση πρέπει να αξιοποι-
ήσει γρήγορα και στο έπακρο όλους τους πόρους από το ΕΣΠΑ
και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και τα εργαλεία που
µας δίνει. Και, βεβαίως, πρέπει να αξιοποιήσουµε το γεγονός ότι
δεν υπάρχουν δηµοσιονοµικοί περιορισµοί για το 2020, καθώς
και τους πόρους του «SURE», που δεν είναι λίγοι, αλλά πρέπει
να διεκδικήσουµε στο επίπεδο της Ένωσης να αυξηθούν το επό-
µενο διάστηµα, γιατί είναι ένα σηµαντικό πρόγραµµα.

Έρχοµαι, λοιπόν, στα επιµέρους ζητήµατα. Όσον αφορά τους
πλειστηριασµούς, περίµενα ότι στη δευτερολογία σας θα απο-
δεχόσασταν τουλάχιστον, αφού δίνετε αυτή την παράταση στο
αποτυχηµένο πρόγραµµα που σας περιέγραψα και πριν µε στοι-
χεία, την πρότασή µας για διακοµµατική επιτροπή. Αντί για αυτό
εσείς επιµένετε ότι θα παρουσιάσετε ένα άλλο νέο σχέδιο, το
οποίο µε ποιον το έχετε  συζητήσει, κύριε Πρωθυπουργέ; Μόνο
µε τους τραπεζίτες; 

Εγώ επιµένω και το επαναφέρω το ζήτηµα. Όλοι σε αυτή την
Αίθουσα  συµφωνούµε. Βγείτε τώρα και πείτε ότι αποδεχόµαστε
την πρόταση να γίνει διακοµµατική επιτροπή και όλοι µαζί να συ-
ζητήσουµε και να βρούµε µια λύση. Είναι ένα από τα µεγαλύτερα
προβλήµατα και το έχουµε µπροστά µας. Και, βέβαια, είναι και η
µεγαλύτερη απόδειξη ότι δεν έχουµε αφήσει πίσω µας τις δε-

σµεύσεις. Θα µας ακολουθούν οι δεσµεύσεις της προηγούµενης
κυβέρνησης για τα παιδιά και τα εγγόνια µας. Μη λέµε τώρα ό,τι
θέλουµε.

Όσον αφορά τα εργασιακά, εάν δεν ληφθεί τώρα µέριµνα,
οδηγούµαστε σε ριζική µετατροπή των όρων και των συµβάσεων
εργασίας στην Ελλάδα. Θα µιλάµε για ένα κύµα, για εργασιακό
µεσαίωνα, για µερική απασχόληση µε πολύ µειωµένες αµοιβές.
Χτυπάµε το καµπανάκι του κινδύνου. Αυτό δεν µπορείτε να το
επιτρέψετε, και µάλιστα µε την υπογραφή, σας να συµβεί.

Δεύτερο θέµα για τα εργασιακά: Ξέρετε πάρα πολύ καλά,
κύριε Πρωθυπουργέ, ότι υπάρχουν πάρα πολλές συµβάσεις που
έχουν λήξει και σας ζητάµε εδώ και καιρό και εµείς και η ΓΣΕΕ
να νοµοθετήσετε για την παράτασή τους. Κάντε το! Γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι δεν είναι δυνατόν να ξεκινήσουν διαπραγ-
µατεύσεις µέσα σε αυτή την κρίση για την ανανέωση των συµ-
βάσεων. Νοµοθετήστε, λοιπόν!

Σας φωνάζαµε τόσους µήνες να κηρύξετε υποχρεωτική την
κλαδική σύµβαση στον επισιτισµό. Αφορούσε η σύµβαση αυτή
τετρακόσιες χιλιάδες εργαζόµενους και µε πάρα πολύ κόπο -σας
διαβεβαιώ- κατέληξαν σε αυτή τη συµφωνία. Το ότι δεν το πρά-
ξατε όλο το προηγούµενο διάστηµα σήµερα τους καθιστά ακόµα
πιο ευάλωτους µέσα στην τεράστια κρίση που γνωρίζει ο κλά-
δος.

Όσον αφορά τις συντάξεις, σας λέγαµε όλο αυτό το διάστηµα
ότι αφήσατε ακάλυπτους περίπου εκατόν είκοσι χιλιάδες συντα-
ξιούχους που εκκρεµεί η έκδοση της σύνταξής τους και δεν
έχουν κανένα έσοδο.

Πρέπει να σας πω, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι παραλάβατε πε-
ρίπου εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες εκκρεµείς συντάξεις και κα-
ταφέρατε τον Φεβρουάριο προ κρίσης να ανεβάσετε αυτόν τον
αριθµό στις εκατόν εξήντα χιλιάδες διακόσιες. Είναι 22% αύξηση
των εκκρεµών συντάξεων. Αυτό εσείς το χαρακτηρίζετε αποτε-
λεσµατική πολιτική; Εγώ το χαρακτηρίζω ανικανότητα.

Έρχοµαι στο περίφηµο επίδοµα του Πάσχα. Σας έχουµε ζητή-
σει και µε τροπολογία που καταθέσαµε να επεκταθεί στους αστυ-
νοµικούς, στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων που είναι στην
πρώτη γραµµή όλο αυτό το διάστηµα και στους εργαζόµενους
στις κοινωνικές υποδοµές. 

Στις 17 Μαρτίου εσείς ο ίδιος, κύριε Πρωθυπουργέ, σε διάγ-
γελµά σας είπατε ότι θα µεριµνήσετε για τη στήριξη των  αστυ-
νοµικών και των ενστόλων γενικότερα και ότι δεν µπορεί να µένει
η ευγνωµοσύνη µονάχα στα λόγια. Δεν έχετε µεριµνήσει, όµως.
Μεριµνήσετε µόνο στο να κοπούν από το επίδοµα. Ιδού πεδίον
δόξης λαµπρόν! Να είστε συνεπείς µε αυτά που λέτε στο δικό
σας διάγγελµα.

Στους ανθρώπους του πολιτισµού είναι τεράστιο το πρόβληµα,
διότι είναι ολοφάνερο ότι δεν θα µπορέσουν να έχουν δουλειά
για πάρα πολύ καιρό. Τι θα γίνει µε όλους αυτούς; Χρειάζεται ει-
δικό σχέδιο στήριξης του συγκεκριµένου κλάδου και δεν έχουµε
ακούσει απολύτως τίποτα. 

Για το voucher θα πω δυο κουβέντες, γιατί αυτό που µας εν-
διαφέρει είναι να πάµε µπροστά. Δεν είχα σκοπό να αναφερθώ
ξανά στη δευτερολογία µου σε αυτό, αλλά επειδή πάλι προσπα-
θήσατε να ρίξετε τους προβολείς προς τα πίσω και να υπονοή-
σετε ότι άλλοι προ του κ. Τσίπρα έχουν την ευθύνη, πρέπει να
σας πω ότι η κοµπίνα δεν αφορά τα κέντρα δια βίου κατάρτισης,
αφορά το µητρώο µε τις πλατφόρµες που φτιάξατε εσείς και το
φτιάξατε µέσα σε τρεις ηµέρες, η Κυβέρνησή σας, όχι εσείς προ-
σωπικά, όµως, εσείς τελικά έχετε την ευθύνη. 

Παρασκευή µεσηµέρι βγήκε η προκήρυξη για να γίνει το µη-
τρώο µε τις πλατφόρµες, Κυριακή απόγευµα έληγε και Δευτέρα
πρωί ως διά µαγείας µια τριµελής επιτροπή είχε αξιολογήσει όλη
αυτή την ιστορία -µέσα στο Σαββατοκύριακο έγιναν όλα- διάβασε
εκατό χιλιάδες σελίδες εκπαιδευτικού υλικού, κατέληξε και
έφτιαξε το µητρώο, στο οποίο υποχρεωτικά κατευθύνατε εκατόν
ογδόντα χιλιάδες επιστήµονες µε τις κρυφές οδηγίες στα µικρά
γράµµατα ότι ξέρετε πώς θα αφήνετε το ποντίκι να τρέχει και να
γυρνάνε οι σελίδες χωρίς να κάνετε απολύτως τίποτα, γιατί ξέ-
ρατε εξ αρχής ότι το πρόγραµµα είναι και «µαϊµού». Εκτός από
την κοµπίνα που στήθηκε, το πρόγραµµα ήταν επί της ουσίας
«µαϊµού» µε τις ευλογίες και την καθοδήγηση του Υπουργείου.
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Πολλοί από αυτούς που το πήρανε δούλευαν µε τηλεργασία πα-
ραλλήλως και γνώριζαν πολύ περισσότερα από αυτά που προ-
σπαθήσατε να τους διδάξετε. 

Σίγουρα ο χώρος των κέντρων κατάρτισης χρειάζεται αναβάθ-
µιση και αξιολόγηση και πιστοποίηση και κριτήρια ιδιαίτερα στην
επόµενη περίοδο, που µπορούν να διαδραµατίσουν πολύ σο-
βαρό ρόλο, δεδοµένου ότι πάρα πολλές οικογένειες θα αποφύ-
γουν να στείλουν τα παιδιά τους στο εξωτερικό. Είµαστε, λοιπόν,
εδώ να συζητήσουµε πώς θα γίνει αυτό. Όµως, µη τους ρίχνουµε
τα βάρη για την κοµπίνα που στήθηκε, διότι δεν συµµετείχαν.

Έρχοµαι, λοιπόν, στα θέµατα της υγείας. Επειδή περνάµε από
την οξεία φάση, όπως είπα και πριν, στη φάση τη δύσκολη, που
πρέπει να συµβιώσουµε πια µε τον ιό, το πρώτο πράγµα που πρέ-
πει να κάνουµε είναι ένα ολοκληρωµένο σύστηµα πρωτοβάθµιας.
Αν αυτό δεν υπάρξει, δεν µπορούµε να πετύχουµε σε ζητήµατα
πρόληψης και αποτελεσµατικής και έγκαιρης αντιµετώπισης των
ανθρώπων που θα νοσήσουν το επόµενο διάστηµα. Παρακολού-
θηση, λοιπόν, και φροντίδα αποτελεσµατική µπορεί να γίνει µόνο
µέσα από ένα σοβαρό σύστηµα πρωτοβάθµιας και το σοβαρό
σύστηµα πρωτοβάθµιας πρέπει να έχει κινητά συνεργεία, πρέπει
να έχει επισκέψεις στα σπίτια. Για αυτά τα κινητά συνεργεία και
το ολοκληρωµένο σύστηµα της πρωτοβάθµιας θα πρέπει να
αξιοποιηθούν όλες οι δοµές που υπάρχουν αυτή τη στιγµή από
τους δήµους, πιστοποιηµένους ιδιώτες, και, βεβαίως, τα πολύ-
παθα κέντρα υγείας που υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα υπό την
αυστηρή εποπτεία φυσικά του ΕΟΠΥΥ.

Και επειδή πια πρέπει να οργανώσουµε ακόµα καλύτερα τα ζη-
τήµατα της υγείας και της ασφάλειας των πολιτών, είναι φανερό
ότι πρέπει να αφήσουν πίσω κάποιοι τα όνειρα για υγεία πολλών
ταχυτήτων, προνοµιακή για τους έχοντες και προνοιακή για τους
µη έχοντες. Αυτά ελπίζω ότι οριστικά ανήκουν στο παρελθόν ως
σχεδιασµοί.

Και για να αναβαθµιστεί και να αναγεννηθεί το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας χρειάζεται πριν από όλα πόρους. Χρειάζεται πόρους και
για την καλύτερη οργάνωση και ενίσχυση των νοσοκοµείων και
για την έρευνα που πρέπει ταυτόχρονα να γίνεται. Χρειάζεται να
δοθούν πόροι για ψηφιακή τεχνολογία στα δηµόσια νοσοκοµεία,
για µόνιµες προσλήψεις, για καλύτερες υποδοµές. Χρειάζεται
αποκέντρωση στη διοίκηση και αξιοκρατική διοίκηση -επιτέλους!-
και όχι κοµµατική. Χρειάζεται ειδικό σχέδιο για τα νησιά και τις
αποµακρυσµένες περιοχές και βέβαια, σχέδιο για την αντιµετώ-
πιση βιολογικών απειλών που µπαίνουν πια οριστικά στη ζωή µας.
Όλα αυτά πρέπει να περιλαµβάνει ένα σχέδιο αναγέννησης του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Έρχοµαι στο προσφυγικό-µεταναστευτικό, διότι τα πρόσφατα
γεγονότα στη Σάµο πρέπει όλους να µας ενεργοποιήσουν και να
µας κινητοποιήσουν. Είναι φανερό ότι µετά την πρώτη φάση,
όπου µε απόλυτη αποτυχία προσπαθήσατε να αντιµετωπίσετε το
ζήτηµα µε αυταρχισµό και µε επιτάξεις στα νησιά, περάσαµε σε
ένα στάδιο µε υποσχέσεις των αρµόδιων Υπουργών χωρίς αντί-
κρισµα, που µονάχα ρίχνουν λάδι στη φωτιά.

Και θέλω να σας ενηµερώσω ότι οι αποθήκες ψυχών έχουν πια
γίνει πυριτιδαποθήκες. Και όπως έδειξε και η φωτιά στη Σάµο
είναι πάρα πολύ εύκολο να ανάψει η φωτιά, όχι µόνο αυτή η
φωτιά η πραγµατική που ζήσαµε. Είναι µέσα στους οικισµούς, τα
προβλήµατα είναι τεράστια. Στην ανθρωπιστική κρίση έχει προ-
στεθεί και η υγειονοµική. 

Το ζήτηµα θέλει άµεση αντιµετώπιση και θέλει άµεση αντιµε-
τώπιση και από την πλευρά της Κυβέρνησης, αλλά επιτέλους να
εγκαταλείψετε την αφωνία στο εξωτερικό, µπας και αλλάξει τί-
ποτα στην πολιτική της Ευρώπης για το µεταναστευτικό. Διότι οι
χώρες του βορρά και της Κεντρικής Ευρώπης έχουν λύσει τα
προβλήµατά τους, µεταφέροντας σε εµάς το πρόβληµα και δί-
νοντας τη δυνατότητα στην Τουρκία να µας εκβιάζει διαρκώς µε
τον ένα ή µε τον άλλο τρόπο.

Και µιας και είπα Τουρκία, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στο
γεγονός ότι πρέπει να είµαστε όλοι σε επαγρύπνηση για τις αυ-
ξανόµενες προκλήσεις και τις διαρκείς υπερπτήσεις που γίνονται
πάνω από τη χώρα µας και να αναφέρω για άλλη µια φορά ότι
αυτή η προκλητικότητα της Τουρκίας δεν είναι συγκυριακή, αλλά
είναι µέρος της συνολικής αναθεωρητικής της πολιτικής, γι’ αυτό

θα πρέπει και η χώρα µας να έχει µια ξεκάθαρη εθνική στρατη-
γική µε ξεκάθαρες «κόκκινες» γραµµές. 

Σας έχω πει πολλές φορές τη γνώµη µου, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Επειδή ξαναµπαίνουµε πια στους ρυθµούς της καθηµε-
ρινότητας -είναι δυσκολότεροι, αλλά µπαίνουµε στην
καθηµερινότητα- µην τα αφήσουµε τα ζητήµατα αυτά, είναι εξαι-
ρετικά σοβαρά. 

Εµείς θα συνεχίσουµε να πιέζουµε και ζητάµε θεσµική ενηµέ-
ρωση των εκπροσώπων µας και στην Επιτροπή Εξωτερικών και
Άµυνας για όλες τις εξελίξεις σε σχέση µε τα ελληνοτουρκικά.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µία αναφορά και στον Πρωθυ-
πουργό και στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Εδώ
ο κόσµος καίγεται και δυστυχώς, εσείς έχετε τον χαβά σας! Το
Μαξίµου διαρκώς διαρρέει σενάρια εκλογών -για τα οποία δεν
βρήκατε µία λέξη στα εβδοµήντα πέντε λεπτά που τοποθετηθή-
κατε να τα διαψεύσετε- και τσιµπάει ο κ. Τσίπρας από την άλλη
µεριά και αρχίζει διάφορα µικροκοµµατικά -γιατί ο πνιγµένος από
τα µαλλιά του πιάνεται- και διάφορους τακτικισµούς για δήθεν
προοδευτικά µέτωπα. 

Ακούστε, σας έχω πει πολλές φορές ότι έχουµε χαράξει µια
σταθερή αυτόνοµη πορεία και δεν πρόκειται να αλλάξουµε από
αυτή. Θεωρούµε ότι έτσι ακριβώς είµαστε χρήσιµοι για τον ελ-
ληνικό λαό και είµαστε βαθύτατα προσηλωµένοι στις προσδοκίες
και στις ελπίδες των ανθρώπων που αναζητούν έναν διαφορετικό
δρόµο, πολύ µακριά και από τη συντήρηση και από τον λαϊκισµό.
Και αυτός ο δρόµος υπάρχει, είναι ο δρόµος του Κινήµατος Αλ-
λαγής, της παράταξης της αλλαγής!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδος του ΚΚΕ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Μητσοτάκη, µπορεί να επιλέξατε -ιδιαίτερα στη δευτερο-
λογία σας- να χαριεντίζεστε εδώ µέσα µε τον κ. Τσίπρα και να
ανταποκρίνεται ως έναν βαθµό και ο κ. Τσίπρας σε αυτούς τους
χαριεντισµούς µε µπαλαντέρ την κ. Γεννηµατά και τον κ. Βαρου-
φάκη -ως αναφορές δηλαδή- όµως, ο λαός µας παρακολουθεί
µε πραγµατική αγωνία την επόµενη µέρα και το σήµερα, αλλά
κυρίως την επόµενη µέρα.

Γι’ αυτό, βέβαια, δεν θα ακολουθήσουµε αυτόν τον κατήφορο.
Άλλωστε, αυτό κάναµε πάντα. Θα προσπαθήσουµε µε επιχειρή-
µατα, όσο και αν διαφωνείτε οριζόντια και κάθετα µε τις απόψεις
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας εδώ µέσα, όπως προ-
σπαθούµε πάντα τεκµηριωµένα, να αναλύσουµε τις θέσεις µας,
τις προτάσεις µας, απευθυνόµενοι κυρίως από αυτό εδώ το Βήµα
προς τον ελληνικό λαό που µας ακούει µε πραγµατικό ενδιαφέ-
ρον.

Τους τελευταίους αυτούς δύο µήνες εµφανιστήκατε όλοι σας
σχεδόν ως όψιµοι οπαδοί του δηµόσιου συστήµατος και των ερ-
γαζοµένων σε αυτό, αφού πρώτα είχατε φροντίσει να κλείσετε
νοσοκοµεία, άλλες δοµές υγείας, να πετσοκόψετε προϋπολογι-
σµούς, εργασιακά δικαιώµατα. Μέχρι και το δίκαιο αίτηµα για την
ένταξη των εργαζοµένων στα νοσοκοµεία στα βαρέα και ανθυγι-
εινά το θυµηθήκατε τώρα. Όµως, κανείς σας από όλους όσοι κυ-
βερνήσατε µέχρι σήµερα αυτόν τον τόπο δεν τόλµησε τόσα
χρόνια να το κάνει πράξη, παρ’ ότι αυτοί που αναφέρονται σε
αυτό είχαν κυβερνήσει αυτόν τον τόπο.

Ακριβώς για να υπάρξει υγειονοµική θωράκιση, από την πρώτη
στιγµή απαιτήσαµε να γίνουν προσλήψεις όλου του αναγκαίου
υγειονοµικού προσωπικού, να εξοπλιστούν τα νοσοκοµεία µε όλα
τα µέσα και τις υποδοµές. Επιµείναµε στην επίταξη του ιδιωτικού
τοµέα υγείας ο οποίος έπρεπε -και πρέπει- να µπει κάτω από την
ευθύνη και τον έλεγχο του κράτους για να εξασφαλιστεί η επάρ-
κεια και µέσων και υποδοµών, αλλά κυρίως η τήρηση των κανό-
νων. Αν είχε γίνει αυτό, θα είχαν αποτραπεί φαινόµενα όπως και
η σπατάλη αρχικά διαγνωστικών τεστ που στον ιδιωτικό τοµέα
γίνονταν ανάλογα µε το πορτοφόλι, βέβαια, του καθενός ή πολύ
περισσότερο η έλλειψη προστασίας σε ιδιωτικές δοµές που στοί-
χισαν µέχρι και τη ζωή και την υγεία ασθενών συνανθρώπων µας,
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αλλά και υγειονοµικών σε αυτές τις δοµές.
Φυσικά αυτή την πραγµατική επίταξη την απορρίψατε όλοι

σας. Φτάσατε, µάλιστα, στο σηµείο να βαφτίσετε «επίταξη» τη
µίσθωση υπηρεσιών µέσω συµβάσεων του ΕΟΠΥΥ και αυτή
ακόµη µε το αζηµίωτο, βέβαια, όπως όλοι ξέρουµε, για τους µε-
γαλοκλινικάρχες. Αυτό το κάνετε και οι της Νέας Δηµοκρατίας,
αυτό πρότειναν και οι του ΣΥΡΙΖΑ.

Από την πρώτη στιγµή, επίσης, είπαµε ότι η αναγκαία καραν-
τίνα δεν σηµαίνει καραντίνα στη διεκδίκηση, στη φωνή του λαού,
δεν σηµαίνει σιωπητήριο γενικό σαν και αυτό που ήθελε να επι-
βάλει και επιδιώκει να επιβάλει η Κυβέρνησή σας µε τη συµβολή,
δυστυχώς και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του ΣΥΡΙΖΑ -στο
όνοµα µάλιστα µιας ψευδεπίγραφης υπεύθυνης Αντιπολίτευσης-
αλλά και µε τη συνδροµή κάποιων µέσων ενηµέρωσης που έχουν
επιβάλει στην κυριολεξία καραντίνα στην πραγµατική ενηµέ-
ρωση, εξοβελίζοντας κάθε φωνή που αναδεικνύει κρατικά κενά
και ελλείψεις.

Σήµερα, µπροστά και στη σταδιακή άρση των περιοριστικών
µέτρων η φωνή του λαού, των εργαζοµένων, των αγωνιών τους
για το σήµερα και αύριο πρέπει να ακουστεί πολύ πιο δυνατά. Ο
τερµατισµός της καραντίνας θα αποκαλύψει ακόµα περισσότερο
την εικόνα, θα αποκαλύψει ότι ο δηµόσιος τοµέας υγείας παρα-
µένει αθωράκιστος. Και ας λέτε, κύριε Μητσοτάκη, πως έχουµε
πλέον ένα καλύτερο δηµόσιο σύστηµα.

Για πείτε µας, λοιπόν, τι άλλαξε µέσα στους δύο µήνες σε συν-
θήκες κορωνοϊού; Φυσικά ξέρουµε πολύ καλά και το ερώτηµα
είναι ρητορικό. Ενώ χρειάζονται ως µόνιµο προσωπικό όλων των
ειδικοτήτων τουλάχιστον τριάντα χιλιάδες προσλήψεις υγειονο-
µικών, µε βάση τα στοιχεία και αυτά που λένε οι αρµόδιοι οργα-
νισµοί, έγιναν µόλις τρεις χιλιάδες και κάτι προσλήψεις
επικουρικού προσωπικού, εκ των οποίων µόνο τριακόσιοι
ογδόντα ένας γιατροί και δύο χιλιάδες εξακόσιοι ενενήντα δύο
νοσηλευτικό και λοιπό υγειονοµικό προσωπικό. Μάλιστα, όταν
ξέρετε ότι και αυτές οι τριάντα χιλιάδες που χρειάζονται είναι
πίσω και από τις πραγµατικές ανάγκες, αφού τα προηγούµενα
χρόνια καταργήθηκαν χιλιάδες νοσοκοµειακές κλίνες, έκλεισαν
εργαστήρια, ακόµα και ολόκληρα νοσοκοµεία. 

Τα κρεβάτια ΜΕΘ, από πεντακόσια πενήντα επτά πριν από την
επιδηµία, έγιναν τώρα επτακόσια εβδοµήντα πέντε. Βέβαια, λέτε
ότι στόχος σας είναι να προσεγγίσετε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο
των χιλίων διακοσίων κρεβατιών ΜΕΘ. Όµως, αυτός ο µέσος
όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι κάτω από το 50% των κρε-
βατιών ΜΕΘ που θα έπρεπε να έχει η δική µας χώρα. Είναι αυτός
ο µέσος όρος που στοίχισε και στοιχίζει χιλιάδες ανθρώπινες
ζωές σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι αυτός ο µέσος
όρος που ανάγκαζε τους γιατρούς στην Ευρώπη και τώρα, αλλά
και πριν την επιδηµία να αναγκάζονται να διαλέξουν ποιος θα
ζήσει και ποιος θα πεθάνει. Το ότι το δηµόσιο σύστηµα υγείας
είναι πολύ πίσω ακόµα και από τις καθηµερινές ανάγκες του
λαού, πολύ περισσότερο από αυτές της πανδηµίας, το ξέρουν
εκατοµµύρια ασθενείς µε χρόνια νοσήµατα που ανέβαλαν θερα-
πείες, ακόµα και αυτοί που βρίσκονται στη φάση της διερεύνη-
σης.

Ξέρετε πολύ καλά ότι στα νέα ιατρικά ραντεβού θα προστε-
θούν τα προηγούµενα και στα οποία φυσικά, το δηµόσιο σύ-
στηµα δεν θα µπορέσει να ανταποκριθεί επαρκώς. Άρα, αυτά
πρέπει να υλοποιηθούν άµεσα, αυτά σας προτείνουµε. 

Τι να πρωτοπούµε; Για τα προνόµια που δώσατε -επίσης θα
επιµείνουµε- στη µεγάλη εργοδοσία; Για τη δυνατότητα να επι-
βάλλει µονοµερώς εκ περιτροπής εργασία ή για τη δυνατότητα
να επιβάλει ελεύθερα και χωρίς περιορισµούς µειώσεις στους µι-
σθούς κατά 50% για τουλάχιστον έξι µήνες; Για τη δυνατότητα
που δίνετε σε κάθε επιχείρηση να κάνει συνδυασµένη χρήση
όλων των εργαλείων ευελιξίας, δηλαδή να µπορεί ταυτόχρονα
να επιβάλει µονοµερώς εκ περιτροπής εργασία σε τµήµα του
προσωπικού, να αναστέλλει τις συµβάσεις εργασίας άλλων ερ-
γαζοµένων, να συνδυάζει αυτό το µέτρο και µε τηλεργασία στον
ίδιο εργαζόµενο και ό,τι άλλο γουστάρει, ακόµα και να µεταφέρει
εργαζόµενους από τη µία επιχείρηση στην άλλη επιχείρηση του
οµίλου της, αλλά χωρίς να διασφαλίζονται τα δικαιώµατά τους; 

Όλα αυτά τα δήθεν έκτακτα προσωρινά βαθιά αντεργατικά

µέτρα ήρθαν για να µείνουν, κάτι που λένε πρώτα απ’ όλα οι ίδιοι
οι εργαζόµενοι που θέλουν βέβαια να µείνουν ασφαλείς, κύριε
Μητσοτάκη, ασφαλείς όχι µόνο απέναντι στον κορωνοϊό αλλά
ταυτόχρονα και ασφαλείς απέναντι σε όλη αυτή την ασυδοσία.
Θέλουν να µείνουν δυνατοί προστατεύοντας τη ζωή τους και τα
δικαιώµατά τους. 

Και αυτός ο αγώνας δεν µπορεί να µεταφερθεί για κάποιο
απώτερο µέλλον. Διεξάγεται καθηµερινά και δεν σταµάτησε, αν
θέλετε, ούτε στιγµή, γιατί τώρα είναι που πρέπει να θωρακιστεί
το δηµόσιο σύστηµα υγείας και όχι αύριο. Τώρα πρέπει να επι-
ταχθεί ο ιδιωτικός τοµέας υγείας και να µπει κάτω από τον κρα-
τικό έλεγχο και σχεδιασµό και όχι αύριο. Τώρα πρέπει να
παρθούν µέτρα προστασίας σε κάθε τόπο δουλειάς και όχι
αύριο. Τώρα πρέπει να δυναµώσει η αγωνιστική δράση για να
µην πληρώσει ο λαός τα σπασµένα της κρίσης, για να µην µονι-
µοποιηθεί η απληρωσιά, η εκ περιτροπής εργασία, η τηλεργασία
και τόσα άλλα και όχι αύριο. Τώρα πρέπει να καταργηθούν όλα
τα δήθεν έκτακτα αντεργατικά µέτρα που πέρασαν µέσα στην
πανδηµία µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου για να φορτώ-
σουν ξανά τα βάρη της κρίσης στον ελληνικό λαό.

Αυτό είναι και το µήνυµα των αγωνιστικών εκδηλώσεων αυτές
τις µέρες και της Πρωτοµαγιάς αύριο, φυσικά µέσα στις ειδικές
συνθήκες που οργανώνουν αύριο τα σωµατεία σε όλη τη χώρα.

Και µε την ευκαιρία, η ευθύνη και η απόφαση για τον εορτασµό
της Πρωτοµαγιάς ανήκει στους ίδιους τους εργαζόµενους,
στους συλλόγους τους και στα σωµατεία τους και όχι στην Κυ-
βέρνηση, αλλά και σε καµµία κυβέρνηση. Να µην κρύβεστε, λοι-
πόν, πίσω από το υγειονοµικό επιτελείο. Ούτε αυτό δεν
τολµήσατε βέβαια και εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να πείτε, έτσι για
να κρατήσετε τουλάχιστον τα προσχήµατα.

Το καινούργιο αφήγηµα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι
πως θα πληρώσουµε όλοι τα βάρη της νέας κρίσης µε δίκαιο,
λέει, τρόπο. Ποιον προσπαθείτε να ξεγελάσετε; Πάλι τους εργα-
ζόµενους που ακόµα πληρώνουν τα σπασµένα της προηγούµε-
νης κρίσης. Η αλήθεια, βέβαια, είναι εντελώς διαφορετική. Η
πολιτική σας είναι πολιτική που ενισχύει το µεγάλο κεφάλαιο σε
βάρος της µεγάλης πλειοψηφίας του λαού, που θα συνεχίσει να
τραβάει το δύσκολο κουπί. Και φυσικά δεν αναφέροµαι µόνο στις
απευθείας αναθέσεις, στα διάφορα σκάνδαλα τύπου «ΙΕΚ Βρού-
τση», αλλά στα µεγαλύτερα, στο µεγάλο σκάνδαλο. Το µεγάλο
σκάνδαλο είναι πως η δική σας Κυβέρνηση, όπως έκαναν και οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, βρήκε τελικά ευκαιρία για να φορ-
τώσει τα βάρη, τα προβλήµατα και τις αντιθέσεις που δηµιουργεί
το σύστηµα στην οικονοµία πάλι στις πλάτες των εργαζοµένων. 

Τα διάφορα πακέτα στήριξης, είτε άµεσα είτε έµµεσα, πάνε
στο µεγάλο κεφάλαιο, που πλέον µπορεί να παρκάρει όσους ερ-
γαζόµενους θέλει δωρεάν, λαµβάνοντας όµως άµεσες ενισχύ-
σεις, χρηµατοδοτική στήριξη από τράπεζες και πολλές
φοροαπαλλαγές. Ακόµα και τα µέτρα στήριξης των εργαζοµένων
έχουν τελικά όριο και µέτρο τις ανάγκες πάλι των µεγάλων επι-
χειρηµατιών που δεν θέλουν βέβαια να καταρρεύσει η κατανά-
λωση ούτε να κλείσουν απότοµα εκατοντάδες χιλιάδες
επιχειρήσεις.

Το «µαξιλάρι», για το οποίο τσακωθήκατε µε τον ΣΥΡΙΖΑ, δεν
έπεσε από τον ουρανό. Είναι τα µατωµένα πλεονάσµατα, είναι
χρήµατα του ελληνικού λαού και τα δίνετε µόνο για να ενισχύ-
σετε πάλι το µεγάλο κεφάλαιο.

Φυσικά, πολύ σύντοµα όλος αυτός ο λογαριασµός, αυτά τα
µέτρα θα πρέπει να πληρωθούν. Το δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα
θα γράφει µείον, τα κρατικά χρέη θα τρέχουν και ποιος θα κληθεί
να πληρώσει πάλι; Όπως φυσικά καταλαβαίνετε όλοι σας, το
ερώτηµα είναι πάλι ρητορικό, γιατί είναι φανερό πως θα καλέ-
σετε πάλι τους εργαζόµενους να βάλουν βαθιά το χέρι τους στην
τσέπη µε νέους και ακόµα περισσότερους φόρους, µε πιθανές
νέες µειώσεις µισθών και µε νέες περικοπές σε συντάξεις.

Δεν κάνουµε µελλοντολογία. Ήδη οι πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου µε τις οποίες κυβερνάτε, τα κυβερνητικά διατάγµατα,
δηλαδή, δείχνουν ποιος πληρώνει την κρίση. 

Πιστεύει κανείς στα σοβαρά πως ο Κέυνς µπορεί να λύσει το
πρόβληµα; Δεν τα κατάφερε τη δεκαετία του 1930, δεν θα τα κα-
ταφέρει ούτε και τώρα, γιατί το πρόβληµα δεν είναι η έλλειψη κε-
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φαλαίων, αλλά αντιθέτως τα υπάρχοντα υπερβολικά κεφάλαια
και η έλλειψη ικανοποιητικού κέρδους για να επενδυθούν αυτά.
Η κρατική τόνωση της οικονοµίας, όχι απλά δεν αντιµετωπίζει ρι-
ζικά αυτό το πρόβληµα, αλλά αντίθετα τελικά το διογκώνει.

Οι κρατικές δαπάνες διογκώνουν το κρατικό χρέος και έτσι θα
πρέπει πάλι να αποπληρωθούν στη συνέχεια. Το βάρος θα πέσει
στις πλάτες των λαών και κανείς από όλους αυτούς δεν θα βάλει
το κεφάλαιο να πληρώσει. Άλλωστε, και τα µνηµόνια διαρκείας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι σε πλήρη ισχύ. 

Ο καπιταλισµός, που τόσο καλοί του οπαδοί, προπαγανδιστές
και λάτρεις είστε όλοι εδώ µέσα, είναι τελικά χρεοκοπηµένος.
Παράγει οικονοµικές κρίσεις, τις βλέπουµε τη µια µετά την άλλη,
φτώχεια, ανεργία, πολέµους, επεµβάσεις. Όσο για την Ευρω-
παϊκή Ένωση της δήθεν αλληλεγγύης τώρα δείχνει τα δόντια της
τόσο ανάµεσα στα κράτη-µέλη της όσο και κυρίως απέναντι
στους λαούς, γιατί είναι ένωση τέτοιων ανταγωνιζόµενων καπι-
ταλιστικών κρατών.

Κυρίες και κύριοι, ακριβώς επειδή οι στρατηγικές πολιτικές
σας επιλογές ταυτίζονται, µπορείτε να καυγαδίζετε ποιος µπορεί
καλύτερα να υπηρετεί αυτές, σαν τα ζευγαράκια σε συνθήκες
καραντίνας. Αυτός είναι ο δικός σας ρεαλισµός. 

Ο ρεαλισµός ο δικός µας έχει κατατεθεί όλους αυτούς τους
µήνες, κάθε µέρα. Θα συνεχίσουµε να κάνουµε αυτό και εδώ στη
Βουλή, µε προτάσεις, µε ερωτήσεις, συνεχώς. Αφορά όχι µόνο
τους εργαζόµενους στους χώρους δουλειάς που βασανίζονται
όλο αυτό τον καιρό, όχι µόνο τους αγρότες, τους αυτοαπασχο-
λούµενους επαγγελµατίες των πόλεων αλλά και τους καλλιτέχνες
και τα στρατευµένα παιδιά του λαού µας, τους εργαζόµενους
µέσα στις Ένοπλες Δυνάµεις, στα Σώµατα Ασφαλείας και µία
σειρά άλλους τοµείς της κοινωνικής δραστηριότητας.

Όµως και αυτός ο δήθεν ρεαλισµός ο δικός σας αρχίζει και
θολώνει πλέον στη σκέψη όλο και περισσότερων εργαζοµένων
που µέχρι σήµερα τον αποδέχονταν, που βλέπουν ακριβώς τα
αδιέξοδά σας, τα αδιέξοδα ενός συστήµατος που έχει χρεοκο-
πήσει, που νιώθουν ότι πρέπει να υπάρχει κι άλλος δρόµος ανά-
πτυξης, αυτός της κοινωνικοποίησης των µέσων παραγωγής, του
κεντρικού επιστηµονικού σχεδιασµού, του µόνου δρόµου δηλαδή
που µπορεί να ικανοποιήσει πραγµατικά τις σύγχρονες λαϊκές
ανάγκες. Και αυτός είναι πραγµατικά ρεαλιστικός γιατί ακριβώς
είναι και πραγµατικά ο µόνος φιλολαϊκός.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι ο κ Τσίπρας εδώ, ήθελα να του κάνω µία καλή παρα-

τήρηση, καλοπροαίρετη, όχι κακή παρατήρηση. Ακούει όµως
από την τηλεόραση.

Σήµερα, κύριε Πρωθυπουργέ, η κόντρα για τα ΚΕΚ απέδειξε
ότι ήταν µία κόντρα για το πόσο καλά εξαπατούσαµε την Ευρω-
παϊκή Ένωση και δεν αναφέροµαι σε σας. Αναφέροµαι σε χρή-
µατα που δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση και τα οποία η κάθε
κυβέρνηση επιλέγει να τα χρησιµοποιήσει όχι γιατί θέλει να βοη-
θήσει την ελληνική οικονοµία αλλά γιατί θέλει να βοηθήσει τους
ηµετέρους, σε κάτι προγράµµατα µυστήρια, σε κάτι προγράµ-
µατα περίεργα, ενώ είναι χρήµατα που θα µπορούσαν να επεν-
δυθούν κατάλληλα. 

Και εύχοµαι να το πράξετε τώρα εσείς τουλάχιστον, αφού λέτε
ότι θα αναδιαρθρώσετε τα ΚΕΚ και είναι προς τιµήν σας, εν πάση
περιπτώσει, που έστω και αργά το καταλάβατε. Γιατί ήσασταν
Υπουργός κυβερνήσεων κι εσείς της Νέας Δηµοκρατίας και το
ΠΑΣΟΚ το ίδιο έκανε αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρετε, για να κάνεις
λεγεωνάριους, είναι δεδοµένο ότι πρέπει να πληρωθούν. Ο λε-
γεωνάριος αν δεν πληρωθεί, κύριοι συνάδελφοι, δηλαδή ο ψη-
φοφόρος, το κοµµατικό στέλεχος, δεν πρόκειται ποτέ να
ψηφίσει. Έτσι κάνατε λεγεωνάριους και έτσι συνεχίζετε να κά-
νετε ακόµη και τώρα. 

Τώρα, να πω ότι καλό είναι ο κ. Τσίπρας να ακούει τι λέει η Ελ-
ληνική Λύση, γιατί τα µισά από όσα είπε τα λέµε εµείς. Και τα

απέδωσε και στον κ. Βαρουφάκη, ενώ ήταν πράγµατα που λέ-
γαµε εµείς. Ακόµη για τα καθίσµατα που λέγαµε προηγουµένως,
δηλαδή εάν ένα µαγαζί που έχει εκατό τετραγωνικά το υποχρε-
ώνεις να λειτουργεί στα δέκα ή στα δεκαπέντε τετραγωνικά, στο
1/4 του χώρου, σηµαίνει ότι πρέπει να κάνεις το ίδιο και µε τα
πάγια έξοδα –για παράδειγµα, λέω εγώ- µε τη ΔΕΗ, µε τον ΟΤΕ,
µε το ενοίκιό του. Δεν µπορεί να λειτουργήσει η επιχείρηση στο
100%, όταν λειτουργεί στο 25%, δεν γίνεται. Όµως, ζητά η Κυ-
βέρνηση να λειτουργεί στο 25% και να πληρώνει για το 100%!
Είναι ανορθόδοξο, είναι αντιφατικό.

Δεν είναι παρών ο κ. Τσίπρας, ο οποίος έκανε παράπονα, κύριε
Πρωθυπουργέ, ότι εσείς δεν ήσασταν όσο πρέπει ευγενικός και
όσο πρέπει καλός και συναινετικός στη Συµφωνία των Πρεσπών.
Αντί να σας ευχαριστεί που δεν κάνατε εξεταστική επιτροπή, για
να δούµε ποιος έφταιξε στην ιστορία των Πρεσπών και υπογρά-
ψαµε µια προδοτική συµφωνία, κάνει και παράπονο από πάνω!
Αφού τον στηρίζετε σήµερα! 

Καταθέσαµε αίτηση για εξεταστική επιτροπή, να δούµε τι θα
κάνει το κόµµα σας. Θα συµφωνήσετε να βρούµε γιατί οδηγηθή-
καµε στις Πρέσπες; Ποια ήταν η ανάγκη; Τι χρείαν είχαµε να υπο-
γράψουµε µία τέτοια συµφωνία; Ποια ήταν η ανάγκη και ποιοι
ήταν από πίσω; Ο άλλος, ο Καµµένος, έλεγε 50 εκατοµµύρια
ευρώ, ο άλλος έλεγε 30 εκατοµµύρια ευρώ. Να το δούµε. Την
καταθέσαµε και περιµένουµε από τη Νέα Δηµοκρατία όχι να αλ-
λάξει συµφωνία –γιατί δεν θέλει, γιατί έχει συνέχεια το κράτος-,
αλλά τουλάχιστον να δούµε ποιοι είναι ηθικοί και φυσικοί αυτουρ-
γοί του εγκλήµατος. 

Γι’ αυτό να µην κάνει παράπονα ο κ. Τσίπρας, γιατί µια χαρά
τον στηρίζει η Κυβέρνηση, µια χαρά συνεχίζει το έργο του. Μην
κοροϊδευόµαστε.

Σήµερα έβλεπα να µαλώνει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη Νέα Δηµοκρατία
για το ποιος, κύριε Πρωθυπουργέ, έκανε το λιγότερο κακό –σας
άκουσα κι εσάς να το λέτε αυτό, δυστυχώς, και λυπάµαι- για τα
ΚΕΚ. Είπατε «δεν το κάναµε εµείς, το κάνατε κι εσείς». 

Εγώ θα είµαι ευτυχισµένος και ζω να δω εκείνη τη στιγµή που
εδώ θα µαλώνουν δυο στρατόπεδα, κυβερνητικό και αντιπολιτευ-
τικό, για το ποιος έκανε το περισσότερο καλό. Εκεί είναι η µα-
γεία. Να δούµε δύο αντίπαλα στρατόπεδα όχι να µαλώνουν για
το λιγότερο κακό αλλά για το περισσότερο καλό –είναι πάρα
πολύ σηµαντικό!- ή για το αν κάνουν καλή δουλειά. Δεν το ακούω
και αυτό µε προβληµατίζει.

Ακόµα, επιµένω προς τον κύριο Πρωθυπουργό και τη Νέα Δη-
µοκρατία να µου πει όχι τον στόχο της Κυβέρνησής του, αλλά
τον τρόπο µε τον οποίο θα φτάσουµε στον στόχο. Εδώ δεν είναι
Καβάφης «αξία έχει η πορεία», εδώ ο προορισµός, ο στόχος έχει
σηµασία. Γιατί ο Καβάφης έλεγε ότι δεν έχει σηµασία να φτάσεις
στην Ιθάκη αλλά η διαδροµή. Εδώ δεν είναι η διαδροµή, δεν είναι
ζούγκλα. Εδώ είναι πολιτική, εφαρµοσµένη πολιτική στην πλάτη
του ελληνικού λαού. Θα µας πείτε, λοιπόν, τον τρόπο και όχι τον
στόχο, γιατί αυτό είναι λάθος.

Και επειδή, κύριε Πρωθυπουργέ, έδινε ο ΣΥΡΙΖΑ τα λεφτά στα
ΚΕΚ, έπρεπε να τα δώσετε κι εσείς. Προς τιµήν σας, είπατε ότι
κάνατε λάθος. Αυτό πρέπει να σας το πιστώσουµε, είναι µια
πραγµατικότητα. Πρώτη φορά ακούω εγώ πολιτικό εδώ µέσα να
λέει «έκανα λάθος». Πραγµατικά, δεν έχω ακούσει. Ένα mea
culpa άκουσα εγώ, αλλά ήταν στα λατινικά, όποιος το κατάλαβε,
το κατάλαβε, τότε µε τον Ανδρέα Παπανδρέου. 

Πάµε όµως στην ουσία. Κάνατε µεν το λάθος, δεν το διορθώ-
σατε όµως. Δίνατε 1.070 ή 1.040 ευρώ και τώρα δίνετε 600 µόνο.
Γιατί; Σας είπα κάντε κάτι. Πάρτε τα 200, τα 300 ευρώ και δώστε
κουπόνια να αγοράσουν ελληνικά προϊόντα οι άνθρωποι, να αγο-
ράσουν ελληνικά αγροτικά προϊόντα, ελληνικά προϊόντα! Το κά-
νουν και άλλες χώρες, ψάξτε και βρείτε το. Σας είπα
παραδείγµατα. Γιατί δεν το κάνουµε; Έτσι στηρίζουµε τον πρω-
τογενή τοµέα.

Έρχοµαι σε κάτι που µε ενόχλησε. Διέκρινα από τη Νέα Δηµο-
κρατία ψήγµατα αλαζονείας. Κύριοι, δεν σώσατε ακόµα την Ελ-
λάδα! Εντάξει, δηλαδή, αυτή η αλαζονεία µέσω sites, στα
συµπολιτευόµενα µέσα και τα λοιπά, «ο µέγας ηγέτης ο κύριος
Πρωθυπουργός»! Μακάρι να αποδειχθεί για την πατρίδα µου ο
µέγας ηγέτης, ο οποιοσδήποτε πρωθυπουργός της χώρας. Μα-
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κάρι να ξαναβρώ έναν Καποδίστρια, να ξαναβρώ –ξέρω εγώ, αν
θέλετε- έναν Ελευθέριο Βενιζέλο.

Όµως, ακόµα δεν τελείωσε η ιστορία. Τώρα ξεκινά η ιστορία.
Η ιστορία δεν τελείωσε µε την πανδηµία και το ξέρει καλά ο Πρω-
θυπουργός. Γι’ αυτό και είναι επιφυλακτικός σε όσα είπε σήµερα,
ενώ οι Βουλευτές του βγαίνουν και λένε «τι θα παθαίναµε, αν
ήταν οι άλλοι!». Βρε, κοιτάξτε τι θα πάθουµε, αν δεν κάνετε καλά
τη δουλειά σας εσείς και αφήστε τους άλλους. Οι άλλοι είναι αν-
τιπολίτευση. Και το λέω µε πολύ ωµό τρόπο, µπας και ξυπνήσουν
κάποιοι. 

Και το χειρότερο από όλα είναι ότι κάνετε συγκρίσεις –το
έκανε και ο Πρωθυπουργός, δυστυχώς- µε αρνητικά παραδείγ-
µατα. Γιατί δεν κάνατε µε θετικά παραδείγµατα, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, συγκρίσεις; Γιατί πρέπει να µας συγκρίνετε σώνει και
καλά µε την Ισπανία και την Ιταλία και το Βέλγιο –λέω εγώ-και
δεν µας συγκρίνετε µε άλλες χώρες; 

Και επειδή εγώ δεν είµαι άνθρωπος να πιστεύω ό,τι µου λένε τα
µέσα ενηµερώσεως –διότι είθισται τα µέσα ενηµερώσεως να εξυ-
πηρετούν συµφέροντα είτε κυβερνητικά είτε διαπλεκόµενα είτε
των νταβατζήδων, που έλεγε ένας πάλαι ποτέ Πρωθυπουργός από
εδώ µέσα- θα σας πω το πολύ απλό χρησιµοποιώντας το µυαλό
µου: Σε ποιες χώρες έγινε, κύριοι, η πανδηµία; Το έχετε ψάξει; Θα
σας πω εγώ! Σε ποιες χώρες δεν έγινε η διασπορά; Θα σας το πω
τώρα. Σύµπτωση; Δεν µε ενδιαφέρει, θα το καταθέσω. Σε χώρες
που δεν είχαν διεθνή αεροδρόµια και συνδέσεις µε την Κίνα δεν
υπήρχε διασπορά. Ψάξτε το. Και αυτό το διάβασα σε άρθρο Γερ-
µανού καθηγητή πανεπιστηµίου ιατρικής, ο οποίος έγραψε σε γερ-
µανική εφηµερίδα: «Όπου δεν είχε διεθνές αεροδρόµιο που είχε
σχέση µε την Κίνα ή δεν ήταν transit, δεν είχαν διασπορά». 

Η Τουρκία -έχει την Κωνσταντινούπολη- έχει διασπορά. Η Ιτα-
λία- το Μιλάνο- έχει διασπορά. Η Ισπανία -Βαρκελώνη, Μαδρίτη-
έχει διασπορά. Το Βέλγιο το ίδιο και όπου υπήρχε συνεχής κινε-
ζική παρουσία. Γιατί όµως; Η Πρωτοχρονιά των Κινέζων είναι
αρχές Ιανουαρίου, λίγο µετά από εµάς. Πήγαν εκεί, γύρισαν στην
Ευρώπη, σε διεθνείς αερολιµένες και έγινε η διασπορά. Το λέει
καθηγητής. Δεν το λέω εγώ. Όµως, από το σηµείο αυτό µέχρι το
να λέει ο Έλληνας Πρωθυπουργός, ότι ξέρετε είχαµε το λιγό-
τερο κακό και να έχω εκατόν πενήντα νεκρούς, πάει πολύ! Γιατί
έχω εκατόν πενήντα νεκρούς! Γιατί εκατόν πενήντα άνθρωποι
έχασαν τη ζωή τους. Δεν φταίει ο Πρωθυπουργός, αλλά µη βαυ-
καλιζόµαστε κι από πάνω ότι πετύχαµε τα πάντα. Θα πετυχαίναµε
αν δεν είχαµε νεκρούς. Είχαµε ένα θέµα.

Τα λέω αυτά, γιατί, ξέρετε, µερικά πράγµατα πρέπει να τα
δούµε πιο σοβαρά.

Άκουσα τον Πρωθυπουργό. Στα τεστ είπατε όχι σε όλους. Και
µας είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι για τα τεστ στην αρχή εί-
πατε όχι σε όλους, γιατί σας το υπέδειξε η επιτροπή. Έτσι δεν
είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Συγγνώµη;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Για τα τεστ είπατε εσείς προσωπικά, ότι σας υπέδειξε η επιτροπή
στην αρχή να µην κάνουµε σε όλους. Σωστό δεν είναι;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βε-
βαίως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Βεβαίως. Την επιτροπή ποιος την έκανε; Εσείς. 

Κοιτάξτε, καµµιά φορά οι λέξεις παίζουν και κάποιο ρόλο. Τον
Τσιόδρα δεν τον έβαλα εγώ. Τον Χαρδαλιά δεν τον έβαλα εγώ.
Δηλαδή, εγώ επιλέγω, «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Αυτό µας
είπατε. Δεν ακούσατε. 

Η αλήθεια είναι άλλη, κύριε Πρωθυπουργέ. Δεν είχαµε τεστ.
Πείτε το. Δεν φταίτε εσείς. Όµως, δεν είχαµε τεστ. Δεν είχε όλος
ο πλανήτης. Μην έρχεστε εδώ και λέτε πράγµατα που δεν
ισχύουν. Αυτό είναι το άσχηµο. Δεν θα γίνεστε πιστευτός ακόµα
και στο σοβαρά µετά αν µου λέτε κάτι τέτοιο, γιατί πολύ απλά
δεν ισχύει. Εσείς υποδείξατε την επιτροπή, εσείς κάνατε την επι-
τροπή και η επιτροπή υπέδειξε εσάς. Ε, δεν γίνονται αυτά. Αµφί-
δροµη σχέση είναι.

Μάσκες: Η λέξη χαρακτηρίζει αυτό που είπατε. «Συµπληρωµα-
τικό το µέτρο». Έτσι είπατε. Τότε γιατί µας µιλάτε για πρόστιµα;

Αφού είναι συµπληρωµατικό, γιατί να πληρώνει πρόστιµο 150
ευρώ ο άλλος αν δεν τη φοράει; Γιατί πρέπει να πληρώνει πρό-
στιµο ο άεργος, ο άνεργος, που δεν έχει τα 150 ευρώ, αν παρα-
νοµήσει, αφού είναι συµπληρωµατικό και δεν είναι σηµαντικό;
Άλλο συµπληρωµατικό, άλλο απαραίτητο και άλλο σου προστα-
τεύει τη ζωή. Δεν είναι το ίδιο πράγµα. Να τα ξεκαθαρίσουµε. Ο
άνεργος, λοιπόν, από πού θα βρει τα 150 ευρώ να τα πληρώσει;

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Μας είπατε εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε,

µισό λεπτό.
Ήθελα να παρακαλέσω για το εξής: Έχουµε υπερβεί τον

χρόνο κατά δύο ώρες. Αντιλαµβάνοµαι ότι έχουν ειπωθεί σηµαν-
τικά πράγµατα. Ο Πρωθυπουργός δεν θα κάνει χρήση του δεκα-
πενταλέπτου στην τριτολογία του. Θα µιλήσει ελάχιστα.
Παρακαλώ, αν γίνεται, να τηρήσουµε τώρα στο τέλος τους χρό-
νους. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Σε εµένα και στο Βαρουφάκη θα γίνει αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και στον Πρωθυ-
πουργό και σε όλους. Έχει δεκαπέντε λεπτά ο Πρωθυπουργός.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Αφήστε τον Πρωθυπουργό. Ο Πρωθυπουργός µίλησε περισσό-
τερο από όλους. Και έπρεπε να µιλήσει περισσότερο από όλους.
Δεν είναι έτσι. Να είστε ακριβοδίκαιος, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πάµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Πάµε όπου είναι να πάµε, αλλά µην πάµε στο τέλος.
Άκουσα τον Έλληνα Πρωθυπουργό να λέει -αν αυτά δεν είναι

για κάποιους, µπορούν να αποχωρήσουν αν δεν θέλουν- ότι ήταν
τεράστια επιτυχία της Κυβέρνησης το να στέλνουµε µηνύµατα σε
σαράντα οκτώ ώρες, ότι το πετύχαµε και αυτό.

Ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν είναι πολύ δύσκολο. Ηλεκτρο-
νικοί υπολογιστές είναι όλα αυτά. Δηλαδή, το να στέλνει ένα µή-
νυµα ένα κράτος που ζει στο 2020 και αυτό να το καταφέρνει σε
σαράντα οκτώ ώρες, ε, δεν είναι και η τεράστια επιτυχία. Δεν πή-
γαµε στο διάστηµα. Δεν κάναµε διαστηµόπλοια, που έκανε ο φίλος
µου ο Παππάς, τα προγράµµατα εκείνα τα ωραία, όπου θα µας
πήγαινε όλους στο διάστηµα. Δεν γίναµε διαστηµάνθρωποι. SMS
στέλνετε. Δεν κάνατε κανέναν Παρθενώνα, δεν χτίσαµε Παρθε-
νώνα. Κάναµε ένα SMS.

Εγώ τώρα θα πάω στην ουσία, για ποιον λόγο στηρίζουµε τον
πρωτογενή τοµέα, αγρότες, κτηνοτρόφους, αλιείς. Θα διαβάσω -
αφού έχει αδυναµία ο Πρόεδρος της Βουλής- τι έλεγε ο Ξενοφών-
τας «Πόροι ή περί προσόδων», ένα βιβλίο πριν από χιλιάδες
χρόνια. Συνιστούσε, λοιπόν, στους Αθηναίους, οι οποίοι είχαν πε-
ράσει µια λαίλαπα του Πελοποννησιακού πολέµου, για το πώς θα
αναδειχθεί πάλι η Αθήνα, για το πώς θα ζωντανέψει ξανά. Τους
είπε τέσσερις τρόπους.

Ο ένας τρόπος ήταν η αγροτική παραγωγή, για να έχει επάρκεια
και αυτάρκεια η πόλη-κράτος των Αθηνών. Η Αττική γη -έλεγε και
γράφει- µπορεί να θρέψει τους κατοίκους της. Προϊόντα που δεν
φύονται σε άλλες περιοχές, ευδοκιµούν µόνο στην Αττική γη. Αυτά
τα έλεγε χιλιάδες χρόνια πριν, κύριοι συνάδελφοι. Το ίδιο θα συµ-
βεί και µε την Ελλάδα σήµερα. Χιλιάδες τα προϊόντα που µπο-
ρούµε να παράγουµε στην Ελλάδα. 

Δεύτερον, αξιοποίηση πλούσιου υπεδάφους. Για το Λαύριο το
έλεγε, για τα µεταλλεία. Έχουµε φυσικό αέριο, πετρέλαιο. Το υπο-
θηκεύσαµε αυτό. Το χάσαµε.

Τρίτον, αξιοποίηση λιµανιών -Πειραιά- µε κατασκευή ναυστάθ-
µου, καταλυµάτων και αγορών. Τα έλεγε χιλιάδες χρόνια πριν! Σή-
µερα τα πουλάτε. 

Τέταρτον, ισοτέλεια. Καθεστώς φορολογικής ισότητος. Από
τότε τα έλεγαν οι πρόγονοί µας και σήµερα δεν µπορούµε να
εφαρµόσουµε τα πιο απλά από όλα. Μας δίνεται η στόχευση.
Πρωτογενής τοµέας. Από εκεί ξεκινάς. 

Έλεγε, λοιπόν, ο Τρούµαν -µετά από χιλιάδες χρόνια, κύριοι συ-
νάδελφοι- πως όταν οι αγρότες ευηµερούν, ευηµερεί και η χώρα.
Όταν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι ευηµερούν -ο Τρούµαν το
έλεγε- ευηµερεί και η χώρα. Και επειδή θα µου πουν κάποιοι µιλάς
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για χιλιάδες χρόνια πριν, χθες ο Στρος Καν -γνωστός οικονοµολό-
γος, τον ξέρετε, φαντάζοµαι, πολλοί από εσάς- είπε κάτι πολύ
απλό: Όσες χώρες βασίζονται σε εξαγωγές ή σε τουρισµό, είναι
τελειωµένες. Μόνο όσες παράγουν…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εξαγωγές πρώτων υλών.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ναι, και τουρισµό.
Η Ελλάς, λοιπόν, δυστυχώς βασίζεται στον τουρισµό. Πρέπει να

αναδιαρθρώσουµε την τουριστική µας βιοµηχανία, αν τη θεω-
ρούµε βιοµηχανία, γιατί είναι στρεβλή η κατάσταση.

Εδώ έχω µία διαφορετική φιλοσοφία από τη Νέα Δηµοκρατία.
Η Νέα Δηµοκρατία έλεγε πάντα, κύριε Πρωθυπουργέ -κι εσείς το
λέγατε- ότι το κράτος δεν µπορεί να είναι επιχειρηµατίας. Δια-
φωνώ ριζικά. Δεν µπορεί το γερµανικό κράτος να είναι επιχειρη-
µατίας, δεν µπορεί το ιταλικό, το γαλλικό, το αµερικανικό και να
µην είναι το ελληνικό. Τότε, εσείς δεν µπορείτε να είστε επιχειρη-
µατίες. Είστε απλά πολιτικοί. Εγώ θέλω τον πολιτικό να σκέφτεται
επιχειρηµατικά, γιατί ο επιχειρηµατίας σκέφτεται το κέρδος, πώς
θα κερδίσει ο ίδιος. Αν ο πολιτικός σκέφτεται πώς θα κερδίσει η
Ελλάδα µου, θα πάει καλύτερα η Ελλάδα µου. Αυτό λέµε και είναι
διαφορετική προσέγγιση. Και αυτό φάνηκε από τη λαθεµένη τα-
κτική που ακολουθούµε δεκαετίες τώρα. 

Πρέπει να στηρίξουµε τη βιοµηχανία τροφίµων, που είναι το
αύριο, το νερό που είναι το αύριο, γιατί εκεί θα γίνει η µεγάλη
µάχη, όπως αποδεικνύεται από τις εξελίξεις. Αν κλείσουν οι χώρες
τα σύνορά τους, όπως το έχουν κάνει οι περισσότερες, κύριε Πρω-
θυπουργέ, φοβούµαι ότι δεν θα έχουµε τρόφιµα, γιατί είναι εισα-
γόµενα τα περισσότερα. Πρέπει να στηρίξουµε την εγχώρια
µεταποίηση. Πρέπει να αλλάξουµε τον τουρισµό µας. Συγκεκρι-
µένα πράγµατα.

Θέλω να µου πει ο Πρωθυπουργός αν έρχεται νέο µνηµόνιο, αν
έχει πληροφορίες ότι έρχεται νέο µνηµόνιο. Είναι σηµαντικό να πει
ο Πρωθυπουργός εδώ ότι δεν έρχεται νέο µνηµόνιο, ότι δεν θα
υπογράψει η Νέα Δηµοκρατία νέο µνηµόνιο. Γιατί αν υπογράψει
η Νέα Δηµοκρατία νέο µνηµόνιο, αυτό σηµαίνει ότι πάµε σε νέες
περιπέτειες.

Για τα ξενοδοχεία τα είπα. Θέλετε να ανοίξετε τα ξενοδοχεία.
Ε, κάντε κάτι πολύ απλό: µειώστε τους λογαριασµούς της ΔΕΗ.
Δεν µπορεί να έχει τα ίδια πάγια µία τεράστια έκταση η οποία θα
είναι υποχρεωµένη να έχει λιγότερους πελάτες, γιατί και κρίση
υπάρχει αλλά και πρέπει να προστατεύει τους πελάτες του το ξε-
νοδοχείο. Δεν µπορεί να λέτε ότι ένα ξενοδοχείο µε εκατό κλίνες
θα λειτουργήσει µε είκοσι, τριάντα -που σηµαίνει 30% να έχει πι-
θανότητα να κερδίσει- αλλά θα έχει τα ίδια έξοδα µε τις εκατό κλί-
νες. Δεν θα βγει. Δεν βγαίνει. Είναι πολύ απλά τα πράγµατα.

Επίσης -να βοηθήσω τους ανθρώπους που κάνουν διαφήµιση
της χώρας- για εµένα από εδώ και στο εξής, αν θέλετε να κάνετε
τουριστική προβολή -δεν είναι ο Θεοχάρης εδώ- πρέπει το σλόγ-
καν να είναι ένα: η υγειονοµική ασφάλεια της χώρας. Το σλόγκαν
θα είναι αυτό. Αν θέλετε να παίξουµε και τουριστικά, πέρα από τις
οµορφιές µας, παίξτε µε την υγειονοµική ασφάλεια της χώρας, ότι
είµαστε ο πιο ασφαλής προορισµός. Αφού λέτε -και έχετε δίκιο,
το λένε οι Γερµανοί, το λένε οι Γάλλοι, το λένε οι Ιταλοί κ.λπ.- ότι
πήγαµε καλά, χρησιµοποιείστε αυτό ως πολιορκητικό κριό, για να
µπορέσουµε να σπάσουµε το πρόβληµα που έχουν οι άλλοι. Δυ-
στυχώς, αθέµιτος ανταγωνισµός; Δεν µε νοιάζει. Η Ελλάδα µου
να κερδίζει. Δεν µε ενδιαφέρει ούτε η Ιταλία ούτε η Γαλλία ούτε η
Ισπανία ούτε η Γερµανία. Παίξτε µε αυτό.

Κύριε Τσίπρα, βλέπω επιστρέψατε. Δεν ήσασταν εδώ. Είπα τα
καλύτερα για εσάς. Είπα ότι κάνατε παράπονα πως ο κ. Μητσοτά-
κης δεν σας στήριξε στις Πρέσπες αλλά του είπα ότι σήµερα τον
στηρίζετε µια χαρά. Σήµερα σας στηρίζει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μια χαρά τα πηγαί-
νατε προς το τέλος. Τώρα κάνετε επανάληψη;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Επανάληψη µήτηρ πάσης µαθήσεως για όσους δεν ήταν εδώ ή και
για όσους είναι εδώ. 

Πηγαίνω στον τουρισµό. Κάποια στιγµή πρέπει να γίνει ένα σχέ-
διο µε τον ιαµατικό και τον θερµαλιστικό τουρισµό. Τα έσοδα που
µπορούµε να έχουµε, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι περίπου 3,5 δι-
σεκατοµµύρια. Θα σας πω ένα παράδειγµα. Έχουµε επτακόσιες

πενήντα ιαµατικές πηγές στην Ελλάδα. Η Γερµανία τις χρησιµο-
ποιεί και βγάζει πολλά χρήµατα. Ξέρετε πόσες λειτουργούν; Εκα-
τόν είκοσι τέσσερις. Από επτακόσιες πενήντα υπολειτουργούν
-δεν λειτουργούν- εκατόν είκοσι τέσσερις. Έσοδα από αυτό; Τρία
δισεκατοµµύρια ευρώ. Παγκοσµίως ο τζίρος είναι περίπου 57 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Θα µπορούσε η Ελλάδα, γιατί έχει τη δυνα-
τότητα αυτή και είναι πρωτογενής η δυνατότητα.

Επίσης, εγώ επιµένω στη στήριξη των αλιέων, της γεωργίας και
της κτηνοτροφίας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ξέρετε ότι η χώρα µας από το 1981, από
το ΠΑΣΟΚ, µέχρι σήµερα δεν έχει καθορίσει αλιευτικές ζώνες; Ξέ-
ρετε ότι το Αιγαίο µε τις βιντζότρατες των Μαροκινών, των Αλγε-
ρινών και των Τούρκων ρηµάζεται, γιατί δεν έχουµε καθορίσει
αλιευτικές ζώνες στα δώδεκα µίλια; Δεν µιλάω για χωρικά ύδατα
τώρα. Μιλάω για αλιευτική ζώνη. Η Ευρωπαϊκή Ένωση από το
1981 µας περιµένει. Ξέρετε πότε λήγει; Τον Μάρτιο του 2021. Αν
δεν το κάνετε εσείς που είστε η τελευταία Κυβέρνηση, χάνουµε
την ευκαιρία. Ε, δεν µπορεί να είναι όλα συµπτωµατικά! Είναι συµ-
πτώµατα µιας διαδικασίας µε παθογένειες. 

Εδώ θα το πω ευθέως, για να το καταλάβουν όλοι. Πρέπει να
προετοιµαστούµε για έναν πόλεµο τροφής, που έρχεται, έναν παγ-
κόσµιο πόλεµο τροφής. Διότι αν η πανδηµία συνεχίσει, θα κλεί-
σουν σύνορα, που σηµαίνει ότι η τροφή θα είναι πολύ σηµαντική
για να επιβιώσει ο Έλληνας. Και δεν έχουµε ούτε επάρκεια ούτε
αυτάρκεια αγαθών.

Επειδή πιέζει ο Πρόεδρος και δεν θέλω να γίνω κακό παιδί και
φωνάζει, θα καταθέσω στα Πρακτικά µια πρόταση για τα ερασιτε-
χνικά σωµατεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ για την κα-
τανόηση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Έχω προτάσεις για τα ερασιτεχνικά σωµατεία της χώρας. Επι-
δότηση µέρους µισθολογικών υποχρεώσεων τριών µηνών. Τα πα-
ράβολα που πληρώνουν ακόµα και τώρα ενώ δεν λειτουργούν.
Δείτε τα δηµοτικά γήπεδα που χρησιµοποιούν τα ερασιτεχνικά
σωµατεία και πληρώνουν ενοίκιο. Δείτε τις προτάσεις που κατα-
θέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κάντε ελέγχους στη βενζίνη. Δεν µπορεί να κατρακυλάει η βεν-
ζίνη διεθνώς και στην Ελλάδα, φίλες και φίλοι, να έχουµε πρό-
βληµα µε υψηλές τιµές. 

Επειδή είπα για επάρκεια και αυτάρκεια να σας πω ότι η Ρου-
µανία και η Ρωσία ανέστειλαν εξαγωγές σιτηρών. Σε λίγο καιρό
θα πούµε το ψωµί ψωµάκι. Γι’ αυτό πρέπει να αναδιατάξουµε τη
λογική µας σε επίπεδο πρωτογενούς τοµέα σε τέταρτη και πέµ-
πτη γενεά.

Η διαφήµιση των ελληνικών προϊόντων. Επιµένω, κύριε Πρω-
θυπουργέ. Κάντε επιθετική διαφήµιση των ελληνικών προϊόντων. 

Δεν θα πω για τις δηµόσιες επενδύσεις. Πρέπει να αυξηθούν
έτσι κι αλλιώς γιατί εκεί είναι η ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ. 

Να σας πω όµως για τους λαθροµετανάστες. Είναι κάτι που
πρέπει να κάνω. Μια Ελλάδα που πτώχευσε, µια Ελλάδα που έχει
προβλήµατα και δίνει επιδοµατάκια στους Έλληνες πολίτες για
να επιβιώσουν, σε µακροχρόνια ανέργους κ.λπ., δίνει 500 και 600
ευρώ. Κάποιοι τους δίνουν. Οι ΜΚΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αν δεν πάτε τους λαθροεισβολείς στα
ακατοίκητα νησιά, όπως σας είχα πει και κατ’ ιδίαν, φοβούµαι ότι
οι εκρήξεις που έρχονται θα είναι τροµακτικές. Έγινε στη Σάµο.
Έβαλαν φωτιά, γιατί οι µεταξύ τους συµµορίες ήθελα να πληρώ-
νουν κάποιοι ρεύµα ενώ είναι δωρεάν. Κάποιοι στενοχωριούνται,
δυσφορούν και είναι και λίγο δυσκοίλιοι. Δεν µε ενδιαφέρει. Θα
τα λέω εγώ εδώ µέσα. Επαναλαµβάνω και το τονίζω. Ήθελαν κά-
ποιοι, συµµορίες παρακαλώ, στη Σάµο να πληρώνουν ρεύµα οι
κακοµοίρηδες οι άνθρωποι αυτοί, οι πρόσφυγες, οι µετανάστες,
οι λαθροµετανάστες –δεν µε ενδιαφέρει- ενώ είναι δωρεάν. Και
έκαναν µαφίες µέσα στη Σάµο. Το έκαψαν και θα το πληρώσει ο
Έλληνας. Αυτά είναι λάθη. Στα ακατοίκητα, γιατί ο κορωνοϊός
είναι δίπλα µας. 
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Να υπενθυµίσω στους φίλους µου της Νέας Δηµοκρατίας ότι
όντως δηµοσκοπικά πάτε καλά. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα.
Ποτέ δεν πίστεψα στις δηµοσκοπήσεις. Να θυµάστε όµως κάτι.
Σήµερα ο Έλληνας αγωνίζεται για το ζην. Για να ζήσει και να µην
πεθάνει. Σε είκοσι µέρες που θα τελειώσει αυτή η ιστορία θα επι-
χειρεί να ζει για το ευ ζην, για να ζει καλύτερα. Επειδή δεν έχετε
σχέδιο και πρόγραµµα, κύριε Πρωθυπουργέ, αναδιατάξτε τη λο-
γική του ζην, πηγαίνετε στο ευ ζην για να ζείτε καλά κι εσείς, να
ζούµε καλά κι εµείς, να ζουν καλά κι οι Έλληνες. Αλλά θέλει από
εσάς πρωτοβουλίες γιατί φοβούµαι ότι οι Υπουργοί σας αλλού
τυρβάζουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο

κ. Γιάνης Βαρουφάκης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΜέΡΑ25. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, πράγµατι δεν ξέρουµε. Έχετε δίκιο.
Ζούµε αυτό που ο Φρανκ Νάιτ είχε ονοµάσει «ριζική αβεβαι-
ότητα». Όχι µόνο δεν ξέρεις τι θα γίνει, αλλά δεν ξέρεις καν την
κατανοµή πιθανοτήτων των διαφορετικών αποτελεσµάτων. Είναι
µια πραγµατικότητα. 

Πράγµατι, έχετε δίκιο -και θα συµφωνήσω και σ’ αυτό µαζί
σας- ότι ο λαός δεν ενδιαφέρεται για το ποιος θα πιστωθεί την
απόκλιση µεταξύ της δικής µου πρόβλεψης, τη δική σας πρόβλε-
ψης, του κ. Τσίπρα, του κ. Στουρνάρα και του αποτελέσµατος.
Αυτό που ενδιαφέρει τον λαό είναι από εµάς, από εσάς, από την
Κυβέρνηση, από τους Βουλευτές, από τα κόµµατα σε µία συζή-
τηση σαν τη σηµερινή να ακούσει εκτιµήσεις και πώς διασυνδέ-
ονται αυτές οι εκτιµήσεις µε προτεινόµενες πολιτικές και
δράσεις. Αυτό που θέλει ο Βουλευτής και η Βουλευτής, ο πολί-
της να ακούσει από σας, κύριε Μητσοτάκη, σήµερα είναι το εξής.
«Εκτιµώ ως υπεύθυνος Πρωθυπουργός της χώρας ότι η ύφεση
θα είναι τόσο. Χωρίς να το ξέρω ότι θα είναι τόσο. Αλλά αυτός
είναι ο µέσος όρος των εκτιµήσεών µου. Η Κυβέρνησή µου ετοι-
µάζεται στη βάση αυτής της εκτίµησης να κάνει αυτό. Αν πέσω
έξω 5% προς τα πάνω ή 10% προς τα κάτω θα κάνω το άλλο».
Με άλλα λόγια, εξαρτώµενες από τη διασπορά του σφάλµατος
των εκτιµήσεων πολιτικές. Αυτή είναι η δουλειά σας. Έχετε ιερή
υποχρέωση να το κάνετε αυτό. 

Εάν το οικονοµικό σας επιτελείο δεν έχει τέτοια κατανοµή εκτι-
µήσεων και δεν έχει διασυνδέσει µε κάθε µία από αυτές τις εκτι-
µήσεις µία δράση τότε µιλάµε για πλήρη αποτυχία της
Κυβέρνησης. Αν έχετε αυτή την κατανοµή εκτιµήσεων και ξέρετε
τι θα κάνετε σε καθεµία από τις πιθανές εκφάνσεις αυτής της
διαδικασίας και δεν ενηµερώνετε το Κοινοβούλιο, τότε παραβιά-
ζετε σήµερα τη διαδικασία ενηµέρωσης του Κοινοβουλίου για τα
οικονοµικά ζητήµατα που εσείς ξεκινήσατε. Αν το κάνετε αυτό τι
να σας πω; Ίσως θελήσατε να χρησιµοποιήσετε το Βήµα του Κοι-
νοβουλίου για µία προεκλογική παρουσίαση. Έτσι εγώ το εκλαµ-
βάνω. 

Εκτός αν δεν έχετε σχέδιο, αν δεν έχετε κατανοµή εκτιµήσεων.
Οπότε έπρεπε να παραιτηθείτε χθες. Όταν αντιµετωπίζεις αυτή
τη στιγµή µια πανδηµία, µια τέτοια καταστροφή δεν δικαιούσαι
ως κυβερνήτης ως διαχειριστής της κρίσης να µην έχεις τέτοια
κατανοµή εκτιµήσεων. Την έχετε; Θα µας την πείτε; Οπότε, επι-
τρέψτε µου, να χρησιµοποιήσω τον χρόνο -δεν θα ξοδέψω ούτε
ένα λεπτό παραπάνω από αυτό που µου έχετε δώσει, κύριε Πρό-
εδρε, της Βουλής- να επαναλάβω τα επτά µου ερωτήµατα. Θα
τα επαναλάβω όµως στο πλαίσιο της κατανοµής εκτιµήσεων.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ανάλογα µε τα διαφορετικά µεγέθη της
κρίσης, αν έχουµε µείον 10% πόσο θα δανειστείτε το 2020, το
2021 και το 2022; Αν είναι µείον 8% πόσα θα δανειστείτε; Αν είναι
µείον 15% πόσα θα δανειστείτε; 

Δεύτερον, θα µειώσετε τους µισθούς στο δηµόσιο; Ποια πρέ-
πει να είναι η ύφεση, ποιο πρέπει να είναι το ποσοστό του ΑΕΠ
που αντιστοιχεί στο πρωτογενές σας έλλειµµα για να πείτε θα
κόψω µισθούς του δηµοσίου. Απαντήστε µας. Δεν σας ζητώ να
είστε προφήτης αλλά να µας πείτε αν είναι πάνω από τόσο τοις
εκατό τότε θα αρχίσω να σκέφτοµαι περικοπή µισθών στο δηµό-
σιο. 

Στον ιδιωτικό τοµέα κάτω από ποιες συνθήκες θα αρχίσετε να
καταθέτετε προτάσεις σε αυτό το Κοινοβούλιο για περικοπή του
κατώτατου µισθού, για κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων; 

Το ίδιο για τις συντάξεις. Ποιο πρέπει να είναι το µέγεθος του
αστικού κύµατος της ύφεσης για να αρχίσετε να κόβετε συντά-
ξεις; Και ποιος θα είναι ο συσχετισµός µεταξύ του µεγέθους της
ύφεσης και του µεγέθους περικοπής των συντάξεων; Πείτε το
εδώ. Αυτός ήταν ο σκοπός της σηµερινής µας συζήτησης.

Αν έχουµε µείον 12% πρωτογενές έλλειµµα στον προϋπολογι-
σµό, ποιο πιστεύετε ότι θα είναι το µέγεθος της λιτότητας που
θα σας επιβάλλει η τρόικα του χρόνου τέτοια εποχή ή το 2022;
Μια εκτίµηση. 

Ποια απαίτηση της τρόικας θα είναι αυτή, που θα αποτελεί
κόκκινη γραµµή για σας και θα τους πείτε «no pasaran»; Σε καµ-
µία περίπτωση. Υπάρχει ή θα πείτε ναι σε ό,τι σας προτείνουν ή
σας επιβάλλουν;

Στο θέµα των τραπεζών σας έθεσα ένα συγκεκριµένο ερώ-
τηµα. Συµφωνείτε µε την εκτίµηση του ΜέΡΑ25 ότι θα χρειαστεί
ανακεφαλαιοποίηση µετά το τέλος, το τετέλεσται του σχεδίου
«ΗΡΑΚΛΗΣ» για εξυγίανση; Μπορεί να αδιαφορείτε. Πείτε το µας
όµως.

Το δεύτερο ερώτηµα το οποίο πάει πακέτο µε το πρώτο. Αν
γίνει ανακεφαλαιοποίηση, θα πάρετε πάλι µετοχές χωρίς ψήφο,
όπως έγινε επί Σαµαρά - Βενιζέλου; Είναι συγκεκριµένα ερωτή-
µατα αυτά. Είναι εξαρτώµενα από διαφορετικές εκτιµήσεις.

Τέλος, άλλη µια φορά, θα παγώσετε τον «ΗΡΑΚΛΗ»; Έχω
άδικο να λέω ότι αν δεν τον παγώσετε θα πρέπει να δανειστείτε
αλλά 12 δισεκατοµµύρια για τα αρπακτικά ταµεία; Και αν δεν έχω
άδικο θα το παγώσετε; Κι αν δεν το παγώσετε γιατί δεν θα το πα-
γώσετε; Ξέρετε τι σηµαίνει 12 δισεκατοµµύρια; Γνωρίζετε αλλά
να το ακούσει και το υπόλοιπο Κοινοβούλιο και οι πολίτες που
µας ακούν: 7,5% του ΑΕΠ του χρόνου. Αυτό σηµαίνει. Θα πάρετε
ένα δάνειο 7,5% του ΑΕΠ σε µία τέτοια κατάσταση που βρίσκεται
η χώρα, για να το δώσετε σε αρπακτικά ταµεία που αµέσως την
επόµενη µέρα θα βγάλουν αυτά τα χρήµατα ως συνάλλαγµα
εκτός Ελλάδας; Απαντήστε µας. Είναι πολύ απλό το ερώτηµα. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, συµφωνήσαµε ότι το ευρωοµόλογο ή
κάτι σαν το ευρωοµόλογο είναι αναγκαία συνθήκη -όχι ικανή
αλλά αναγκαία- για να µην επιφορτωθεί το εθνικό χρέος µε το
κόστος αυτής της κατάρρευσης. Είναι ο λόγος που ενστερνιστή-
κατε το ευρωοµόλογο. 

Είπατε, όµως, ότι δίνεται µάχη στη Σύνοδο Κορυφής όχι µόνο
από εσάς, αλλά και από συναδέλφους σας φαντάζοµαι, τον
Ιταλό, κ. Κόντε, τον κ. Σάντσεθ κ.λπ., για να µην επιβαρυνθεί ο
προϋπολογισµός των κρατών και το εθνικό χρέος. Σοβαρά; 

Κύριε Μητσοτάκη, παραπληροφορήσατε το Κοινοβούλιο. Αυτό
το πουλήσατε. Τελείωσε το παιχνίδι αυτό. Το παιχνίδι αυτό το χά-
σατε. Αυτή η µάχη χάθηκε από τη στιγµή που την 9η Απριλίου
αποδέχτηκε ο κ. Σταϊκούρας εκ µέρους σας την κατάργηση της
ιδέας του ευρωοµόλογου και την αντικατάσταση µε το δανεισµό
από τον ESM και από τη στιγµή που εσείς την 25η Απριλίου απο-
δεχτήκατε αυτό το ταµείο ανάκαµψης, στο οποίο αναφερθήκατε,
στη βάση των εγγυήσεων και των δανείων. 

Έχει λήξει η ιστορία του ευρωοµολόγου, της αναδιάρθρωσης
χρέους, ώστε αυτά τα δισεκατοµµύρια που θα χρειαστεί η ελλη-
νική οικονοµία να µην προστεθούν στον ελληνικό προϋπολογι-
σµό, το ελληνικό έλλειµµα και βεβαίως, να συσσωρευτούν πάνω
στο εθνικό χρέος.

Είπατε πολύ σωστά, ότι είµαστε κοµµάτι µιας ευρωπαϊκής οι-
κογένειας και ότι δεν µπορεί µια χώρα µόνη της. Πάρα πολύ
σωστά. Μια χώρα δεν αρκεί. Όµως, το προαπαιτούµενο για να
σωθεί αυτή η χώρα, είναι να υπάρξει τουλάχιστον ένα βέτο στη
Σύνοδο Κορυφής. 

Εάν δεν υπάρξει κανένα βέτο, σιδηρόφρακτες ολλανδικές και
γερµανικές µνηµονιακές στρατιές θα περάσουν πάνω από τη
χώρα µας και το ξέρετε αυτό. Χωρίς ένα βέτο. 

Κύριε Μητσοτάκη, ποιος υποχρεούται αυτή τη στιγµή να ασκή-
σει βέτο; Ο κ. Μακρόν ή εσείς; Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι
µακροπρόθεσµα το δηµόσιο χρέος της Γαλλίας δεν είναι βιώ-
σιµο. Αλλά συγκρίνεται το πρόβληµα που έχει η Γαλλία µε το
πρόβληµα που έχουµε εµείς; 
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Εάν δεν θέσει βέτο στη Σύνοδο Κορυφής, στο Eurogroup ο εκ-
πρόσωπος της χώρας που θα πληγεί πιο πολύ απ’ όλες τις άλλες
χώρες, ο εκπρόσωπος της χώρας που µπορεί να έχει -ευτυχώς
και µπράβο και στην Κυβέρνησή σας και το λαό µας- τον µικρό-
τερο αριθµό θυµάτων από τον κορωνοϊό, αλλά θα έχει τον µεγα-
λύτερο αριθµό πεινασµένων σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Αν εσείς δεν βάλετε βέτο έτσι ώστε να µη µετακυλιστεί το
χρέος αυτό στους ώµους του ελληνικού δηµοσίου χρέους, στην
κυβέρνηση, στο κράτος, δεν θα υπάρξει πιθανότητα ανάκαµψης
τα επόµενα δέκα χρόνια.

Είπατε πριν ότι το 2015 µε τη δική µας κυβέρνηση -τότε που
ήµασταν µαζί- ο ελληνικός λαός αναγκάστηκε να φορτωθεί
στους ώµους του ένα αχρείαστο τρίτο µνηµόνιο. 

Κοιτάξτε, το να έχουµε πολιτικές αντιπαραθέσεις µεταξύ µας
είναι απολύτως θεµιτό. Θέλετε να ασκήσετε κριτική και στη δική
µου υπουργική θητεία και στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ τους πρώτους
πέντε, έξι µήνες; Κάντε το. Αλλά πλήττετε τη δική σας αξιοπιστία
όταν αναφέρεστε στο τρίτο µνηµόνιο ως αχρείαστο. 

Διότι όταν είσαι πτωχευµένος, δύο είναι οι λύσεις. Δεν υπάρχει
τρίτη. Η µία λύση είναι η αναδιάρθρωση χρέους και είναι αυτό
που πήγαµε να κάνουµε εµείς και το απαιτήσαµε και συγκρου-
στήκαµε µε την τρόικα που έλεγε «σε καµµία περίπτωση συζή-
τηση για αναδιάρθρωση χρέους» ή παίρνεις µνηµόνιο. Δεν
υπάρχει κάτι τρίτο. Αυτά που λέγατε για πιστοληπτικές γραµµές,
µνηµόνιο είναι. Να το πω απλά. 

Όταν φύγατε εσείς από την κυβέρνηση –και σταµατήστε να
λέτε αυτά περί ανάπτυξης του 2014- το 2014 το ΑΕΠ σε ευρώ
ήταν χαµηλότερο από ό,τι ήταν το 2013. Αυτό αφήστε το. Αλλά
πέραν αυτού, κι εσείς να ήσασταν στην Κυβέρνηση, θα είχατε
λαµβάνειν 7,2 δισεκατοµµύρια από την τρόικα για να πληρώσετε
22 δισεκατοµµύρια εκείνη τη χρονιά και την επόµενη χρονιά 18
δισεκατοµµύρια. Ή θα γινόταν κούρεµα αυτού του χρέους, ανα-
διάρθρωση του χρέους ή θα παίρνατε τρίτο µνηµόνιο, είτε εσείς
είτε εµείς. Εµείς παλέψαµε να µην πάρουµε τρίτο µνηµόνιο κι
εσείς χειροκροτούσατε από πίσω κάθε φορά που µίλαγε ο Ντάι-
σελµπλουµ, που ουσιαστικά έλεγε «Πάρτε το τρίτο µνηµόνιο και
βάλτε τα προαπαιτούµενα».

Σήµερα σας παρακολουθώ και φοβάµαι, γιατί όταν µιλάτε για
το τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο, ουσιαστικά λέτε ότι συνεχίζετε την
άρνηση του διλήµµατος του πτωχευµένου. Είµαστε πτωχευµένοι
σήµερα, ήµασταν πτωχευµένοι το 2015, ήµασταν πτωχευµένοι
το 2012, το 2011, το 2010 ως κράτος.

Όταν είσαι πτωχευµένος ή αναδιαρθρώνεις το χρέος ή παίρ-
νεις νέο µνηµονιακό δάνειο. Μιλώντας για αχρείαστο µνηµόνιο
το 2015 -για το τρίτο- αυτό που ουσιαστικά σηµατοδοτείτε, είναι
ότι πηγαίνετε ολοταχώς για το πέµπτο, όπως θα κάνατε αν ήσα-
σταν κυβέρνηση το πρώτο πεντάµηνο ή εξάµηνο του 2015.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν αµφισβητήσατε τους αριθµούς της
επερχόµενης λιτότητας που σας κατέθεσα. Αυτό είναι έξυπνο εκ
µέρους σας γιατί θεωρώ ότι είναι µάλιστα και µετριοπαθές. Ήλ-
πιζα να µου πείτε ότι σφάλλω. Ξέρετε γιατί; Γιατί θέλω να
σφάλλω. Θέλω τα πράγµατα να πάνε πολύ καλύτερα. Στεναχω-
ρήθηκα πολύ που δεν µε διαψεύσατε στα νούµερα αυτά. 

Ουσιαστικά, όµως, µη διαψεύδοντας αυτά τα νούµερα, επιβε-
βαιώσατε το πέµπτο µνηµόνιο και βεβαίως τις εκλογές που θα
κάνετε για το επιβάλλετε χωρίς πρότερη παραδοχή σε έναν λαό
ο οποίος αυτή τη στιγµή αντιµετωπίζει ταυτόχρονα µια πανδηµία
και µια οικονοµική κατάρρευση.

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, επιτρέψτε µου να κλείσω, λέγον-
τας ότι εύχοµαι έστω και τώρα να γίνει αυτό που ζητάω εδώ και
έναν-ενάµιση µήνα. Τηλεδιάσκεψη και των τριακοσίων Βουλευ-
τών, έτσι ώστε να λειτουργεί κανονικά, όπως θα µπορούσε από
την πρώτη µέρα, η Βουλή. 

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, να σας πληροφορήσω ότι σήµερα
στις 20.00’ το ΜέΡΑ25 θα έχει τηλεδιάσκεψη µε διακόσια πε-
νήντα-τριακόσια µέλη µας στη Θράκη. Δεν θα πάµε στη Θράκη,
µη φοβάστε. Θα το κάνουµε από το σπίτι µας µε τηλεδιάσκεψη.
Αν έχετε τεχνικό πρόβληµα στη Βουλή, πείτε να στείλουµε τα δύο
παιδιά που µας βοηθούν να κάνουµε την τηλεδιάσκεψη να βοη-
θήσουν τη Βουλή. 

Και τέλος, να σας ευχαριστήσω γιατί έµαθα ότι στην Διάσκεψη
των Προέδρων πριν από δύο µέρες, δεσµευτήκατε να βάλετε
τέλος στις αθλιότητες που πλήττουν τη δυνατότητα των Βουλευ-
τών να ασκούµε τα βουλευτικά µας καθήκοντα χωρίς αυθαίρε-
τους, αντισυνταγµατικούς περιορισµούς από άνδρες των
Σωµάτων Ασφαλείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και κλείνει µε την τρι-
τολογία του ο Πρωθυπουργός, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι σύντοµος. 

Η φυσική σειρά της κοινοβουλευτικής τάξης µε φέρνει να
παίρνω τον λόγο πάντα µετά τον κ. Βαρουφάκη. Ειλικρινά δεν
είχα πρόθεση καθόλου να αναφερθώ σ’ αυτό το ζήτηµα, αλλά
δεν µπορώ να µη σχολιάσω την κυνική ειλικρίνεια, µε την οποία
προσδιορίσατε ποιες ήταν οι επιλογές της χώρας στις αρχές του
2015: νέο µνηµόνιο ή αναδιάρθρωση χρέους. 

Γιατί δεν τα είπατε αυτά προεκλογικά; Γιατί εξαπατήσατε τον
ελληνικό λαό τότε, λέγοντάς του ότι θα σκίσετε τα µνηµόνια µε
έναν νόµο και µε ένα άρθρο; Αυτό το ερώτηµα ακόµη δεν έχει
απαντηθεί. Έστω και µε µεγάλη καθυστέρηση αποκαθίσταται η
τάξη και µαθαίνουµε τι πράγµατι συνέβη το πρώτο εξάµηνο του
2015. 

Για να επιχειρήσω να κλείσω αυτή τη συζήτηση, κύριε Πρό-
εδρε, θεωρώ ότι διεξήχθη σε καλό και βασικά σε εποικοδοµητικό
κλίµα και θέλω να ελπίζω ότι αυτός θα είναι και ο τόνος ο οποίος
θα επικρατήσει στο Κοινοβούλιο τις επόµενες εβδοµάδες, τους
επόµενους µήνες, καθώς θα έχουµε, όπως σας είπα, ένα πολύ
πυκνό νοµοθετικό έργο. 

Έχουµε µια υποχρέωση, να αντιµετωπίζουµε τις µεγάλες προ-
κλήσεις πάνω απ’ όλα µε ειλικρίνεια και η Κυβέρνηση, όπως έχω
πει επανειληµµένως, είναι εδώ για να λογοδοτεί στο Κοινοβούλιο,
να λογοδοτεί µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου, ο οποίος ου-
σιαστικά δεν διεκόπη, προφανώς να λογοδοτεί και σε επίπεδο
Υπουργών και Πρωθυπουργού, κάθε φορά που δίνεται η σχετική
ευκαιρία, µε βάση τις διατάξεις που προβλέπει ο Κανονισµός της
Βουλής. Δεν κρύβουµε τις δυσκολίες. 

Και πάλι θα πω ότι η δυνατότητα πρόβλεψης του βάθους της
ύφεσης είναι µια άσκηση η οποία έχει σήµερα µόνο θεωρητικά
χαρακτηριστικά. Προφανώς, άλλα είναι τα σενάρια αν η ύφεση
είναι πάρα πολύ βαθιά και άλλα είναι τα σενάρια αν η ύφεση τε-
λικά αποδειχθεί ότι δεν είναι τόσο βαθιά. Και προφανώς κι εµείς
και το οικονοµικό επιτελείο και οι ευρωπαϊκές υποχρεώσεις που
έχουµε να καταθέτουµε µεσοπρόθεσµο προγραµµατισµό, λαµ-
βάνουν υπ’όψιν και όλες αυτές τις παραµέτρους. Έχουν όµως
έναν µεγάλο, έναν εγγενή παράγοντα εσωτερικής αστάθειας.

Επιτρέψτε µου τρία γρήγορα σχόλια για επιµέρους κλαδικά
ζητήµατα τα οποία αναφέρθηκαν από πολιτικούς Αρχηγούς και
τα οποία δεν θα ήθελα να αφήσω ασχολίαστα.

Κατ’ αρχάς, είναι η αναφορά στους αγρότες και από τον κ. Τσί-
πρα και από την κ. Γεννηµατά. Όπως γνωρίζετε, έχουµε διαθέσει
επιπρόσθετο κονδύλιο ύψους 150 εκατοµµυρίων ευρώ στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για τη στήριξη στοχευµένα του
αγροτικού εισοδήµατος.

Θα εξετάσουµε µε µεγάλη προσοχή ποιες είναι οι επιπτώσεις
της κρίσης στην αγροτική παραγωγή, την εφοδιαστική αλυσίδα
και την ασφάλεια των τροφίµων. Προφανώς είµαστε εδώ για να
εξετάσουµε και να µελετήσουµε σε ποιον βαθµό θα χρειαστεί
επιπρόσθετη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα.

Σχετικά µε το ζήτηµα του τουρισµού, πρώτη η Ελλάδα ανέ-
δειξε σε ευρωπαϊκό επίπεδο την απόλυτη ανάγκη να υπάρξει µια
ευρωπαϊκή συντονισµένη αντίδραση για το ζήτηµα των µεταφο-
ρών, κυρίως των αεροµεταφορών, αλλά και για τον τρόπο µε τον
οποίον µπορεί να λειτουργήσει το τουριστικό προϊόν κατά τη
διάρκεια του καλοκαιριού.

Θέλω να θυµίσω ότι µετά από δικές µας δηλώσεις, αρχικές το-
ποθετήσεις οι οποίες είχαν γίνει από σηµαίνοντα ευρωπαϊκά στε-
λέχη ότι ενδεχοµένως να µην ταξιδέψει κανείς από τη Βόρεια
Ευρώπη στη Νότια Ευρώπη φέτος το καλοκαίρι ανασκευάστη-
καν. Σήµερα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει λάβει από το Συµβού-
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λιο, µετά από έντονη δική µας πίεση, µια ξεκάθαρη κατεύθυνση. 
Εκτιµώ ότι πολύ σύντοµα θα υπάρχουν σαφείς ανακοινώσεις

για το πώς µπορεί να στηριχθεί ο τουρισµός και ποια κυρίως πρέ-
πει να είναι τα πρωτόκολλα εκείνα, τα οποία θα επιτρέπουν σε
όλους µας -σε αυτούς που θέλουν να επισκεφτούν την Ελλάδα,
αλλά και στους Έλληνες που θέλουν να ταξιδέψουν στο εξωτε-
ρικό- να ταξιδέψουν µε ασφάλεια. Πάνω απ’ όλα βάζουµε την
ασφάλεια των επισκεπτών και την ασφάλεια των Ελλήνων πολι-
τών. Είναι πολύ σηµαντικές αυτές οι εξελίξεις.

Ναι, έχετε ένα δίκιο, κύριε Βελόπουλε, όταν λέτε ότι έχουµε
µια προστιθέµενη αξία σήµερα ως µια χώρα που «λογίζεται» -και
δίκαια πιστεύω- ότι διαχειρίστηκε καλά την υγειονοµική κρίση.
Αυτό δηµιουργεί ένα απόθεµα εµπιστοσύνης, το οποίο προφα-
νώς µας βοηθάει την επόµενη µέρα συνολικά στο πώς θα προ-
ωθήσουµε τον προορισµό Ελλάδα.

Δηµιουργεί, βέβαια, και ενδιαφέρουσες άλλες ευκαιρίες στον
µεσοπρόθεσµο αναπτυξιακό µας σχεδιασµό, καθώς πιστεύω ότι
ενισχύει συνολικά την προοπτική που µπορεί να έχει η Ελλάδα
σε αυτό το οποίο αποκαλείται στην αγγλική –και χρησιµοποιώ
τον αγγλικό όρο διότι δεν υπάρχει ακριβής ελληνική µετάφραση-
silver economy, οικονοµία δηλαδή που απευθύνεται κυρίως σε
ανθρώπους µεσήλικες ή συνταξιούχους για τους οποίους τα ζη-
τήµατα υγείας παίζουν προφανώς πολύ σηµαντικό ρόλο. Αυτή
είναι µια µεσοπρόθεσµη συζήτηση η οποία πρέπει να γίνει και θα
γίνει µε πρωτοβουλία της ελληνικής Κυβέρνησης.

Κλείνω µε ένα πολύ ουσιαστικό θέµα. Αναδείχθηκε και σωστά
απ’ όλους τους πολιτικούς Αρχηγούς. Αναφέροµαι στο θέµα του
πολιτισµού. Κοίταξε, θα χρειαστεί να κάνουµε µια ειδική άσκηση
και έχω ήδη δώσει τις σχετικές κατευθύνσεις στο Υπουργείο Πο-
λιτισµού, για το πώς µπορεί και πρέπει να στηριχθεί ο κλάδος
του πολιτισµού βραχυπρόθεσµα και µεσοπρόθεσµα. 

Θα πρέπει να δούµε και το έχω ζητήσει από τους ειδικούς επι-
στήµονες, αν και µε ποιον τρόπο -ελπίζω να είναι στο «και µε
ποιον τρόπο» και όχι στο «αν»- θα µπορούµε να έχουµε ανοικτές
πολιτιστικές εκδηλώσεις το καλοκαίρι, όπως φεστιβάλ και συναυ-
λίες.

Ήµουν λίγο πιο επιφυλακτικός στο διάγγελµα το οποίο έκανα.

Θέλω, όµως, να εξαντλήσουµε όλες τις δυνατότητες, ώστε να
µην παραλύσει ο κλάδος του πολιτισµού το καλοκαίρι, διότι ξέρω
ότι είναι η περίοδος εκείνη την οποία πολλοί άνθρωποι οι οποίοι
ασχολούνται µε τον πολιτισµό, περιµένουν για να µπορέσουν να
υποστηρίξουν το ετήσιο εισόδηµά τους.

Έχω ζητήσει, επίσης, από την Υπουργό Πολιτισµού, σε συνεν-
νόηση και µε το Υπουργείο Εργασίας, να δούµε αν µπορούµε και
µε ποιον τρόπο µπορούµε να ανακατανείµουµε πόρους του
ΕΣΠΑ για ένα στοχευµένο πρόγραµµα στήριξης της ανεργίας
στον χώρο του πολιτισµού.

Δικαίως ετέθη το ζήτηµα αυτό. Θα µιλήσουµε πολύ σύντοµα
για τον κλάδο αυτό µε συγκεκριµένα µέτρα και συγκεκριµένες
προτάσεις και πιστεύω ότι θα µπορούµε να καταλήξουµε σε ένα
πρόγραµµα το οποίο θα απαλύνει στον µέγιστο δυνατό βαθµό
τις αρνητικές επιπτώσεις στον κλάδο του πολιτισµού, από το γε-
γονός ότι φέτος το καλοκαίρι εκ των πραγµάτων ο συγχρωτισµός
σε ανοικτούς χώρους δεν θα µπορεί να γίνει µε τις ίδιες διαδικα-
σίες και τους ίδιους κανόνες που γινόταν πάντα µέχρι σήµερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση σύµφωνα µε την ειδική
ηµερήσια διάταξη.

Η µέση διάρκεια των οκτώ τελευταίων αντίστοιχων συνεδριά-
σεων µε βάση το άρθρο 142Α, δηλαδή του Κανονισµού, είναι δύο
ώρες και τριάντα δύο λεπτά. Η διάρκεια της σηµερινής συνεδρία-
σης ήταν έξι ώρες και είκοσι λεπτά. Δηλαδή µε κλειστή Βουλή
συνεδριάσαµε έξι ώρες, ενώ µε ανοικτή Βουλή συνεδριάζαµε
δύο ώρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.25’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Δευτέρα 4 Μαΐου 2020 και ώρα 11.00,’ µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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